
ΑΦΙΕΡΩΜΑ 
Στο καλό, 

Έλλη Σταύρου 
και Άντη 

Χριστοφορίδη…
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ΠΟΝΟΚΕΦΑΛΟΣ ΕΚΠΟΙΗΣΕΩΝ   
Σφήνα οι αποφάσεις των δικαστηρίων 
Εκτελεστική και Νομοθετική Εξουσία καλούνται να βρουν 
μια ολιστική λύση για το φλέγον ζήτημα των εκποιήσεων 
και τον τεράστιο όγκο ΜΕΔ. Τι προνοεί το νομοσχέδιο για το 
Δικαστήριο των Εκποιήσεων και οι προτάσεις νόμου. 

ΚΛΙΜΑΤΙΚΟΙ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΣ 
«Κίτρινη προειδοποίηση» στην Ευρώπη  
Τα επόμενα χρόνια, η κλιματική αλλαγή θα αναγκάσει 
εκατοντάδες εκατομμύρια ανθρώπους να εγκαταλείψουν τα 
σπίτια τους. Πόσο έτοιμες είναι οι κυβερνήσεις στην Ευρώ-
πη να διαχειριστούν το επόμενο κύμα μετανάστευσης; 
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ 
Ο Ν. Χριστοδουλίδης 
κατευνάζει 
το τουρκικό θηρίο ακόμα 
και στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο!
ΣΕΛΙΔΑ 23 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΜΑΥΡΟΣ
Η Τουρκία 
αναμένει κι άλλα... 
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ΑΝΔΡΕΑΣ 
ΜΟΡΦΙΤΗΣ
Η εικοσαετία 
των οδοφραγμάτων 
ΣΕΛΙΔΑ 3

Δεν είναι λίγο 
πράγμα να σε 
«φλερτάρει» πο-
λιτικά ο Ερντογάν. 

Εννοούμε τον Πρόεδρο, 
τον οποίο αποκάλεσε ως 
«ειρηνοποιό». Ταυτοχρόνως, 
όμως, του επέστησε την 
προσοχή να είναι φρόνιμος! 
Να μην προχωρήσει σε 
«προκλήσεις». Και εφόσον 
ο Πρόεδρος θα είναι φρόνι-
μος, ο Σουλτάνος υπόσχεται 
ότι τόσο η Άγκυρα όσο και οι 
Τουρκοκύπριοι είναι έτοιμοι 
να εμπλακούν σε διάλογο, 
αλλά με τους όρους που 
αυτοί θέτουν. Και ποιοι είναι 
αυτοί οι όροι; Η αποδοχή 
της κυριαρχικής ισότητας, 
την οποία εισήγαγε ο Μπου-
λέντ Ετζεβίτ τον Φεβρουάριο 
του 1974 και ανάγκασε τον 
Μακάριο να διακόψει τις 
συνομιλίες. 

Πώς εννοεί, λοιπόν, 
τον διάλογο και τη λύση ο 
Ερντογάν; Πρώτο, στη βάση 
των δύο κρατών. Δεύτερο, 
στη λογική της Γαλάζιας 
Πατρίδας, σύμφωνα με την 
οποία η Κύπρος, δηλαδή 
το έδαφος, η θάλασσα και ο 
αέρας, θεωρούνται από την 
Τουρκία ως αναπόσπαστο 
τμήμα της νέας Οθωμανικής 
Αυτοκρατορίας, που στηρί-
ζεται στη λεγόμενη «συντη-
ρητική επανάσταση». 

Το ερώτημα που εγείρεται 
έχει ως εξής: Τι εισηγείται 
ο Πρόεδρος; Ό,τι και οι 
προκάτοχοί του. Τη διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία, 
όπως την είχε καθορίσει ο 
Νιχάτ Ερίμ το 1956, στην 
πρακτική εφαρμογή των 
δύο ισότιμων συνιστώντων 
κρατών με πολιτική ισότητα. 
Και πατά πάνω της η Άγκυρα 
για να προχωρήσει στη λύση 
των δύο κρατών. Η ομο-
σπονδία συνομοσπονδιακού 
χαρακτήρα ήταν η προηγού-
μενη τουρκική θέση, η οποία, 
δυστυχώς, έγινε σημαία των 
Αθηνών και της Λευκωσίας. 
Άρα, είτε με την ομοσπονδία 
πάμε σε συνομιλίες είτε με τα 
δυο κράτη, η Τουρκία θα έχει 
όφελος και εμείς κόστος. Θα 
πρόκειται για τουρκική λύση.

Υπό αυτές τις συνθήκες, 
γιατί ο Ερντογάν να μην εί-
ναι ικανοποιημένος από τον 
Πρόεδρο Χριστοδουλίδη, ο 
οποίος μάλιστα του υπόσχε-
ται νέα δώρα στην ΕΕ, εάν 
επιστρέψει στις συνομιλίες 
για να συζητήσουν την προ-
ηγούμενη τουρκική θέση; 
Έτσι μπορεί να εξηγηθούν, 
και μάλιστα ορθολογιστι-
κά, χωρίς παρεξήγηση, τα 
πολιτικά «κομπλιμέντα» και 
το «φλερτ» του Σουλτάνου. 
Πρόσεχε, Πρόεδρε… 

«Φλερτάρει»… 
τον Πρόεδρο 

ΘΕΣΗ

ΑΚΙΝΗΤΑ 
Οι επιπτώσεις 
από τον νέο 

μειωμένο ΦΠΑ 5  %
ΣΕΛΙΔΑ 15

ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 
ΠΡΟΝΟΙΑΣ 

Τι αλλάζει 
στο Ελάχιστο 

Εγγυημένο Εισόδημα; 
ΣΕΛΙΔΑ 12

ΣΕΞΟΥΑΛΙΚΗ 
ΔΙΑΠΑΙΔΑΓΩΓΗΣΗ 

Ένα μάθημα 
δίκοπο μαχαίρι –
Τι λένε οι ειδικοί 

ΣΕΛΙΔΑ 11

ΟΥΚΡΑΝΙΑ 
Η επόμενη ημέρα 

της μεγάλης 
αντεπίθεσης

ΣΕΛΙΔΑ 20

ΜΠΛΕ ΚΡΑΣΙ 
Ταξιδεύει 

από το Όμοδος 
σε όλον τον κόσμο

ΣΕΛΙΔΑ 17

ΜΕΣΟΓΕΙΟΣ 
Ένα υγρό 

νεκροταφείο 
μεταναστών

ΣΕΛΙΔΑ 21

Παρά τη βελτίωση που 
παρατηρείται σε δείκτες, 
αριθμούς αλλά και σε με-
ρίδα των διαδικασιών, οι 

μεταναστευτικές ροές συνεχίζουν να 
βρίσκονται στο κόκκινο. Γεγονός που 
επιβεβαιώνεται και από τα επίσημα 
στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερι-
κών για το πρώτο 5μηνο του 2023. 
Σημαντικό βήμα θεωρείται από την 
Κυβέρνηση το Ευρωπαϊκό Σύμφω-
νο για τη Μετανάστευση, το οποίο, 
ωστόσο, έχει διαφορετική ανάγνωση 
για το κάθε κράτος. Για τη χώρα μας, 
δε, υπάρχουν «γκρίζα» σημεία και 
πρόνοιες, που ίσως τελικά να μη μας 
εξυπηρετούν όσο θα θέλαμε.  

Την ίδια ώρα, αγκάθι -και όχι 
άδικα- θεωρείται η Πράσινη Γραμμή, 
αφού οι εισροές από τα κατεχόμενα 
κατέχουν ποσοστό 95% επί των συνο-

λικών εισροών. Στο εσωτερικό, όπως 
είπε πρόσφατα και ο αρμόδιος Υπουρ-
γός, Κωνσταντίνος Ιωάννου, «τα μέτρα 
που λαμβάνουμε είναι περιορισμένα, 
λόγω του ότι η Πράσινη Γραμμή δεν 
είναι σύνορο». Ένα από αυτά είναι η 
επιτήρηση της Πράσινης Γραμμής 
από Ειδικούς Αστυφύλακες, οι οποίοι 
έπιασαν δουλειά πριν από λίγες ημέ-
ρες. Ποια είναι, όμως, τα καθήκοντα 
των 218 οριοφυλάκων που προσλή-
φθηκαν και ποιοι οι όροι εντολής τους; 
Πώς έχουν εκπαιδευτεί και ποιες είναι 
οι δικαιοδοσίες τους; Και πόσοι από 
αυτούς τοποθετήθηκαν εν τέλει κατά 
μήκος της «νεκρής ζώνης»; 
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ΚΥΠΡΙΑΚΟ
Ατέρμων λαβύρινθος -

Οι λανθασμένες 
κινήσεις επανα-

λαμβάνονται
ΣΕΛΙΔΑ 6 

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ
«Αναζητώντας τα Ίχνη»,  

της Μαρίας 
Καρεφυλλίδου

-Ιωάννου
ΣΕΛΙΔΑ 2

ΚΟΥΡΔΑΛΙ 
Το Κούγκι 

της ΕΟΚΑ - 
Η τετραπλή θυσία 

των ηρώων 
ΣΕΛΙΔΑ 7

Φάκελος Μεταναστευτικό: Κερκόπορτα η Πράσινη Γραμμή

Βάζει μπρος τις μηχανές η 
Τουρκία και προχωρεί σε 
μια δική της εκστρατεία, 
στρώνοντας «διπλωματικό 

ναρκοπέδιο» στην πρόταση του Προέ-
δρου της Δημοκρατίας για την εμπλοκή 
τής ΕΕ στη λύση του Κυπριακού και τη 
μορφή της διευθέτησης του ζητήματος. 

Θέλει να βυθίσει με βολές από το παρα-
σκήνιο και το προσκήνιο τις προτάσεις 
του Προέδρου και να αναδείξει τις δικές 
του στην επιφάνεια, χρησιμοποιώντας 
εύηχες λέξεις-κλειδιά. Η Άγκυρα προ-
βάλλει τη λέξη «διάλογος» και τη λέξη 
«λύση» όπως η ίδια τις αντιλαμβάνεται, 
στη λογική της ισότιμης κυριαρχίας και 

των δύο κρατών, εφόσον έχει κατοχυ-
ρώσει την προηγούμενη δική της θέση 
περί δύο ισότιμων συνιστώντων κρατών 
με πολιτική ισότητα. Μία θέση για την 
οποία ο Ερντογάν προειδοποιούσε 20 
χρόνια πριν από την πρώτη κιόλας πα-
ράνομη επίσκεψή του στα κατεχόμενα. 
Ενώ, μάλιστα, ο Τούρκος Πρόεδρος μιλά 

για διάλογο υπό όρους, προχωρεί σε νέα 
τετελεσμένα στην περιοχή της Αμμοχώ-
στου και δη στην κατεχόμενη Δερύνεια 
με την οικοδόμηση ολόκληρης πόλης 
και τη μεταφορά εποίκων. Την ίδια 
στιγμή, ο Πρόεδρος ψάχνει για σανίδες 
σωτηρίας στην ΕΕ και στον ΟΗΕ. 

ΣΕΛΙΔΕΣ 3-4 

ΣΤΟ ΜΙΚΡΟΣΚΟΠΙΟ ΕΛΕΓΚΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΚΑΙ ΒΟΥΛΗΣ ΟΙ «ΛΙΣΤΕΣ» ΤΟΥΡΚΙΚΗ ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΗ ΕΠΙΘΕΣΗ ΣΤΗΝ ΕΕ «ΚΤΥΠΑ» ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΤΟΥ ΠΡΟΕΔΡΟΥ

Στήνει ναρκοπέδιο 
ο Σουλτάνος 

 ΠΩΣ Η ΤΟΥΡΚΙΑ ΚΤΙΖΕΙ 
«ΕΠΟΙΚΙΣΤΙΚΟ ΤΕΙΧΟΣ» 
ΣΤΗ ΔΕΡΥΝΕΙΑ 
ΚΑΙ ΠΩΣ ΕΠΗΡΕΑΖΕΤΑΙ 
Η ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ 

 ΠΩΣ Η ΑΓΚΥΡΑ ΙΣΧΥΡΙΖΕΤΑΙ 
ΟΤΙ Η ΕΕ «ΤΡΟΦΟΔΟΤΕΙ 
ΤΗΝ ΑΔΙΑΛΛΑΞΙΑ ΤΩΝ Ε/Κ» 

 ΠΩΣ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΟΥΝΤΑΙ 
ΟΙ ΕΛΛΗΝΟΚΥΠΡΙΟΙ 
ΓΙΑ ΔΙΚΑΙΩΣΗ ΤΩΝ 
ΤΟΥΡΚΙΚΩΝ ΘΕΣΕΩΝ 

 ΠΩΣ Ο ΕΡΝΤΟΓΑΝ 
ΠΡΟΕΙΔΟΠΟΙΟΥΣΕ 
ΓΙΑ ΤΑ ΔΥΟ ΚΡΑΤΗ 
ΠΡΙΝ ΑΠΟ 20 ΧΡΟΝΙΑ

….

…..

Έπιασαν δουλειά οι 218 
οριοφύλακες: Ποια τα 
καθήκοντα και οι όροι 

εντολής τους 
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Πριγκίπισσα Μαργαρίτα
ART AERI

ΗΠριγκίπισσα Μαργαρίτα, 
Κόμισσα του Σνόουντον, 
γεννήθηκε στις 21 Αυ-
γούστου 1930 στο Κάστρο 

Γκλάμις της Σκωτίας και πέθανε στις 9 
Φεβρουαρίου 2002. Ήταν η νεότερη 
κόρη του Γεωργίου ΣΤ, και η μόνη 
αδελφή της Ελισάβετ Β, του Ηνωμένου 
Βασιλείου.

Η Μαργαρίτα πέρασε ένα μεγάλο 
μέρος των παιδικών της χρόνων κοντά 
στη  μεγαλύτερη αδελφή της και τους 
γονείς της στις κατοικίες του πατέρα 
της στο Λονδίνο και το Μπέρκσαϊρ. 
Μαθήτευσε παράλληλα με την αδερφή 
της, Πριγκίπισσα Ελισάβετ, δίπλα στη 
Σκωτσέζα παιδαγωγό της, Μάριον Κρώ-
φορντ. Η εκπαίδευση της Μαργαρίτας 
βρισκόταν κατά βάση στην εποπτεία 
της μητέρας της, η οποία σύμφωνα με 

τον Ράντολφ Τσώρτσιλ, «δεν είχε ποτέ 
στόχο να κάνει τις κόρες της κάτι παρα-
πάνω από ευγενικές νεαρές κυρίες». 

Όταν η Βασίλισσα Μαίρη επέμεινε 
στη σημασία της εκπαίδευσης, η μητέρα 
της Μαργαρίτας, Ελισάβετ, σχολίασε 
μεταξύ άλλων ότι: «Εγώ και οι αδελ-
φές μου είχαμε μόνο παιδαγωγούς 
και όλες παντρευτήκαμε καλά-μία από 
εμάς πολύ καλά». Η Μαργαρίτα ήταν 
δυσαρεστημένη για την περιορισμένη 
μόρφωσή της, ειδικά αργότερα, όταν 
και άσκησε κριτική στη μητέρα της. 
Η Βασιλομήτωρ Ελισάβετ φαίνεται ότι 
αργότερα «εξέφρασε τη λύπη της» για 
το γεγονός ότι οι κόρες της δεν πήγαν 
σε σχολείο όπως τα υπόλοιπα παιδιά 
της ηλικίας τους. 

Η ζωή της άλλαξε σημαντικά το 1936, 
όταν θείος της παραιτήθηκε από το θρόνο 

και ο πατέρας της έγινε βασιλιάς και η 
μεγαλύτερη αδελφή της η διάδοχος του 
θρόνου του Ηνωμένου Βασιλείου, ενώ 
η Μαργαρίτα κατέλαβε τη δεύτερη θέση 
στη σειρά διαδοχής. Κατά τη διάρκεια 
του Β, Παγκοσμίου Πολέμου, οι δύο 
αδελφές έμειναν στο Παλάτι του Ουίν-
δσορ, παρά τις προτάσεις που δίνονταν 
στον πατέρα τους για μεταφορά τους 
στον Καναδά. Ο Υποκόμης του Χέιλ-
σαμ, Ντάγκλας Χογκ, συμβούλευσε τον 
Πρωθυπουργό Ουίνστον Τσώρτσιλ ότι 
θα ήταν προτιμότερο και ασφαλέστερο 
οι πριγκίπισσες να μεταφερθούν στον 
Καναδά, κάτι το οποίο αρνήθηκε η μη-
τέρα τους, λέγοντας: «Τα παιδιά δεν θα 
φύγουν χωρίς εμένα. Εγώ δε θα φύγω 
χωρίς τον Βασιλιά και ο Βασιλιάς δεν 
θα φύγει ποτέ από το Λονδίνο».

Η Μαργαρίτα ερωτεύθηκε τον πα-

ντρεμένο σμήναρχο Πίτερ Τάουνσεντ. 
Το 1952, όταν ο πατέρας της πέθανε, ο 
Τάουνσεντ χώρισε τη σύζυγό του και 
το επόμενο έτος έκανε πρόταση γάμου 
στη Μαργαρίτα. Πολλοί στην κυβέρ-
νηση αισθάνθηκαν ότι δεν άρμοζε για 
την 22χρονη πριγκίπισσα ένας χωρι-
σμένος, ενώ η Εκκλησία της Αγγλίας 
αρνήθηκε να δώσει την έγκρισή της σε 
ένα τέτοιο γάμο. Τελικώς, η Μαργαρίτα 
εγκατέλειψε τα σχέδιά της και, το 1960, 
αποδέχθηκε την πρόταση γάμου του 
φωτογράφου Άντονυ Άρμστρονγκ-
Τζόουνς. Το ζευγάρι απέκτησε δύο 
παιδιά και πήρε διαζύγιο το 1978. Η 
Μαργαρίτα από το 1937 ενασχολή-
θηκε με τον οδηγισμό, ενώ υπήρξε 
Πρόεδρος του Σώματος Οδηγισμού 
του Ηνωμένου Βασιλείου από το 1965 
μέχρι το θάνατό της το 2002.

Συχνά, η Μαργαρίτα, θεωρείτο 
αμφιλεγόμενο μέλος της βρετανικής 
βασιλικής οικογένειας. Το διαζύγιό της 
είχε αρνητική δημοσιότητα, καθώς και 
οι δεσμοί της με διάφορους άνδρες. Η 
υγεία της είχε κλονιστεί κυρίως εξαιτίας 
του έντονου καπνίσματος.

Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε 
στο www.artaeri.com.
Μακαρίου 71, Λ/σία

«Αναζητώντας τα Ίχνη» 
Μαρία Καρεφυλλίδου-Ιωάννου*

«Α
γνοούμενος»: 
Στη στρατιω-
τική ορολο-
γία σημαίνει 
αυτόν που 
κηρύχτηκε 
σε άγνοια. 

Αυτήν την κατάσταση ανέλαβε να αντι-
μετωπίσει η Διερευνητική Επιτροπή 
για τους Αγνοουμένους (ΔΕΑ), που 
συστάθηκε με ψηφίσματα του ΟΗΕ 
και τέθηκε κάτω από την αιγίδα του 
ΓΓ του ΟΗΕ το 1981. Απαρτίζεται από 
τρία μέλη: έναν Ε/κ, έναν Τ/κ και έναν 
αξιωματούχο επιλεγμένο από τον Διε-
θνή Ερυθρό Σταυρό. Σύμφωνα με τους 
όρους εντολής της ΔΕΑ, σκοπός είναι η 
διακρίβωση της τύχης των «αγνοουμέ-
νων» κατά τις διακοινοτικές συγκρούσεις 
και κατά τη διάρκεια των γεγονότων του 
Ιουλίου του 1974 και μετά. 

Αφορμή για τον δικαστικό μου αγώ-
να ήταν η δημόσια παραδοχή του Ρα-
ούφ Ντενκτάς το 1996, για τις μαζικές 
εν ψυχρώ δολοφονίες αιχμαλώτων 
στρατιωτών και αμάχων το 1974 από 
Τουρκοκυπρίους, όπως ισχυρίστηκε. 
Την ίδια χρονιά, αρχίζω να στηρίζω την 
έρευνά μου έχοντας εντοπίσει τον πρώτο  
μάρτυρα. Ένα χρόνο μετά, εντελώς συ-
μπτωματικά, Λειτουργός της Υπηρεσίας 
Αγνοουμένων, στην οποία είχα αποταθεί, 
ανακαλύπτει στον φάκελο του αδελφού 
μου καταχωνιασμένη επιστολή, όπου 
η αποστολέας αναφέρει συμπερίληψη 
του ονόματός του σε λίστα αιχμαλώτων 
πολέμου που είχε αναρτήσει ο Ερυθρός 
Σταυρός. 

Η προσπάθειά μου να βρω σχετικά 
στοιχεία αποτεινόμενη είτε στον Ερυθρό 
Σταυρό είτε στην Αντιπροσωπία των 
Ηνωμένων Εθνών έπεσε στο κενό, ενώ 
το κράτος δεν είχε δημοσιεύσει επίσημο 
κατάλογο. Ο Διεθνής Ερυθρός Σταυ-
ρός με παρέπεμπε στη ΔΕΑ. Το 1997 
εντόπισα τον αναρτημένο κατάλογο του 
Ερυθρού Σταυρού σε δημοσίευμα της 
εφημερίδας «Αγών», ημερ. 2.8.1974, 
σύμφωνα με το οποίο ο αδελφός μου 
εθεάθη για τελευταία φορά στο Μπο-
γάζι μαζί με άλλους έξι αιχμαλώτους, οι 
οποίοι στη συνέχεια είχαν μεταφερθεί 
στα Άδανα της Τουρκίας και μετά επέ-
στρεψαν ζωντανοί, ενώ ο αδελφός μου 
παραμένει «αγνοούμενος». 

Τότε ο Δικηγόρος μου ενημέρω-
σε τον Προϊστάμενο της Υπηρεσίας 
Αγνοουμένων για την προσφυγή μας 
στην Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων του Συμβουλίου της Ευρώπης, 
ο οποίος απάντησε ότι η συνοπτική 
έκθεση σχετικά με τις συνθήκες εξα-
φάνισης του «αγνοουμένου» που είχε 
προωθηθεί και στη ΔΕΑ περιείχε  δι-
αφορετική μαρτυρία, η οποία πιθα-
νολογούσε τον θάνατό του στον Αγ. 
Γεώργιο Κερύνειας, στις 22 Ιουλίου 
1974. Παράλληλα, συνέχισα την έρευνα 
ψάχνοντας για τους επιζήσαντες συ-
γκρατούμενούς του και εξασφάλισα 
επιπρόσθετη μαρτυρία από τον έναν, 

ο οποίος ανακαλούσε στη μνήμη του 
τη μορφή του αδελφού μου. 

Η προσφυγή έγινε στο Ευρωπαϊκό 
Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
(ΕΔΑΔ), το 1999.  Ένα χρόνο μετά, η 
Τουρκία προέβαλε ενστάσεις επιμένοντας 
στο περιεχόμενο της συνοπτικής έκθεσης 
της ΔΕΑ και απέρριψε τον κατάλογο 
του Ερυθρού Σταυρού ελλείψει μαρ-
τυρίας. Το 2009 πάρθηκε η τελεσίδικη 
απόφαση του ΕΔΑΔ, σύμφωνα με την 
οποία η αίτηση κρίθηκε εκπρόθεσμη, 
αλλά σημειώνεται ότι επί της ουσίας 
η αίτηση βασίστηκε εξολοκλήρου σε 
δυσκίνητο μηχανισμό, δηλαδή, τη ΔΕΑ. 
Επιπλέον, έγινε δεκτό ότι η αιχμαλωσία 
αποτελεί ένδειξη, χωρίς να τεκμηριώνε-
ται όμως ότι εξακολουθεί να τελεί υπό 
κράτηση. Συνέχισα και πάλι την έρευ-
να απευθυνόμενη στους υπόλοιπους 
συγκρατούμενους του αδελφού μου. 
Αρκεί να επισημάνω ότι ο επόμενος 
μάρτυρας μπόρεσε να θυμηθεί και να 
καταθέσει την τραυματική του εμπειρία 
όχι νωρίτερα από το 2001. Έτσι αίρεται 
η υπαιτιότητά μου από το εκπρόθεσμο 
της αίτησης, αφού οι μάρτυρες δεν ήταν 
τότε σε θέση να αρθρώσουν λόγο, αλλά 
πολύ αργότερα εξέφρασαν το παράπονό 
τους ότι το κράτος δεν τους ζήτησε κατα-
θέσεις. Η τελευταία μαρτυρία, σύμφωνα 
με την οποία ο αδελφός μου ήταν στην 
Κυθρέα τραυματισμένος στο χέρι μετά 
τις 26 Ιουλίου, μέχρι σήμερα δεν έχει 
ληφθεί καν υπόψη.

Το 2016, στην προσπάθειά μου να 
εντοπίσω τον χώρο κράτησης του αδελ-
φού μου στο Μπογάζι, οι Λειτουργοί της 
ΔΕΑ μού αναφέρουν ως πιθανό σημείο 
εντοπισμού του αδελφού μου πηγάδι στο 
Καζάφανι ή την περιοχή Πράξανδρος της 
Κερύνειας, απορρίπτοντας κατηγορημα-
τικά το ενδεχόμενο της αιχμαλωσίας και 
εφαρμόζοντας μια παρελκυστική τακτική 
που διήρκεσε δύο χρόνια. 

Σε μία σειρά επιστολών του ο Δικη-
γόρος μου απευθύνθηκε επανειλημμέ-
νως στη ΔΕΑ φέρνοντας νέα στοιχεία,  
συμπεριλαμβανομένων των μαρτυριών 
τριών ακόμα αιχμαλώτων. Ένας μάλιστα 
μού έδωσε το πρωτότυπο Πιστοποιητικό 
της Αιχμαλωσίας του και άλλος το Πι-
στοποιητικό Απαλλαγής από τη Δύναμη 
της Εθνικής Φρουράς ως «κρατηθείς 
όμηρος υπό των Δυνάμεων Εισβολής 
κατά ή μετά την τουρκικήν εισβολήν». 
Η τελευταία ερώτηση του Δικηγόρου 
μου προς τη ΔΕΑ: «Ποια ήταν η πρώτη 
φορά που η Επιτροπή σας στα 37 έτη 
ζωής της αποτάθηκε σε ΟΗΕ και Ερυθρό 
Σταυρό για τους σκοπούς ανεύρεσης 
λίστας αιχμαλώτων;», έμεινε αναπάντητη.

Αποτέλεσμα όλων αυτών είναι ότι 
αριθμός προσώπων, τα ονόματα των 
οποίων αναγράφονταν στο δημοσίευμα 
της εφημερίδας «Αγών» ως αιχμάλωτοι 
πολέμου, συγκαταλέγονται ωστόσο στις 
επίσημες λίστες των «αγνοουμένων» 
μισό σχεδόν αιώνα μετά, χωρίς να ανα-
γνωρίζονται ως αιχμάλωτοι. Οι αρμόδιοι 
φορείς, λοιπόν, ουδέποτε έχουν αναφέρει 

δημόσια ούτε και στους συγγενείς τους 
ότι προτού δολοφονηθούν οι δικοί τους 
άνθρωποι ήταν δηλωμένοι αιχμάλωτοι 
πολέμου. Αν αυτό δεν συνάδει με τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, πώς δικαιολο-
γείται άραγε ότι αιχμάλωτοι πολέμου 
που χάθηκαν στην Τουρκία ξεθάβονται 
στην Κύπρο; 

Τα παραδείγματα είναι τέτοια και τόσα, 
που διερωτώμαι πόσο ανθρωπιστικό 
είναι αλήθεια «το ζήτημα των Αγνοου-
μένων» και ποια τα ηθικά ερείσματα 
της Τουρκίας, αλλά και αυτών που την 
υποστηρίζουν.  

Για να συνοψίσουμε, με βάση τα αριθ-
μητικά στοιχεία, μέχρι στιγμής, έχουν 
ταυτοποιηθεί 776 Ε/κ, ενώ υπολείπονται 
άλλοι 772 Ε/κ. Με αυτόν τον ρυθμό 
εργασιών και δεδομένης της πολιτικής 
αδιαλλαξίας της Τουρκίας πάνω στο 
ζήτημα, είναι προβλεπτό ότι μια άκαρπη 
προσπάθεια θα διαρκέσει τελικά έναν 
ολόκληρο αιώνα, αφού η Τουρκία αρ-
νείται πρόσβαση στο 70% των κατεχο-
μένων εδαφών μας χαρακτηρίζοντάς τα 
ως στρατιωτικές περιοχές.  Σαφέστατα, ο 
συνολικός αριθμός των «αγνοουμένων» 
μάς παραπέμπει, αφενός, στο ιστορικό 
γεγονός της τουρκικής εισβολής το 1974 
και της συνεχιζόμενης από την Τουρκία 
κατοχής των εδαφών, όπου εμποδίζε-
ται η αναζήτηση και, αφετέρου, στην 
αγνωμοσύνη της Πολιτείας. 

Μολαταύτα, το ζήτημα δεν έχει εξαντλη-
θεί και δεν εγκαταλείπω την προσπάθεια. 
Μόνη μου αναπαριστώ στο τελευταίο 
κεφάλαιο του βιβλίου μου την πορεία 
του αδελφού μου, ώσπου χάθηκαν τα 
ίχνη του, όπως και τόσων άλλων που δεν 
ακολούθησαν μοιρολατρικά την πορεία 
προς το θυσιαστήριο, αλλά απάντησαν με 
ενθουσιασμό στο κάλεσμα της πατρίδας. 

Οι αγνοημένοι της αγνωμονούσας 
πολιτείας θα λείπουν και όταν θα λεί-
ψουν τα λείψανα, αφού κείτονται κάτω 
από τον οδοστρωτήρα της λήθης για τα 
συντελούμενα εγκλήματα πολέμου της 
Τουρκίας στην Κύπρο, επειδή μας έχει 
κυριεύσει ο φόβος μήπως συμβεί κάτι 
κακό στο κλίμα των συνομιλιών ή στην 
ισορροπία δυνάμεων στην περιοχή ή 
ένα νέο pogrom και ούτε νύξη για την 
αφύπνιση της συνείδησης. 

Για τον σκοπό αυτό, έστω και την 
υστάτη, εισηγούμαι την κατάρτιση ενός 
Ιστορικού Αρχείου Αγνοουμένων, Δη-
λωμένων και Αδηλώτων Αιχμαλώτων 
Πολέμου και Πεσόντων του 1974.   

* H Αντιφώνηση από τη συγγρα-
φέα στην παρουσίαση του βιβλίου 
της με τίτλο «Αναζητώντας τα Ίχνη»,  
Εκδόσεις Hippasus, Λευκωσία, 2022

Την εκδήλωση, που πραγματοποιήθη-
κε την Τετάρτη, 31/05/2023, διοργάνω-
σαν η Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου 
Λευκωσίας, οι Εκδόσεις Hippasus με την 
υποστήριξη του Δικηγορικού Συλλόγου 
Κερύνειας και το Βιβλιοπωλείον-Καφε-
αναγνωστήριον Το Έρμα. 

«Οι αγνοημένοι της αγνωμονούσας πολιτείας θα 
λείπουν και όταν θα λείψουν τα λείψανα, αφού 
κείτονται κάτω από τον οδοστρωτήρα της λήθης 

για τα συντελούμενα εγκλήματα πολέμου της 
Τουρκίας στην Κύπρο, επειδή μας έχει κυριεύσει 
ο φόβος μήπως συμβεί κάτι κακό στο κλίμα των 
συνομιλιών ή στην ισορροπία δυνάμεων στην 

περιοχή ή ένα νέο pogrom και ούτε νύξη για την 
αφύπνιση της συνείδησης»

Ηχούν οι καμπάνες
του Αγίου Γεωργίου
στην κατεχόμενη 
Βατυλή

Εκκλησιασμός στην εκκλησία 
του Αγίου Γεωργίου στην κα-
τεχόμενη Βατυλή θα πραγμα-
τοποιηθεί σήμερα Kυριακή, 

18 Ιουνίου. Σε γραπτή ανακοίνωση του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Βατυλής και 
της Εκκλησιαστικής Επιτροπής ανα-
φέρεται ότι «για μεταφορά των πιστών 
στην κατεχόμενη κοινότητα θα υπάρ-
χουν λεωφορεία απ’ όλες τις πόλεις της 
ελεύθερης Κύπρου». Συγκεκριμένα, από 
τη Λευκωσία το λεωφορείο θα αναχω-
ρήσει στις 7 το πρωί σήμερα Κυριακή, 
18 Iουνίου, από την εκκλησία Αγίου 
Γεωργίου Λατσιών και θα διέλθει και 
από το Μετρό Λακατάμειας γύρω στις 
7.15 το πρωί. Από τη Λεμεσό το λε-
ωφορείο θα αναχωρήσει στις 6.30 το 
πρωί από τον Άγιο Γεώργιο Χαβούζας. 
Από τη Λάρνακα η αναχώρηση θα γίνει 
στις 7 το πρωί από το μεγάλο πάρκινγκ 
της εκκλησίας Αγίου Γεωργίου Λάρ-
νακας, μπροστά από το κοιμητήριο και 
το λεωφορείο θα διέλθει και από την 
Τεχνική Σχολή Αγίων Αναργύρων. 
Το κόστος μεταφοράς από Λευκωσία 
και Λάρνακα είναι 8 ευρώ και από τη 
Λεμεσό 10 ευρώ.

Σύμφωνα με την Εκκλησιαστική Επι-
τροπή, «οι πιστοί μπορούν να φέρουν 
άρτους και κόλλυβα για τα μνημόσυ-
να. Στα λεωφορεία και στην είσοδο της 
εκκλησίας θα υπάρχουν έντυπα, όπου 
οι πιστοί μπορούν να αναγράφουν τα 
ονόματα για τις γιορτές και τα μνημόσυνα, 
ενώ θα υπάρχει και κουτί εισφορών, 
για να καλυφθούν τα έξοδα του εκκλη-
σιασμού». Συστήνεται στους πιστούς 
όπως «έχουν μαζί τους την ταυτότητα 
ή διαβατήριο και να ελέγξουν ότι δεν 
έχουν λήξει, να μεριμνήσουν για νερό 
και σνακ ή σάντουιτς για τις προσωπικές 
τους ανάγκες. Σημειώνεται ότι κοντά 
στην εκκλησία θα μεταφερθούν δύο 
βιολογικά αποχωρητήρια για τις ανά-
γκες του κοινού».
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Εμμονή Ερντογάν με δύο κράτη 
- Μια ιστορία 20 χρόνων

ΑΠΌ ΤΗΝ ΠΡΏΤΗ ΤΌΥ ΠΑΡΑ-
ΝΌΜΗ ΕΠΊΣΚΕΨΗ ΣΤΑ ΚΑ-
ΤΕΧΌΜΕΝΑ ΤΌ 2003 ΜΕΧΡΊ 
ΤΗΝ ΤΕΛΕΥΤΑΊΑ, Ό ΕΡΝΤΌΓΑΝ 
ΔΗΛΏΝΕΊ ΜΕ ΣΑΦΗΝΕΊΑ ΠΏΣ 
ΣΤΌΧΌΣ ΤΗΣ ΤΌΥΡΚΊΑΣ ΕΊΝΑΊ 
Η ΛΥΣΗ ΔΥΌ ΚΡΑΤΏΝ 

Τ
ο κεντρικό συμπέρασμα 
από την τελευταία πα-
ράνομη επίσκεψη του 
Τούρκου Προέδρου 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν 
στην κατεχόμενη Κύπρο 
είναι η επιβεβαίωση της 

εμμονής του στη λύση δύο κρατών. 
Εμμονή, η οποία πρακτικά φαίνεται 

να μπλοκάρει τους σχεδιασμούς του 
Προέδρου Χριστοδουλίδη, ο οποίος 
ευελπιστεί πως μέσω της ενεργότερης 
εμπλοκής της ΕΕ στις διαδικασίες επί-
λυσης και την πακετοποίηση του Κυ-
πριακού στα Ευρωτουρκικά, θα φέρει 
την τουρκική πλευρά στο τραπέζι των 
συνομιλιών προκειμένου να «ξαναξε-
κινήσουμε από εκεί που μείναμε στο 
Κραν Μοντανά». 

Σε πολιτικό επίπεδο, η εμμονή αυτή 
του Ερντογάν για την κυριαρχική ισότητα 
και την αναγνώριση του ψευδοκράτους, 
επί της ουσίας δεν συνιστά τίποτε άλλο 
από μιαν απλή τακτική μετατόπισης της 
τουρκικής πλευράς. Γιατί ο στόχος της 
Άγκυρας διαχρονικά, και ειδικότερα τα 
τελευταία 20 χρόνια, κατά τα οποία ο 
Ερντογάν είναι ο βασικός παίκτης της 
τουρκικής πολιτικής, ήταν πάντα η λύση 
δύο κρατών. 

Η διαφορά είναι ότι πριν από το Κραν 
Μοντανά ο Ερντογάν και η τουρκική 
πλευρά, συνολικά, έβλεπαν πως ο στόχος 
των δύο κρατών μπορεί να υλοποιηθεί 
μέσω μιας συμφωνίας που να μοιά-
ζει κιόλας πως δεν αποκλίνει από τα 
ψηφίσματα του ΟΗΕ και τη Διζωνική 
Δικοινοτική Ομοσπονδία (ΔΔΟ). Τέ-
τοια συμφωνία θα μπορούσε να είναι το 

Σχέδιο Ανάν, ή αργότερα αυτό που μα-
γειρευόταν στο Κραν Μοντανά. 

Μετά το ναυάγιο του Κραν Μοντανά, 
και σε συνδυασμό με το γεγονός ότι ο 
Ερντογάν έμεινε ο απόλυτος κυρίαρχος 
στη χάραξη της τουρκικής πολιτικής 
(ειδικότερα μετά το αποτυχημένο 
πραξικόπημα του 2016), αλλά και 
με δεδομένες τις γεωπολιτικές ανα-
κατατάξεις που πιέζουν τον Σουλτάνο 
να επιταχύνει τα νεο-οθωμανικά - αυ-
τοκρατορικά του σχέδια προκειμένου 
η Τουρκία να «καπαρώσει» τον ρόλο 
της Μεγάλης Δύναμης στην Ανατο-
λική Μεσόγειο, ο «δούρειος ίππος» 
της ΔΔΟ κρίνεται και «ξοφλημένος» 
και «χρονοβόρος». Έτσι, ο διαχρονικός 
στόχος των δύο κρατών επιχειρείται 
πλέον να εφαρμοστεί άμεσα και χωρίς 

το βάρος του πολιτικού κόστους που 
ενδεχομένως να επωμιστεί η Τουρκία 
για την απομάκρυνσή της από το συμ-
φωνημένο πλαίσιο λύσης του ΟΗΕ. 
Κάτι το οποίο «κέρδισε» η διπλωματική 
μηχανή της Άγκυρας στο μέτωπο του 
«blame game» συνεπικουρούμενη απ’ 
τα αυτοκαταστροφικά σύνδρομα της 
δικής μας πλευράς, που βλέπει πάντα 
και παντού ευθύνες των «αδιάλλακτων» 
ελληνικών ηγεσιών, για την έως τώρα 
μη λύση του Κυπριακού...

Από το 2003 ξεκάθαρη θέση 
υπέρ των δύο κρατών 

Η πρώτη (μάλλον) θεσμική επίσκεψη 
του Ερντογάν στην κατεχόμενη Κύπρο 
έγινε τον Μάιο του 2003, μόλις είχε εκλε-
γεί για πρώτη φορά Πρωθυπουργός της 

χώρας του, σε μια περίοδο που η οι-
κονομία των κατεχομένων βρισκόταν 
υπό ασφυκτική πίεση και παράλληλα 
«μαγειρευόταν» το Σχέδιο Ανάν. Ο τότε 
ηγέτης των Τουρκοκυπρίων, Ραούφ Ντεν-
κτάς, έλαβε την απόφαση να ανοίξει τα 
οδοφράγματα προκειμένου να δεχτεί 
την οικονομική «ένεση» από τους Ελ-
ληνοκυπρίους που θα επισκέπτονταν τα 
κατεχόμενα σπίτια τους και… τα καζίνα. 

Από το 2003 και για πολλά χρόνια 
μετά (ίσως μέχρι σήμερα), ένα μεγάλο 
μέρος της πολιτικής και πνευματικής 
ελίτ της Κύπρου έβλεπαν στο πρόσωπο 
του Ερντογάν τον ηγέτη της λύσης. Άλλοι 
έσπευδαν να φωτογραφηθούν μαζί του και 
άλλοι πανηγύριζαν για τις αλλεπάλληλες 
εκλογικές επιτυχίες του ΑΚΡ, οι οποίες 
επέτρεπαν στην Κύπρο «να ελπίζει».

Ο Ερντογάν, τον οποίο μας παρου-
σίαζαν τότε ως διαλλακτικό, ήταν πάντα 
ειλικρινής και είχε κάνει σαφή την οπτική 
του για την Κύπρο από την πρώτη του 
επίσκεψη στα κατεχόμενα στις 9 Μαΐου 
του 2003: «Στην Κύπρο υπάρχουν δυο 
ισότιμα κράτη, δύο γλώσσες και δύο 
θρησκείες. Στη βάση αυτής της πραγ-
ματικότητας θα πρέπει να εξευρεθεί η 
λύση του Κυπριακού».

Σχολιάζοντας δε το άνοιγμα των οδο-
φραγμάτων, δήλωσε: «Είναι σημαντική η 
οικοδόμηση ενός κλίματος εμπιστοσύνης 
μεταξύ των δύο πλευρών. Πιστεύουμε 
ότι αυτό θα προετοιμάσει το έδαφος για 
επίτευξη μιας συνολικής λύσης βασι-
σμένης στις πραγματικότητες στο νησί».

Ποιες πραγματικότητες εννοούσε; Μα 
την ύπαρξη του «τουρκικού κράτους 
της βόρειας Κύπρου» και την ανάγκη 
αναγνώρισης της «κυριαρχίας» του. 

«Βρες τις διαφορές» 
20 χρόνια μετά

Αν εξαιρέσει κανείς το ύφος και την 
«αμεσότητα», η ουσία των δηλώσεων 
Ερντογάν για τους στόχους της Άγκυρας 
στο Κυπριακό παραμένει ίδια και απα-
ράλλακτη στα 20 χρόνια της παρουσίας 
του στο τιμόνι της χώρας του. 

Οι θέσεις που διατύπωσε προχθές 
από την κατεχόμενη Λευκωσία είναι 
πλέον ξεκάθαρες και δεν επιτρέπουν 
ούτε «παρερμηνείες» ούτε εξυπνάδες 
του τύπου «τα λέει για να ικανοποιήσει 
το κοινό του στην Τουρκία». 

«Ο μόνος τρόπος να επιστρέψουμε στις 
συνομιλίες είναι να αναγνωριστεί η ΤΔΒΚ». 
Πιο ξεκάθαρα δεν γίνεται να μας το πει… 

Η εικοσαετία των οδοφραγμάτων 

Τον Απρίλιο του 2003 ο τότε κατοχι-
κός ηγέτης Ραούφ Ντενκτάς, σε μια 
κίνηση ματ, προκάλεσε τη διάνοιξη 
του πρώτου οδοφράγματος στη Λευ-

κωσία αφήνοντας άναυδη και απροετοίμαστη 
την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας, η 
οποία, μετά το πρώτο ψυχολογικό και πολιτικό 
σοκ που υπέστη , αποφάνθηκε ότι η χρήση του 
οδοφράγματος επαφίεται… στον πατριωτισμό 
των Eλληνοκυπρίων.

Είναι χρήσιμο να υπενθυμίσω ότι ο πανούργος 
Τ/κ πολιτικός αποκάλυψε τότε ότι το ενδεχόμε-
νο διάνοιξης του οδοφράγματος αποτέλεσε το 
αντικείμενο συνεχούς και ενδελεχούς μελέτης 
αρκετών χρόνων από πολιτικούς επιστήμονες, 
διεθνολόγους, οικονομολόγους, κοινωνιολό-
γους, ψυχολόγους, συνταγματολόγους κ.λπ., οι 
οποίοι μελέτησαν -ο καθένας από τη δική του 
σκοπιά-  τις επιπτώσεις του εγχειρήματος αυτού 
και για τις δύο πλευρές του… συρματοπλέγματος. 

Μέσα στα τελευταία είκοσι χρόνια άνοιξαν 
ακόμα OKTΩ οδοφράγματα κατά μήκος της 
ονομαζόμενης γραμμής αντιπαράταξης, χωρίς 
να αντιληφθώ, τουλάχιστον εγώ προσωπικά, 
ότι η δική μας πλευρά προβαίνει σε ανάλογες 
μελέτες και αναλύσεις, όπως έκανε τότε -και 

πιθανολογώ να πράττει μέχρι και σήμερα- το 
κατοχικό καθεστώς, πάντα σε συνεννόηση με 
το βαθύ κράτος της Τουρκίας. 

Το μόνο που μπορώ να συμπεράνω είναι 
πως ακολουθούμε, χωρίς εξαίρεση, τις πρωτο-
βουλίες και απαιτήσεις της τουρκικής πλευράς, 
η οποία μονίμως ανθίσταται στη διάνοιξη του 
οδοφράγματος του Πυροΐου -για στρατιωτικούς 
όπως ισχυρίζεται λόγους-  ενώ μας «επέβαλε» 
τη διάνοιξη του οδοφράγματος της Δερύνειας 
που οδηγεί απευθείας στην κατεχόμενη πόλη 
της Αμμοχώστου. 

Ήταν τότε, το 2019, ολοφάνερη η στρατηγική 
της επιμονής της τουρκικής πλευράς για το οδό-
φραγμα -τούνελ της Δερύνειας- Αμμοχώστου: 
Να διευκολύνει την απρόσκοπτη διοχέτευση 
χιλιάδων τουριστών από τις περιοχές της Αγίας 
Νάπας και του Πρωταρά που θα επισκέπτονται 
την ατραξιόν που έστησαν με το άνοιγμα τμή-
ματος της περίκλειστης πόλης, να κάνουν την 
προπαγάνδα τους, να προκαλούν τα αισθήματά 
μας και να νέμονται εκατομμύρια ευρώ!

Το άνοιγμά του οδοφράγματος Δερύνειας 
– Αμμοχώστου χαιρέτισε τότε και το Δημοτικό 
Συμβούλιο της κατεχόμενης βασιλεύουσας με 
τιμητική εξαίρεση των Δημοτικών Συμβούλων 
του ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΕΛΑΜ και Αλληλεγγύης! 

Χωρίς καμιά σοβαρή αξιολόγηση των πο-
λιτικών, κοινωνικών και οικονομικών επιπτώ-
σεων από τη διάνοιξη και λειτουργία των 9 
οδοφραγμάτων, οι εκάστοτε πολιτικοί άρχοντες 
της Κυπριακής Δημοκρατίας διακηρύττουν ότι 
«τα οδοφράγματα είναι ένα ρήγμα στο τείχος 

της διαίρεσης».
Είναι πράγματι αληθής και ορθός ο ισχυ-

ρισμός αυτός και πόσο αντέχει στην πολιτική 
θεώρηση και τις πραγματικότητες που επέφερε 
η αλόγιστη διάνοιξη των οδοφραγμάτων; 

Θεωρώ χρήσιμο να μελετηθούν με κάθε 
σοβαρότητα και μακριά από χαρακτηρισμούς 
και εύκολες λαϊκίστικες προσεγγίσεις τα πιο 
κάτω επιχειρήματα και να δοθούν πειστικές 
απαντήσεις από κάθε αρμόδιο: 

Η λειτουργία των οδοφραγμάτων: 
Συνιστά αναγνώριση των κατοχικών Αρ-

χών αφού με την παρουσίαση και τον έλεγχο 
των ταυτοτήτων εκατέρωθεν, τα οδοφράγμα-
τα αποτελούν οιονεί σημεία «συνόρων» όπως 
συμβαίνει μεταξύ τρίτων κρατικών οντοτήτων. 

Αιμοδοτεί οικονομικά το κατοχικό καθεστώς, 
αφού σύμφωνα με τα επίσημα στατιστικά στοιχεία, 
τα οποία παρέθεσε ο εκπρόσωπος της ε/κ πλευράς 
στη δικοινοτική επιτροπή για τα οδοφράγματα, 
κ. Γιώργος Κασουλίδης, κατά την πρόσφατη δι-
άλεξη στο ΚΥΚΕΜ Λάρνακας στις 7/6/2023, οι 
οικονομικές συναλλαγές Ε/κ στα κατεχόμενα 
ανήλθαν κατά την τελευταία εικοσαετία στο ποσό 
των €93.905.459, ενώ των Τ/κ στις ελεύθερες 
περιοχές στο ποσό των €18.357.233. 

Συνιστά εξοικείωση με την κατοχή αφού οι Ε/κ 
ολοένα και περισσότερο διέρχονται τη γραμμή 
αντιπαράταξης όχι για να… προσκυνήσουν στις 
ρημαγμένες εκκλησίες μας ή να επισκεφτούν τις 
κατεχόμενες περιουσίες τους,  αλλά για να ψωνίσουν 
φτηνά τουρκικά προϊόντα, να διασκεδάσουν στα 
κλεμμένα εστιατόριά μας, ακόμα και να διανυ-

κτερεύσουν λόγω… κόπωσης από τη νυκτερινή 
κραιπάλη στα ξενυκτάδικα και τα καζίνα τους. 

Σύμφωνα πάντα με τα στοιχεία που παρέ-
θεσε ο κ. Γιώργος Κασουλίδης στο ΚΥΚΕΜ , το 
2020 καταγράφηκαν 397.717 διελεύσεις Ε/κ 
προς τα κατεχόμενα και άλλες 90.955 μέσω 
των Βρετανικών Βάσεων.

Επίσης, το 2021 καταγράφηκαν 695.702 
διελεύσεις μέσω των οδοφραγμάτων που ελέγ-
χουν οι Αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και άλλες 200.625 διελεύσεις μέσω των Βρε-
τανικών Βάσεων (για τα έτη 2022 και 2023 δεν 
παρασχέθηκαν τα σχετικά στοιχεία).

Αν αυτές οι διελεύσεις έχουν σημειωθεί από 
Ε/κ που θέλουν -όπως ισχυρίζονται- να δώσουν 
το μήνυμα στον κατακτητή ότι οι κατεχόμενες 
περιοχές μάς ανήκουν και δεν απεμπολούμε το 
δικαίωμα να τις επανακτήσουμε, αυτό το αφήνω 
στην απόλυτη κρίση τόσο των αναγνωστών του 
παρόντος σημειώματος, όσο και στην κρίση 
του ιστορικού του μέλλοντος! 

Προβάλλεται τέλος ο αφελής -τουλάχιστον- 
ισχυρισμός ότι η διάνοιξη των οδοφραγμάτων 
απέδειξε ότι οι δύο κοινότητες μπορούν να 
ζήσουν μαζί ειρηνικά και συμφιλιωμένα, αφού 
από το 2003 μέχρι σήμερα δεν σημειώθηκαν 
οποιαδήποτε σοβαρά επεισόδια εκατέρωθεν.

Στην πραγματικότητα, οι διελεύσεις και οι 
συναλλαγές το μόνο που υλοποιούν είναι τον 
ισχυρισμό των κατοχικών ηγετών ότι «οι δύο 
λαοί μπορούν να ζήσουν πλάι – πλάι».

Προσωπικά δεν ανήκω σε αυτούς που διακη-
ρύττουν και επιθυμούν το κλείσιμο των οδοφραγ-

μάτων γιατί -στο σημείο που έχουμε φτάσει- μια 
τέτοια ενέργεια θα δώσει λανθασμένα μηνύματα 
και θα παγιώσει τη διχοτόμηση του νησιού μας. 
Αυτό όμως δεν μου αφαιρεί το δικαίωμα να κρίνω 
και να επικρίνω τους συμπατριώτες μου που 
έχουν μετατρέψει την ακρωτηριασμένη Πατρίδα 
μας σε έναν νέο εκδρομικό χώρο διασκέδασης 
και απόλαυσης και σε μια πηγή εμπορικών και 
οικονομικών συναλλαγών. 

Οι πολιτικοί και κομματικοί μας ταγοί, η ούτω 
καλούμενη «πνευματική ηγεσία», οι Σύλλογοι, 
τα Σωματεία και οι Οργανώσεις που διακη-
ρύττουν την εθνική μας αξιοπρέπεια -όση μας 
απέμεινε- έχουν υποχρέωση και καθήκον να 
ευαισθητοποιήσουν τους πολίτες και την κοινή 
γνώμη για την αλόγιστη χρήση και κατάχρηση 
του καθημερινού πήγαινε-έλα στις κατεχόμενες 
περιοχές μας ωσάν να μη συμβαίνει τίποτα! 

Και κατά που γράφει ο ποιητής μας Κωνστα-
ντίνος Καβάφης «Κι αν δεν μπορείς να κάνεις 
τη ζωή σου όπως την θέλεις, τούτο προσπάθησε 
τουλάχιστον όσο μπορείς: μην την εξευτελίζεις 
μες στην πολλή συνάφεια του κόσμου». 

Και πόσω μάλλον με τη συνάφεια με τον 
κατακτητή σου! 

Υ.Γ 
1. Εάν η διάνοιξη των οδοφραγμάτων εντάσ-

σεται μέσα στα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύ-
νης, τότε προς τι ο έλεγχος των διερχομένων; 

2. Γιατί κατά την τελευταία 20ετία των ΜΟΕ 
δεν αξιώσαμε την κατάργηση / σβήσιμο/ κα-
ταστροφή της τεράστιας σημαίας στον Πεντα-
δάκτυλο, που μας προκαλεί μέρα και νύκτα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΟΡΦΙΤΗΣ, Δημοτικός 
Σύμβουλος Αμμοχώστου, Κίνημα 
Αλληλεγγύη, Αντιπρόεδρος 
Κεντρικού Συμβουλίου ΚΥ.ΚΕ.Μ.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΕΤΡΟΥ 
Petrouc@sigmalive.com

Σε πολιτικό επίπεδο, 
η εμμονή αυτή του 
Ερντογάν για την 

κυριαρχική ισότητα 
και την αναγνώριση 
του ψευδοκράτους, 
επί της ουσίας δεν 

συνιστά τίποτε άλλο 
από μιαν απλή τακτική 

μετατόπισης της 
τουρκικής πλευράς

Ο «δούρειος ίππος» 
της ΔΔΟ κρίνεται 
από τον Ερντογάν 
και «ξοφλημένος» 
και «χρονοβόρος». 
Έτσι,  ο διαχρονικός 

στόχος των 
δύο κρατών 

επιχειρείται πλέον 
να εφαρμοστεί 

άμεσα
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Ηπολιτική του Προέδρου 
έχει και επικοινωνιακό 
και ουσιαστικό χαρακτή-
ρα. Επιμένει, όπως και οι 

προκάτοχοί του, στην εξευμενιστική 
πολιτική, υποστηρίζοντας ότι θα δώσει 
οφέλη στην Τουρκία, χωρίς να προσ-
διορίζει ποια θα είναι τα οφέλη για 
την Κυπριακή Δημοκρατία. Και εδώ 
είναι που ο Πρόεδρος, ενώ αναφέρε-
ται από τη μια σε αποτροπή, από την 
άλλη διευκολύνει την Τουρκία, αφού 
από του βήματος της Ολομέλειας του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου:

Πρώτο, δεν ζήτησε την ενεργοποί-
ηση του άρθρου 42,7 των Συνθηκών, 
που προνοεί ότι αν δεχθούμε νέα 
επίθεση από την Τουρκία, θα βρει 
μπροστά της ολόκληρη την ΕΕ και 

τα κράτη μέλη της. Αυτή είναι μια 
αποτρεπτική διπλωματική κίνηση. 
Εκτός και αν ο Πρόεδρος θεωρεί ότι 
δεν τελούμε υπό κατοχή και ότι δεν 
υπάρχει απειλή. Δεύτερο, δεν ανα-
φέρθηκε σε επιβολή στρατιωτικού 
εμπάργκο σε βάρος της Τουρκίας 
εφόσον συνεχίζει να κατέχει την 
Κύπρο. Μια θέση την οποία υιοθετεί 
το ΕΛΚ (Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα) 
και όχι ο Δημοκρατικός Συναγερμός. 
Και να την έχει υιοθετήσει, δεν την 
προβάλλει. Τρίτο, δεν ζητά να λάβει η 
ΕΕ την ίδια στάση και ανάλογες απο-
φάσεις με εκείνες που έλαβε για την 
Ουκρανία. Και, επί τούτου, το θέμα 
δεν είναι μόνο η επιβολή κυρώσεων, 
αλλά κάτι άλλο: Ενώ η ΕΕ αναφέρεται 
σε σεβασμό της κυριαρχίας και της 

εδαφικής ακεραιότητας της Ουκρανίας, 
ο Πρόεδρος ορθώς τάσσεται εναντίον 
της διχοτόμησης και των δύο κρατών, 
πλην, όμως, την ίδια στιγμή υιοθε-
τεί την προηγούμενη τουρκική θέση 
περί των δυο ισότιμων συνιστώντων 
κρατών με πολιτική ισότητα και με 
την απώλεια δικαιώματος ψήφου για 
τους Ελληνοκυπρίους στον βορρά, 
που σημαίνει ότι: Α. Δεν θα είναι η 
πατρίδα τους. Διότι η πατρίδα είναι 
συναφής με το δικαίωμα της ψήφου. 
Β. Θα είναι ο βορράς όπως κάποια 
άλλη ευρωπαϊκή χώρα, όπου θα 
μπορούν να κινούνται, να κατοικούν 
και να εργάζονται, αλλά δεν θα έχουν 
δικαίωμα ψήφου. Αυτό δεν έχει σχέ-
ση με το δικαίωμα του ετεροδημότη. 
Γιατί; Διότι ο ετεροδημότης επιλέγει 

πού θα ψηφίζει, ενώ, στη δική μας 
περίπτωση, μας αφαιρούν το δικαί-
ωμα της ψήφου στον βορρά επειδή 
είμαστε Έλληνες και επειδή ο βορράς 
θα πρέπει να μείνει εσαεί τουρκικός. 
Ερώτημα, λοιπόν: Χωρίς δικαίωμα 
ψήφου στον βορρά, με εφαρμογή της 
εκ περιτροπής Προεδρίας, με νομι-
μοποίηση των θεσμών του ψευδο-
κράτους και με ισοϋψή σχέση των 
τριών συνταγμάτων της ομοσπονδίας, 
καθώς και με το κατάλοιπο εξουσίας 
να ανήκει στα κρατίδια, θα είναι ή όχι 
η λύση της ομοσπονδίας, που έχει 
ως σημαία του ο Πρόεδρος, όπως 
και οι προκάτοχοί του, διχοτομικού 
χαρακτήρα; Έχει στήσει πολύ έξυ-
πνα το σκηνικό ο Ερντογάν. Μας έχει 
παγιδέψει… 

Τι δεν είπε ο Πρόεδρος στο Στρασβούργο και η παγίδα του Ερντογάν

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων
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«Διπλωματικό ναρκοπέδιο» του Σουλτάνου στις 
προτάσεις του Προέδρου και οι «σανίδες σωτηρίας»

ΠΏΣ ΟΙ ΤΟΎΡΚΟΙ ΧΡΗΣΙΜΟ-
ΠΟΙΟΎΝ ΤΟΎΣ ΚΑΤΗΓΟΡΟΎΣ 
ΤΟΎ ΠΡΟΕΔΡΟΎ, ΠΏΣ ΑΠΟ-
ΣΎΝΔΕΟΎΝ ΤΟ ΚΎΠΡΙΑΚΟ ΑΠΟ 
ΤΗΝ ΕΝΤΑΞΙΑΚΗ ΤΟΎΣ ΠΟΡΕΙΑ 
ΚΑΙ ΠΏΣ Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙΚΟ-
ΔΟΜΕΙ ΤΗΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΤΟΎ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΣΤΗΝ ΕΕ ΚΑΙ ΣΤΟΝ 
ΟΗΕ ΚΑΙ ΠΟΎ ΑΠΟΣΚΟΠΕΙ

Β
άζει μπρος τις μηχανές 
η Τουρκία και προχω-
ρεί σε μια δική της εκ-
στρατεία, στρώνοντας 
«διπλωματικό ναρκο-
πέδιο» στην πρόταση 
του Προέδρου για την 

εμπλοκή της ΕΕ στη λύση του Κυπρια-
κού και τη μορφή της διευθέτησης του 
ζητήματος. Θέλει να βυθίσει με βολές 
από το παρασκήνιο και το προσκήνιο 
τις προτάσεις του Προέδρου και να 
αναδείξει τις δικές του στην επιφάνεια,  
χρησιμοποιώντας εύηχες λέξει-κλειδιά 
όπως: «Διάλογος», «λύση» και «ειρήνη». 
Την ίδια στιγμή, ο Πρόεδρος ψάχνει για 
σανίδες σωτηρίας στην ΕΕ και στον ΟΗΕ. 

Τουρκικές θέσεις και λύση 
Διπλωματικές πηγές από τις Βρυξέλ-

λες αναφέρουν ότι η τουρκική πλευρά 
έχει ενημερώσει την ΕΕ για τη δική της 
στάση στο Κυπριακό επί τη βάσει των 
εξής σημείων: 

1. Η Τουρκία πάντα επιδιώκει λύση, 
αλλά η προηγούμενη διαδικασία έχει 
αποτύχει λόγω της ελληνοκυπριακής 
στάσης, από την απόρριψη του Σχεδίου 
Ανάν ώς το Κραν Μοντανά. Μάλιστα, 
όπως αναφέρεται από τις ίδιες διπλω-
ματικές πηγές, χρησιμοποιείται από 
την τουρκική πλευρά η αντιπαράθε-
ση μεταξύ των Ελληνοκυπρίων για το 
Κραν Μοντανά και οι φωνές που κατα-
λογίζουν ευθύνες στον τέως Πρόεδρο 
Αναστασιάδη και στον τότε ΥπΕξ και 
νυν Πρόεδρο Νίκο Χριστοδουλίδη ότι 
έχουν ευθύνη για την κατάρρευση της 
διαδικασίας. Επισημαίνεται, δε, ότι τα 
ίδια συνέβησαν και στο σχέδιο Ανάν. 

2. Η τουρκοκυπριακή πλευρά είναι 
έτοιμη για διάλογο εφόσον γίνει δεκτή 
η «κυριαρχική ισότητα» των Τουρκοκυ-
πρίων, μια εξέλιξη που θα κατοχυρώσει 
την ύπαρξη του ψευδοκράτους και την 
αναγνώρισή του ως νέου πολιτειακού 
συνεταίρου στη λογική μιας συνομο-
σπονδίας δύο κρατών. 

3. Η ΕΕ δεν μπορεί να έχει την εμπλο-
κή που θέλει η ελληνοκυπριακή πλευρά 
στην ΕΕ. Σύμφωνα με όσα έχει διαβιβάσει 
στις Βρυξέλλες η τουρκική διπλωματία, 

η στάση της ΕΕ δεν ήταν η ορθή και δεν 
μπορεί να την εμπιστεύεται η Άγκυρα 
και οι Τουρκοκύπριοι, διότι το 2004, 
ενώ οι Τουρκοκύπριοι είπαν ναι στο 
Σχέδιο Ανάν, το οποίο προωθούσαν 
οι Βρυξέλλες, τελικώς τιμωρήθηκαν, 
καθότι όπως η τουρκική διπλωματία 
ισχυρίζεται: Α) Το εμπάργκο σε βάρος 
των Τουρκοκυπρίων συνεχίζεται. Β) 
Ανταμείφθηκαν οι Ελληνοκύπριοι για το 
«όχι», εντάχθηκαν μονομερώς στην ΕΕ, 
χωρίς δηλαδή τους Τουρκοκυπρίους, 
τους οποίους κρατούν σε απομόνωση. 

Η «απομόνωση» 
των Τ/κ και ΕΕ

Το θέμα για τη λεγόμενη «απομόνωση» 
των Τουρκοκυπρίων παραπέμπει στην 
πρόταση του Προέδρου για άρση του 
εμπάργκο, το οποίο επιβάλλει η Άγκυρα 
επί των πλοίων και των αεροσκαφών της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, από τη μια, 
και στο άνοιγμα του λιμανιού της Αμ-
μοχώστου από την άλλη. Ταυτοχρόνως, 
ο Πρόεδρος υπόσχεται να διευκολύνει 
τα δύο ζητήματα που εκκρεμούν για την 
Άγκυρα εντός της ΕΕ: Το ένα είναι η κα-
τάργηση της βίζας για τους Τούρκους 
πολίτες και το άλλο είναι η αναβάθμιση 
της τελωνειακής ένωσης. Η Λευκωσία 
δεν συνδέει τα ζητήματα αυτά μόνο με 
το θέμα της άρσης του εμπάργκο σε βά-
ρος των πλοίων και των αεροσκαφών 
της, αλλά και με την επανέναρξη των 
συνομιλιών. Η Τουρκία έχει ήδη διευ-
κρινίσει στην ΕΕ ότι η δική της πορεία 

δεν μπορεί να συνδέεται με τις εξελίξεις 
στο Κυπριακό και ότι στο θέμα της άρσης 
του λεγόμενου εμπάργκο σε βάρος των 
Τουρκοκυπρίων υπάρχει πρόταση από 
τους ίδιους, που αφορά στο άνοιγμα του 
αεροδρομίου της Τύμπου με ταυτόχρονη 
λειτουργία του λιμανιού της Αμμοχώ-
στου αλλά με αποδοχή της ύπαρξης του 
ψευδοκράτους ως χωριστής οντότητας. 
Τονίζεται, μάλιστα, από τους Τούρκους 
ότι η πρόταση αυτή έχει απορριφθεί από 
την «ελληνοκυπριακή Κυβέρνηση του 
Νότου» και ότι υπάρχει ανειλικρίνεια, 
που τροφοδοτείται από τη στάση της ΕΕ! 

Το ερώτημα για 
τον απεσταλμένο 

Υπό αυτές τις συνθήκες η τουρκική 
πλευρά είναι αρνητική, όπως τονίζεται, 
για τον διορισμό απεσταλμένου της ΕΕ 
στο Κυπριακό. Προβάλλεται ο ισχυρι-
σμός της έλλειψης εμπιστοσύνης και, 
ως εκ τούτου, το βάρος της απόδειξης 
περί του αντιθέτου, όπως μεταβιβάζει 
η Άγκυρα στην ΕΕ,  το φέρουν οι Ελλη-
νοκύπριοι και η ΕΕ που τους καλύπτει. 
Συνεπώς, η Άγκυρα προβάλλει τη θέση 
ότι, εφόσον η βάση των συνομιλιών δεν 
αλλάζει και δεν γίνεται δεκτή η «ισότι-
μη κυριαρχία» ή αλλιώς «κυριαρχική 
ισότητα», δεν θα υπάρξει πρόοδος στο 
Κυπριακό λόγω της ανειλικρίνειας των 
Ελληνοκυπρίων και, ως εκ τούτου, για 
να υπάρξει πρόοδος η ΕΕ θα πρέπει να 
σταματήσει να τους στηρίζει. Επί του 
παρόντος, δεν έχει γίνει επίσημη, αλλά 

ανεπίσημη, κρούση από τις Βρυξέλλες 
στην Τουρκία για το θέμα του ειδικού 
απεσταλμένου τής ΕΕ, διότι το όλο θέμα 
βρίσκεται στα αρχικά στάδια. Υπάρχουν, 
δε, φωνές στην ΕΕ που προβάλλουν 
τον εξής προβληματισμό: Ποια θα ήταν 
η σημασία του ειδικού απεσταλμένου 
εάν δεν γίνει δεκτός από την Τουρκία; 

Εποικισμός, Δερύνεια και 
Αμμόχωστος 

Η Άγκυρα αρχίζει να προβάλλει και 
τη λέξη «διάλογος» και τη λέξη «λύση» 
όπως η ίδια τις αντιλαμβάνεται στη λο-
γική της ισότιμης κυριαρχίας και των 
δύο κρατών εφόσον έχει κατοχυρώσει 
την προηγούμενη δική της θέση περί 
δύο ισότιμων συνιστώντων κρατών με 
πολιτική ισότητα. Γιατί συμβαίνει αυτό; 
Διότι η προηγούμενη τουρκική θέση έχει 
καταστεί σημαία συμβιβασμού για τη 
Λευκωσία και την Αθήνα. Ενώ, μάλιστα, 
ο Τούρκος Πρόεδρος μιλά για διάλογο 
υπό όρους, προχωρεί σε νέα τετελε-
σμένα στην περιοχή της Αμμοχώστου 
και δη στην κατεχόμενη Δερύνεια με 
την οικοδόμηση ολόκληρης πόλης και 
τη  μεταφορά εποίκων. Η κίνηση αυτή 
έχει πολλαπλές σκοπιμότητες, όπως: 

1. Παρεμβολή μεταξύ των ελεύθερων 
περιοχών και της Αμμοχώστου μιας νέας 
πόλης εποίκων, ακόμη και επί ελληνοκυ-
πριακών περιουσίων. 2. Η δημιουργία 
αποθαρρυντικών συνθηκών για την επι-
στροφή των Ελληνοκυπρίων ακόμη και 
σε αυτήν  την «περίκλειστη πόλη», διότι 

θα είναι εγκλωβισμένοι στους εποίκους. 
3. Οι έποικοι θα είναι απειλή και για τις 
ελεύθερες περιοχές και εργαλεία μιας ελεγ-
χόμενης από την Άγκυρα ανάπτυξης, στη 
λογική της ενσωμάτωσης της περιοχής 
της Αμμοχώστου και των κατεχομένων 
στην Τουρκία. Η πολιτική αυτή είναι: Α) 
Συνέχεια του «αγωγού της ειρήνης» για 
τη μεταφορά νερού από την Τουρκία στα 
κατεχόμενα. Β) Συναφής με την ηλεκτρική 
σύνδεση του ψευδοκράτους με την Τουρ-
κία, και Γ) με τον ευρύτερο σχεδιασμό για 
την ανάπτυξη της πόλης και επαρχίας 
Αμμοχώστου. 4. Ο τουρκικός σχεδιασμός 
έχει εκτός των άλλων στρατιωτική πτυχή, 
αφού μεταξύ Αμμοχώστου και ελεύθε-
ρων περιοχών θα παρεμβάλλεται μια 
νέα πόλη, η οποία  θα είναι ασπίδα σε 
μια υποθετική περίπτωση κρίσης, που 
θα δίνει δυνατότητας προώθησης των 
δυνάμεων της Εθνικής Φρουράς. 

Το εδαφικό και τα 23 κριτήρια 
Η δημιουργία των τετελεσμένων 

είναι συνδεδεμένη με τις συνομιλίες 
και δη με το εδαφικό. Αφού η τουρκική 
πλευρά έχει κερδίσει την πλειοψηφία 
επί του πληθυσμού και την απώλεια 
ψήφου σε όσους εκ των Ελληνοκυπρίων 
θελήσουν και τους επιτραπεί να επι-
στρέψουν, προχωρεί μέσω τετελεσμένων 
στην πλειοψηφία επί του εδάφους. Επί 
τη βάσει μάλιστα των 23 κριτηρίων, που 
προνοούν οι συγκλίσεις και το συμφω-
νημένο πλαίσιο, καθώς και η παρουσία 
των εποίκων, θα αναγκάσει τους Ελ-
ληνοκυπρίους να πωλούν όσο - όσο 
τις περιουσίες τους για να απαλλαγούν 
από τις δαιδαλώδεις και χρονοβόρες 
ομοσπονδιακές διαδικασίες. 

Η πρόταση του Προέδρου 
Από την πλευρά του, ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας προσπαθεί να εξηγήσει 
στους Ευρωπαίους εταίρους την πρότασή 
του για την επανέναρξη των συνομιλιών 
και την αναγκαιότητα του διορισμού ενός 
ειδικού απεσταλμένου της ΕΕ. Μιας δη-
λαδή διεθνούς προσωπικότητας, η οποία 
θα έχει επιρροή επί της Τουρκίας, αλλά 
θα είναι και από αυτήν αποδεκτή. Στόχος 
του Προέδρου είναι: 1. Να πείσει τους 
Ευρωπαίους και διεθνή παράγοντα ότι 
θέλει λύση. 2. Να βάλει στο παιχνίδι την 
ΕΕ και να πείσει εσωτερικά ότι δημιουρ-
γεί κινητικότητα στο Κυπριακό. 3. Εάν 
δεν υπάρξει αποτέλεσμα, να βρεθεί η 
Τουρκία σε δύσκολη θέση και να θεω-
ρηθεί ακόμη και αυτή η ΕΕ υπεύθυνη 
ή συνυπεύθυνη επειδή δεν θα πράξει 
όσα θα πρέπει για να επαναρχίσουν οι 
συνομιλίες. Εκ των πραγμάτων, ο Πρό-
εδρος εμπλέκει στο παιχνίδι τον ΓΓ του 
ΟΗΕ, τον οποίο είχε ενημερώσει την πε-
ρασμένη Πέμπτη για τις προσπάθειες 
που καταβάλλει για την επανέναρξη των 
συνομιλιών από εκεί που έμειναν στο 
Κραν Μοντανά. Είναι πρόδηλον ότι ο 
Νίκος Χριστοδουλίδης κατανοεί πως ο 
Τούρκος Πρόεδρος ναρκοθετεί τη δική 
του πρόταση για επανέναρξη των συνο-
μιλιών και επιδιώκει να βρει σανίδες 
σωτηρίας στην ΕΕ και στον ΟΗΕ, του 
οποίου όμως ο ΓΓ εκ της φύσεώς του 
διατηρεί την ουδετερότητά του.

 Τι σημαίνει ο 
εποικισμός της 

Δερύνειας για το 
εδαφικό και την 

Αμμόχωστο 

Πώς οι Τούρκοι 
ισχυρίζονται ότι η 

ΈΈ «τροφοδοτεί την 
αδιαλλαξία των Έ/κ» 

Πώς η Τουρκία 
κτίζει «εποικιστική 

ασπίδα» στη 
Δερύνεια και πώς 

επηρεάζεται η 
Αμμόχωστος 

Πώς 
χρησιμοποιούνται 
οι Έλληνοκύπριοι 

για δικαίωση 
των τουρκικών 

ισχυρισμών 
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Η επανάληψη της επεκτατικής πολιτικής της Τουρκίας 

Με την επίσκεψη του 
Τούρκου Προέδρου στα 
κατεχόμενα επιβεβαι-
ώθηκε ακόμα μια φορά 

ότι η Άγκυρα θέλει να εδραιώσει την 
παρουσία της στο νησί. Ο Ερντογάν 
έστειλε σαφή πολιτικά μηνύματα 
διεθνώς ότι η Τουρκία βρίσκεται 
στην Κύπρο και με τις ενέργειες 
στις οποίες προβαίνει - όπως για 
παράδειγμα η ανακοίνωση για την 
οικοδόμηση κατοικιών στην Κάτω 
Δερύνεια - εδραιώνει τον επεκτατισμό 
της στην Κύπρο. 

Επανέλαβε ότι η μορφή λύσης, που 
θέλει η Τουρκία, είναι η αναγνώριση 
των δύο κρατών και στη συνέχεια η 
διαπραγμάτευση σε μία τελική λύση.

Όσον αφορά τη διαχείριση του 

φυσικού αερίου, το μήνυμά  του 
ήταν σαφές: Έστω και αν υπάρχει 
ένα συνεταιρικό κράτος, με κύριο 
συνέταιρο την Τουρκία διαμέσου 
των Τουρκοκυπρίων, η Τουρκία 
θέλει να έχει λόγο στη  διαχείριση 
του υποθαλάσσιου πλούτου. 

Αυτό δεν είναι άσχετο με τη γε-
νικότερη γεωπολιτική αντίληψη την 
οποία έχει η Τουρκία και θέλει να 
επιβάλει μετά τη λύση του κυπριακού 
προβλήματος. Αυτή η γεωπολιτική 
αντίληψη, είναι ότι δεν είναι αρκετό για 
την Τουρκία απλώς να ασκεί έλεγχο 
στην περιοχή του τουρκοκυπριακού 
συνιστώντος κρατιδίου αλλά θέλει να 
έχει και λόγο και επιρροή στην περι-
οχή την οποία θα ασκεί τον έλεγχο το 
τουρκοκυπριακό συνιστών κρατίδιο.

Είναι σαφές ότι η Τουρκία δημι-
ουργεί συνεχώς τετελεσμένα στην 
Κύπρο και προσπαθεί μετά να τα 
διαπραγματευτεί.

Με όλες αυτές τις εξελίξεις η Κύπρος 
δεν μπορεί να στηρίζει όλες τις προσπά-
θειες για λύση μόνο στην Ε.Ε., η οποία, 
ειρήσθω εν παρόδω, χειραγωγείται 
και πατρονάρεται από τις ΗΠΑ. Τόσο 
οι ΗΠΑ όσο και η Ε.Ε. δεν θέλουν να 
αφήσουν την Τουρκία να προχωρήσει 
προς Ανατολάς ή να ενταχθεί στους 
BRICS. Θα κάνουν ό,τι μπορούν για να 
την αποτρέψουν εξευμενίζοντάς την. Η 
Κύπρος θα είναι πάλι το εξιλαστήριο 
θύμα σε αυτό το δούναι και λαβείν .

Η Κύπρος έχει καλούς συμμά-
χους ανάμεσα στις χώρες μέλη του 
BRICS, όπως η Κίνα, η Ινδία, Σ. Αρα-

βία, (της Ρωσίας της γυρίσαμε την 
πλάτη). Από τη στιγμή που κάποιες 
εκ των χωρών αυτών δηλώνουν πως 
υποστηρίζουν τις πάγιες θέσεις της 
Κύπρου για το Κυπριακό (η Ρωσία 
το επανέλαβε πρόσφατα, ανεξάρτητα 
από τις κυρώσεις που εφαρμόζουμε 
εναντίον της), η παρούσα κυβέρνηση 
θα μπορούσε να στραφεί και προς 
αυτές τις χώρες. 

Αυτές οι χώρες θα μπορούσαν να 
επηρεάσουν πολύ περισσότερο την 
Τουρκία, παρά οι ΗΠΑ και η Ε.Ε., οι 
οποίες δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία 
πως θα μας εγκαταλείψουν στον λαβύ-
ρινθο όπου μας είχαν εγκλωβίσει τα 
προηγούμενα χρόνια να αναζητούμε 
εναγωνίως την έξοδο. 

ΑΝΔΡΟΥΛΑ ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
a.giourov@gmail.com
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Αμάχητο τεκμήριο του εποικισμού 

140.000 Τούρκοι πολίτες είχαν δικαίω-
μα ψήφου στις προεδρικές εκλογές της 
Τουρκίας στην κατεχόμενη Κύπρο. 
Αυτός ο αριθμός, προφανώς πολύ 

μικρότερος του συνολικού αριθμού των Τούρ-
κων εποίκων, καταδεικνύει ότι η πλημμυρίδα 
του εποικισμού στην κατεχόμενη Κύπρο την 
έχει μετατρέψει σε τουρκική επαρχία.

Να υπενθυμίσουμε ότι στις τελευταίες πα-
ράνομες εκλογές στα κατεχόμενα η ψήφος των 
εποίκων υπήρξε καθοριστική για την επικράτηση 
του Ερσίν Τατάρ, εκλεκτού της Τουρκίας και 
του Ταγίπ Ερντογάν. Μάλιστα ο γνωστός Τ/κ 
αρθρογράφος Σενέρ Λεβέντ υποστήριξε ότι 
οι Τουρκοκύπριοι ψηφοφόροι ήταν λιγότεροι 
από τους εποίκους στις «προεδρικές εκλογές» 
στο παράνομο μόρφωμα των κατεχομένων. 
Στην «Αβρούπα», που εκδίδει ο Σενέρ Λεβέντ, 
έγραψε ότι «120 χιλιάδες των περίπου 200 
χιλιάδων ψηφοφόρων είναι πολίτες της Τουρ-
κίας και οι 80 χιλιάδες πολίτες της Κυπριακής 
Δημοκρατίας». Από την «εκλογή» Τατάρ οι 
λεγόμενες πολιτογραφήσεις εποίκων έχουν 

πολλαπλασιαστεί.
Δυστυχώς υπήρξε διαχρονικά μια ράθυ-

μη και υποτονική αντίδραση στη συστηματική 
προσπάθεια που καταβάλλει η Τουρκία, εδώ 
και δεκαετίες, να αλλοιώσει τον  δημογραφικό 
χαρακτήρα της κατεχόμενης Κύπρου με την 
παράνομη εισαγωγή και εγκατάσταση εποίκων.

Τι έχει πράξει η Κυπριακή Δημοκρατία 
όλα αυτά τα χρόνια για να καταγγείλει το συ-
ντελούμενο έγκλημα του εποικισμού; Πόσες 
προσφυγές κατατέθηκαν στον ΟΗΕ για καταδίκη 
του εγκλήματος αυτού; Γιατί δεν προτάσσεται 
αυτή η έκνομη δραστηριότητα της Τουρκίας, 
ως κορυφαίο ζήτημα σε όλα τα διεθνή και περι-
φερειακά βήματα; Γιατί αφέθηκε, με ολιγωρία 
και παραλείψεις, να ξεχαστεί αυτή η κατάφωρη 
παραβίαση του διεθνούς δικαίου, με αποτέ-
λεσμα να καθορίζουν και να αλλοιώνουν και 
τη θέληση των Τουρκοκυπρίων;

Τί προβλέπει όμως η διεθνής έννομος τάξη 
και ποια τα γεγονότα σε ό,τι αφορά τον εποι-
κισμό της Τουρκίας στην Κύπρο;

Η σύμβαση της Γενεύης του 1949 καθόρισε 
ως έγκλημα πολέμου τη μεταφορά πληθυσμού 
σε στρατιωτικά κατεχόμενα εδάφη από την κα-
τέχουσα δύναμη. Καμιά λοιπόν παραμόρφωση 
της αλήθειας, καμιά διαστροφή της πραγμα-
τικότητας, δεν είναι δυνατό να συσκοτίσουν 
την αδιαμφισβήτητη πραγματικότητα. Που 
κραυγάζει ότι η μεταφορά Τούρκων από την 

Τουρκία και η εγκατάστασή τους στην κατεχόμενη 
περιοχή της Κύπρου εντάσσεται στο πλαίσιο 
της πολιτικής της Άγκυρας για αλλοίωση της 
εθνολογικής σύστασης του πληθυσμού της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Ο Τούρκος καθηγητής, Νιχάτ Ερίμ, σε μια 
έκθεσή του για την Κύπρο προς την τουρκική 
κυβέρνηση με ημερομηνία 24 Νοεμβρίου 1956, 
αναφέρει: «Επειδή σε μια δεδομένη στιγμή 
μέσα στη ροή της Ιστορίας ένας πληθυσμός 
σε σύγκριση με τον άλλο πληθυσμό έχει υπερ-
τερήσει κατά εκατό ή διακόσιες χιλιάδες, δεν 
είναι επαρκής λόγος να καθορίσει την αιώνια 
τύχη μιας μεγαλονήσου όπως είναι η Κύπρος. 
Δεν μπορεί να την καθορίσει. Και μάλιστα αν 
λάβει κανείς υπόψη του ότι ένα τέτοιο νησί 
μπορεί να αποτελέσει έναν τρομακτικό κίν-
δυνο για την ασφάλεια μιας χώρας 25 –ήταν 
τότε- εκατομμυρίων όπως είναι η Τουρκία. Για 
την ασφάλεια της Τουρκίας η Κύπρος είναι 
ένα γεωγραφικό δεδομένο, το οποίο δεν είναι 
δυνατό να παραγνωρισθεί». Και εισηγούμενος 
την προώθηση της λύσης της προσάρτησης της 
Κύπρου στην Τουρκία, ο Νιχάτ Ερίμ αναφέρει 
ότι «σαν προπαρασκευαστικό στάδιο θα πρέπει 
να συλλεγούν στοιχεία που να αποδεικνύουν 
ότι η πλειοψηφία της ιδιοκτησίας της γης στην 
Κύπρο ανήκει στους Τούρκους, ότι θα πρέπει 
να συνταχθεί δημογραφικός χάρτης που να 
καθορίζει τον αριθμό των Τούρκων του νησιού 

σε κάθε πόλη και χωριό και ακόμα πως θα 
πρέπει να συλλεγούν οι καλύτερες δυνατές 
πληροφορίες για τους Κυπρίους της Τουρκίας 
και γενικά όσους βρίσκονται εκτός Κύπρου 
για την περίπτωση του εποικισμού». Μετά το 
πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή δεν 
υπήρχε βέβαια ανάγκη για προσχήματα με 
επιστροφή δήθεν Τουρκοκυπρίων. Ο εποικι-
σμός μετά το 1974 πήρε τη μορφή ενός καλά 
οργανωμένου σχεδίου που αποβλέπει σταθερά 
στη δημογραφική αλλοίωση των πληθυσμιακών 
δεδομένων με τελικό στόχο την ανατροπή τους.

Ο Economist στις 4.9.1976 έγραψε: «Ο 
προφανής στόχος της Τουρκίας είναι να με-
τατρέψει τη Βόρεια Κύπρο σε μια επαρχία της 
Τουρκίας. Ο δημογραφικός εκτουρκισμός του 
Βορρά σύντομα θα είναι πλήρης. Πόλεις και 
χωριά όπως η Κερύνεια και η Λάπηθος, που 
παρέμεναν κενά μέχρι πρόσφατα, είναι τώρα 
γεμάτα από εποίκους από την Τουρκία».

Από τότε έχουν περάσει 47 ολόκληρα χρόνια. 
Ο εποικισμός εντάθηκε και μετεξελίχθηκε σε μια 
οργανωμένη επιχείρηση πλήρους ανατροπής 
των πληθυσμιακών δεδομένων της Κύπρου.

Είναι κατάδηλον ότι η Τουρκία παραβιάζει 
κατά συρροήν και κατ’ εξακολούθησιν τη Σύμ-
βαση της Γενεύης του 1949, που προβλέπει 
ρητά στο άρθρο 49 (6) ότι : «Η κατέχουσα δύ-
ναμις δεν δύναται να εξορίσει ή να μεταφέρει 
μέρος του δικού της άμαχου πληθυσμού εις 

το κατεχόμενο υπ’ αυτής έδαφος».
Και είναι φανερό από τα όσα έχουν αναφερ-

θεί ότι ο εποικισμός αποτελεί στην Κύπρο μια 
κραυγαλέα διεθνή παρανομία της Τουρκίας.

Αποτελεί ταυτόχρονα άμεση απειλή για την 
ιστορική συνέχεια του Ελληνισμού στην Κύπρο.

Καμιά διαπραγμάτευση για λύση του Κυπρι-
ακού δεν μπορεί να παραγνωρίζει το τεράστιο 
πρόβλημα του εποικισμού. Η θρασεία απαίτηση 
της Τουρκίας, όπως περιέχεται σε κατατεθέν 
έγγραφο σε προηγούμενες διαπραγματεύσεις, 
για ανεξέλεγκτη και χωρίς περιορισμούς έλευση 
στην Κύπρο και απόλαυση από αυτούς των 
τεσσάρων ελευθεριών που απολαμβάνουν οι 
Ευρωπαίοι πολίτες, καταδεικνύει τον μη απο-
κρυβόμενο στόχο τουρκοποίησης της Κύπρου. 
Ώρα για αποκάλυψη και καταγγελία του τουρ-
κικού εγκλήματος. Άμεση ανάληψη διεθνούς 
εκστρατείας για αποκάλυψη του ομολογημένου 
τουρκικού στόχου μετατροπής της Κύπρου σε 
τουρκική επαρχία. 

Επιτακτικό χρέος του νέου Προέδρου να 
επαναφέρει το έγκλημα του εποικισμού στην 
προτεραιότητα των θεμάτων που θα προβληθούν 
διεθνώς και εντός Ε.Ε. ως κορυφαίου στην επί-
λυση του Κυπριακού. Ο αριθμός των Τούρκων 
ψηφοφόρων στα κατεχόμενα όσον αφορά τις 
τουρκικές εκλογές είναι τεκμήριο αδιάψευστο 
και αμάχητο της εγκληματικής πολιτικής της 
Τουρκίας στην Κύπρο.

18.06.2023

Κυπριακό: Ατέρμων λαβύρινθος

ΟΙ ΛΑΝΘΑΣΜΈΝΈΣ ΚΙΝΗΣΈΙΣ 
ΚΑΙ ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΈΣ ΈΠΑ-
ΝΑΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΙ. ΟΛΟΙ ΟΙ 
ΠΡΟΈΔΡΟΙ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ 
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ -ΠΡΟΚΑΤΟΧΟΙ 
ΤΟΥ Ν. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ- ΈΚΑ-
ΝΑΝ ΤΟΥΣ ΙΔΙΟΥΣ ΚΥΚΛΟΥΣ, 
ΠΑΡΟΜΟΙΈΣ ΈΠΑΦΈΣ ΚΑΙ 
ΗΤΑΝ ΑΠΟΛΥΤΑ ΠΈΠΈΙΣΜΈ-
ΝΟΙ ΠΩΣ ΘΑ ΗΤΑΝ ΠΡΟΈΔΡΟΙ 
ΤΗΣ ΛΥΣΗΣ 

Φ
ιλόπονες οι 
προσπάθειες 
του Προέδρου 
της Δημοκρατί-
ας προκειμένου 
να εμπλακεί η 
Ε.Ε. ουσιαστικά 

στην άρση του αδιεξόδου στο Κυπριακό 
και στην επανέναρξη των συνομιλιών. 

Οι συναντήσεις του Προέδρου με ηγέ-
τες χωρών της Ε.Ε. και η παρέμβασή του 
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο συνέπεσαν 
με την παράνομη επίσκεψη Ερντογάν 
στα κατεχόμενα. Μπορεί η Λευκωσία να 
θεωρεί θετικές τις επαφές του Προέδρου 
στις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες, αλλά 
δεν ακούσαμε τίποτε καινούργιο που 
να δημιουργεί ευοίωνες προοπτικές ότι 
επιτέλους πλησιάζουμε στο τέρμα για 
μια δίκαιη λύση του Κυπριακού. Πέρα 
από τις ρητορικές υποστήριξης και τις 
στομφώδεις δηλώσεις των Ευρωπαίων 
ηγετών, τίποτε περισσότερο. Στον ίδιο 
παρονομαστή και στο ίδιο τέλμα.

Οι λανθασμένες κινήσεις και πρω-
τοβουλίες επαναλαμβάνονται. Όλοι οι 
Πρόεδροι της Κυπριακής Δημοκρατί-
ας -προκάτοχοι του Ν. Χριστοδουλίδη 
-έκαναν τους ίδιους κύκλους, παρόμοιες 
επαφές και ήταν απόλυτα πεπεισμένοι 
πως θα ήταν πρόεδροι της λύσης. Από 
το 1977-1978, 46 χρόνια μετά τις συμ-
φωνίες υψηλού επιπέδου Μακαρίου 
- Ντενκτάς και Κυπριανού - Ντενκτάς, 
επαναλαμβάνονται οι ίδιες διαδρομές 
μέσα σε έναν  ατέρμονα λαβύρινθο. Σε 
κάθε αδιέξοδο άφηναν και μια υποχώ-
ρηση προκειμένου να εξευμενίσουν την 
Τουρκία. Εις μάτην όμως. Η Τουρκία 
δεν θέλει μόνο δύο κράτη αλλά πολύ 
περισσότερα. Την υποδούλωσή μας. 

Τι θα κάνει λοιπόν η Ε.Ε. για την 
Κύπρο όταν η Τουρκία όχι μόνο απο-
μακρύνεται από τη Δύση αλλά προσεγ-
γίζει αναδυόμενες χώρες που θέλουν να 
απαλλαγούν από την επιρροή των ΗΠΑ 

και ειδικά από το αμερικανικό δολάριο;
Την ώρα που στον πλανήτη βρίσκο-

νται σε εξέλιξη τεκτονικές αλλαγές και 
αναδύεται ένας οικονομικός κολοσσός 
με δεκάδες χώρες να εγκαταλείπουν το 
δολάριο, στην Κύπρο φαίνεται να αγνοού-
με ή να μη λαμβάνουμε σοβαρά υπόψη 
αυτές τις κοσμογονικές αλλαγές. 

Η αποσιώπηση αυτών των γεγονό-
των από τα διεθνή και εγχώρια ΜΜΕ 
εντάσσεται στο πλαίσιο των υποδείξεων 
ΗΠΑ και Δύσης να μην αμφισβητηθεί 
η ισχύς τους, η οποία παραπαίει. 

Η προσχώρηση συμμάχων 
των ΗΠΑ στους BRICS 

Το 2014 δημιουργήθηκε ένας οι-
κονομικο-πολιτικός οργανισμός, που 
αποτελείται από ισχυρά και αναπτυσ-

σόμενα κράτη. Τον οργανισμό απαρτίζουν 
Βραζιλία, Ρωσία, Ινδία, Κίνα και Νότια 
Αφρική (BRICS).

Τώρα περίπου 30 χώρες υποβάλλουν 
αίτηση για ένταξη στους BRICS, μεταξύ 
των οποίων η Αίγυπτος, παραδοσιακός 
σύμμαχος των ΗΠΑ. Μετά την Αίγυπτο, 
ακολουθούν Ιράν, Σαουδική Αραβία, ΗΑΕ, 
Βενεζουέλα και τουλάχιστον 10 χώρες 
της ASEAN (Ένωση Χωρών ΝΑ Ασίας).

Oι 10 αυτές χώρες της ASEAN δέχτη-
καν να προχωρήσουν σε αποδολαριο-
ποίηση και να κάνουν χρήση τοπικών 
νομισμάτων. Πρόκειται για τις χώρες 
Μπρουνέι, Καμπότζη, Ινδονησία, Λάος, 
Μαλαισία, Μιανμάρ, Φιλιππίνες, Σιγκα-
πούρη, Ταιλάνδη και Βιετνάμ.

Όπως φαίνεται η Ουάσιγκτον χάνει 
σταδιακά Αφρική, Μέση Ανατολή και 

χώρες της Νοτίου Αμερικής όπως η 
Βενεζουέλα, η Αργεντινή κ.ά.

Ένας από τους λόγους που η Αίγυπτος 
θέλει να γίνει μέλος του BRICS είναι η 
πρόθεση του οργανισμού να επεκτείνει 
τις συναλλαγές με εναλλακτικά νομίσματα, 
είτε εθνικά είτε να δημιουργήσει κοινό 
νόμισμα για τα μέλη του.

Τον Δεκέμβριο του 2022 η Αίγυπτος 
μπήκε στη Νέα Αναπτυξιακή Τράπεζα 
των BRICS (NDB.)

Η NDB χρηματοδοτεί έργα υποδο-
μής και βιώσιμης ανάπτυξης σε τομείς 
όπως η ενέργεια, οι μεταφορές, το νερό, 
οι επικοινωνίες και η υγεία.

Στις 2 Ιουνίου στο Κέιπ Τάουν έγινε η 
συνδιάσκεψη των Υπουργών Εξωτερικών 
των χωρών του BRICS. Σε αυτή συμμετείχαν 
οι εκπρόσωποι των χωρών του Παγκόσμιου 

δηλώσεις του Σαουδάραβα Υπουργού 
Επενδύσεων, καθώς και ένα άρθρο 
του Al Jazeera.

«Η Σαουδική Αραβία βλέπει την Κίνα 
ως βασικό εταίρο σε έναν πολυπολικό 
κόσμο, με τις δύο χώρες να αναμένεται 
να έρθουν πιο κοντά καθώς μεγαλώνουν 
τα κοινά τους συμφέροντα», δήλωσε στο 
CNBC ο Υπουργός Επενδύσεων της 
Σαουδικής Αραβίας Khalid Al-Falih.

«Δεν εξαρτιόμαστε πλέον από τον 
αναπτυγμένο Βορρά, όπως στην προ-
ηγούμενη παγκόσμια τάξη», είπε και 
συνέχισε λέγοντας:

«…Θα βλέπαμε, στο μέλλον, περισ-
σότερους παγκόσμιους πρωταθλητές 
από τη Σαουδική Αραβία να πηγαίνουν 
στην Κίνα για να αποκτήσουν πρόσβα-
ση σε μιαν αναπτυσσόμενη αγορά 1,4 
δισεκατομμυρίου ατόμων υψηλής κα-
τανάλωσης».

Al Jazeera: Η Μέση 
Ανατολή σήκωσε το 
«μεσαίο δάκτυλο» στις ΗΠΑ! 

Ο πολιτικός αναλυτής του Al Jazeera, 
Marwan Bishara, σε ένα όχι και τόσο 
κόσμιο άρθρο του, γράφει ότι «Οι Ηνω-
μένες Πολιτείες χάνουν έδαφος στην 
περιοχή της Μέσης Ανατολής και μόνο 
οι ίδιες φταίνε γι’ αυτό που συμβαίνει».

Όπως σημειώνει , οι προσπάθειες 
των ΗΠΑ να διασώσουν τη φθίνου-
σα επιρροή τους στη Μέση Ανατολή 
μπορεί κάλλιστα να μην είναι εύκολη 
υπόθεση, καθώς, παρά την αντίδραση 
της Ουάσιγκτον, οι σύμμαχοί τους στην 
περιοχή βελτίωσαν τις σχέσεις τους με 
την Κίνα και το Ιράν και διατήρησαν 
επίσης ισχυρούς δεσμούς με τη Ρωσία!

Όπως σημειώνει το Al Jazeera, ο 
πρίγκιπας διάδοχος της Σαουδικής 
Αραβίας, Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν, σή-
κωσε το «μεσαίο δάχτυλό» του προς την 
Ουάσιγκτον, και αυτό φέρεται να τον 
έχει κάνει έναν εξαιρετικά δημοφιλή 
πολιτικό παράγοντα στην περιοχή.

Δεν είναι μόνο το Ριάντ που έχει πάρει 
νέα θέση στις σχέσεις με την Ουάσι-
γκτον! Τα ΗΑΕ, ένας άλλος σύμμαχος 
των ΗΠΑ, έχουν επίσης σφυρηλατή-
σει στενότερους δεσμούς με την Κίνα, 
βελτίωσαν τις στρατηγικές σχέσεις με 
τη Γαλλία και ενίσχυσαν τις εταιρικές 
σχέσεις με το Ιράν, τη Ρωσία και την Ινδία.

Όπως επισημαίνει ο Bishara, το να 
πεις «όχι» στις ΗΠΑ έχει γίνει πολύ 
δημοφιλές σε μια περιοχή όπου οι πε-
ρισσότεροι πλέον τις βλέπουν ως «μια 
υποκριτική αυτοκρατορική δύναμη, 
που δήθεν υπηρετεί τα ανθρώπινα 
δικαιώματα».

Εξάλλου, σε έρευνα που διεξήχθη 
πέρυσι από το Αραβικό Κέντρο Έρευνας 
και Ανάπτυξης Πολιτικής σε 14 αρα-
βικές χώρες, το 78% των ερωτηθέντων 
θεώρησαν ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες 
είναι η μεγαλύτερη πηγή απειλής και 
αστάθειας στην περιοχή.

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Λ. ΟΜΗΡΟΥ, 
πρώην Πρόεδρος Βουλής των 
Αντιπροσώπων

Νότου (Global South) – η Αργεντινή, το 
Μπανγκλαντές, η Δημοκρατία του Κονγκό, 
το Γκαμπόν, το Ιράν, τα Ηνωμένα Αρα-
βικά Εμιράτα μαζί με Σαουδική Αραβία, 
Κούβα, Αίγυπτο, Βενεζουέλα.

Οι χώρες αυτές εξέφρασαν την επιθυ-
μία να γίνουν μέλη του BRICS. Παρόμοια 
πρόθεση εκφράζει και η Τουρκία.

Ο Ιρανός Πρόεδρος Ebrahim Raisi 
δήλωσε ότι η χώρα του είναι έτοιμη να 
ενταχθεί στους BRICS, ενώ τόνισε τον 
αυξανόμενο ρόλο των περιφερειακών 
οργανώσεων στη διαμόρφωση ενός νέου 
πολυπολικού κόσμου.

Στη σύνοδο κορυφής των BRICS σε 
δύο μήνες, η Σαουδική Αραβία είναι μια 
από τις πολλές χώρες που αναμένεται 
να καταθέσει αίτημα ένταξης.

Προπομπός των εξελίξεων ήταν οι 
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πένθιμα ασταμάτητα και οι κοπέλες της 
ΑΝΕ κρατούσαν στεφάνια δάφνης και 
λουλουδιών, ανθοδέσμες και κάνιστρα 
με ροδοπέταλα για να ράνουν τα φέρετρα 
των ηρώων. 

 Η εναγώνια αναμονή κράτησε πάνω 
από δυο ώρες. Οι Βρετανοί καθυστερού-
σαν ξεπίτηδες τη νεκρική πομπή, διότι 
πίστευαν ότι η καθυστέρηση θα ανάγκαζε 
τον κόσμο, που ήταν συγκεντρωμένος, 
να διαλυθεί. Κόντευε να νυχτώσει, όταν 
έφθασε η ιερή στιγμή. Τ’ αυτοκίνητα με 
τις σορούς των ηρώων έφθασαν στην Κα-
κοπετριά, συνοδευόμενα από ένοπλους 
στρατιώτες. Ο κόσμος μπήκε στο δρόμο και 
τ’ αυτοκίνητα σταμάτησαν. Οι στρατιώτες 
μάταια προσπάθησαν ν’ απωθήσουν τον 
κόσμο για ν’ ανοίξει ο δρόμος. Τα χειρο-
κροτήματα, οι ουρανομήκεις ζητωκραυγές 
και η ιαχή «Ζήτω οι ήρωές μας - Αθά-
νατοι» δονούσαν την ατμόσφαιρα. Και 
οι ένοπλοι στρατιώτες παρακολουθού-
σαν σαν χαμένοι. Συγκλονισμένος από 
τις ζητωκραυγές και την ιαχή «Ζήτω οι 
ήρωές μας - Αθάνατοι» και με τις κοπέλες 
να καταθέτουν δάφνινα στεφάνια και να 
σκορπούν ροδοπέταλα πήρα τον λόγο 
κατασυγκινημένος. Έτρεμα ολόκληρος 
και η φωνή μου πνιγόταν. Άρχισα την 
προσφώνησή μου με τους στίχους:

«Κι άλλοι λεβέντες πέθαναν
Κι άλλοι λεβέντες σβήσαν
Το δέντρο της ελευθεριάς
Με το αίμα τους ποτίσαν…».
Έστρεψα μια ματιά γύρω και είδα 

όλων τα μάτια να δακρύζουν. Δεν άντεξα 
κι άρχισα κι εγώ το κλάμα. Έτσι κλαίο-
ντας τέλειωσα με πνιγμένη φωνή και 
διακοπές τη σύντομη προσφώνησή 
μου, που κατέληγε με τον όρκο, τον 
οποίο επαναλάμβανε και το πλήθος, 
μπροστά στα μάτια των ένοπλων Βρε-
τανών, που είχαν μείνει εμβρόντητοι 
από την ιερή εκείνη μυσταγωγία που 
ξανοιγόταν μπροστά τους. Και ο όρκος 
ήταν ότι θα συνεχίζαμε ανυποχώρητοι 
και ακατάβλητοι τον αγώνα που άφησαν 
μισοτελειωμένο οι ήρωές μας, μέχρι την 
τελική νίκη, που δεν ήταν άλλη από την 
Ένωση της Κύπρου μας με τη Μητέρα 
Ελλάδα.

Η ιερή συγκίνηση που κυρίεψε όλους 
μας ήταν τόση και τέτοια, που όλοι οι 
παριστάμενοι έμειναν για λίγο αμίλητοι 
κλαίοντας. Και μετά, εντελώς ξαφνικά και 
αυθόρμητα, αρχίσαμε να ψάλλουμε τον 
Εθνικό μας Ύμνο με παλλόμενη φωνή, 
δείγμα της αποφασιστικότητάς μας για 
συνέχιση του απελευθερωτικού αγώνα. 
Και οι ένοπλοι Βρετανοί που συνόδευ-
αν την πομπή παρακολουθούσαν με 
ανοικτό το στόμα. 

 
Η κηδεία των τριών

Μετά τη συγκλονιστική αυτή μυστα-
γωγία, η νεκρική πομπή συνέχισε τον 
προορισμό της, που ήταν τα Σπήλια. 
Μαζί της ενώθηκαν και λεωφορεία γε-
μάτα κόσμο από την Κακοπετριά. Είχε 
σχεδόν νυχτώσει όταν η πομπή έφτασε 
στα Σπήλια. Στην είσοδο του χωριού 
γονατιστοί οι κάτοικοι των κοινοτήτων 
Σπηλιών - Κουρδάλων και πολλοί από 
τα γύρω χωριά, περίμεναν τη νεκρική 

πομπή. Μόλις τα αυτοκίνητα σταμάτησαν, 
το πλήθος ξέσπασε σε χειροκροτήμα-
τα και ζητωκραυγές υπέρ των ηρώων. 
Νέες σκορπούσαν λουλούδια και φύλλα 
δάφνης στα τέσσερα φέρετρα με τις σο-
ρούς των ηρώων. Νέοι περιτύλιξαν τα 
φέρετρα μ’ ελληνικές σημαίες. Απ’ εκεί 
η πομπή κατέληξε στον ιερό ναό Αγίου 
Αντωνίου για τη νεκρώσιμη ακολουθία. 
Τόσος πολύς κόσμο πρώτη φορά είχε 
συγκεντρωθεί στο μικρό χωριό των 
Σπηλιών. Η εκκλησία και η αυλή της 
μέχρι τον δρόμο ήταν γεμάτες κόσμο.

Η νεκρώσιμη ακολουθία άρχισε, αλλά 
ο παπάς δεν ήξερε τις ταυτότητες και 
των τεσσάρων Δεν είχαν αναγνωριστεί 
μέχρι τη στιγμή εκείνη. Ενώ συνεχιζόταν 
η ακολουθία, είχαν καταφθάσει από τα  
Λειβάδια Πιτσιλιάς οι δικοί του Πανα-
γιώτη Γεωργιάδη, για να παραλάβουν 
τον αγαπημένο τους νεκρό. Ο τέταρτος, 
όμως, ποιος ήταν; Και ο παπάς μνημό-
νευσε δυο διαφορετικά ονόματα. Το ένα 
Αχιλλέας και το άλλο Αλέξανδρος. Εκ 
των υστέρων θα φανεί ότι το Αλέξανδρος 
ήταν το όνομα του ήρωα, του Αλέκου 
Κωνσταντίνου. 

Μετά την ακολουθία οι δικοί του 
Παναγιώτη Γεωργιάδη τον μετέφε-
ραν στο χωριό τους, όπου σύσσωμη η 
κοινότητα τον κήδεψε με τις πρέπουσες 
τιμές. Τον Κώστα Αναξαγόρα, τον Αντρέα 
Πατσαλίδη και τον «άγνωστο» ήρωα 
τούς έθαψαν στο κοιμητήριο Σπηλιών 
- Κουρδάλων. Ο Αλέκος, όμως, έμελλε 
να ταλαιπωρηθεί κι άλλο, έτσι νεκρός 
και καρβουνιασμένος όπως ήταν. Όταν 
διαπιστώθηκε ότι αυτός ήταν ο τέταρτος 
«Άγνωστος» νεκρός, άρχισε η διαδι-
κασία της εκταφής και μεταφοράς του 
στην Αμμόχωστο για ταφή, διότι εκεί 
έμενε από μικρός με τη μάνα του,  την 
Κακοπετρίτισσα Ελπινίκη. Πήγε στην 
Κακοπετριά η χαροκαμένη μάνα και 
ζήτησε από δικούς της βοήθεια για την 
εκταφή του Αλέκου και μετακομιδή 
του για ταφή στην Αμμόχωστο. Όπως 
αφηγήθηκε η μάνα του, «Παρασκευή 
σκοτώθηκε ο Αλέκος μου, Σάββατο 
τάφηκε και Δευτέρα πήρα το μήνυμα 
ότι ο άγνωστος νεκρός στην έκρηξη των 
Κουρδάλων ήταν ο μοναχογιός μου». 
Μετά από πολλές ταλαιπωρίες έγινε η 
αναγνώριση από σημάδι που είχε στη 
μασχάλη. Το τραύμα είχε προκληθεί 
από πτώση του Αλέκου από σκάλα, 
όταν εργαζόταν ως ηλεκτρολόγος. Άλλο 
σημάδι ήταν ένα δοντάκι, πάνω από τα 
άλλα ψηλά στην πάνω σιαγόνα.

Έχουν περάσει από τότε 67 χρόνια και 
ο αγώνας που άφησαν μισοτελειωμένος, 
όχι μόνο δεν συνεχίστηκε, όπως τους 
είχαμε υποσχεθεί, αλλά έμεινε ανεκμε-
τάλλευτος από τις ηγεσίες της Κύπρου και 
της Ελλάδας. Μακάριος και Καραμανλής 
ξέθαψαν την Ένωση, για να δεχθούν μια 
συμφωνία, που καθιστούσε την τουρ-
κοκυπριακή μειονότητα κοινότητα με 
υπερπρονόμια και την Τουρκία εγγυή-
τρια της Κύπρου, με ζωντανή παρουσία 
στρατού της στην Κύπρο. Και από τότε, 
απανωτά ολέθρια λάθη της Αθήνας και 
της Λευκωσίας οδηγούσαν το εθνικό μας 
θέμα από το κακό στο χειρότερο. Και τα 

λάθη αυτά έφεραν την εισβολή του Αττί-
λα και τη δημιουργία τουρκοκυπριακού 
ψευδοκράτους. 

Έχουν περάσει 67 ολόκληρα χρόνια από 
τότε και ο Ελληνισμός, αντί να αγωνίζεται 
και να διεκδικεί πραγμάτωση των εθνικών 
του δικαίων και δικαιωμάτων, δέχεται τις 
προσβολές και τα πλήγματα των νεοσουλτά-
νων της Άγκυρας, που ξεδιάντροπα ζητούν, 
εκτός από την κατεχόμενη βόρεια Κύπρο, 
τμήμα του Αιγαίου και της Ανατολικής 

Μεσογείου. Τα βασανιστικά ερωτήματα 
που εγείρονται είναι: Πότε θα αρθούν στο 
ύψος των κρίσιμων περιστάσεων Ελλάδα 
και Κύπρος; Πότε θα ορθώσουν ανάστημα 
μπροστά στο νεοσουλτανικό επεκτατικό 
τέρας, που μας απειλεί απροκάλυπτα; 
Πότε θα πουν το δικό τους «ΟΧΙ» σε κάθε 
τουρκική αξίωση σε βάρος του Ελληνι-
σμού και θα διεκδικήσουν τα δικά μας 
δίκαια και απαράγραπτα εθνικά δίκαια 
και δικαιώματα;

Η ΤΕΤΡΑΠΛΗ ΘΥΣΊΑ ΤΩΝ ΗΡΩ-
ΩΝ ΑΛΕΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΊΝΟΥ, 
ΚΩΣΤΑ ΑΝΑΞΑΓΟΡΑ, ΑΝΤΡΕΑ 
ΠΑΤΣΑΛΊΔΗ ΚΑΊ ΠΑΝΑΓΊΩΤΗ 
ΓΕΩΡΓΊΑΔΗ

Σ
υμπληρώνονται μεθαύριο 
65 Χρόνια από τη μαύ-
ρη μέρα της έκρηξης 
στα Κούρδαλι, όταν το 
φτωχικό σπίτι του ήρωα 
Αντρέα Πατσαλίδη με-
τατράπηκε σε Κούγκι 

της ΕΟΚΑ από φοβερή έκρηξη βόμβας 
και βρήκαν τραγικό θάνατο τέσσερεις 
αγωνιστές, ο Αλέκος Κωνσταντίνου, από 
την Κακοπετριά, ο Κώστας Αναξαγόρα, 
από τα Σπήλια, ο Αντρέας Πατσαλίδης, 
από τα Κούρδαλι και ο Παναγιώτης Γε-
ωργιάδης, από τα Λειβάδια Πιτσιλιάς. Οι 
τέσσερεις ήρωες έγιναν κυριολεκτικά 
ολοκαύτωμα στον ιερό βωμό της πατρί-
δας, όταν βόμβα μεγάλης ισχύος, που 
περιεργάζονταν, έκανε έκρηξη κάτω από 
άγνωστές συνθήκες. Το πλήγμα για την 
ΕΟΚΑ ήταν βαρύτατο. Δυο καταζητού-
μενοι αντάρτες, ο Αλέκος Κωνσταντίνου 
και ο Παναγιώτης Γεωργιάδης, και δυο 
τοπικοί υπεύθυνοι της Οργάνωσης, ο 
Κώστας Αναξαγόρα των Σπηλιών κι 
ο Αντρέας Πατσαλίδης των Κουρδά-
λων, βρήκαν ένα τόσο τραγικό θάνατο, 
βυθίζοντας τις οικογένειές τους, τους 
συναγωνιστές τους και σύμπαντα τον 
Κυπριακό Ελληνισμό στο πένθος.

Ήμουν τότε στην τέταρτη τάξη του 
Γυμνασίου Σολέας και, αν δεν κάνω 
λάθος, δίναμε το τελευταίο μάθημα των 
γραπτών εξετάσεων του δευτέρου εξαμή-
νου, όταν έφθασε σ’ εμάς στην Ευρύχου 
το φοβερό το μήνυμα. Οι περισσότεροι 
δεν μπορούσαμε να προσηλωθούμε στο 
θέμα της εξέτασης. Ο νους μας πετούσε 
στο φτωχόσπιτο όπου έγινε η φοβερή 
έκρηξη, στα Κούρδαλι. Ήταν αδύνατο 
να συγκεντρωθούμε. Όσοι μαθητές 
ανήκαμε στην οργάνωση τελειώσαμε 
όπως-όπως το γραπτό μας και μερικοί 
από εμάς αποφασίσαμε να πάμε στα 
Κούρδαλι. Εγώ με τον αείμνηστο φίλο 
και συναγωνιστή μου Λέαντρο Οδυσ-
σέως ξεκινήσαμε περπατητοί για το 
χωριό μας, την Κακοπετριά, με τελικό 
προορισμό τα Κούρδαλι. Διερχόμενο 
αυτοκίνητο μάς μετέφερε στο χωριό 
μας, όπου βρήκαμε αρκετούς κατοί-
κους συγκεντρωμένους στην πλατεία. 
Μια ομάδα αγωνιστών με προτροπή 
του τοπικού υπευθύνου της ΕΟΚΑ, 
αείμνηστου Αντρέα Παπαδόπουλου, 
άρχισε να οργανώνει τιμητική υποδοχή 
των ηρώων, που θα μεταφέρονταν από 
τη Λευκωσία, μέσω Κακοπετριάς, στα 
Σπήλια. Δεν πέρασε πολλή ώρα και η 
μεγάλη πλατεία γέμισε από κόσμο. Οι 
νέοι και οι νέες της ΑΝΕ άρχισαν να 
οργανώνουν υποδοχή στους ήρωες. 
Κατέβηκαν στους ποταμούς, έκοψαν 
κλαριά δάφνης και μυρτιάς και τα 
σκόρπισαν στον  δρόμο από την είσοδο 
μέχρι την έξοδο του χωριού, απ’ όπου θα 
περνούσαν τ’ αυτοκίνητα με τις σορούς 
των ηρώων, που είχαν προορισμό τα 
Σπήλια. Οι νέες μάζεψαν λουλούδια 
κι έφτιαξαν στεφάνια και ανθοδέσμες.

Ενώ γίνονταν οι πυρετώδεις προε-
τοιμασίες για την υποδοχή των ηρώων, 
έφθασε η είδηση ότι οι Βρετανοί την 
άλλη μέρα θα παρέδιναν στους δικούς 
τους τις σορούς των ηρώων. Το πρωί της 
άλλης ημέρας και πάλι η Κακοπετριά 
βρέθηκε στο πόδι, χωρίς στο μεταξύ 
κανένας να γνωρίζει ότι ανάμεσα στους 
τέσσερεις ήρωες ήταν και το βλαστάρι του 
χωριού τους. Ο Αλέκος Κωνσταντίνου. 
Σ’ εμένα είχε ανατεθεί από την επιτροπή 
που είχε συσταθεί, μ’ επικεφαλής τον 
αείμνηστο Παπανεόφυτο Ιωάννου, η 
ευθύνη της υποδοχής και η εκφώνηση 
εγκωμιαστικού λόγου στους ήρωες. Στο 
μεταξύ, όσο η ώρα περνούσε, τόσο πύ-
κνωνε το πλήθος που είχε κατακλύσει 
τη μεγάλη πλατεία της Κακοπετριάς. 
Γύρω στις τέσσερεις η ώρα το απόγευ-
μα όλο το χωριό ήταν συγκεντρωμένο 
στην πλατεία, ενώ η καμπάνα κτυπούσε 

Το Κούγκι της ΕΟΚΑ

Συμπληρώνονται 
65 χρόνια από τη 

μαύρη μέρα της 
έκρηξης στα Κούρ-
δαλι, όταν το φτω-

χικό σπίτι του ήρωα 
Αντρέα Πατσαλίδη 

μετατράπηκε σε 
Κούγκι της ΕΟΚΑ

Ο ΚΏΣΤΑΣ ΑΝΑΞΑΓΟΡΑ. Ο ΠΑΝΑΓΙΏΤΗΣ ΓΕΏΡΓΙΑΔΗΣ. Ο ΑΛΕΚΟΣ ΚΏΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ. Ο ΑΝΤΡΕΑΣ ΠΑΤΣΑΛΙΔΗΣ.
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ΣΤΟ ΚΟΚΚΙΝΟ ΟΙ ΜΕΤΑΝΑ-
ΣΤΕΥΤΙΚΕΣ ΡΟΕΣ, ΠΑΡΑ ΤΗ 
ΒΕΛΤΙΩΣΗ ΤΩΝ ΔΕΙΚΤΩΝ - 
ΕΠΙΑΣΑΝ ΔΟΥΛΕΙΑ ΟΙ 218 
ΟΡΙΟΦΥΛΑΚΕΣ -  ΠΟΙΑ ΤΑ 
ΚΑΘΗΚΟΝΤΑ ΚΑΙ ΟΙ ΟΡΟΙ 
ΕΝΤΟΛΗΣ ΤΟΥΣ 

ΦΑΚΕΛΟΣ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΟ

Βελτίωση μεν, μακριά από τον στόχο 
δε - «Αγκάθι» η Πράσινη Γραμμή

Π
αρά τη βελτίωση 
που παρατηρείται 
σε δείκτες, αριθμούς 
αλλά και σε μερίδα 
των διαδικασιών, 
οι μεταναστευτικές 
ροές συνεχίζουν 

να βρίσκονται στο κόκκινο. Κάτι που 
επιβεβαιώθηκε και διά στόματος του 
Υπουργού Εσωτερικών, Κωνσταντίνου 
Ιωάννου, σε πρόσφατη δημοσιογραφική 
διάσκεψη, με τον ίδιο ν’ αναφέρει, μεταξύ 
άλλων, πως η χώρα μας κατέχει σταθερά 
τον υψηλότερο αριθμό νέων αιτήσεων 
ασύλου - κατ’ αναλογίαν  πληθυσμού. 
Συγκεκριμένα, στην Κύπρο το ποσοστό 
αιτητών/δικαιούχων που τελούν υπό 
καθεστώς διεθνούς προστασίας υπερ-
βαίνει το 6% του συνολικού πληθυσμού 
της χώρας, την ώρα που η αντιστοιχία 
με άλλες χώρες «πρώτης γραμμής» 
βρίσκεται στο 1%, ενώ στις υπόλοιπες 
χώρες της Ε.Ε. ακόμη χαμηλότερα. 
Αρκεί μόνο να λάβουμε υπόψη πως 
την τελευταία οκταετία οι αιτήσεις αυ-
ξήθηκαν κατά 490%, ενώ την ίδια ώρα 
η Υπηρεσία Ασύλου μέσα στο 2022 
απέρριψε τη συντριπτική πλειοψηφία 
αυτών (γύρω στο 96%) κρίνοντάς τις 
ως αβάσιμες. Αγκάθι -και όχι άδικα- 
θεωρείται η Πράσινη Γραμμή, αφού οι 
εισροές από τα κατεχόμενα κατέχουν 
ποσοστό 95% επί των συνολικών εισρο-
ών, με τους παράτυπους μετανάστες να 
χρησιμοποιούν κατά κόρον τη λεγόμενη 
«φοιτητική βίζα» ως διαβατήριο, αφού 
μέσα στο πρώτο πεντάμηνο του 2023 
το 70% αφορούσε «φοιτητές». 

Τα όσα προαναφέραμε αποτυ-
πώνονται και στα επίσημα στοιχεία 
που παραχώρησε στη «Σημερινή» το 
Υπουργείο Εσωτερικών. Για το 2022 
-χρονιά που αποτέλεσε ρεκόρ αφίξεων 
μεταναστών- και πιο συγκεκριμένα το 
πρώτο πεντάμηνο του έτους, υπεβλή-
θησαν 9.647 αιτήσεις, με τον αριθμό 
για το αντίστοιχο διάστημα του 2023 να 
κινείται σχεδόν στα μισά (4.828). Ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον όμως παρουσιάζει και 
η αναλυτική κατανομή των αιτούντων 
σύμφωνα με τη χώρα προέλευσης. Όπως 
φαίνεται στον ΠΙΝΑΚΑ 1, τη μερίδα του 
λέοντος έχουν οι αιτητές που προέρ-
χονται από τη Συρία (1.466), οι οποίοι 
αποτελούν ποσοστό μεγαλύτερο του 25% 
της πίτας. Στις δύο επόμενες θέσεις και 
με μικρή διαφορά μεταξύ τους συνα-
ντάμε Νιγηρία (605) και Αφγανιστάν 
(518), ενώ την πεντάδα συμπληρώνουν 
δύο αφρικανικές χώρες, το Καμερούν 
(309) και το Κονγκό (276). Στη δεκάδα 
βρίσκονται χώρες με κοντινό αριθμό 
αιτητών όπως το Μπανγκλαντές (211), 
το Πακιστάν (211), η Σομαλία (155), η 
Ινδία (149) και το Νεπάλ (143), ενώ 94 
μετανάστες προήλθαν από το Ιράκ. Πέ-
ραν των 11 χωρών που παρουσιάζονται 
αναλυτικά, ένας σημαντικός αριθμός 
συναθροίζεται υπό την επωνυμία Rest 
of Countries (υπόλοιπες χώρες) με 691, 
αποτελώντας το 14% των συνολικών. 
Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει και ο 
ΠΙΝΑΚΑΣ 2, στον οποίο αναγράφονται 
οι επιστροφές/επαναπατρισμοί υπηκόων 
τρίτων χωρών στις χώρες καταγωγής 
τους. Τα συγκεντρωτικά στοιχεία -για 
σκοπούς σύγκρισης- αφορούν το τρίμηνο 

Μαρτίου-Μαΐου,  με τη χρονιά 2020 να 
έχουν καταγραφεί 132 επιστροφές, ενώ 
την αμέσως επόμενη χρονιά ο αριθμός 
αυτός τριπλασιάστηκε φτάνοντας τους 
387. Κατά την περσινή χρονιά πραγματο-
ποιήθηκαν 1.169 επαναπατρισμοί για το 
ίδιο διάστημα, ενώ φέτος οι επιστροφές 
εκτοξεύτηκαν στις 2.312. Στο ίδιο μήκος 
κύματος και το ενδιαφέρον που παρου-
σιάζουν οι υποθέσεις και συλλήψεις από 
πλευράς Αστυνομίας, με ιδιαίτερη μνεία 
σε αυτές που αφορούν τους λεγόμενους 
διακινητές. Με τα στοιχεία να εκκινούν 
το 2020, έχουν καταγραφεί 24 υποθέ-
σεις, οι οποίες απέφεραν 27 συλλήψεις 
προσώπων, ενώ το 2021 σε σύνολο 29 
υποθέσεων οι συλλήψεις έφτασαν τις 
50. Το 2022 παρουσιάστηκε -όπως σε 
όλους τους δείκτες- σημαντική αύξηση 
με 85 υποθέσεις και 135 πρόσωπα να 
καταλήγουν με χειροπέδες, ενώ για το 
πρώτο τετράμηνο του τρέχοντος έτους 
και σε σύνολο 15 υποθέσεων καταγρά-
φηκαν 19 συλλήψεις. 

Γίνεται λοιπόν αντιληπτό, πως, παρά 
τη δεδομένη βελτίωση σε συγκεκριμέ-
νους τομείς και διαδικασίες, οι εισροές 
συνεχίζουν να είναι ακόμη και φέτος 
διπλάσιες των επιστροφών. Το χάσμα 
παρά ταύτα φέρεται να μειώνεται, αφού, 
σύμφωνα με τις αναφορές του Υπουργού 
Εσωτερικών, το τελευταίο δίμηνο και μετά 
από πάρα πολλά χρόνια ο συνολικός 
αριθμός των μεταναστών που έφυγαν 
από την Κύπρο είναι μεγαλύτερος από 
τον συνολικό αριθμό των μεταναστών 
που κατέφθασαν. Συγκεκριμένα, ενώ 
ήρθαν 1.646 άτομα στην Κύπρο, έφυ-

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ
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πρόσληψη άλλων 25 μέχρι τον ερχόμενο 
Σεπτέμβριο. 

 
Ο ρόλος των οριοφυλάκων

«Στο εσωτερικό, τα μέτρα που λαμβά-
νουμε είναι περιορισμένα, λόγω του ότι 
η Πράσινη Γραμμή δεν είναι σύνορο», 
είχε πει σε πρόσφατη διάσκεψη Τύπου ο 
αρμόδιος Υπουργός. Ένα από αυτά είναι 
η επιτήρηση της Πράσινης Γραμμής 

από Ειδικούς Αστυφύλακες, οι οποίοι 
έχουν προσληφθεί από την Αστυνομία 
Κύπρου. Οι 218 Ειδικοί Αστυφύλακες 
τοποθετήθηκαν στις θέσεις τους πριν 
από λίγες ημέρες (από την 1η Ιουνίου 
2023) και οι όροι εντολής τους είναι η 
αποτροπή παράνομων διελεύσεων, ο 
εντοπισμός των διακινητών, η φύλαξη 
των Κέντρων Κράτησης και συνοδεία 
μεταναστών που εντοπίζονται στη «νεκρή 
ζώνη». Παράλληλα, έχει προχωρήσει και 
η εγκατάσταση εποπτικών ηλεκτρονικών 
μέσων. Σύμφωνα και με την Αστυνομία 
Κύπρου, οι συμβασιούχοι αστυνομικοί 
προσλήφθηκαν για 18 μήνες με δικαίωμα 
ανανέωσης για άλλους 10 μήνες. Σε ό,τι 
αφορά τα καθήκοντα, υπογραμμίζεται 
ότι θα ασκούν εξουσίες και θα εκτελούν 
βοηθητικά και υποστηρικτικά καθή-
κοντα για τη συνολική αντιμετώπιση 
των μεταναστευτικών ροών και γενικά 
θεμάτων μετανάστευσης στο πλαίσιο των 
αρμοδιοτήτων της Αστυνομίας. Συγκε-
κριμένα, τα καθήκοντά τους θα περιορί-
ζονται σε θέματα μετανάστευσης, όπως 
η επιτήρηση των σημείων διέλευσης 
παράτυπων μεταναστών κατά μήκος 
της Πράσινης Γραμμής, στον έλεγχο 
παράτυπων μεταναστών και παράνο-
μης εργοδότησης τους, στη μεταφορά 
και συνοδεία παράτυπων μεταναστών, 
στην περιφρούρηση και φύλαξη κέντρων 
υποδοχής ή φιλοξενίας αιτητών ασύλου 
ή χώρων κράτησης παράτυπων μετα-
ναστών και στις διαδικασίες απέλασης 
παράτυπων μεταναστών. 

Η δράση τους λοιπόν αναμένεται πο-
λυεπίπεδη και ξεφεύγει από τα στενά 
όρια της επιτήρησης. Πώς όμως έχουν 
εκπαιδευτεί και ποιοι είναι οι πραγματικοί 
όροι εντολής και δικαιοδοσίες τους; Αν 
και η ορολογία για δυνάμεις αποτροπής 
παραπέμπει σε δύναμη που θα έπρεπε 
να έχει αποτρεπτικό χαρακτήρα, όπως 
είναι γνωστό και σύμφωνα με τις διεθνείς 
συμβάσεις απαγορεύεται το επονομαζό-
μενο «pushback». Με απλά λόγια, όταν 
ένας μετανάστης ακόμα και μέσω της 
Πράσινης Γραμμής ζητήσει άσυλο, ουδείς 
μπορεί να του αρνηθεί αυτό το δικαίωμα. 
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Σημερι-
νής», η τοποθέτηση των οριοφυλάκων 
ενδέχεται να λειτουργεί αποτρεπτικά για 
τους διακινητές που γνωρίζουν πλέον 
την παρουσία της Δύναμης σε σημεία 
της Πράσινης Γραμμής. Εκτός από την 
επίβλεψη και επιτήρηση, βοηθούν και 
στις απελάσεις/επιστροφές. Μάλιστα, οι 
218 οριοφύλακες έχουν περάσει από 
3 διαφορετικά στάδια εκπαίδευσης, με 
το πρώτο να είναι η Αστυνομική Ακα-
δημία (για σκοπούς εμπέδωσης της 
νομοθεσίας), το δεύτερο η Υπηρεσία 
Αλλοδαπών και Μετανάστευσης αλλά 
και η ΜΜΑΔ. Οι οριοφύλακες έχουν 
την υποστήριξη και της Αστυνομίας, ενώ 
όχι μόνο οπλοφορούν, αλλά δύνανται 
και να χρησιμοποιήσουν το όπλο τους, 
εάν αυτό καταστεί αναγκαίο. 

Στόχοι ΥΠΕΣ
Σύμφωνα με το ΥΠΕΣ, οι οριοφύλακες 

δεν αποτελούν τη μοναδική δράση που 
αφορά την προστασία ή αποτροπή των 
ροών από την Πράσινη Γραμμή, αφού 
το αρμόδιο Υπουργείο στοχεύει επίσης 
στα ακόλουθα:  

 • Στην εγκατάσταση ευρωπαϊκού 
μηχανισμού στο αεροδρόμιο Κωνστα-
ντινούπολης για εποπτεία θεωρήσεων.

• Στην τοποθέτηση αξιωματικών 
συνδέσμων (ίσως του FRONTEX) στις 
πύλες αναχώρησης αεροδρομίων τρί-
των χωρών, με σκοπό τον έλεγχο των 
επιβατών, στη βάση συγκεκριμένων 
κριτηρίων.

• Επίσης, περιλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, διαβουλεύσεις μεταξύ της ΕΕ 
και αερομεταφορέων, οι οποίοι εμπλέ-
κονται στην εμπορία προσώπων ή στη 
λαθραία μετακίνηση μεταναστών από 
την Τουρκία προς τις κατεχόμενες πε-
ριοχές, καθώς και  

• Θέσπιση αντικινήτρων στην παρα-
χώρηση φοιτητικής βίζας σε «κολέγια» 
στις κατεχόμενες περιοχές, εκεί όπου 
γίνεται ουσιαστική διακίνηση παράτυ-
πων μεταναστών.

Και εγένετο Υφυπουργείο Μετανάστευσης

Μία ακόμα σφαίρα στη 
θαλάμη κατά του με-
ταναστευτικού -και πα-
ράλληλα προεκλογική 

δέσμευση- αποτελούσε η ίδρυση 
Υφυπουργείου Μετανάστευσης 
και Ασύλου. Το νέο Υφυπουργείο 
θα έχει ως στόχο να εδραιώσει τις 
υφιστάμενες αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Εσωτερικών, δίνοντας 
έτσι την ευκαιρία σε μια νέα διοίκη-
ση να επικεντρωθεί αποκλειστικά σε 
θέματα μετανάστευσης και ασύλου. 
Την περασμένη Πέμπτη (15/6), το 
νομοσχέδιο με τίτλο «Νόμος που 
ρυθμίζει την Ίδρυση του Υφυπουρ-
γείου Μετανάστευσης και Ασύλου 
και συναφή θέματα» εγκρίθηκε από 
το Υπουργικό Συμβούλιο και πλέον 

αναμένεται η κατάθεσή του στη Βου-
λή των Αντιπροσώπων. Σύμφωνα με 
επίσημη ανακοίνωση του Υπουργείου 
Εσωτερικών, με το εν λόγω Υφυπουρ-
γείο θα τεθεί κάτω από έναν ενιαίο 
φορέα η χάραξη και εφαρμογή μιας 
ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη 
μετανάστευση και το άσυλο, ώστε να 
διασφαλισθεί η καλύτερη αντιμετώπι-
ση του φαινομένου και ταυτόχρονα η 
παροχή προστασίας στους νόμιμους 
δικαιούχους, στο πλαίσιο των διεθνών 
και ευρωπαϊκών υποχρεώσεων της 
Δημοκρατίας, με σεβασμό στα ανθρώ-
πινα δικαιώματα. Οι προτεραιότητες 
αφορούν στην αποτροπή των παρά-
τυπων ροών και καταπολέμηση των 
δικτύων των διακινητών προσώπων, 
στην επίσπευση των διαδικασιών που 

αφορούν αιτήσεις ασύλου, ιδιαίτερα 
των πρόδηλα αβάσιμων, στην πάτα-
ξη της αδήλωτης εργασίας, και στη 
βελτίωση των συνθηκών στα κέντρα 
υποδοχής και φιλοξενίας. Οι δράσεις 
του Υφυπουργείου δεν σταματούν 
εδώ, αφού θα ασχοληθεί εκτενώς με 
την ένταξη των νόμιμα διαμενόντων 
υπηκόων τρίτων χωρών μέσα από 
κατάλληλη αξιοποίηση των προσό-
ντων/ δεξιοτήτων, που παρουσιάζουν 
έλλειψη στην κυπριακή αγορά ερ-
γασίας, στην προώθηση πολιτικής 
για Ασυνόδευτα παιδιά, και στην 
εφαρμογή και υλοποίηση αποτε-
λεσματικών διαδικασιών επιστροφής 
υπηκόων τρίτων χωρών, που δεν 
διατηρούν δικαίωμα παραμονής 
στη Δημοκρατία.

γαν από αυτήν περισσότερα από 1.788 
άτομα. Σε αυτούς μάλιστα δεν προσμε-
τρούνται άλλοι περίπου 600 υπήκοοι 
που μετεγκαταστάθηκαν σε άλλα κράτη 
μέλη της Ε.Ε. Κλειδί στην εκτόξευση του 
αριθμού των επιστροφών αποτελεί η 
ταχύτητα στην εξέταση των αιτήσεων, 
αφού,  σύμφωνα με το ΥΠΕΣ, έχουν 
προσληφθεί άλλοι 27 εξεταστές αιτήσε-
ων ασύλου, ενώ έχει τροχοδρομηθεί η 

ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΑΣΥΛΟΥ 2023
Χώρα προέλευσης Αρ. αιτητών Ιαν. – Μάιος

Συρία	 1.466
Νιγηρία	 605
Αφγανιστάν	 518
Καμερούν	 309
Κονγκό	 276
Μπανγκλαντές	 211
Πακιστάν	 211
Σομαλία	 155
Ινδία	 149
Νεπάλ	 143
Ιράκ	 94
Υπόλοιπες	χώρες	 691
ΣΥΝΟΛΟ 4.828

ΕΠΙΣΤΡΟΦΕΣ υπηκόων τρίτων 
χωρών στις χώρες καταγωγής τους
Μάρτιος	–	Μάιος	 2020	132
Μάρτιος	–	Μάιος	 2021	387
Μάρτιος	–	Μάιος	 2022	1.169
Μάρτιος	–	Μάιος	 2023	2.312

Οι 218 Ειδικοί Αστυφύλακες 
τοποθετήθηκαν στις θέσεις 
τους πριν από λίγες ημέρες 

και οι όροι εντολής τους είναι, 
μεταξύ άλλων, η αποτροπή 
παράνομων διελεύσεων, ο 

εντοπισμός των διακινητών, η 
φύλαξη των Κέντρων Κράτη-

σης και η μεταφορά και συνο-
δεία παράτυπων μεταναστών
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ΤΟ ΚΆΘΕ ΚΡΆΤΟΣ 
- ΜΕΛΟΣ ΜΠΟΡΕΊ 
ΝΆ ΆΝΆΓΝΏΣΕΊ 
ΔΊΆΦΟΡΕΤΊΚΆ 
ΤΊΣ ΠΡΟΝΟΊΕΣ 
ΤΟΥ ΣΥΜΦΏΝΟΥ, 
ΆΝΆΛΟΓΆ ΜΕ ΤΗ 
ΔΥΝΆΜΊΚΗ ΚΆΊ ΤΊΣ 
ΜΕΤΆΝΆΣΤΕΥΤΊΚΕΣ 
ΡΟΕΣ ΠΟΥ ΔΕ-
ΧΕΤΆΊ - ΤΊ ΊΣΧΥΕΊ 
ΣΤΗΝ ΟΥΣΊΆ ΓΊΆ 
ΤΗ ΧΏΡΆ ΜΆΣ; 

Ευρωπαϊκό Σύμφωνο Μετανάστευσης: 
Πόσο εξυπηρετεί τελικά την Κύπρο;

Κ
αθοριστικό βήμα για τη 
μεταναστευτική πολι-
τική της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης θεωρείται από 
πολλούς, αλλά και από 
τη δική μας Κυβέρνη-
ση, το νέο Σύμφωνο 

Μετανάστευσης, το οποίο υιοθέτησε 
το Συμβούλιο Δικαιοσύνης και Εσω-
τερικών Υποθέσεων της ΕΕ. 

Η συμφωνία αφορά τον κανονισμό 
για τη διαχείριση συστήματος ασύλου 
και μετανάστευσης και τη διαδικασία 
ασύλου και θα αποτελέσει τη βάση δια-
πραγματεύσεων μεταξύ της Προεδρίας 
του Συμβουλίου και του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου με χρονοδιάγραμμα 
ολοκλήρωσης της διαδικασίας μέχρι 
τον Φεβρουάριο του 2024, πριν από 
τις επόμενες Ευρωεκλογές. Κατά την 
ψηφοφορία, μόνο η Ουγγαρία και η Πο-
λωνία ψήφισαν εναντίον, ενώ απείχαν από 
αυτήν η Τσεχία, η Μάλτα, η Βουλγαρία, 
η Σλοβακία και η Λιθουανία. Μεταξύ 
των βασικών προνοιών της συμφωνίας 
είναι ο εξορθολογισμός της διαδικασίας 
ασύλου, οι  διαδικασίες στα σύνορα, η 
επαρκής ικανότητα, η τροποποίηση των 
κανόνων του Δουβλίνου, ο νέος μηχανι-
σμός αλληλεγγύης και η πρόληψη των 
καταχρήσεων και των δευτερογενών 
μετακινήσεων.

Ωστόσο, για το κάθε κράτος - μέλος 
μπορεί να αναγνωστούν διαφορετικά 
οι πρόνοιες του Συμφώνου, ανάλογα 
με τη δυναμική και τις μεταναστευτι-

κές ροές που δέχεται. Στην περίπτωση 
της Κύπρου, αυτό που ξενίζει είναι η 
επιλογή μεταξύ της μετεγκατάστασης 
και των οικονομικών συνεισφορών 
20.000 ευρώ ανά μετανάστη, καθώς 
τα πλείστα κράτη θα προτιμήσουν να 
πληρώσουν παρά να συνδράμουν στη 
μετεγκατάσταση και φροντίδα των αι-
τητών ασύλου. 

«Οι εύρωστες χώρες δεν θα 
παίρνουν μετανάστες»

Η «Σ» ζήτησε την άποψη του τέως 
Υπουργού Εσωτερικών, Νίκου Νουρή, 
σχετικά με τις πρόνοιες του Συμφώνου 
Μετανάστευσης. Μίλησε για τα θετικά 
και τα αρνητικά της συμφωνίας, αλλά και 
για τη σημασία που έχει για την Κύπρο. 

Αρχικά ανέφερε ότι αυτήν τη στιγμή 
στην Ευρώπη τα 27 κράτη-μέλη χωρί-
στηκαν σε τρεις ζώνες. «Η μεσογειακή, 
που είμαστε οι χώρες πρώτης γραμμής 
που αντιμετωπίζουμε το μεγαλύτερο 
πρόβλημα, οι χώρες του Βίσεγκραντ, 
οι οποίες δεν δέχονται να συζητήσουν 
για επανεγκατάσταση, αλληλεγγύη και 

θεωρούν ότι πρέπει να μείνουν έξω από 
τα εξωτερικά σύνορα της Ευρώπης οι 
μετανάστες, και η ομάδα των κεντρο-
δυτικών χωρών».

Εξήγησε ότι με τη δημιουργία ζω-
νοποίησης στην ΕΕ, το θέμα της αλλη-
λεγγύης δυσκόλεψε αρκετά. «Ως χώρες 
πρώτης γραμμής λέγαμε ότι δεχόμαστε 
τις μεγάλες ροές και ζητούσαμε τον πε-
ριορισμό των ροών και να γίνονται επι-
στροφές των οικονομικών μεταναστών. 
Η ΕΕ δεν φρόντισε να κάνει συμφωνίες 
με χώρες, με αποτέλεσμα να κάνουμε 
συμφωνίες ως κράτος. Εμείς κάναμε 
συμφωνία με την Ινδία, ένα πρωτόκολ-
λο με το Πακιστάν, ενώ συμφωνήσαμε 
επιστροφές με τον Λίβανο».

Στη συνέχεια ανέφερε ότι στις αρχές 
του 2022 υπήρξε εισήγηση για μιαν 
αλληλεγγύη σε θέματα μετεγκαταστά-
σεων από τις χώρες πρώτης γραμμής 
σε άλλα κράτη της ΕΕ. «Το 2022 θα 
περιμέναμε 180.000 μετανάστες, ενώ 
οι μετεγκαταστάσεις σε άλλα κράτη θα 
ανέρχονταν στις 10.000. Τότε απάντη-
σα ότι θα έμεναν στις χώρες πρώτης 
γραμμής άλλες 170.000. Δεν μπορεί 
να είναι η λύση η μετεγκατάσταση, αλλά 
μια επιπλέον βοήθεια. Τελικά έγιναν 
μόνο 2.500 μετεγκαταστάσεις. Η Κύπρος 
έστειλε 50 μετανάστες στη Γερμανία». 

Ο κ. Νουρής συμπλήρωσε ότι υπάρχει 
ένας μηχανισμός αλληλεγγύης, ο οποίος 
είναι πολύ δύσκολος, γιατί χώρες που 
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ήταν φιλικές στο να δεχθούν μετανάστες 
άλλαξαν πολιτική, όπως για παράδειγμα 
η Σουηδία. «Η μεταγκατάσταση είναι 
καλοδεχούμενη, αλλά είναι δύσκολη». 

Όσον αφορά τη συμφωνία για τον 
Μηχανισμό Μετανάστευσης, ανέφερε 
ότι η συζήτηση αφορούσε την υποχρεω-
τική μετεγκατάσταση. «Ως μεσογειακές 
χώρες μιλούσαμε για αλληλεγγύη που 
θα στηρίζεται σε υποχρεωτικές μετεγκα-
ταστάσεις. Όταν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
αντιλήφθηκε ότι δεν υπάρχει έδαφος 
για την υποχρεωτική μετεγκατάσταση, 
υιοθέτησε αυτό που συμφώνησαν οι 
Υπουργοί Εσωτερικών, κάτι το οποίο 
θεωρώ ότι δεν εξυπηρετεί την Κύπρο. 
Αποφάσισαν υποχρεωτική μετεγκατά-
σταση με το δικαίωμα πληρωμής προ-
στίμου €20.000 ανά μετανάστη εάν το 
κράτος δεν επιθυμεί να συνδράμει». 

Διευκρίνισε ότι το πρόβλημα της 
μετανάστευσης δεν είναι οικονομικό. 
«Δηλώνω ότι οι εύρωστες οικονομι-
κά χώρες δεν θα παίρνουν μετανάστες. 
Θα προτιμήσουν να πληρώνουν. Καλά 
έκανε η ΕΕ με την ενιαία πολιτική, αλλά 
η άποψή μου είναι ότι δεν λύνει το πρό-
βλημα, ούτε αποφορτίζει την Κύπρο». 

Ακόμη είπε ότι μέσα στη συμφωνία 
υπάρχουν δύο σημεία που αφορούν την 
Κύπρο, τα οποία όμως η Κυβέρνηση δεν 
υιοθετεί. «Τα κράτη πρώτης υποδοχής 
οφείλουν να προστατεύουν τα εξωτερικά  
σύνορα της ΕΕ. Το εξωτερικό σύνορο της 
Κύπρου είναι στον νότο. Εγώ δεν κατάλαβα 
να υιοθετείται η πολιτική επιστροφών 

προς τον Λίβανο. Δεν βλέπω να γίνεται 
διασφάλιση των εξωτερικών συνόρων 
της Κυπριακής Δημοκρατίας γιατί έχουν 
διαφορετική πολιτική». 

Η «πρόνοια-χρυσάφι» για την 
Κύπρο, που όμως… χάθηκε 

Ακόμη, είπε ότι το σύμφωνο είχε 
οργιώδες παρασκήνιο. «Υπήρχε μια 
παράμετρος από Ελλάδα και Ιταλία 
ότι θα πρέπει να επιστρέφονται οι 
αιτητές που απορρίπτονται στη χώρα 
καταγωγής τους ή στη χώρα διέλευσής 
τους νοουμένου ότι είναι ασφαλής. Αν 
περνούσε αυτό το πράγμα, τότε θα ήταν 
η μεγαλύτερη κατάκτηση της Κύπρου 
γιατί θα αναγκαζόταν η Τουρκία να δέ-
χεται πίσω όλες τις ροές που μας στέλ-
νει. Αν περνούσε, θα ήταν χρυσάφι για 
την Κύπρο. Η Γερμανία στο άκουσμα 
της πρότασης ξεκίνησε ένα λόμπι και 
κατάφεραν και έπεισαν διάφορους για 
να αποσυρθεί η πρόνοια». 

Υπογράμμισε ότι αν η ΕΕ ήθελε να 
ήταν δίκαιη, όφειλε να διεκδικήσει την 
πρόνοια γιατί φωτογράφιζε την Τουρκία. 
«Η χώρα από την οποία περνούν το 
80% των μεταναστών είναι η Τουρκία». 

Τέλος, επανέλαβε την πρόταση που 
κατέθεσε για υποβολή αίτησης ασύλου 
στη χώρα καταγωγής του αιτητή και όταν 
γίνει αποδεκτή τότε να έρθει ως νόμιμος 
μετανάστης. «Υπήρξαν χώρες που ήταν 
θετικές αλλά χρειαζόταν δουλειά. Έληξε 
η θητεία μας, αλλά η πρότασή μας είναι 
κατατεθειμένη».  

«Άπό τους 218 οριοφύλακες, 
οι 71 είναι στην Πράσινη Γραμμή»

ΟΝίκος Νουρής, μιλώντας 
για την γραμμή αντιπα-
ράταξης, ανέφερε ότι το 
προοίμιο της συμφω-

νίας αναφέρει ότι στην Κυπριακή 
Δημοκρατία οι εισροές μεταναστών 
γίνονται από την Πράσινη Γραμμή,  η 
οποία δεν αποτελεί εξωτερικό σύνορο, 
αλλά είναι ο χώρος εισδοχής μετα-
ναστών. «Το έγραψαν στη συμφωνία 
για να μας δώσουν τη δυνατότητα 
να ελέγχουμε την Πράσινη Γραμμή. 
Η Κυβέρνηση είπε ότι δεν θα βάλει 
φράκτη, ενώ ο υφιστάμενος είναι εκεί 
μέχρι να τον βγάλουν. Από τους 218 
οριοφύλακες, οι 71 τοποθετήθηκαν 
στην Πράσινη Γραμμή για έλεγχο. 
Λένε ότι αύξησαν τους εξεταστές 
των αιτήσεων για άσυλο, αλλά το 
ζητούμενο είναι να επιστραφούν 
στις χώρες τους όσοι απορρίπτονται. 
Η Ελλάδα έλυσε το πρόβλημα της 

παράνομης μετανάστευσης με τον 
φράκτη στον Έβρο. Εμείς θέλαμε 
τον φράκτη, τους οριοφύλακες και 
τις κάμερες για να δημιουργηθούν 
συνθήκες αποτροπής. Μου έλεγαν 
ότι στην Ελλάδα είναι σύνορο ενώ 
σ’ εμάς είναι Πράσινη Γραμμή και 
θα διχοτομήσουμε την Κύπρο. Αν 

κάποιος θεωρεί ότι με δύο μέτρα 
«ττέλλι» συντελείς διχοτόμηση,  ενώ 
έχεις απέναντί σου 50.000 τουρκικά 
στρατεύματα, λυπούμαι αλλά είναι 
ανάξιο σχολιασμού». 

Επεσήμανε ότι χρειάζεται αποφα-
σιστικότητα, όπως επέδειξε η Ελλάδα, 
η Βουλγαρία και η Λιθουανία. «Ένα 
σύμφωνο το οποίο δεν υποχρεώνει 
τις μετεγκαταστάσεις, προφανώς δεν 
βοηθά την Κύπρο και δεν αποφορ-
τίζει από το 6% του πληθυσμού, 
που είναι αιτητές ασύλου. Πρέπει 
να σταματήσουμε τις εισροές και 
να αυξήσουμε τις επιστροφές. Ας 
πιάσουμε τα θετικά της συμφωνίας 
χωρίς να πανηγυρίζουμε. Δεν μας 
απαντά το ερώτημα πώς θα στα-
ματήσουν οι ροές στην Κυπριακή 
Δημοκρατία. Δεν μπορείς να τα 
περιμένεις όλα από την ΕΕ όταν ο 
ίδιος δεν παίρνεις μέτρα». 

Στη «Σ» μίλησε και ο Πρόεδρος 
της Ad Επιτροπής για το Δημο-
γραφικό, Λίνος Παπαγιάννης, 
ο οποίος ανέφερε ότι όταν θα 

υπάρχει στην πράξη ευρωπαϊκή αλληλεγ-
γύη και όχι στη θεωρία, τότε θα υπάρξει 
και ενιαία ευρωπαϊκή πολιτική. 

«Αυτήν τη στιγμή έχουμε μια σειρά 
από χώρες οι οποίες δεν το αποδέχονται 
και ο λόγος είναι πολύ απλός. Θεωρούν 
ότι η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη είναι να μη 
δέχονται πολιτικούς πρόσφυγες. Αυτό δεί-
χνουν οι πολιτικές τους. Αυτές οι χώρες 
είναι η Πολωνία, η Ουγγαρία, η Λιθουανία, 
η Σουηδία και τώρα η Ιταλία. Πώς αναμέ-
νουμε ότι θα μπούμε σε έναν μηχανισμό 
όπου η Κύπρος θα έχει όφελος;».  

Συμπλήρωσε ότι η Κύπρος μαζί με 
τα άλλα κράτη που θεωρούνται χώρες 
πρώτης υποδοχής, εκ των πραγμάτων θα 
έχουμε χειρότερη μεταχείριση αναλογικά 
από τα άλλα κράτη. «Ένα θετικό είναι 
ότι στην προσπάθεια του Υπουργείου 
Εσωτερικών να υπάρξει μείωση του 
προβλήματος στην Κύπρο, αρχίσαμε 
ως κράτος και παραδεχόμαστε ότι όντως 

έχουμε πιο πολλούς μετανάστες απ’ ό,τι 
θα έπρεπε. Εμάς δεν μας ικανοποιούν οι 
αριθμοί αλλά μας ικανοποιεί ότι υπάρχει 
μια αναγνώριση που όμως μέχρι τώρα 
δεν έχει κάποιο έμπρακτο αποτέλεσμα». 

Συνεχίζοντας, ανέφερε ότι «η βασική 
θέση αρχής με την οποία διαφωνούμε είναι 
ότι ξεκινούμε λάθος στη  διαπραγμάτευση. 
Για να υπάρξει ευρωπαϊκή αλληλεγγύη 
σημαίνει ότι όλες οι χώρες πρέπει να ακο-
λουθήσουν την πολιτική ότι δεν μπορούμε 
να δεχθούμε άλλους μετανάστες. Φυσικά 
υπάρχει και η επιλογή όπου οι μεγάλες 

χώρες μπορούν να έρθουν και να μειώ-
σουν το πρόβλημα των μικρών χωρών, 
γιατί μαθηματικά μπορούν να το αντέξουν. 
Όμως από τη στιγμή που οι μεγάλες χώρες 
δεν λειτουργούν με αυτόν τον τρόπο πώς 
θα υπάρξει ευρωπαϊκή αλληλεγγύη;». 

«Το όριο είναι στο 1% 
κι εμείς περάσαμε το 6%» 

Ακόμη, ανέφερε ότι τις ευρωπαϊκές 
οδηγίες που επικαλούνται οι διάφοροι, 
κυρίως στην Κύπρο, δεν μπορεί να τις 
επικαλούνται μονομερώς. Οι ευρωπαϊ-
κές οδηγίες αναφέρουν μέχρι το 1% του 
πληθυσμού για αιτητές ασύλου. «Τι ανα-
μένουμε εμείς όταν βρισκόμαστε πέραν 
του 6% και είμαστε η πρώτη χώρα κατ’ 
αναλογίαν πληθυσμού στην Ευρώπη; Άρα, 
εφόσον έχουμε το πιο μεγάλο πρόβλημα, 
τότε θα έπρεπε να δεχθούμε αναλογικά 
την πιο μεγάλη αλληλεγγύη». 

Τέλος, ανέφερε ότι, «πάγια θέση μας, 
την οποία θεωρούμε ότι πρέπει να υιο-
θετήσει η Κυβέρνηση,  είναι το πάγωμα 
της οποιασδήποτε νέας αίτησης ασύλου 
μέχρι να φτάσουμε το 1%». 

Λίνος Παπαγιάννης: «Θα έχουμε χειρότερη μεταχείριση»

ΠΕΤΡΟΣ ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 
afxentioup@sigmaive.com

Ο Νίκος Νουρής μιλά 
στη «Σ» για τα θετικά 
και τα αρνητικά της 

συμφωνίας, αλλά και 
για τη σημασία που έχει 

για την Κύπρο 

«Η Κυβέρνηση είπε ότι 
δεν θα βάλει φράκτη, 
ενώ ο υφιστάμενος 

είναι εκεί μέχρι να τον 
βγάλουν. Από τους 

218 οριοφύλακες, οι 
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στην Πράσινη 
Γραμμή για έλεγχο. 
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αιτήσεων για άσυλο, 
αλλά το ζητούμενο 
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στις χώρες τους όσοι 

απορρίπτονται»
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ΈΝΑ ΜΙΚΡΌ ΑΦΙΈΡΩΜΑ ΣΈ ΔΎΌ ΜΈΓΑΛΌΎΣ…

Στο καλό, Έλλη Σταύρου
και Άντη Χριστοφορίδη…

Ο ΕΛΛΗΝΙΣΜΟΣ ΤΗΣ ΚΎΠΡΟΎ 
ΕΧΑΣΕ ΔΎΟ ΓΝΗΣΙΟΎΣ ΑΓΩΝΙ-
ΣΤΕΣ, ΔΎΟ ΑΝΘΡΩΠΟΎΣ ΤΕΡΑ-
ΣΤΙΑΣ ΚΑΙ ΑΝΙΔΙΟΤΕΛΟΎΣ ΠΡΟ-
ΣΦΟΡΑΣ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΠΑΤΡΙΔΑ

Τ
ις τελευταίες μέρες ο Ελ-
ληνισμός της Κύπρου 
έχασε δύο ανθρώπους 
που έφυγαν αθόρυβα, 
έχοντας προσφέρει όσο 
λίγοι για την απελευ-
θέρωση αυτής της 

πατρίδας. Τους ανεπανάληπτους, Κε-
ρυνειώτισσα Έλλη Σταύρου και επίσης 
Κερυνειώτη, από τον κατεχόμενο Άγιο 
Ερμόλαο, Άντη Χριστοφορίδη, του ΟΧΙ 
του 2004. Δύο γνήσιους αγωνιστές, δύο 
ανθρώπους τεράστιας και ανιδιοτελούς 
προσφοράς προς την πατρίδα, ο καθένας 
με την ιδιαιτερότητά του… 

Ο μ. Άντης, όπως έγραψε πρώτος ο 
αγαπητός συνάδελφος Λάζαρος Μαύρος, 
«ήταν εντελώς άγνωστος στη δημοσι-
ότητα πριν το 2002 και στην πολιτική 
κομματική ζωή του τόπου, άγνωστος και 
στις… πρεσβείες, αλλά βρέθηκε αίφνης 
ικανότατος ηγήτορας στις επάλξεις της 
Επιτροπής Πολιτών (εναντίον του βρετα-
νικού λεγόμενου «Σχεδίου Ανάν») από 
τον Νοέμβριο του 2002 έως το 2004 
(το διπλό δημοψήφισμα στις 24.4.2004), 
όταν οι προσπάθειές του απέδωσαν το 
ηχηρό 76% «ΟΧΙ» στον Σερ Ντέιβιντ 
Χάνει και το βρετανικό Φόρεϊν Όφις. 
Και αφού έπραξε το καθήκον του με 
επιτυχία, αποσύρθηκε «χωρίς να διανο-
ηθεί να αποδεχθεί ποτέ ανταλλάγματα 
επιβράβευσης ή και λάφυρα». 

https://www.lazarosmavros.com/
post/πέθανε-ο-άντης-μας-ο-χριστο-
φορίδης

Ένας άνθρωπος απλός, ταπεινός, 
ξεπρόβαλε από το πουθενά και ηγή-
θηκε μιας πρωτοφανούς παλλαϊκής 
απόρριψης των διαχρονικών κόπων, 
μόχθων (!) και σχεδιασμών ενός πρώην 
αυτοκρατορικού Φόρεϊν Όφις. Πράγμα 
που έκτοτε και ποτέ δεν χώνεψε ο Σερ 
Ντέιβιντ Χάνεϊ…

Τα συλλυπητήριά μου στις θυγατέ-
ρες του, αγαπητές Σεμέλη και Κυβέλη, 
που είχα την ευκαιρία να γνωρίσω στο 
Λονδίνο και τον ίδιο στο σπίτι του, όταν 
σε μια επίσκεψή μου στην Κύπρο, μας 
κάλεσε μαζί με άλλους φίλους για μια 
ευχάριστη βραδιά… 

Η μ. Έλλη υπήρξε ασταμάτητη αγω-
νίστρια από την ώρα της προσφυγιάς 
το 1974 για απελευθέρωση της σκλα-
βωμένης Κερύνειας και όλης της κα-
τεχόμενης Κύπρου. Ακούραστη στον 
αγώνα διαφώτισης των ξένων για τα 
πραγματικά γεγονότα. Πάντα σε κάθε 
διαδήλωση παρούσα. Από το κατάστημά 
της κεντημάτων στη Λευκωσία, διένει-
με χιλιάδες φυλλάδια στους τουρίστες, 

ξένους διπλωμάτες που την επισκέπτο-
νταν, στα ελληνικά, αγγλικά, γερμανικά, 
εβραϊκά - το κατάστημά της ήταν ένα 
ανεπίσημο γραφείο δημοσίων πληρο-
φοριών…

Την Έλλη μας την γνώρισα τη δεκα-
ετία του 1980, μέσω του Προσφυγικού 
Σωματείου «Αδούλωτη Κερύνεια» και 
έκτοτε συνδεθήκαμε στενά. 

Η Έλλη Σταύρου με τον 
Richard Branson

Αρχές της δεκαετίας του 1990 η 
Παγκύπρια Κίνηση Γυναικών «Επι-
στροφή» αποφάσισε να δώσει συνέχεια 
στην πρώτη διαμαρτυρία εναντίον της 
τουρκικής ένταξης στην Ευρωπαϊκή 
Οικονομική Κοινότητα (αργότερα ΕΕ) 
που είχαμε, μια ομάδα από το Λονδίνο, 
διοργανώσει με επιτυχία το 1989. Έτσι και 
εμείς, μια άλλη ομάδα από το Λονδίνο, 
πήγαμε στις Βρυξέλλες και ενωθήκαμε 
μαζί τους στην διαμαρτυρία έξω από το 
κτήριο της ΕΟΚ. Μεταξύ της ομάδας 
από την Κύπρο και η Έλλη Σταύρου, 

με τα φυλλάδια διαφώτισης στο χέρι, 
και τα πλακάτ διαδηλώναμε ενωμένες. 

Σε κάποια φάση σταμάτησε ένα 
αυτοκίνητο και κατέβηκε ένας ψηλός 
αδύνατος άνδρας με ελαφρύ μούσι, 
που ενδιαφέρθηκε να μάθει τον λόγο 
της παρουσίας και διαμαρτυρίας μας. Η 
Έλλη Σταύρου έτρεξε να τον διαφωτίσει 
πρώτη, για το Κυπριακό στα αγγλικά, 
καθώς γνώριζε διάφορες γλώσσες, για 
την προσφυγιά και για το δράμα των 
αγνοουμένων μας. Ενδιαφέρθηκε πολύ 
ο εν λόγω κύριος, πήρε φυλλάδια και 
έδωσε και ένα συμβολικό ποσό βοήθεια 
στην Επιτροπή, συνεχάρη την προσπά-
θεια και έφυγε. Ήταν ο μεγιστάνας της 
Virgin, Richard Branson!

Ιούλιος 1991 – Ο Αμερικανός 
Πρόεδρος Τζορτζ Μπους στην 
Αθήνα 

Όταν το 1991 ανακοινώθηκε ότι ο 
Αμερικανός Πρόεδρος Τζορτζ Μπους 
(πατέρας) θα επισκεπτόταν την Ελλάδα, 
κατά την πρωθυπουργία Κ. Μητσοτάκη, 

στην Κύπρο διοργανώθηκε μια μεγάλη 
ομάδα γυναικών η οποία βρέθηκε αερο-
πορικώς στην Αθήνα για διαμαρτυρία 
και διαφώτιση για το Κυπριακό. Οι διορ-
γανώτριες με κάλεσαν να συμμετάσχω 
και βρέθηκα και εγώ στην Κύπρο μαζί 
τους για Αθήνα. Στο ξενοδοχείο όπου 
μείναμε μοιράστηκα το δωμάτιο με την 
αγαπημένη μας Έλλη Σταύρου, την 
ραχοκοκκαλιά των διαμαρτυριών στο 
οδόφραγμα του Λήδρα Πάλας…

Στην Πλατεία Συντάγματος στην Αθήνα, 
πολλές από τις γυναίκες της ομάδας μας 
συνελήφθησαν, μαζί και η Έλλη Σταύρου, 
από την ελληνική Αστυνομία και μετα-
φέρθηκαν σαν «κοινοί εγκληματίες» σε 
αυτοκίνητα «κλούβες» σε αστυνομικό 
σταθμό, απλώς γιατί φωνάζαμε συνθήματα 
εναντίον των τουρκικών εισβολών και 
κατοχής και ζητούσαμε δικαιοσύνη για 
την Κύπρο. Οι αμερικανικές υπηρεσίες, 
που ήλεγχαν ουσιαστικά την ελληνική 
Αστυνομία εκείνες τις ημέρες και ήταν 
τόσο φανερή η επιρροή και παρουσία 
τους, θεώρησαν τις γυναίκες… απειλή 

μάτων στην Κύπρο. Κύριες ομιλήτριες 
η Κερυνειώτισσα Έλλη Σταύρου και η 
Καρπασίτισσα Ελένη Φωκά. Η αίθουσα 
κατάμεστη από κόσμο. Με την κραυ-
γαλέα όμως απουσία των «ηγετών» της 
Ομογένειας και της Εκκλησίας. Επειδή 
οι οργανωτές ήταν (και είναι) εναντίον 
της ΔΔΟ. Ενώ όλοι είχαν προσκληθεί... 

Η Έλλη αντιπροσώπευσε το προσφυ-
γικό σωματείο «Αδούλωτη Κερύνεια» 
και το «Αντικατοχικό Κίνημα», στο οποίο 
πρωτοποριακά από το 1996 συμμετείχε 
μέχρι την καταπολέμηση και κλείσιμό 
του (2003). Κάθε Σαββατοκύριακο μαζί 
με άλλες μανάδες μαυροφορεμένες, 
στο οδόφραγμα του «Λήδρα Πάλας». 
Διαφωτίζοντας ακούραστα και αποτε-
λεσματικά ξένους τουρίστες.

Σύμφωνα με στοιχεία του ιδίου του 
κατοχικού καθεστώτος, η επιτυχία 
των γυναικών του οδοφράγματος 
αντικατοπτρίζεται στο ότι συνέτειναν 
(μεταξύ 1996-98) να στερήσουν στους 
Αττίλες εισόδημα £2 εκατομμυρίων 
λιρών από τον τουρισμό…

Η μ. Έλλη ξεκίνησε την ομιλία της με 
την αγαπημένη της Κερύνεια:

«...Προσκυνώ τις πληγές σου, Κε-
ρύνεια μου.

Προσκυνώ, μα δεν γονατίζω!
Γιγαντώνω την πεθυμιά μου να 

'λθω κοντά σου!
Θα 'λθω… θα 'λθω κοντά σου.
Κερύνεια αγαπημένη”!
Τα βαθιά μου συλλυπητήρια στα 

παιδιά και εγγόνια της αείμνηστης 
'Ελλης Σταύρου. Σίγουρα θα τα λένε με 
τον αείμνηστο Άντη Χριστοφορίδη και 
άλλους αγωνιστές/στριες που έφυγαν, 
προτού αξιωθούν να δουν την πατρίδα 
μας απελευθερωμένη από τους Τούρ-
κους κατακτητές…

Αιωνία τους η Μνήμη, ελαφρύ το χώμα 
που τους σκέπασε. Έγραψαν τη δική τους 
ιστορία αγώνων στα ματωμένα χώματα της 
πατρίδας μας. Αγονάτιστοι στον αγώνα για 
απελευθέρωση και όχι γονατισμένοι για τη 
βρετανο-τουρκική δικοινοτική διζωνική 
ομοσπονδιακή παράδοση…

για την ασφάλεια του Αμερικανού Προ-
έδρου και έσυραν αρκετές στο σταθμό 
για… ανάκριση! Για να τις επιστρέψουν 
αργότερα πίσω στην πλατεία ελεύθερες…

Άρθρο της γράφουσας «Σημερινή», 
13/6/2021 «Λήδρα Πάλας: Το οδό-
φραγμα των Μανάδων των Αγνο-
ουμένων 1996 – 2003»

https://simerini.sigmalive.com/
article/2021/6/14/ledra-palas-to-
odophragma-ton-manadon-ton-
agnooumenon-1996-2003/ 

«Προσκυνώ τις πληγές σου, 
Κερύνεια μου...»

«Σημερινή», 6 Ιουνίου 2022 
https://simerini.sigmalive.com/

article/2022/6/6/proskuno-tis-pleges-
sou-keruneia-mou/

Στις 15 Ιουλίου 1998, ημέρα 
Τετάρτη, έλαβεν χώραν στο Λονδίνο 
ένα σεμινάριο διοργανωθέν από την 
αντι-διζωνική οργάνωση στο Λονδί-
νο «Λόμπυ για την Κύπρο». Θέμα οι 
παραβιάσεις των ανθρωπίνων δικαιω-

ΦΑΝΌΎΛΑ ΑΡΓΎΡΌΎ, 
Έρευνήτρια/
δημοσιογράφος 
afanoulla@gmail.com

ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΑ ΤΟΥ ΑΝΤΗ ΧΡΊΣΤΟΦΟΡΊΔΗ, 21.1.2020, ΑΠΟ ΤΟ ΑΡΘΡΟ ΛΑΖΑΡΟΥ ΜΑΥΡΟΥ.

H ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΑ ΑΠΟ ΤΗΝ «ΑΔΟΥΛΩΤΗ ΚΕΡΥΝΕΊΑ». Η ΕΛΛΗ ΣΤΑΥΡΟΥ ΜΕ ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΑ ΤΟΥ ΛΊΜΑΝΊΟΥ ΤΗΣ 
ΑΓΑΠΗΜΕΝΗΣ ΤΗΣ ΚΕΡΥΝΕΊΑΣ…

Η ΕΛΛΗ ΣΤΑΥΡΟΥ ΣΤΗ ΜΕΣΗ, ΠΛΑΊΣΊΩΜΕΝΗ ΑΠΟ ΤΗ ΜΑΡΟΥΛΑ ΚΟΖΑΚΟΥ ΑΠΟ ΑΡΊΣΤΕΡΑ (Η 
ΟΠΟΊΑ ΑΠΕΒΊΩΣΕ ΕΠΊΣΗΣ) ΚΑΊ ΤΗΝ ΕΛΕΝΗ ΦΩΚΑ ΑΠΟ ΔΕΞΊΑ – ΕΠΊ ΤΟ «ΕΡΓΟΝ» ΣΤΟ ΟΔΟ-
ΦΡΑΓΜΑ ΤΟΥ ΛΗΔΡΑ ΠΑΛΑΣ.

ΜΊΑ ΑΝΑΜΝΗΣΤΊΚΗ ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΑ ΤΗΣ ΓΡΑΦΟΥΣΑΣ ΜΕ ΤΗΝ ΑΞΊΑΓΑΠΗΤΗ ΕΛΛΗ ΣΤΑΥΡΟΥ ΜΕ 
ΤΟΝ ΣΗΜΕΡΊΝΟ ΠΡΟΕΔΡΟ ΤΟΥ ΠΡΟΣΦΥΓΊΚΟΥ ΣΩΜΑΤΕΊΟΥ «ΑΔΟΥΛΩΤΗ ΚΕΡΥΝΕΊΑ», ΊΩΑΝΝΗ 
ΣΊΕΚΕΡΣΑΒΒΑ, ΣΕ ΜΊΑ ΑΛΛΗ ΔΊΑΜΑΡΤΥΡΊΑ, ΑΥΤΗΝ ΤΗ ΦΟΡΑ ΣΤΟ ΤΕΡΜΑ ΤΗΣ ΟΔΟΥ ΛΗΔΡΑΣ…

ΠΡΩΤΗ ΕΚ ΔΕΞΊΩΝ Η ΕΛΛΗ ΣΤΑΥΡΟΥ ΕΞΩ ΑΠΟ ΤΟ ΚΤΗΡΊΟ ΤΗΣ ΕΕ ΣΤΊΣ ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ, ΚΑΤΑ ΤΗ 
ΔΊΑΔΗΛΩΣΗ ΜΕ ΜΕΛΗ ΤΗΣ «ΕΠΊΣΤΡΟΦΗΣ» ΚΑΊ ΤΗΣ ΔΊΚΗΣ ΜΑΣ ΟΜΑΔΑΣ ΑΠΟ ΤΟ ΛΟΝΔΊΝΟ. 
ΣΤΗ ΜΕΣΗ ΤΟ ΖΕΥΓΟΥΣ ΣΠΥΡΟΥ ΚΑΊ ΧΑΡΟΥΛΑΣ ΣΑΒΒΊΔΟΥ. 

ΑΚΟΜΑ ΜΊΑ ΦΩΤΟΓΡΑΦΊΑ ΕΞΩ ΑΠΟ ΤΟ ΚΤΗΡΊΟ ΤΗΣ ΕΕ ΣΤΊΣ ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΕΛΛΗ ΣΤΑΥ-
ΡΟΥ ΣΤΗ ΜΕΣΗ ΠΛΑΊΣΊΩΜΕΝΗ ΑΠΟ ΤΊΣ ΔΥΟ ΟΜΑΔΕΣ. 

Η ΕΛΛΗ ΣΤΑΥΡΟΥ, Ο μ. ΚΥΡΊΑΚΟΣ ΧΡΊΣΤΟΔΟΥΛΟΥ (ΣΥΝΤΟΝΊΣΤΗΣ ΤΟΥ ΛΟΜΠΥ), Η ΕΛΕΝΗ 
ΦΩΚΑ ΚΑΊ Ο ΝΊΚΟΣ ΚΟΥΝΟΥΠΊΑΣ (ΛΟΜΠΥ) (ΦΩΤΟ LOBBY FOR CYPRUS).
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ΣΕΞΟΥΑΛΙΚΗ ΔΙΑΠΑΙΔΑΓΩΓΗΣΗ ΚΑΙ ΕΓΚΛΗΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ

Ένα μάθημα δίκοπο μαχαίρι 

Προστασία από τον αμίαντο

 

 

Ένα πολύ σοβαρό θέμα που 
απασχολεί τα μέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής των 
Περιφερειών (ΕΕτΠ) είναι 

η χρήση αλλά και η έκθεση των πο-
λιτών στον αμίαντο. Οι επιπτώσεις 
του αμιάντου στη δημόσια υγεία 
είναι πολλές, με σοβαρότερες την 
εμφάνιση καρκίνου σε άτομα που 
δεν γνωρίζουν κυρίως τις απειλές 
από το μικροσκοπικό μέγεθος των 
ινών του αμιάντου.

Παρόλο που η χρήση όλων των 

μορφών αμιάντου έχει απαγορευτεί 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση από το 2005, 
εξακολουθεί να βρίσκεται στα κτήρια, 
στις στέγες αλλά και στο δίκτυο υδατο-
προμήθειας, κάτι που θέτει σε κίνδυνο 
τους κατοίκους αλλά και τους εργάτες 
που αναλαμβάνουν το δύσκολο έργο 
της αφαίρεσης ή επεξεργασίας του.

Η ΕΕτΠ ενέκρινε πρόσφατα γνω-
μοδότηση, στην οποία υποστηρίζει 
τη θέσπιση κοινού πλαισίου της Ε.Ε. 
για τη διευκόλυνση του εντοπισμού 
και της ασφαλούς απομάκρυνσης του 
αμιάντου από τα κτήρια. Εισηγείται 
επίσης προς την Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή την εφαρμογή λύσεων για σωστή 
απογραφή, παρακολούθηση, ασφαλή 
διάθεση, αποθήκευση του αμιάντου, 
όπως επίσης και εκπαίδευση και κα-
τάρτιση των εργοδοτουμένων.

Σήμερα στην Ε.Ε., πάνω από 220 

εκατομμύρια κτήρια, όπως αναφέ-
ρεται στη γνωμοδότηση της ΕΕτΠ, 
κατασκευάστηκαν πριν από το 2005 
και πολύ πιθανόν αρκετά να εξακο-
λουθούν να περιέχουν αμίαντο. Το 
78% των επαγγελματικών καρκίνων 
στην Ε.Ε. σχετίζονται με τον αμίαντο, 
όπως ο καρκίνος του πνεύμονα. Υπο-
λογίζεται επίσης ότι μεταξύ 4,1 και 
7,3 εκατομμύρια εργαζομένων είναι 
καθημερινά εκτεθειμένα στον αμίαντο.

Την ίδια στιγμή που η Ε.Ε. προω-
θεί την οικολογική μετάβαση μέσω 
των ανακαινίσεων των κτηρίων, για 
να καταστούν πιο φιλικά προς το 
περιβάλλον, αυξάνεται η έκθεση των 
εργαζομένων στον κατασκευαστικό 
τομέα στον αμίαντο. Γι’ αυτόν τον 
λόγο επιβάλλεται η διασφάλιση 
υψηλών υγειονομικών και περι-
βαλλοντικών προτύπων και μέτρων 

για προστασία, τόσο του εργατικού 
προσωπικού, όσο και των κατοίκων 
από τις επιβλαβείς ουσίες, όπως ο 
αμίαντος.

Η διαδικασία αφαίρεσης του 
αμιάντου από τα κτήρια δεν είναι 
ικανοποιητική και διαφέρει από το 
ένα κράτος στο άλλο, μέλος της Ε.Ε. 
Ιδιαίτερη βαρύτητα θα πρέπει να 
δίδεται στην ασφαλή απομάκρυνση 
του αμιάντου με τη χρήση ειδικής 
στολής αλλά και στην επιμόρφωση 
και ενημέρωση των εμπλεκομένων.

Παρόλες τις φιλότιμες προσπά-
θειες που καταβάλλονται τόσο από 
τις τοπικές Αρχές, όσο και από τους 
ίδιους τους πολίτες για απομάκρυν-
ση επικίνδυνων στοιχείων αμιάντου, 
πολλά αμιαντούχα υλικά μπορούν 
να εντοπιστούν μόνο στο στάδιο 
της κατεδάφισης ή της ανακαίνι-

σης. Αυτό αναδεικνύει ότι αρκετοί 
άνθρωποι βρίσκονται εκτεθειμένοι 
για χρόνια στον αμίαντο εν αγνοία 
τους, θέτοντας έτσι σε κίνδυνο την 
υγεία τους. Ο μέσος χρόνος από 
την έκθεση σε καρκινογόνες ουσίες 
μέχρι την εκδήλωση των πρώτων 
συμπτωμάτων καρκίνου καθορίζεται 
στα 30 έτη.

Η δημόσια υγεία δεν προσφέρεται 
για εκπτώσεις, κυρίως όσον αφορά 
τις επιβλαβείς ουσίες στις οποίες 
βρίσκονται εκτεθειμένοι δημότες 
και εργαζόμενοι. Δυστυχώς, το 78% 
των επαγγελματικών καρκίνων που 
αναγνωρίζονται στην Ε.Ε. σχετίζονται 
με τον αμίαντο, αφού η οικονομική 
κρίση δεν επιτρέπει σε πολλούς κα-
τοίκους να προβούν σε ανακαινίσεις 
των σπιτιών τους ή σε αντικατάσταση 
των αμιαντέτινων στεγών, με αποτέλε-

σμα να συνεχίζουν να διατηρούν τον 
αμίαντο πάνω από την κεφαλή τους.

Η Ε.Ε. πρέπει λοιπόν να μεριμνήσει 
για τη χρηματοδότηση των τοπικών 
Αρχών μέσω των διαρθρωτικών και 
επενδυτικών ταμείων για ασφαλή 
αφαίρεση του αμιάντου και αντικα-
τάσταση των αμιαντοσωλήνων του 
δικτύου υδατοπρομήθειας.

Ο αμίαντος συνιστά απειλή για τη 
δημόσια υγεία, κυρίως όταν τα αμια-
ντέτινα υλικά διαταράσσονται, απε-
λευθερώνοντας έτσι βλαβερές ίνες τις 
οποίες εισπνέουμε. Ενδεικτική είναι 
η δήλωση Πολωνού δημάρχου στην 
ΕΕτΠ, ότι «ο αμίαντος είναι ένας σκλη-
ρός, ήσυχος δολοφόνος που υπάρχει 
στο ανθρώπινο περιβάλλον και στις 
πλείστες περιπτώσεις επηρεάζει 
εκείνους που δεν γνωρίζουν τους 
κινδύνους». 

ΠΟΎ ΟΔΕΎΕΙ Η ΚΎ-
ΠΡΙΑΚΗ ΚΟΙΝΩΝΙΑ, 
ΤΟ ΜΑΘΗΜΑ ΤΗΣ 
ΣΕΞΟΎΑΛΙΚΗΣ ΔΙΑ-
ΠΑΙΔΑΓΩΓΗΣΗΣ ΚΑΙ 
ΤΙ ΛΕΝΕ ΟΙ ΕΙΔΙΚΟΙ

Η
κυπριακή κοινωνία 
βοά! Εδώ και αρκετό 
καιρό οι αρχές με τις 
οποίες γαλουχήθη-
καν οι προηγούμενες 
γενιές εκλείπουν, με 
αποτέλεσμα να επι-

κρατούν φαινόμενα που σοκάρουν, 
ακόμη και άτομα νεαρότερων ηλικιών.

Ποιος, όμως, φταίει;
Η ανακοίνωση της ένταξης του μαθή-

ματος της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης 
στα σχολεία έσπειρε τον πανικό. 

Τι ακριβώς θα διδάσκεται αλλά και 
από ποιούς θα διδάσκεται είναι ερω-
τήματα που απαιτείται να απαντηθούν.  

Οι ισορροπίες είναι λεπτές, πολύ 
εύκολα θα μπορούσε το μάθημα αντί 
να ευεργετήσει μια ολόκληρη γενιά 
παιδιών να τα οδηγήσει σε περίεργες 
ατραπούς.

Οι αριθμοί των περιστατικών βίας 
στα σχολεία, ενδοοικογενειακής βίας, 
χρήσης ναρκωτικών ουσιών από ανηλί-
κους αλλά και η σεξουαλική κακοποίηση 
ανάμεσά τους ή και από ενήλικες είναι 
μια σκοτεινή μεν, αλλά υπαρκτή εικόνα 
στην κοινωνία μας.

Η Υπουργός Παιδείας Αθηνά Μιχα-
ηλίδου επανειλημμένα έχει υποστηρί-
ξει πως το μάθημα θα βοηθήσει τους 
νέους να αντιμετωπίσουν καταστάσεις 
δυσάρεστες, όπως το πότε δέχονται σε-
ξουαλική παρενόχληση. 

Σε συνέντευξη Τύπου η Αναστασία 
Παπαδοπούλου, με παράδειγμα που 
έδωσε, κατέδειξε την ανάγκη και τη 
χρησιμότητα του μαθήματος της σεξου-
αλικής διαπαιδαγώγησης. Τα παιδιά 
από μικρή ηλικία  κοινωνικοποιούνται 
μέσω των μέσων κοινωνικής δικτύ-
ωσης και κάπου εκεί παραμονεύει 
ο κίνδυνος. 

Σύμφωνα με την Υπουργό, αποτελεί 
αδήριτη ανάγκη το μάθημα να επεκταθεί 
στο Λύκειο και στις Τεχνικές Σχολές, 

18.06.2023

δίνοντας έμφαση στην ενημέρωση των 
εφήβων, πράγμα που από τη νέα σχολική 
χρονιά θα γίνεται άλλωστε. 

Το μάθημα της σεξουαλικής διαπαι-
δαγώγησης φαίνεται πως διαδραμάτισε 
καθοριστικό ρόλο στην καταδίκη ατόμων, 
όπως το παράδειγμα που έδωσε η κ.  
Παπαδοπούλου, όταν παιδί σε δημοτικό 
σχολείο αποκάλυψε την κακοποίησή 
του μετά που ο δάσκαλος δίδαξε τον 
κανόνα του εσωρούχου. 

Ο συγκεκριμένος δάσκαλος όπως 
αναφέρθηκε ήταν εκπαιδευμένος, αλλά 
τι θα συμβεί αν ο δάσκαλος δεν γνωρίζει; 

Πώς θα εκπαιδεύονται οι συγκεκριμέ-
νοι εκπαιδευτικοί και τι προσόντα θα 
πληρούν, είναι μόνο ορισμένα από τα 
ερωτήματα που μπορεί ένας γονιός να 
σκεφτεί. Ωστόσο πρόθεση του Υπουρ-
γείου φαίνεται να είναι η κατάρτιση των 
εκπαιδευτικών στο συγκεκριμένο θέμα. 

Αξίζει να σημειωθεί πως το μάθημα 
διδάσκεται στα σχολεία από τη σχολική 
χρονιά 2010-2011, με τη μόνη διαφορά 
να εντοπίζεται, όπως αναφέρουν Υπουρ-
γείο και γονείς, στο γεγονός ότι από 1η 
Σεπτεμβρίου 2023 η διδασκαλία του 
μαθήματος της σεξουαλικής διαπαιδα-

γώγησης επεκτείνεται και στα Λύκεια 
και τις Τεχνικές Σχολές. 

Αυτό που μένει να ξεκαθαρίσει, σύμ-
φωνα με τα εμπλεκόμενα μέρη, είναι 
ποιες ώρες θα διδάσκεται, καθώς και 
ο αριθμός των εκπαιδευτικών που θα 
το διδάσκουν.

Οι οργανωμένοι Γονείς Δημοτικής 
και Μέσης Εκπαίδευσης δηλώνουν ικα-
νοποιημένοι από τις διευκρινίσεις στις 
οποίες προχώρησε την προηγούμενη 
εβδομάδα και στο πλαίσιο συνέντευξης 
Τύπου η Υπουργός Παιδείας, Αθηνά 
Μιχαηλίδου, σε ό,τι αφορά το μάθημα, τις 
θεματικές αλλά και τον τρόπο διδασκαλίας 
της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης από 
την Προδημοτική, μέχρι και το Λύκειο. 

 
Τι λέει ο ψυχολόγος 

Ο κλινικός ψυχολόγος Στυλιανός Κων-
σταντίνου εξηγεί στη «Σ» τις επιπτώσεις, 
θετικές ή αρνητικές, που θα μπορούσε 
να έχει το συγκεκριμένο μάθημα στους 
μαθητές, αλλά και τις συνθήκες υπό τις 
οποίες θα ήταν καλύτερα να διδάσκεται.

«Στο μάθημα της σεξουαλικής δια-
παιδαγώγησης ενδεχομένως να είναι 
σημαντικό να λαμβάνονται υπόψη οι 
ατομικές διαφορές του κάθε μαθητή, 
όπως επίσης και το αναπτυξιακό του 
στάδιο.  

»Ίσως να είναι χρήσιμο η διδασκαλία 
του μαθήματος να είναι προσαρμοσμένη 
στον κάθε μαθητή και να γίνεται στον 
κατάλληλο χρόνο (όταν ο μαθητής είναι 
έτοιμος να διδαχτεί το συγκεκριμένο μά-
θημα).  Πρόκειται για μάθημα το οποίο 
πιθανώς να ‘‘προαπαιτεί’’ τη δέουσα σο-

βαρότητα πριν και κατά τη διδασκαλία 
του, χωρίς να αγνοούνται τα πιο πάνω.  

»Ο τρόπος διδασκαλίας του μαθή-
ματος ίσως να είναι χρήσιμο να είναι 
σύμφωνος με τις ανάγκες του κάθε 
μαθητή, και το μάθημα να διδάσκεται 
στους μαθητές κατόπιν ολοκληρωμένης, 
λεπτομερούς και πλήρους αξιολόγησης 
της κάθε πτυχής του θέματος.  

»Αν ακολουθηθούν τα σωστά βήματα 
για τη διδασκαλία του συγκεκριμένου 
μαθήματος ίσως να δίνεται στον  μαθη-
τή η δυνατότητα απόκτησης γνώσεων 
από το συγκεκριμένο μάθημα, το οποίο 
προ-απαιτεί σωστό χειρισμό.  

»Επιπλέον, εφόσον η διδασκαλία  
γίνεται ή/και θα γίνεται από δασκά-
λους, αυτό πιθανώς να είναι χρήσιμο 
για τους μαθητές αφού πρόκειται για 
καταρτισμένους επαγγελματίες στον 
τομέα της διδασκαλίας, εκτός εάν η δι-
δασκαλία του εν λόγω μαθήματος απαιτεί 
συγκεκριμένη εκπαίδευση από πλευράς 
εκπαιδευτικών. 

»Αν υπάρχει σχέση αυτού του 
μαθήματος με την κοινωνία, μπορεί 
να απαντηθεί εφόσον διερευνηθεί η 
πιθανή μεταξύ τους σχέση.  Κατά τη 
διερεύνηση χρειάζεται να ληφθούν 
υπόψη ποιες πτυχές αφορούν το μά-
θημα (π.χ.. τρόποι διδασκαλίας, επίτευξη 
μαθησιακών στόχων, κλπ) σε σχέση με 
τις πτυχές που αφορούν την κοινωνία 
και οι οποίες θα διερευνηθούν, όπως 
επίσης και σε ποιους συγκεκριμένους 
πληθυσμούς της κοινωνίας θα εστιάσει 
η έρευνα (π.χ. σε ενήλικες, γονείς, κ.λπ), 
όπου οι ατομικές διαφορές του κάθε 
συμμετέχοντος ίσως να παίξουν ρόλο.

»Όσον αφορά τη σχέση του συγκε-
κριμένου μαθήματος με την εγκλημα-
τικότητα, για να απαντηθεί αν υπάρχει 
μεταξύ τους σχέση χρειάζεται επίσης να 
διερευνηθεί η συγκεκριμένη σχέση, σε 
συγκεκριμένους πληθυσμούς της κοι-
νωνίας (π.χ. ενήλικες, άντρες, γυναίκες, 
κ.λπ), όπου ενδέχεται να παίξουν ρόλο 
και οι ατομικές διαφορές του κάθε συμ-
μετέχοντος στην έρευνα».

Νόημα και περιεχόμενο 
 Σύμφωνα με το Υπουργείο Παιδείας, 

το νόημα της σεξουαλικής διαπαιδαγώ-
γησης μαθαίνει στα παιδιά να θέτουν 
τα όριά τους αλλά και ποια είναι αυτά. 
Τους διδάσκει τα δικαιώματά τους και 
τις υποχρεώσεις τους έναντι των άλλων. 

Αρχές και βάσεις που οφείλουμε να 
θέσουμε από μικρή ηλικία, ώστε όταν 
κοινωνικοποιηθούν, πράγμα που σήμερα 
γίνεται από πολύ νωρίς λόγω των Μέσων 
Κοινωνικής Δικτύωσης, να μπορούν ν’ 
ανταποκριθούν σε όσα θα προκύψουν.

Οι ρυθμοί της ζωής επιβάλλουν 
νέους κανόνες, νέα αντιμετώπιση των 
γεγονότων.

Αν όντως το μάθημα της σεξουαλικής 
διαπαιδαγώγησης  δώσει όσα υπόσχεται 
να δώσει στους μαθητές, ίσως να έχουμε 
ακόμη ελπίδα. 

Αρκεί μια ματιά γύρω μας για να 
καταλάβουμε προς τα  πού οδεύει η 
νεολαία μας και στο χέρι μας είναι να 
τους προστατέψουμε από τον γκρεμό 
που τους έχουμε ρίξει, νομίζοντας πως 
τους προσφέρουμε μια καλύτερη ζωή 
από αυτήν των παππούδων μας.

AΝΤΡΟΣ Γ. 
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ, 
Δήμαρχος Δερύνειας 

Τι ακριβώς θα 
διδάσκεται αλλά 
και από ποιους 
θα διδάσκεται 

είναι ερωτήματα 
που απαιτείται να 

απαντηθούν
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Τι αλλάζει στο ΕΕΕ;
ΑΝΝΑ-ΜΑΡΙΑ 
ΕΥΤΥΧΙΟΥ 
annamariaeftychiou@
hotmail.com

Σ
τα βαθιά μπαίνει η Υφυ-
πουργός Κοινωνικής 
Πρόνοιας,  Μαριλένα 
Ευαγγέλου, η οποία 
προχωρεί σε εκσυγχρο-
νισμό και αναβάθμιση 
του Ελάχιστου Εγγυη-

μένου Εισοδήματος (ΕΕΕ). Μετά από 
σχεδόν 10 χρόνια από τη σύστασή του 
και την εξυπηρέτηση δεκάδων χιλιάδων 
πολιτών, έρχεται στις προτεραιότητες της 
νέας Υφυπουργού η κοινωνική παρέμ-
βαση, με στόχο την ενσωμάτωση των 
δικαιούχων του ΕΕΕ στην κοινωνία είτε 
με την ένταξή τους στην αγορά εργασίας 
είτε με την παρακολούθηση προγραμ-
μάτων κατάρτισης, επιμόρφωσης και 
ανάπτυξης δεξιοτήτων. 

Όπως ενημερώθηκε η «Σημερινή», 
έχουν ήδη αναπτυχθεί τεχνολογικά ερ-
γαλεία, καθώς και δράσεις προς την  
κατεύθυνση αυτή, ενώ την ίδια ώρα 
στη διάθεση των πολιτών θα τεθεί και 
η ηλεκτρονική αίτηση του ΕΕΕ. 

Ψηλά στην ατζέντα και η κοινωνική 
ενσωμάτωση των ατόμων με αναπηρία 
με θετικές δράσεις, οι οποίες περιλαμ-
βάνουν,  μεταξύ άλλων, τη λειτουργία 
στο «Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου» 
ζαχαροπλαστείου και καφετερίας, στα 
οποία εργοδοτούνται άτομα με αναπηρία. 

Μεταξύ άλλων, η κ. Ευαγγέλου, 
απαντά στην εφημερίδα μας και στο 
ερώτημα κατά πόσον υπάρχουν δομές 
24ωρης διαβίωσης παιδιών με σοβαρές 
αναπηρίες άνω των 21 ετών. 

Ενίσχυση της κοινωνικής 
παρέμβασης

Μιλώντας στη «Σ» η Υφυπουργός 
ανέφερε ότι έχουν προχωρήσει στην 
ενίσχυση της κοινωνικής παρέμβασης, 
μέσα από την οποία θα ενεργοποιούνται 
οι δικαιούχοι του ΕΕΕ από τη μια στην 
αγορά εργασίας για όσους είναι ικανοί να 
εργαστούν και από την άλλη σε προγράμ-
ματα κατάρτισης, ανάπτυξης δεξιοτήτων, 
επιμόρφωσης για όσους δικαιολογημένα 
δεν είναι ικανοί για εργασία. 

«Σε αυτό το πλαίσιο έχουμε ήδη έρ-
θει σε επαφή με την ΑΝΑΔ και άλλους 
φορείς για τη δημιουργία εξατομικευ-
μένων προγραμμάτων κατάρτισης, τα 
οποία θα ανταποκρίνονται στις ανάγκες 
των ληπτών ΕΕΕ, ενώ ταυτόχρονα βρί-
σκουμε ανταπόκριση από την τοπική 
αυτοδιοίκηση για σχέδια απασχόλη-
σης ή κοινωφελούς εργασίας, αλλά 
και εργοδότες για τη διοχέτευση των 
δικαιούχων στην αγορά εργασίας είτε 
με πλήρη ή μερική απασχόληση είτε 
με άλλες ευέλικτες μορφές εργασίας.

»Η κοινωνική παρέμβαση θα είναι 
προσαρμοσμένη στις ανάγκες έκαστου 
δικαιούχου. Αυτό σημαίνει ότι οι λει-
τουργοί μας θα επισκέπτονται και θα 
καταρτίζουν εξατομικευμένο πλάνο για 
την επαγγελματική και συμβουλευτική 

καθοδήγηση, την ψυχοκοινωνική στή-
ριξη και την κοινωνική αποκατάσταση 
του κάθε δικαιούχου».

Στο ερώτημα αν θα αποκόπτεται το 
επίδομα σε όσους δεν ανταποκρίνονται 
στην κοινωνική παρέμβαση, η κ. Ευαγ-
γέλου τόνισε πως η φιλοσοφία του ΕΕΕ 
δεν είναι μόνο οι παροχές επιδομάτων, 
αλλά κυρίως η κοινωνική ενσωμάτωση, η 
οποία,  μάλιστα, είναι βασικός στόχος και 
σύσταση της ΕΕ. Ως εκ τούτου, η λήψη του 
ΕΕΕ προϋποθέτει την ανταπόκριση των 
δικαιούχων στην κοινωνική παρέμβαση. 

Για να διασφαλιστεί το πιο πάνω, είπε, 
«έχουμε ήδη ενισχύσει προς τον σκοπό 
αυτό την ομάδα ελέγχου του ΕΕΕ, ώστε 
να καταστεί δικαιότερο και να επιτευ-
χθεί ταυτόχρονα αποτελεσματικότερος 
έλεγχος της αδήλωτης απασχόλησης 

ή και της υποδήλωσης εισοδημάτων.
»Επίσης έχει ήδη τεθεί σε λειτουρ-

γία στην ΥΔΕΠ και κατ’ επέκτασιν στο 
ΕΕΕ, ρομποτική εφαρμογή ‘‘artificial 
intelligence’’, η οποία αυτοματοποιεί 
χρονοβόρες διαδικασίες, επιτυγχάνοντας 
ταχύτερη αξιολόγηση των αιτήσεων. 

»Έχει εξάλλου αναπτυχθεί από την 
ΥΔΕΠ εργαλείο κατηγοριοποίησης ρί-
σκου ‘‘risk assessment tool’’, το οποίο 
προτεραιοποιεί και κατηγοριοποιεί τις 
αιτήσεις βάσει ανάλυσης ρίσκου,  ώστε 
να δημιουργηθεί μια διαδικασία ‘‘fast 
track’’ εξέτασης αιτήσεων που χρήζουν 
άμεσης παρέμβασης».

Ηλεκτρονική αίτηση του ΕΕΕ
Περί τα τέλη Ιουνίου, σύμφωνα με 

την Υφυπουργό, τίθεται επίσης σε εφαρ-

μογή η ηλεκτρονική αίτηση του ΕΕΕ, 
η οποία θα βοηθήσει σημαντικά στην 
ευκολότερη πρόσβαση των πολιτών και 
στη γρηγορότερη εξυπηρέτησή τους, 
χωρίς επιπρόσθετη γραφειοκρατία. 

Όσον αφορά το χρόνιο ερώτημα και 
πονοκέφαλο χιλιάδων πολιτών εάν υπάρ-
χει κάποια υπηρεσία η οποία μπορεί να 
εξυπηρετεί αμέσως τους πολίτες για την 
επίλυση αποριών τους ή και να μπορεί 
να βοηθήσει στη συμπλήρωση των αι-
τήσεών τους, η Υφυπουργός Πρόνοιας 
ήταν ξεκάθαρη. 

«Η λειτουργία του τηλεφωνικού 
κέντρου 1450 έχει ήδη συμβάλει ση-
μαντικά στην πιο γρήγορη και άμεση 
εξυπηρέτηση των πολιτών για θέματα 
που τους αφορούν. Το 1450 είναι μια 
υπηρεσία που προφανώς επιζητούσε 

ο κόσμος και τα μέχρι στιγμής αποτε-
λέσματα είναι πολύ ενθαρρυντικά.

»Σε ό,τι αφορά την εξυπηρέτηση των 
πολιτών που αντιμετωπίζουν δυσκολία 
στη συμπλήρωση των αιτήσεών τους, 
υπάρχουν τα οχτώ σημεία εξυπηρέτη-
σης των επιδομάτων πρόνοιας (ΣΕΕΠ) 
παγκύπρια, στα οποία μπορούν να απο-
τείνονται. Ακόμα και μετά τη λειτουργία 
της ηλεκτρονικής αίτησης του ΕΕΕ, οι 
πολίτες μπορούν να αποτείνονται στα 
σημεία εξυπηρέτησης για τη βοήθεια 
συμπλήρωσης της ηλεκτρονικής πλέον 
αίτησης».

Ευκαιρίες εργοδότησης σε 
άτομα με νοητική αναπηρία

Στο ερώτημα αν υπάρχουν άλλες 
θετικές δράσεις στις οποίες προχωρεί 
το Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας 
σε ό,τι αφορά την ενσωμάτωση ατόμων 
με αναπηρίες, η Μαριλένα Ευαγγέλου 
επεσήμανε πως υπάρχουν, όπως το γε-
γονός ότι πρόσφατα στο Υφυπουργείο 
Κοινωνικής Πρόνοιας και συγκεκριμένα 
τον περασμένο Ιανουάριο, έχει ενταχθεί 
το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες. Όπως εξήγησε:

*Συγκεκριμένα για την ένταξη των 
ΑμεΑ στην απασχόληση, διορίζονται 20 
με 30 άτομα με αναπηρίες κάθε χρόνο 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα με βάση 
ποσόστωση που ρυθμίζεται νομοθετικά.

*Επιπρόσθετα, επιχορηγούνται 24 
προγράμματα απασχόλησης με στήριξη 
μέσω Καθοδηγητών Εργασίας που υπο-
στηρίζουν 380 άτομα κυρίως με νοητική 
ή ψυχική αναπηρία στην ανοικτή αγορά 
εργασίας. Επιχορηγούνται επίσης 10-
15 μικρές μονάδες αυτοεργοδότησης 
κάθε χρόνο. 

*Σύγχρονες μορφές απασχόλησης 
που λειτουργούν στο «Ίδρυμα Χρίστου 
Στέλιου Ιωάννου», το Διοικητικό Συμ-
βούλιο του οποίου προεδρεύεται από 
το Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας. 

«Νιώθω ιδιαίτερα περήφανη για τη 
λειτουργία του ζαχαροπλαστείου «Πες 
το με ένα γλυκό» και της καφετερίας 
«The view cafe», στα οποία απασχο-
λούνται άτομα με νοητική αναπηρία, 
με υποστήριξη από εκπαιδευτές. Με 
την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να καλέσω 
όλους να επισκεφθούν και να στηρίξουν 
τις δύο αυτές δράσεις, ενισχύοντας ταυ-
τόχρονα τις δικές μας προσπάθειες για 
την κοινωνική ενσωμάτωση των ατόμων 
αυτών», ανέφερε η Υφυπουργός.

Τόνισε μάλιστα πως τα άτομα με 
αναπηρία είναι μια ιδιαίτερη ομάδα 
πληθυσμού, για την οποία πρέπει να 
υπάρχει συνεχής στήριξη. «Πρόκειται 
για μια ομάδα του πληθυσμού στην 
οποία δίδουμε ιδιαίτερη έμφαση με 
στόχο την αναβάθμιση της ποιότητας 
της ζωής τους, αλλά και την ομαλή εν-
σωμάτωσή  τους στην κοινωνία. Προς 
αυτήν την κατεύθυνση εφαρμόζουμε το 
σχέδιο παροχής οικονομικής βοήθειας 
στα Άτομα με Αναπηρίες για την αγορά 
τροχοκαθίσματος, το οποίο με απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου κατά την 
τελευταία του συνεδρία, τροποποιήσαμε 
με αύξηση των τύπων επιχορηγούμενων 
τροχοκαθισμάτων από 7 σε 13 και αύ-
ξηση του μέγιστου ποσού επιχορήγησης 
μέχρι 15 χιλιάδες ευρώ. Το συγκεκριμένο 
σχέδιο αποσκοπεί στη διευκόλυνση της 
διακίνησης, της ανεξαρτητοποίησης και 
της πλήρους συμμετοχής στην κοινωνική, 
εκπαιδευτική και οικονομική ζωή των 
ατόμων με βαριά κινητική αναπηρία».

Ένα από τα σοβαρότερα 
προβλήματα που αντιμε-
τωπίζουν οι οικογένειες 
με παιδιά με αναπηρίες, 

είναι η διαβίωσή τους με τη συμπλή-
ρωση του 21ου έτους και κυρίως η 
αγωνία τους τι θα συμβεί στα παιδιά 
τους όταν οι ίδιοι θα έχουν φύγει 
από τη ζωή. 

Η Υφυπουργός έδειξε ιδιαίτερα 
ευαισθητοποιημένη στο κομμάτι 
αυτό, και με ιδιαίτερα αισθήματα 
ευθύνης παραδέχθηκε πως «είναι 

πράγματι από τις πιο σοβαρές, αν όχι 
η πιο σοβαρή ανησυχία των γονιών 
με παιδιά με αναπηρίες. Για τον λόγο 
αυτό, έχουν ήδη δημιουργηθεί 9 
κατοικίες εικοσιτετράωρης φροντί-
δας και 6 κατ’ οίκον προγράμματα 
για άτομα με σοβαρές αναπηρίες 
άνω των 21 ετών. Ταυτόχρονα, 
συνεχίζουμε με τη δημιουργία 
άλλων 5 κατοικιών και 20 προ-
γραμμάτων κατ’ οίκον υπηρεσιών. 
Δίδουμε ιδιαίτερη βαρύτητα στην 
ενίσχυση δημιουργικών προγραμ-

μάτων ψυχαγωγίας, ενημέρωσης, 
εκπαίδευσης και επιμόρφωσης. Οι 
κατοικίες και η κατ’ οίκον φροντίδα 
24ωρης βάσης δεν αφορά λοιπόν 
μόνο τις βασικές ανάγκες διαβίω-
σης των ανθρώπων αυτών. Πέρα, 
όμως, από  τις προαναφερθείσες 
υπηρεσίες, υπάρχουν επιπλέον έξι 
κρατικές στέγες, αλλά και δεκάδες 
ιδιωτικές στέγες τις οποίες διαχει-
ρίζονται ΜΚΟ, οι οποίες χρημα-
τοδοτούνται από το Υφυπουργείο 
Κοινωνικής Πρόνοιας». 

Έπεκτείνεται η φροντίδα ενήλικων 
ατόμων με σοβαρές αναπηρίες

Ερωτηθείσα η κ. Ευαγγέλου για το 
εξαιρετικά ευαίσθητο Υφυπουργείο που 
έχει αναλάβει και τους στόχους που έχει 
θέσει σε προτεραιότητα, απάντησε πως 
«το Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας 
είναι εκ των πραγμάτων ένα εξαιρετικά 
ευαίσθητο χαρτοφυλάκιο. Πρωτίστως 
γιατί έχει να κάνει με τον άνθρωπο. Και 
ο κάθε άνθρωπος είναι ξεχωριστός, με 
τις δικές του ανάγκες και προβλήματα. 
Μία εκ των προτεραιοτήτων μου, έχει 
αναλυθεί πιο πριν όπως ανέφερα και 
είναι να καταστήσουμε τις κοινωνικές 
παροχές πιο γρήγορες, πιο αποτελε-
σματικές και πιο δίκαιες. Σε ό,τι αφορά 
τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, 

στόχος είναι η παροχή υπηρεσιών με 
ανθρωποκεντρικό χαρακτήρα και εν-
συναίσθηση, χαρακτηριστικά τα οποία 
διέπουν το έργο αναδιάρθρωσης και τον 
εκσυγχρονισμού των ΥΚΕ». Πρόσθεσε 
πως προτεραιότητά της είναι σαφώς και 
η διαχείριση του μεταναστευτικού, στο 
ευαίσθητο κομμάτι που αφορά το Υφυ-
πουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας, που 
είναι οι ασυνόδευτοι ανήλικοι και οι 
ευάλωτοι μετανάστες. 

«Οι αριθμοί είναι καταφανώς τερά-
στιοι και καταβάλλουμε κάθε δυνατή 
προσπάθεια για την αντιμετώπιση του 
θέματος. Πέραν των δομών φιλοξενίας 
που ήδη υπάρχουν, έχουμε προχωρή-

σει σε προκήρυξη διαγωνισμού για τη 
δημιουργία επιπρόσθετης δομής, ενώ 
παράλληλα έχουμε εξασφαλίσει ευρω-
παϊκή χρηματοδότηση για τη δημιουρ-
γία ενδιάμεσης δομής φιλοξενίας. Ως 
γενικό σχόλιο, θα ήθελα να εκφράσω 
την πεποίθηση ότι το Κράτος Πρόνοι-
ας επιτυγχάνεται μέσα από συνέργει-
ες. Είμαι υπέρμαχη των συνεργασιών, 
ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά σε ευαίσθητα, 
ανθρώπινα ζητήματα. Και είμαι ευτυχής 
γιατί διαπιστώνω ότι υπάρχει διάθεση 
συνεργασίας τόσο εντός της Κυβέρνησης, 
όσο και από την κοινωνία των πολιτών, 
τις ΜΚΟ, την τοπική αυτοδιοίκηση και 
άλλους φορείς» κατέληξε.

Νέες δομές φιλοξενίας
για ασυνόδευτα ανήλικα 

Ψηλά στην 
ατζέντα της νέας 

Υφυπουργού 
Πρόνοιας βρίσκεται 

η κοινωνική 
ενσωμάτωση 

των ατόμων με 
αναπηρίες, με 

δράσεις οι οποίες 
περιλαμβάνουν, 

μεταξύ άλλων, τη 
λειτουργία στο 

«Ίδρυμα Χρίστου 
Στέλιου Ιωάννου» 
ζαχαροπλαστείου 

και καφετερίας, στα 
οποία εργοδοτούνται 
άτομα με αναπηρία
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Ε
κτελεστική και Νομοθε-
τική Εξουσία καλούνται 
να βρουν μια ολιστική 
λύση για το φλέγον ζή-
τημα των εκποιήσεων 
και τον τεράστιο όγκο 
μη εξυπηρετούμενων 

δανείων. Εντός της εβδομάδας η Κυβέρ-
νηση θα καταθέσει, όπως όλα δείχνουν, 
το πολυσυζητημένο νομοσχέδιο για το 
Δικαστήριο Εκποιήσεων. Πηγές από το 
Υπουργείο Οικονομικών ανέφεραν στη 
«Σ» ότι στο Δικαστήριο Εκποιήσεων θα 
μπορούν να προσφεύγουν δανειολήπτες 
με κόκκινα δάνεια που έχουν ως εξα-
σφάλιση την κύρια κατοικία τους, αξίας 
μέχρι €350.000. Το Δικαστήριο, που θα 
λειτουργεί στο επίπεδο των Επαρχιακών 
Δικαστηρίων, θα εξετάζει το πραγματικό 
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ΣΤΟ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ ΕΝΤΟΣ ΤΗΣ 
ΕΒΔΟΜΆΔΆΣ ΆΝΆΜΕΝΕΤΆΙ ΝΆ 
ΚΆΤΆΤΕΘΕΙ ΤΕΛΙΚΆ ΤΟ ΝΟ-
ΜΟΣΧΕΔΙΟ ΓΙΆ ΤΟ ΔΙΚΆΣΤΗ-
ΡΙΟ ΤΩΝ ΕΚΠΟΙΗΣΕΩΝ, ΕΝΩ 
Η ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 
ΆΥΡΙΟ ΣΥΝΕΧΙΖΕΙ ΤΗ ΣΥΖΗ-
ΤΗΣΗ ΕΠΙ ΤΩΝ ΠΡΟΤΆΣΕΩΝ 
ΝΟΜΟΥ ΤΩΝ ΚΟΜΜΆΤΩΝ ΓΙΆ 
ΤΟΥΣ ΠΛΕΙΣΤΗΡΙΆΣΜΟΥΣ

Ξετυλίγουν το κουβάρι και ψάχνουν λύσεις για τις εκποιήσεις 
ΓΙΝΟΝΤΑΙ ΣΚΕΨΕΙΣ ΓΙΑ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΚΟΡΥΦΗΣ ΠΡΟΕΔΡΟΥ, ΥΠΟΙΚ ΚΑΙ ΚΟΜΜΑΤΩΝ ΣΥΓΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ 

ύψος της οφειλής, όταν υπάρχει αμφι-
σβήτηση για το υπόλοιπο οφειλής. Το 
Δικαστήριο θα εκδικάζει και υποθέσεις 
υπερχρεώσεων που επιβάλλουν τράπεζες 
σε δανειακές συμβάσεις, όπου θα γίνεται 
αξιολόγηση με συγκεκριμένα κριτήρια, με 
το ίδιο να αποφασίζει ποιος δανειολήπτης 
θεωρείται ευάλωτος, ώστε να ετοιμάζεται 
πλάνο εξόφλησης της οφειλής με ταυτό-
χρονη προστασία της πρώτης κατοικίας. 
Αφού ψηφιστεί το νομοσχέδιο, το Ανώ-
τατο θα είναι υπεύθυνο για να ρυθμίσει 
το ζήτημα με κανονισμούς. Βεβαίως, το 
πόσο θα βοηθήσει στην ταχεία εκδίκαση 
-που είναι και το μεγάλο πρόβλημα- θα 
δείξει στην πορεία.

Θύματα οι ευάλωτοι
Μέχρι να διευθετηθούν όλα αυτά τα 

σύνθετα ζητήματα, χρειάζεται χρόνος. 
Συνεπώς, μέχρι να βρεθεί μία ολιστική 
λύση οι εκποιήσεις συνεχίζονται κανονικά 
και ανάμεσα σ› αυτές υπάρχουν και 
θύματα, που είναι οι πραγματικά ευά-
λωτοι δανειολήπτες. Σ’ αυτήν τη χρονική 
στιγμή, που η Βουλή «τρέχει» δικές της 
προτάσεις, η Κυβέρνηση πρέπει ν’ απο-
δείξει ότι έχει τη βούληση να ετοιμάσει 
έναν ολοκληρωμένο σχεδιασμό για μια 
ολιστική λύση του προβλήματος. Ένα 
πρόβλημα δεκαετίας, για το οποίο όμως 
κανείς δεν τόλμησε να δώσει απαντήσεις 
και να προχωρήσουν τα πράγματα. Το 
Υπουργείο Οικονομικών της προηγού-
μενης διακυβέρνησης του τόπου εδώ 
και δύο χρόνια έταζε ότι θα φέρει το 
σχέδιο Ενοίκιο Έναντι Δόσης, αντ’ αυτού 
ήρθε η επόμενη Κυβέρνηση και ακόμα 
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ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ
ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ

Το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου δέχεται αιτήσεις για την πλήρω-
ση των πιο κάτω θέσεων: 
ΤΜΗΜΑ ΝΑΥΤΙΛΙΑΚΩΝ
• Μια (1) θέση στη βαθμίδα Επίκουρης/ου Καθηγήτριας/ή ή Λέκτορα 
  στην ειδικότητα:
  «Διοίκηση Εφοδιαστικής Αλυσίδας και Διοίκηση Επιμελητείας»
• Μια (1) θέση στη βαθμίδα Καθηγήτριας/ή ή Αναπληρώτριας/ή 
  Καθηγήτριας/ή στην ειδικότητα:
  «Σχεδιασμός Δικτύου Εφοδιαστικής Αλυσίδας»
ΤΜΗΜΑ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ
• Μια (1) θέση στη βαθμίδα Επίκουρης/ου Καθηγήτριας/ή ή Λέκτορα 
  στην ειδικότητα:
  «Πολιτική Επικοινωνία και Κοινή Γνώμη»
ΤΜΗΜΑ ΗΛΕΚΤΡΟΛΟΓΩΝ ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΜΗΧΑΝΙΚΩΝ Η/Υ 
ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ
• Μια (1) θέση στη βαθμίδα Επίκουρης/ου Καθηγήτριας/ή ή Λέκτορα 
  στην ειδικότητα:
  «Αρχιτεκτονική Υπολογιστών»
ΤΜΗΜΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ, ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΌΤΗΤΑΣ ΚΑΙ ΨΗΦΙΑΚΟΥ 
ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ (ΔΕΨΕ)
• Μια (1) θέση στη βαθμίδα Επίκουρης/ου Καθηγήτριας/ή ή Λέκτορα 
  στην ειδικότητα:
  «Διοίκηση Ανθρώπινου Δυναμικού»
Για περισσότερες πληροφορίες, οι ενδιαφερόμενες/οι μπορούν να 
επισκεφτούν τον ακόλουθο σύνδεσμο,  HYPERLINK "https://www.
cut.ac.cy/jobs" https://www.cut.ac.cy/jobs, όπου και θα μπορούν 
να υποβάλουν ηλεκτρονικά την αίτησή τους στην αγγλική γλώσσα 
το αργότερο μέχρι την Παρασκευή, 15 Σεπτεμβρίου 2023 (23:59). 
Στοιχεία επικοινωνίας (Υπηρεσία Ανθρώπινου Δυναμικού):  HYPERLINK 
"mailto:recruitment@cut.ac.cy" recruitment@cut.ac.cy ή +357 25002406.

Συνεχίζονται γι’ ακόμη ένα χρόνο οι 
συζητήσεις για τις εκποιήσεις και 
το νομοθετικό πλαίσιο. Ο λόγος 
που αυτό είναι ιδιαίτερα σημα-

ντικό για την κυπριακή κοινωνία πηγάζει 
από το υψηλό ποσοστό ιδιωτικού χρέους. 
Μπορεί οι ισολογισμοί των τραπεζικών 
ιδρυμάτων να έχουν αποσυμφορηθεί σε 
μεγάλο βαθμό από την πώληση χαρτο-
φυλακίων δανείων, το πρόβλημα για την 
κοινωνία όμως παραμένει. 

Δυστυχώς, ακόμη να ξεκαθαρίσουν 
υποθέσεις του παρελθόντος, δηλαδή της 

περιόδου της αλόγιστης πιστωτικής επέ-
κτασης, όταν τα δάνεια δίνονταν χωρίς να 
αξιολογείται η δυνατότητα αποπληρωμής 
του δανειολήπτη, με μόνο και βασικό 
κριτήριο την αξία της εξασφάλισης. Μια 
αξία που τότε αναπροσαρμοζόταν για 
να καλύψει τους τόκους που έμεναν 
απλήρωτοι και «στοιβάζονταν». 

Θεωρητικά, μετά την εφαρμογή 
των νέων οδηγιών για δανειοδοτήσεις 
υπήρξε αξιολόγηση των δυνατοτήτων 
κάθε δανειολήπτη να ανταποκριθεί στις 
δόσεις του, οπότε δεν αναμένεται σημα-
ντική αύξηση των μη εξυπηρετούμενων 
δανείων, εκτός κι αν δεν έχει εκτιμηθεί 
σωστά ο επιτοκιακός κίνδυνος με τις 
συνεχόμενες αυξήσεις των επιτοκίων 
από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

Συνήθως για να υπάρξει λύση σε ένα 
πρόβλημα είναι καλό να καταγραφούν οι 
θέσεις όλων και να υπάρξει συγκερασμός 
απόψεων. Για αρχή θα πρέπει επιτέλους 
να διευκρινιστεί ποιοι δανειολήπτες θε-
ωρούνται στρατηγικοί κακοπληρωτές και 
ποιοι όχι. Αν νομικά υπάρχουν κωλύματα 
για τη δημιουργία μητρώου, αν και το 
σύστημα Άρτεμις λειτουργεί κανονικά, 
θα πρέπει να υπάρξει μια διαδικασία 
συνεννόησης των τραπεζικών ιδρυμάτων 
και των εταιρειών διαχείρισης. 

Η πλειοψηφία συμφωνεί ότι πολλά 
και σημαντικά ακίνητα, τα οποία για 
χρόνια βρίσκονταν «παγιδευμένα» στην 
ιδιοκτησία κάποιων δανειοληπτών, τα 
οποία αν αξιολογούνταν σωστά, δεν  θα 
έπρεπε ποτέ να πάρουν τέτοια δάνεια, 
αναπτύχθηκαν και προσέλκυσαν ση-
μαντικό αριθμό επενδύσεων. Οπότε 
δημιουργήθηκε επιχειρηματική και 
επενδυτική δραστηριότητα.

Τα τραπεζικά ιδρύματα είναι κερδο-
σκοπικοί οργανισμοί μεν, έχουν όμως 
ρόλο να διαδραματίσουν στην κοινωνία. 
Αυτό δεν σημαίνει για οιονδήποτε λόγο 
να χαρίζονται στον οποιονδήποτε, όμως 
θα πρέπει να παρουσιάζεται μια κάποια 
ευαισθησία σε οικογένειες που φάνηκαν 
άτυχες, που ήταν αξιοπρεπείς. 

Επιπλέον θα πρέπει να αξιολογηθεί 
τι σημαίνει ευάλωτος και τι όχι. Για πα-
ράδειγμα, αν τα εισοδήματά σου έχουν 
μειωθεί, μια σκέψη είναι να μετακινηθείς 
σε μια μικρότερη οικία. Φυσικά με την 
ανιούσα που πήραν οι τιμές των ακι-
νήτων και αυτό είναι ένα ζήτημα. Απ’  
εκεί και πέρα είναι και θέμα στεγαστικής 
πολιτικής της Κυβέρνησης. 

Χρειάζεται μελέτη για αλλαγή και διεύ-
ρυνση των ζωνών, ανοίγοντας τον χάρτη 
της Κύπρου. Έτσι αυξάνεται η προσφορά 
σε ακίνητα, καθώς δεν θα ήταν άσχημο 
να υπάρξει σταδιακή επαναφορά του 
φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας ώστε να 
φορολογείται ενδεχόμενη δημιουργία 
υπεραξίας και να ενισχύονται τα έσοδα 
για την εφαρμογή μιας πιο ολοκληρω-

μένης στεγαστικής πολιτικής.
Επιπλέον, ειδικά στα τραπεζικά ιδρύ-

ματα, υπάρχουν αυστηροί κανόνες στον 
υπολογισμό της αξίας των υποθηκών για 
σκοπούς προβλέψεων και κεφαλαιακών 
δεικτών. Μέσα στα μοντέλα υπολογισμού, 
που υιοθετούνται, λαμβάνεται υπόψη η 
δυνατότητα εκποίησης από το τραπεζικό 
ίδρυμα και ο χρόνος που απαιτείται για 
να ολοκληρωθεί μια ενδεχόμενη τέτοια 
διαδικασία. Όσο μεγαλύτερος είναι ο 
χρόνος, τόσο μικρότερη είναι η αξία της 
υποθήκης. 

Ένα από τα σοβαρότερα ζητήματα που 
δημιουργούν τα προβλήματα στη διαδι-
κασία, είναι η επιβεβαίωση του ύψους 
του δανείου. Είναι ο κύριος λόγος που 
μπορεί να μην ολοκληρωθεί μια ανα-
διάρθρωση ή να οδηγηθεί η υπόθεση 
στο δικαστήριο.

Σχετικά με το πιο πάνω, δημιουργείται 
το εξής παράδοξο. Αν ένας δανειολή-
πτης ήταν σωστός έναντι των υποθηκών 
(και έδινε ακίνητα για υποθήκευση και 
εξασφάλιση της αύξησης του δανείου 
του), είναι πολύ δυσκολότερο να πείσει 
την τράπεζα ή την εταιρεία διαχείρισης 
για διαγραφή χρεώσεων. Αυτό διότι ο 
πιστωτής θεωρεί ότι με την εκποίηση 
θα πάρει όλο το ποσό που εκκρεμεί 
σύμφωνα με τα δικά τους βιβλία. 

Από την άλλη, αν υπάρχει κάποιος 
δανειολήπτης του οποίου το υπόλοιπο 
δανείου δεν εξασφαλίζεται πλήρως από 
υποθήκες, μπορεί ευκολότερα να πείσει 
για διαγραφή χρεώσεων. Όπως γίνεται 

αντιληπτό, αυτό δημιουργεί αντιδράσεις.
Η δημιουργία, όμως, ενός δικαστηρίου 

θα δώσει τη λύση στην επιβεβαίωση 
του υπολοίπου του χρέους; Με όλον 
τον σεβασμό προς τους δικαστές μας, θα 
έχουν τον χρόνο να αναλύουν μοντέλα 
χρεώσεων και επιβολής τόκων; Αυτό που 
φαντάζομαι θα γίνεται, είναι να καλούνται 
ή να εργοδοτηθούν εμπειρογνώμονες. 

Επιπλέον, συγκεντρώνει ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον, το πώς θα τύχει χειρισμού 
στο νομοσχέδιο, ο διαχωρισμός των δα-
νειοληπτών, δηλαδή να έχουν τη δυνα-
τότητα προσφυγής δανειολήπτες που 
έχουν ως υποθήκη την κύρια κατοικία 
και δάνειο μέχρι ένα ποσό. Παρόλο που 
θεωρητικά η σκέψη είναι σωστή, δεν 
προκύπτει δυσμενής διάκριση; Μήπως 
στο τέλος το δικαστήριο δεν θα μπορέ-
σει να διαδραματίσει τον ρόλο για τον  
οποίο δημιουργείται (τα πιο πάνω είναι 
με επιφύλαξη μέχρι να δούμε το τελικό 
κείμενο του νομοσχεδίου);

Μια σκέψη είναι να εξετάσουμε πώς 
λειτουργούν (σίγουρα με τα δικά τoυς 
προβλήματα) η Ειδική Γραμματεία 
Ιδιωτικού Χρέους και η πλατφόρμα 
εξωδικαστικού μηχανισμού. 

Λαμβάνοντας υπόψη το πιο πάνω πα-
ράδειγμα και το ζήτημα που προκύπτει 
με την επαλήθευση του χρέους, θα μπο-
ρούσαμε να εφαρμόσουμε στην Κύπρο 
συγκεκριμένα μέτρα. Να προωθηθεί η 
ενίσχυση του θεσμού του Χρηματοοι-
κονομικού Επιτρόπου και δημιουργία 
μονάδας διαχείρισης ιδιωτικού χρέους,  
στην οποία θα συμμετέχουν η Κεντρική 
Τράπεζα και λειτουργοί του χρηματο-
οικονομικού επιτρόπου. Η υιοθέτηση 
ηλεκτρονικής πλατφόρμας είναι επίσης 
σημαντική, οπότε ενδεχομένως να πρέπει 
να υπάρχουν προγραμματιστές.

Ο δανειολήπτης ο οποίος αμφισβητεί το 
ποσό του δανείου θα πρέπει να κάνει αίτηση 
μέσω ηλεκτρονικής πλατφόρμας τουλάχιστον 
τρεις μήνες πριν από την προγραμματισθείσα 
εκποίηση, αλλιώς ο μηχανισμός θα θεω-
ρείται ως μέσο καθυστέρησης. Η αίτηση 
θα πρέπει να γίνει μέσω αδειοδοτημένου 
συμβούλου αφερεγγυότητας, ο οποίος θα 
οφείλει να ανεβάζει τους υπολογισμούς 
του στην πλατφόρμα.

Ο δανειολήπτης πρέπει να δηλώσει 
όλα τα περιουσιακά στοιχεία του ιδίου 
και της οικογένειάς του, τα εισοδήματα 

και τα έξοδά του και να αποδέχεται την 
ευθύνη ενδεχόμενων ψευδών δηλώσε-
ων, το ενδεχόμενο να γίνει έλεγχος και 
την απαραίτητη δήλωση όσον αφορά 
τα προσωπικά δεδομένα. Δεν θα είναι 
απαραίτητο να έχει τα χαρτιά όπως το 
«Εστία», εφόσον ο ίδιος και ενδεχομέ-
νως ο Σύμβουλος Αφερεγγυότητας θα 
επιβεβαιώνουν τα στοιχεία. Αν κατά τον 
μετέπειτα έλεγχο προκύπτει ψευδής 
δήλωση,  τότε η διαδικασία τερματίζε-
ται αμέσως (η καταγραφή δημιουργεί 
αρχείο, ενώ παρόμοιο ηλεκτρονικό σύ-
στημα μπορεί να χρησιμοποιηθεί και 
για σκοπούς «πόθεν έσχες»).

Όταν τα δεδομένα του δανείου ανέ-
βουν στην πλατφόρμα τότε θα τρέχει 
αλγόριθμος που να δίνει το αποτέλεσμα 
πόσο θα έπρεπε να είναι το υπόλοιπο του 
δανείου. Αν η διαφορά ξεπερνά το 5%, 
οι λειτουργοί του Χρηματοοικονομικού 
Επιτρόπου εξετάζουν τα δεδομένα και 
καταλήγουν στο τελικό ποσό. Την ίδια 
στιγμή το τραπεζικό ίδρυμα, εντός μι-
κρού χρονικού διαστήματος, θα πρέπει 
να δώσει τις δικές του εξηγήσεις εφόσον 
θα έχει πρόσβαση στην πλατφόρμα.

Όταν τελειώσει η διαδικασία, το ποσό 
που θα υπολογιστεί θα είναι το ποσό που 
θα μπορεί να αναδιαρθρωθεί ή να γίνει 
απαιτητό στην εκποίηση. Τα στοιχεία μπο-
ρούν να χρησιμοποιηθούν από την Κε-
ντρική Τράπεζα για σκοπούς ελέγχου του 
κώδικα αναδιαρθρώσεων. Ενδεχομένως 
σε κατοπινό στάδιο, να ήταν δυνατή και 
η εξαγωγή από το ηλεκτρονικό σύστημα 
πρότασης αναδιάρθρωσης ή κατηγορι-
οποίησης του δανειολήπτη. Χρειάζεται 
προσοχή στις προτάσεις αναδιάρθρωσης, 
εφόσον πρέπει να λαμβάνονται οι οδηγίες 
της Κεντρικής Τράπεζας που αφορούν 
στα μη εξυπηρετούμενα δάνεια.

Είναι αντιληπτό ότι, οποιοδήποτε 
από τα δύο μέρη έχει  τη δυνατότητα 
μετέπειτα να προχωρήσει σε προσφυγή 
στο δικαστήριο, δεν μπορεί να υπάρ-
ξει στέρηση τέτοιου δικαιώματος, όμως 
ενδεχομένως ο υπολογισμός από τον 
πιο πάνω μηχανισμό να κατατίθεται στο 
δικαστήριο.

Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η 
εξεύρεση ολιστικής λύσης στο πρόβλημα 
των εκποιήσεων αποτελεί συγκερασμό 
θέσεων, οι οποίες θα πρέπει να γίνονται 
σεβαστές. 

περιμένουμε έγκριση από τις Βρυξέλλες. 
Σε κάθε απόφαση για αναστολή των εκ-
ποιήσεων όλοι έλεγαν ότι επωφελούνται 
και οι στρατηγικοί κακοπληρωτές (και 
πολύ σωστά), εντούτοις τόσα χρόνια ένα 
ερώτημα πλανάται: Γιατί δεν τους δια-
χωρίζει κανείς από τους πραγματικά 
ευάλωτους δανειολήπτες, που αδυνατούν 
να πληρώσουν λόγω της οικονομικής 
κρίσης, αφού η πηγή του κακού είναι 
αυτός ο τύπος των δανειοληπτών; Ο ίδιος 
ο Υπουργός Οικονομικών, Μάκης Κε-
ραυνός, δήλωσε πως υπάρχει τρόπος να 
γίνει ο διαχωρισμός, τονίζοντας μάλιστα 
ότι ενόσω ήταν διευθυντικό  στέλεχος 
σε τράπεζα γνώριζαν ποιοι είναι.

Όπλα στους δανειολήπτες
Την ίδια ώρα, οι πολιτικές δυνάμεις 

αύριο θα συνεχίσουν τη συζήτηση στην 
Επιτροπή Οικονομικών για τις προτάσεις 
νόμου που κατέθεσαν για το ζήτημα, εν 
μέσω έντονων αντιδράσεων από το Υπ. 
Οικονομικών, την Κεντρική Τράπεζα 
και τον Σύνδεσμο Τραπεζών, οι οποίοι 
προειδοποιούν με σειρά κινδύνων για 
την οικονομία εάν αλλάξει το νομικό 
πλαίσιο των εκποιήσεων. Η Κεντρική 
Τράπεζα, μάλιστα, απέστειλε σημείω-
μα στην Επιτροπή Οικονομικών. Όπως 
αναφέρει, τυχόν ψήφιση της πρότασης 
και δεδομένων των καθυστερήσεων 
που παρατηρούνται στη διαδικασία 
απονομής δικαιοσύνης, ενδέχεται να 
καταστήσει τη διαδικασία εκποίησης 
πρακτικά ανενεργή. Προσθέτει ότι, αντί 
για αύξηση των αναδιαρθρώσεων, θα 
δοθούν κίνητρα για συντήρηση στρατη-
γικών συμπεριφορών από δανειολήπτες, 
οι οποίοι ενδέχεται να εκμεταλλευτούν 
αδυναμίες του συστήματος. Υπενθυμίζεται 
ότι η πρόταση νόμου που έχει ανάψει 
φωτιές, που υπογράφεται από ΑΚΕΛ, 
ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ, Οικολόγους, τρεις από 
τους εννιά βουλευτές του ΔΗΚΟ, (Ζαχα-
ρίας Κουλίας, Παύλος Μυλωνάς, Χρί-

στος Ορφανίδης) και δύο ανεξάρτητους  
βουλευτές, τον Κωστή Ευσταθίου και τον 
Ανδρέα  Θεμιστοκλέους, είναι το δικαίωμα 
της προσφυγής του δανειολήπτη στο 
Δικαστήριο και να ζητά αναστολή της 
εκποίησης, μέσω δικαστικού διατάγματος, 
σε περίπτωση που αμφισβητεί το ποσό. 
Σημειώνεται ότι ο κάθε πολίτης έχει το 
δικαίωμα να προσφύγει στη Δικαιοσύνη, 
παρά ταύτα η διαδικασία της εκποίησης 
συνεχίζεται κανονικά χωρίς απόφαση 
Δικαστηρίου. Δηλαδή, σε περίπτωση που 
εκδικαστεί η υπόθεση μετά από αρκετά 
χρόνια και ο δανειολήπτης έχει δίκαιο, 
θα αποζημιωθεί από την τράπεζα, ή την 
εταιρεία διαχείρισης, όμως, στο μεταξύ, 
θα έχει χάσει το ακίνητό του. Στόχος των 
βουλευτών είναι, η συγκεκριμένη πρό-
ταση να οδηγηθεί στην Ολομέλεια του 
Σώματος, πριν από τη λήξη των εργασιών 
της Βουλής για το καλοκαίρι. Η άλλη 
πρόταση, που θα συζητηθεί εκ νέου στην 
αρμόδια Επιτροπή, είναι αυτή του ΔΗΣΥ 
και του ΔΗΚΟ, που αποσκοπεί στην 
ενίσχυση της διαφάνειας στην πληροφό-
ρηση των δανειοληπτών σε διαδικασία 
πλειστηριασμού, για τις απαιτήσεις των 
τραπεζών και εταιρειών εξαγοράς πι-
στώσεων. Στοχεύει στον περιορισμό των 
προβλημάτων που αφορούν την υποβολή 
ενστάσεων και τις καθυστερήσεις, αλλά 
και στη διευκόλυνση των διαδικασιών 
αναδιάρθρωσης ή ρύθμισης δανείων.

 Κοινή συνάντηση
Τις επόμενες μέρες αναμένεται να 

συναντηθεί ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας με τους αρχηγούς κομμάτων και 
εκπροσώπους της συγκυβέρνησης, τον 
Υπουργό Οικονομικών και τον Διοικητή 
της Κεντρικής Τράπεζας. Σκοπός της συ-
νάντησης είναι να ανταλλάξουν απόψεις, 
αλλά και να ζητήσουν διευκρινίσεις για 
το νομοσχέδιο του Δικαστηρίου Εκποι-
ήσεων, τις προτάσεις  νόμου, αλλά και 
για το «Ενοίκιο έναντι Δόσης».

ΕΛΕΝΑ 
ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ 
kalyfommatoue@dias-
medias.com

Στο Δικαστήριο 
θα μπορούν να 
προσφεύγουν 

δανειολήπτες με 
κόκκινα δάνεια, 

τα οποία έχουν ως 
εξασφάλιση την 
κύρια κατοικία, 
αξίας μέχρι 350 
χιλιάδων ευρώ

Eκποιήσεις, ένα ζήτημα που παραμένει διαχρονικό

«Η εξεύρε-
ση ολιστι-
κής λύσης 

στο πρό-
βλημα των 

εκποιήσεων 
αποτελεί 

συγκερα-
σμό θέ-
σεων, οι 

οποίες θα 
πρέπει να 

γίνονται σε-
βαστές» 

ΣΥΝΕΧΙΖΟΝΤΆΙ ΓΙ’ ΆΚΟΜΗ 
ΕΝΆ ΧΡΟΝΟ ΟΙ ΣΥΖΗΤΗΣΕΙΣ 
ΓΙΆ ΤΙΣ ΕΚΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΆΙ ΤΟ 
ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟ ΠΛΆΙΣΙΟ

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ* 
anastasis.yiasemi-
des@kpmg.com.cy
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ΠΟΙΕΣ ΠΕΡΙΠΤΏΣΕΙΣ ΑΚΙΝΉ-
ΤΏΝ ΘΑ ΕΠΉΡΕΑΣΕΙ Ή ΝΕΑ 
ΚΑΤΑΣΤΑΣΉ ΠΡΑΓΜΑΤΏΝ, ΠΟΎ 
ΘΑ ΑΎΞΉΘΕΙ ΚΑΙ ΠΟΎ ΘΑ 
ΜΕΙΏΘΕΙ Ή ΖΉΤΉΣΉ

Οι επιπτώσεις στα ακίνητα από τον 
νέο μειωμένο ΦΠΑ 5%

Μ
ετά από πο-
λύμηνες συ-
ζητήσεις και 
εκατέρωθεν 
αντεγκλήσεις η 
Βουλή ψήφισε 
σε νόμο τις αλ-

λαγές που θα ισχύουν για τον μειωμένο 
ΦΠΑ 5% στα ακίνητα. Ειδικότερα, ο 
μειωμένος συντελεστής Φ.Π.Α. 5% θα 
αφορά τα πρώτα 130 τ.μ. πρώτης κα-
τοικίας, τόσο για μονοκατοικίες όσο και 
για διαμερίσματα, μέχρι την αξία των 
€350.000, νοουμένου ότι η συνολική 
αξία της συναλλαγής δεν υπερβαίνει τα 
€475.000 και το συνολικό δομήσιμο 
εμβαδόν δεν υπερβαίνει τα 190 τ.μ.

Σημειώνεται ότι η Επιτροπή Οικο-
νομικών αύξησε το ανώτατο όριο από 
110 τ.μ. που ήθελε η ΕΕ στα 130 τ.μ., 
εκφράζοντας την πεποίθηση ότι υπάρ-
χει σημαντική πιθανότητα κατάληξης 
σε αυτό το θέμα με την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή.

Στο νομοσχέδιο προβλέπεται επί-
σης περίληψη πρόνοιας, ώστε στις 
περιπτώσεις ατόμων με αναπηρία, 
ο μειωμένος συντελεστής ΦΠΑ (5%) 
να εφαρμόζεται για τα πρώτα 190 τ.μ. 
δομήσιμου εμβαδού κατοικίας. Προ-
βλέπεται επίσης μεταβατική περίοδος, 
ώστε οι προτεινόμενες ρυθμίσεις να μην 
εφαρμόζονται, στις περιπτώσεις που 
έχει εξασφαλιστεί πολεοδομική άδεια ή 

έχει υποβληθεί αίτηση για εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας εντός τεσσάρων 
μηνών από την έναρξη της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου.

Αισιοδοξία για απόφαση ΕΕ
Διαδικαστικά, ο νόμος θα τεθεί 

σε ισχύ με την υπογραφή του από 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Στο 
μεταξύ, το Υπουργείο Οικονομικών 
θα ενημερώσει τις Βρυξέλλες για τις 
αλλαγές που επέφερε η Βουλή στον 
μειωμένο ΦΠΑ και εφόσον τις δε-
χτεί, θα σταματήσει και τη δικαστική 
διαδικασία που «τρέχει» εναντίον της 
Κύπρου. Μιλώντας στη «Σημερινή», ο 
Αναπληρωτής Πρόεδρος της Επιτροπής 
Οικονομικών, Χρύσης Παντελίδης, 
εξέφρασε την άποψη ότι το νέο νομι-

κό πλαίσιο που έθεσε η Βουλή είναι 
συμβατό με την ευρωπαϊκή οδηγία. 
Ο κ. Παντελίδης σημείωσε πως υπάρ-
χει αισιοδοξία ότι η ΕΕ θα αποδεχτεί 
το νέο πλαίσιο και θα σταματήσει τη 
δικαστική διαδικασία. «Δεν νομίζου-
με ότι για 20 τετραγωνικά μέτρα που 
είναι η διαφορά με την ΕΕ θα υπάρξει 
πρόβλημα», σημείωσε χαρακτηριστικά.

Πάντως, υπενθυμίζεται ότι, πρόσφατα, 
ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών Γιώργος Παντελή είχε 
προειδοποιήσει ότι, σε ενδεχόμενο 
διαφωνίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
οι διαδικασίες θα «τρέξουν» με πολύ 
πιο γρήγορους ρυθμούς, μη αποκλει-
ομένου, η Δημοκρατία να βρεθεί πριν 
από το τέλος του χρόνου ενώπιον του 
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για να δώσει 

H ΤΑΞΙΔΙΏΤΙΚΉ ΑΣΦΑΛΙΣΉ 
ΠΑΡΕΧΕΙ ΤΑ ΠΡΟΣΘΕΤΑ ΟΦΕ-
ΛΉ ΤΉΣ ΕΎΡΎΤΕΡΉΣ ΚΑΛΎ-
ΨΉΣ ΟΣΟ ΛΕΙΠΕΤΕ ΑΠΟ ΤΉΝ 
ΠΑΤΡΙΔΑ ΣΑΣ 

Καθώς εισερχόμαστε στην 
καλοκαιρινή περίοδο και 
τα σχέδιά μας για ξεκού-
ραση μέσω ενός ταξιδιού 

πλησιάζουν προς υλοποίηση, καλό θα 
ήταν να δούμε και μία λύση, η οποία 
θα αφαιρέσει κάθε έγνοια από το υπο-
συνείδητό μας. Στο κάτω-κάτω, σκοπός 
των διακοπών είναι η χαλάρωση και η 
απόλυτη ηρεμία!

Μία συνήθεια, την οποία όλοι οι Ευ-
ρωπαίοι έχουν δεδομένη κάθε φορά που 
ταξιδεύουν εκτός της χώρας τους, αλλά 
όχι εμείς οι Κύπριοι, είναι η ασφάλιση 
ταξιδιού. Αυτό όμως είναι ένα μεγάλο 
λάθος, το οποίο μπορεί να μας φορτώσει 
άγχος και να κάνει τις διακοπές μας 
πολύπλοκες, ενώ δεν πρέπει να είναι.

Ο σκοπός της ταξιδιωτικής ασφάλι-
σης είναι να καλύψει έκτακτες δαπάνες ή 
ζημιές εάν κάτι απροσδόκητο προκύψει 
όταν βρισκόμαστε εκτός της χώρας μας σε 

διακοπές ή σε επαγγελματικό ταξίδι. Τα 
οφέλη καλύπτουν δαπάνες με τις οποίες 
ενδέχεται να επιβαρυνθούμε εκτός της 
χώρας μας. Η ασφάλιση αυτή θα καλύψει 
επείγουσα ιατρική περίθαλψη, ακυρώσεις 
ή καθυστερήσεις πτήσεων, απώλεια ή 
κλοπή αποσκευών, απώλεια ταξιδιωτικών 
εγγράφων ή και την προσωπική αστική 
ευθύνη. Η κάλυψη της αστικής ευθύνης 
προστατεύει τον ασφαλισμένο, αλλά και τα 
προστατευόμενα μέλη (της οικογένειάς) 
του, από σωματικές βλάβες και απώλεια 
ζωής που θα προκαλέσουν σε τρίτους 
καθώς και τις υλικές ζημιές σε περιουσία/
πράγματα ή ζώα ιδιοκτησίας τρίτων. 

Η ταξιδιωτική ασφάλιση είναι συνήθως 
μια σταθερή, βραχυπρόθεσμη ασφάλιση 
που καλύπτει εσάς και τα υπάρχοντά σας 
σε ένα συγκεκριμένο ταξίδι. Μπορείτε 
να αγοράσετε κάλυψη για μεμονωμένα 
ταξίδια ή να λάβετε ετήσια πολιτική πολ-
λαπλών ταξιδιών εάν ταξιδεύετε συχνά. 

Θα υπάρχουν διαφορές στην τιμή ανά-
λογα με το πού ταξιδεύετε, το χρονικό 
διάστημα που ταξιδεύετε και συχνά την 
ηλικία σας και τα όρια κάλυψης για κάθε 
ασφαλιστικό όφελος. Για παράδειγμα, 
μεταξύ 1 και 10 εκατομμυρίων ευρώ 
για επείγουσα ιατρική περίθαλψη.

Εξασφάλιση
Σε αντίθεση με την ιδιωτική ασφάλιση 

υγείας, η ταξιδιωτική ασφάλιση παρέ-
χει τα πρόσθετα οφέλη της ευρύτερης 
κάλυψης όσο λείπετε από την πατρίδα 
σας. Ανάλογα με το πακέτο που επιλέ-
ξατε, καλύπτεστε όταν συμβαίνει κάτι 
απροσδόκητο σε εσάς ή στα υπάρχοντά 
σας, εάν το ταξίδι σας διακοπεί ή ακόμα 
και αν χρειαστεί να ακυρώσετε το ταξίδι 
σας προτού ξεκινήσει.

Είτε έχετε ήδη ασφάλεια είτε όχι, 
ακολουθούν ορισμένα βασικά σημεία, 
τα οποία είναι καλό να μελετήσετε πριν 

ολοκληρώσετε την αγορά ενός συμβολαίου: 
Πόσο συχνά ταξιδεύω; Μπορεί να 

είναι φθηνότερο να λάβετε μια ετήσια 
ταξιδιωτική πολιτική πολλαπλών ταξι-
διών εάν ταξιδεύετε δύο ή περισσότερες 
φορές τον χρόνο.

Έχω μια προϋπάρχουσα ιατρική 
πάθηση ή χρόνια πάθηση που μπορεί 
να επηρεάσει την ασφάλισή μου; Είναι 
σημαντικό να ελέγχετε τις προϋποθέσεις 
που καλύπτονται δωρεάν (εάν υπάρχουν) 
από τον ασφαλιστικό πάροχο και να συμ-
μορφώνεστε πλήρως με τους όρους και 
τις προϋποθέσεις του συμβολαίου.

Πού πηγαίνω και τι θα κάνω; Ίσως 
χρειαστεί να ελέγξετε ότι οι προγραμ-
ματισμένες σας δραστηριότητες όπως 
ορειβασία, κωπηλασία ή άλλα extreme 
sports καλύπτονται από την ταξιδιω-
τική σας ασφάλιση, καθώς μπορεί να 
θεωρηθούν ως υψηλότερου κινδύνου 
και επιπλέον κόστους ή να εξαιρεθούν.

Θα με καλύψει το συμβόλαιό μου για 
τα έξοδα έκτακτης ανάγκης σε περίπτωση 
που αρρωστήσω ή πάθω ατύχημα; Θα 
με στηρίξει μια Γραμμή Βοήθειας 24 
ωρών και θα με βοηθήσει να επιστρέψω 
στη χώρα μου;

Ποιο είναι το κόστος των διακοπών 
μου και τι μεταφέρω στις αποσκευές μου; 
Αυτό θα σας βοηθήσει να αποφασίσετε 
εάν θέλετε να προστατευθείτε από τον 
κίνδυνο ακύρωσης ταξιδιού και εάν θα 
συμπεριλάβετε την κάλυψη Αποσκευών 
στην Ταξιδιωτική σας Ασφάλιση.

Η ταξιδιωτική ασφάλιση είναι υπο-
χρεωτική από κάποιες χώρες για να σας 
επιτρέψουν να μπείτε στην επικράτειά 
τους. Αυτό και μόνο είναι αρκετό για 
να κατανοήσουμε τη σπουδαιότητά της. 
Εσείς απλώς διαλέξετε με τον ασφαλι-
στή σας το πρόγραμμα που ταιριάζει 
καλύτερα στις δικές σας οικογενειακές 
και οικονομικές προτεραιότητες.

Ασφάλεια Ταξιδιού: Επιβάρυνση ή αναγκαιότητα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ, 
Ασφαλιστής, Founder 
& CEO, AKD Insurance 
Ltd andreas@akdin-
surance.eu 
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νέα νομοθεσία θα καλύπτει ένα μεγάλο 
φάσμα των ακινήτων όσον αφορά τον 
μειωμένο ΦΠΑ. Ωστόσο, αναπόφευκτα 
θα υπάρξουν κάποιες επιπτώσεις στην 
αγορά -όχι σε μεγάλο βαθμό- ιδιαίτερα 
όσον αφορά τις κατοικίες και λιγότερο σε 
σχέση με τα διαμερίσματα. Αναλυτικό-
τερα, όπως ανέφερε ο κ. Κουρουσίδης, 
ενδεχομένως να υπάρξει θέμα με μερίδα 
ατόμων που επιλέγουν να χτίσουν το 
σπίτι τους αντί να το αγοράσουν, καθώς 
σε τέτοιες περιπτώσεις μπορεί να ξεπε-
ράσουν το όριο των 450.000 ευρώ σε 
κόστος και να μην εμπίπτει έτσι στον 
μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ.

Πέραν αυτού, όπως γίνεται αντιλη-
πτό, θα επηρεαστούν τα μεγάλης αξίας 
ακίνητα, τα οποία υπό προϋποθέσεις 
ενέπιπταν μέχρι σήμερα στον μειωμένο 
συντελεστή ΦΠΑ, ωστόσο αυτό, όπως 
είπε, δεν αφορά αγορές από Κυπρίους 
αλλά κυρίως από ξένους. Σε συσχέτιση 
με αυτό, η Λεμεσός είναι η επαρχία που 
ενδεχομένως να παρουσιάσει μεγαλύτερο 
πρόβλημα λόγω αυτής της νέας κατά-
στασης σε σύγκριση με άλλες επαρχίες, 
καθώς εκεί ανεγείρονταν κυρίως τέτοιου 
είδους ακίνητα. Ταυτόχρονα, όπως ανέ-
φερε ο κ. Κουρουσίδης, ενδεχομένως 
η νέα αυτή κατάσταση να ωφελήσει τα 
ακριβά μεταχειρισμένα ακίνητα, καθώς 
στα μεταχειρισμένα δεν επιβάλλεται ΦΠΑ.

Ένα άλλο θέμα που πιθανόν να 
προκύψει αφορά και πάλι στα σπίτια, 
καθώς τα 130 τετραγωνικά που εμπί-
πτουν στον μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ 
μέχρι τώρα θεωρούνταν λίγα για ένα 
σπίτι. Συνήθως τα σπίτια ξεκινούσαν 
από τα 160-180 τετραγωνικά και ανέ-
βαιναν προς τα πάνω. Ίσως είναι καιρός 
να συνηθίσουμε με πιο μικρά ακίνητα 
όπως άλλωστε κάνουν και οι Ευρωπαίοι 
τόσα χρόνια, σημείωσε ενδεικτικά ο κ. 
Κουρουσίδης.

Πέραν των πιο πάνω, και αξιολο-
γώντας γενικότερα το νομοσχέδιο που 
ψηφίστηκε, ο πρόεδρος του Συνδέ-
σμου Εκτιμητών ανέφερε ότι είναι 
θετικό το γεγονός πως δεν υπάρχει 
διαχωρισμός μεταξύ κατοικιών και 
διαμερισμάτων όπως υπήρχε στην 
αρχική μορφή του νομοσχεδίου και 
στη συνέχεια αφαιρέθηκε. 

εξηγήσεις για την απόφαση του Κοινο-
βουλίου της.

Οι επιπτώσεις στην αγορά
Ποιες όμως θα είναι οι επιπτώσεις 

στην αγορά ακινήτων μετά και την ψήφιση 
του νομοσχεδίου για τον μειωμένο ΦΠΑ; 
Θα επέλθουν αλλαγές στη ζήτηση και 
ενδεχομένως στην προσφορά ακινή-
των και σε ποιες περιπτώσεις; Πάντως, 
όπως λέχθηκε στη Βουλή, σύμφωνα με 
στοιχεία που λήφθηκαν από τον Έφο-
ρο Φορολογίας, το 77% των ακινήτων 
που δηλώνονται για μειωμένο ΦΠΑ 
5%, αφορά σε κατοικίες κάτω των 130 
τ.μ. και αξίας μέχρι €350 χιλιάδων.

Μιλώντας στη «Σημερινή» ο πρόεδρος 
του Συνδέσμου Εκτιμητών Ακινήτων, 
Πόλυς Κουρουσίδης, ανέφερε ότι η 
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να προκύψει αφορά 
στα σπίτια, καθώς 
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ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟΔΗΜΟΥ
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ΑΡΧΟΝΤΙΑ ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ, Ελεγκτικές 
Υπηρεσίες, KPMG Limited 

Α
πό μικρή θυμάμαι να 
με ιντριγκάρει το οικο-
νομικό και κοινωνικό 
περιβάλλον μέσα στο 
οποίο ζούμε και πώς 
αυτό λειτουργεί σε εθνι-
κό και παγκόσμιο επί-

πεδο. Θυμάμαι έντονα την προσπάθειά 
μου να καταφέρω να συσχετίσω γεγονότα 
που συνέβαιναν ανά τον κόσμο και πώς 
αυτά, ενδεχομένως, θα μπορούσαν με-
τέπειτα να επηρεάσουν την κάθε χώρα 
και κατ’ επέκτασιν το κάθε κοινωνικό 
σύνολο σύμφωνα με τα ιδιαίτερα και 
ξεχωριστά χαρακτηριστικά του. Δεν θα 
μπορούσε, λοιπόν, να ικανοποιηθεί δι-
αφορετικά η έμφυτη και έντονη αυτή 
περιέργειά μου παρά μόνο επιλέγοντας 
ως επαγγελματικό προσανατολισμό την 
οικονομική και λογιστική επιστήμη.

Επιλέγοντας τον συγκεκριμένο 
επαγγελματικό κλάδο του εξωτερικού 
ελεγκτή/λογιστή και έπειτα από πολυ-
ετείς σπουδές πάνω στους τομείς των 
οικονομικών, χρηματοοικονομικών 
και της λογιστικής, τις οποίες συνεχίζω 

ΤΟ ΕΠΆΓΓΕΛΜΆ ΤΟΥ ΕΞΩΤΕ-
ΡΙΚΟΥ ΕΛΕΓΚΤΉ/ΛΟΓΙΣΤΉ ΘΆ 
ΜΠΟΡΟΥΣΕ ΙΣΩΣ ΝΆ ΟΡΙΣΤΕΙ 
ΩΣ Ο ΣΥΝΔΕΤΙΚΟΣ ΚΡΙΚΟΣ 
ΆΝΆΜΕΣΆ ΣΤΙΣ ΕΠΙΧΕΙΡΉΣΕΙΣ 
ΚΆΙ ΣΤΉΝ ΚΟΙΝΩΝΙΆ 

Ο λογιστής ως 
κοινωνικός επιστήμονας

Βραβεύτηκαν «Της Ζωής 
οι Πρώτοι» της Eurolife

Με στόχο να προσδώσει 
μεγαλύτερη απόδοση 
στις αποταμιεύσεις του 
πελατών της, η cdbbank 

εμπλουτίζει την γκάμα των καταθε-
τικών της προϊόντων με το cdbFlexi.

Το νέο καταθετικό προϊόν της Τρά-
πεζας προσφέρει ευελιξία ως προς τη 
διάρκεια της κατάθεσης με ορίζοντα 
τους 12, 18 ή 24 μήνες αντίστοιχα. 
Το επιτόκιο αυξάνεται ανά εξάμηνο 
και μπορεί, ανάλογα με την επιλογή, 
να φθάσει μέχρι και το 2,05%, ενώ το 
ελάχιστο ποσό κατάθεσης ανέρχεται 
στις €30.000. Στο τέλος κάθε εξαμή-
νου δίνεται το δικαίωμα ανάληψης 
συγκεκριμένου ποσοστού επί της 
αρχικής κατάθεσης χωρίς χρέωση, 
ενώ παράλληλα υπάρχει η δυνατότη-
τα επανεπένδυσης ή είσπραξης των 
τόκων ανά εξάμηνο.

Με την επιλογή επανεπένδυσης 
των τόκων στο τέλος κάθε εξαμήνου, 
η ετήσια απόδοση του cdbFlexi 12 
(διάρκειας 12 μηνών) ανέρχεται στο 
1,00%. Αντίστοιχα, η ετήσια απόδοση 
του cdbFlexi 18 (διάρκειας 18 μηνών) 
ανέρχεται στο 1,40% ενώ του cdbFlexi 
24 (διάρκειας 24 μηνών) στο 1,60%. 
Ανάλογα με την επιλογή του πελάτη, 
παρέχεται η δυνατότητα ανάληψης συ-
γκεκριμένου ποσοστού επί του αρχι-
κού ποσού κατάθεσης, χωρίς χρέωση. 

Συγκεκριμένα, ο καταθέτης δύναται να 
αποσύρει 5% επί του αρχικού ποσού 
κατάθεσης στο τέλος του πρώτου και 
του δεύτερου εξαμήνου και 10% στο 
τέλος του τρίτου εξαμήνου. 

Για περισσότερες πληροφορίες μπο-
ρείτε να επικοινωνήσετε με τη cdbbank 
στο τηλέφωνο 22846500, καθώς και να 
υποβάλετε το αίτημά σας ηλεκτρονικά, 
μέσω email στην ηλεκτρονική διεύθυνση 
DepositsUnit@cdb.com.cy. 

Τα ποσά που κατατίθενται στο 
προϊόν cdbFlexi καλύπτονται από 
το Σύστημα Εγγύησης Καταθέσεων, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες της σχετικής 
Νομοθεσίας. 

Η Τράπεζα κατά τη διακριτική 
της ευχέρεια διατηρεί το δικαίωμα 
να αποσύρει το προϊόν οποτεδήποτε. 

Η Τράπεζα δεν είναι υποχρεωμένη 
να αποδεχτεί οποιαδήποτε αίτηση για 
το προϊόν.

ακόμη και σήμερα με την ίδια θέρμη, 
αντιλήφθηκα τη σημαντικότητα αυτής της 
κοινωνικής επιστήμης ακόμη και στην 
καθημερινότητα. Πολλοί θα αναρωτηθείτε 
για τον όρο «κοινωνική επιστήμη» που 
χρησιμοποίησα, αλλά στην πραγματικό-
τητα τα οικονομικά και η λογιστική με 
την ευρεία έννοια είναι κοινωνικές και 
όχι θετικές επιστήμες. Πάρα το γεγονός 
ότι ασχολούνται με αριθμούς και συναρ-
τήσεις, ο βαθύτερος σκοπός τους είναι η 
διασφάλιση και προστασία του κοινω-
νικού συνόλου μέσω της επικύρωσης 
της ακεραιότητας των επιχειρήσεων, η 
ανάλυση των κοινωνικών τάσεων και οι 
προβλέψεις των οικονομικών εξελίξεων. 
Στοιχεία, που, αν τα σκεφτεί κανείς, είναι 
ζωτικής σημασίας για την εξέλιξη και 
τη βιωσιμότητα τόσο σε συνολικό όσο 
και σε ατομικό επίπεδο. Το επάγγελμα 
του εξωτερικού ελεγκτή/λογιστή θα 
μπορούσε ίσως να οριστεί ως ο συνδε-
τικός κρίκος ανάμεσα στις επιχειρήσεις 
και στην κοινωνία.

Προχωρώντας και εισερχόμενη στον 
ρολό του εξωτερικού ελεγκτή/λογιστή, 
εδώ και δύο χρόνια, η κοινωνικότητα 
και η σημαντικότητα του συγκεκριμέ-
νου ρόλου επιβεβαιώθηκαν σε ακό-
μη μεγαλύτερο βαθμό και η έξαψη για 
γνώση και βαθύτερη κατανόηση του 
οικονομικού, κοινωνικού και επιχει-
ρηματικού συστήματος ισχυροποιή-
θηκε ακόμη περισσότερο. Ο τρόπος 
σκέψης και αντίληψης των γεγονότων 
που συμβαίνουν, καθημερινά και μη, 
διαφοροποιείται και αναλύεται σε ένα 
εντελώς διαφορετικό και πρωτόγνωρο 
επίπεδο από τη ματιά μιας εξωτερικής 

ελέγκτριας/λογίστριας.
Εκτός των προαναφερθέντων, το 

επάγγελμα ενός εξωτερικού ελεγκτή/
λογιστή εμπεριέχει πολλά περισσότερα 
ενδιαφέρονται χαρακτηριστικά. Ένα από 
τα βασικότερα, ίσως και ο λόγος επιλογής 
του συγκεκριμένου επαγγέλματος από την 
πλειονότητα, είναι οι χρηματικές απολαβές 
και η σταθερότητα. Άλλωστε, ένας από 
τους ρόλους ενός εξωτερικού ελεγκτή/
λογιστή είναι η διασφάλιση που παρέχει, 
κατ’ επέκτασιν είναι πολύ σημαντική η 
αντίστοιχη παροχή επαγγελματικής δι-
ασφάλισης προς το πρόσωπό του. Επι-
πλέον, ένα από τα πιο διασκεδαστικά 
στοιχεία που απαρτίζουν το συγκεκρι-
μένο επάγγελμα είναι τα επαγγελματικά 
ταξίδια. Η γνωριμία, η συνεργασία και 
η ανταλλαγή εμπειριών, γνώσεων και 
απόψεων με εξαιρετικά ενδιαφέροντες 
επιχειρηματίες και συναδέλφους ανά 
τον κόσμο, η απασχόληση και η κατα-
νόηση των διαφορετικών επιχειρήσεων 
και οργανισμών κάνει το συγκεκριμένο 
επάγγελμα εξαιρετικά συναρπαστικό.

Η προσοχή στη λεπτομέρεια και στην 
ποιότητα, οι συμβουλευτικές υπηρε-
σίες που βοηθούν στην επιτυχία των 
στόχων των επιχειρήσεων και οι νέες 
τεχνολογίες που συνεχώς εισέρχονται 
στον κλάδο δημιουργούν ένα συνεχώς 
μεταβαλλόμενο περιβάλλον, το οποίο 
όχι μόνο αφήνει χώρο, αλλά έως και 
υποχρεώνει τους επαγγελματίες του 
κλάδου σε συνεχή προσαρμογή, εξέλιξη 
και βελτίωση τόσο σε επαγγελματικό 
αλλά και προσωπικό επίπεδο. 

Θα μπορούσα να γράφω για ώρες 
για τα χαρακτηριστικά που κάνουν το 

συγκεκριμένο επάγγελμα τόσο ενδι-
αφέρον και συναρπαστικό, όμως θα 
ήμουν άδικη να μην αναφερθώ στις 
δυσκολίες και προκλήσεις που το χα-
ρακτηρίζουν. Άλλωστε, όπως και τα 
πάντα γύρω μας αντιπροσωπεύονται 
πάντοτε από δύο οπτικές, έτσι και το 
συγκεκριμένο επάγγελμα.

Δυσκολίες και προκλήσεις που χαρα-
κτηρίζουν το επάγγελμα ενός εξωτερικού 
ελεγκτή/λογιστή και που για να είμαι 
ειλικρινής οι περισσότεροι γνωρίζουν, 
είναι, κατ’ αρχάς, η ανάληψη μεγάλης 
ευθύνης. Μάλιστα, οι εξωτερικοί ελεγκτές/
λογιστές μπορεί να είναι και προσωπικά 
υπεύθυνοι και υπόλογοι για ενδεχόμενα 
λάθη. Άλλωστε, είναι εκείνοι που παρέ-
χουν διασφάλιση στο πώς μια επιχείρηση 
συμμορφώνεται βάσει των εκάστοτε κανο-
νισμών και νόμων μιας χώρας. Επιπλέον, 
οι αυξημένες ώρες εργασίας λόγω των 
αυστηρών προθεσμιών υποβάλλουν 
τους επαγγελματίες του χώρου κάτω 
από εξαιρετικά αυξημένα επίπεδα άγ-
χους και δημιουργούν δυσκολία στην 
εξισορρόπηση επαγγελματικής και 
προσωπικής ζωής. Συνεπώς, η ιεραρχία 
προτεραιοτήτων είναι μια βασική αρετή 
που αντιπροσωπεύει τους επαγγελματίες.

Μιλώντας για αρετές, θα ήθελα να 
τονίσω πως αυτό που κάνει το συγκε-
κριμένο επάγγελμα τόσο ξεχωριστό, 
κατά την προσωπική μου άποψη, είναι 
οι ποιότητες που οφείλουν να έχουν 
όσοι ενδιαφέρονται να το ακολουθήσουν, 
πολλές από τις οποίες δεν καλλιεργού-
νται, παρά είναι έμφυτες. Η ακεραιότητα 
και η ανεξαρτησία, η ομαδικότητα, η 
κριτική σκέψη, η ανάληψη ευθύνης και 
η συνεχής τάση για μάθηση είναι οι 
«χρυσές αρετές» που ξεχωρίζουν τους 
εξαίρετους επαγγελματίες του χώρου.

Συνοψίζοντας, τα οφέλη του επαγγέλ-
ματος του εξωτερικού ελεγκτή/λογιστή, 
προσωπικά πιστεύω πως υπερτερούν 
κατά πολύ των δυσκολιών και προκλή-
σεων και είναι ικανά να εξελίσσουν τον 
κάθε επαγγελματία ξεχωριστά τόσο σε 
επαγγελματικό όσο και σε προσωπικό 
επίπεδο καθ’ όλη τη διάρκεια της ζωής του.

«Της Ζωής τους Πρώτους» βρά-
βευσε η Eurolife σε μια ξεχωριστή 
βραδιά με έντονα συναισθήματα που 
εναλλάσσονταν από συγκίνηση, πε-
ρηφάνια, διασκέδαση, ενθουσιασμό.

Στη λαμπερή βραδιά βραβεύτη-
καν οι Ασφαλιστικοί Σύμβουλοι και 
Διευθυντές Ομάδων που κατάφεραν 
να επιτύχουν τους στόχους τους κατά 
το 2022 και να υπερβούν κάθε εμπό-
διο, εξασφαλίζοντας κάποιαν από τις 
διακρίσεις της Εταιρείας.

Η τελετή των βραβεύσεων έγινε 
σε νυχτερινό χώρο στη Λεμεσό την 
Παρασκευή, 26 Μαΐου, όπου η δια-
σκέδαση έφτασε στο αποκορύφωμά 
της, με τον γνωστό Κύπριο τραγου-
διστή Κωνσταντίνο Χριστοφόρου 
να χαρίζει μοναδικές στιγμές στους 
προσκεκλημένους.

Ο Εκτελεστικός Πρόεδρος της 
Eurolife, Λούης Ποχάνης, τόνισε στον 
χαιρετισμό του ότι οι Ασφαλιστικοί 
Σύμβουλοι αποτελούν την αιχμή του 
δόρατος της Εταιρείας και ότι σε αυτούς 
οφείλονται οι συνεχείς επιτυχίες και 
χρονιές-ρεκόρ της Eurolife. Στην ομιλία 
του εξήρε το πνεύμα συνεργασίας, ερ-
γατικότητας και έγνοιας στον άνθρωπο 
και τις ανάγκες του, συγχαίροντας το 
κορυφαίο στην αγορά δίκτυο Ασφαλι-
στικών Συμβούλων της Eurolife.

Ο Γενικός Διευθυντής της Eurolife, 
Αβραάμ Πεκρής, επισήμανε ότι ο ρό-
λος των Ασφαλιστικών Συμβούλων 
ως θεματοφυλάκων της ασφάλισης 
αποκτά μεγαλύτερη αξία σήμερα που 
οι προκλήσεις είναι εντονότερες και 

πολυεπίπεδες. 
Η Διευθύντρια Πωλήσεων της 

Eurolife, Καίτη Χαμπάκη, απευθυνό-
μενη στους βραβευθέντες ασφαλιστές, 
ανέφερε ότι είναι περήφανη που είναι 
μέλος αυτής της υπέροχης οικογένειας, 
η οποία έμαθε να εξελίσσεται και να 
αναπτύσσεται συνεχώς και να πορεύεται 
ενωμένη και προσηλωμένη στο όραμα 
και την αποστολή της Εταιρείας, υπηρε-
τώντας τον συνάνθρωπό μας και τις ανά-
γκες του, κατακτώντας όλο και πιο ψηλές 
κορυφές. Της ομάδας που κατάφερε όχι 
μόνο να πετύχει τους στόχους της, αλλά 
να καταρρίψει κάθε προηγούμενό της 
ρεκόρ και να αριστεύσει αποδεικνύοντας 
γι’ ακόμη μια φορά ότι ‘‘impossible is 
nothing’’ και ‘‘sky is the limit’’. Οι τρεις 
κορυφαίοι Ασφαλιστικοί Σύμβουλοι της 
Εταιρείας που βραβεύτηκαν είναι η Γα-
βριέλλα Διομήδους, ο Άντρος Αντρέου 
και ο Θεόδωρος Λιπέρτης. Από τους 
Διευθυντές βραβεύτηκαν ο Πανίκος 
Μιχαηλίδης, που έλαβε τη διάκριση 
‘‘Top Manager Award’’ και ο Αντρέας 
Διονυσίου, που εξασφάλισε την πρώτη 
θέση σε νέα ετησιοποιημένα ασφάλιστρα 
προσωπικής παραγωγής.

Σε πρόγραμμα επιβράβευσης 
των ευάλωτων δανειοληπτών 
με ενήμερες οφειλές στεγα-
στικών δανείων προχωρεί η 

AstroBank, με «Πάγωμα» του Επιτοκίου 
Βάσης (ΕΚΤ και Euribor).

Συγκεκριμένα, το πρόγραμμα αφορά 
Στεγαστικά Δάνεια Πρώτης Κατοικίας, 
η αξία της οποίας δεν υπερβαίνει τις 
€350.000 και τα οποία είναι συνδε-
δεμένα είτε με το Βασικό Επιτόκιο της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ή το 
Euribor. Το πρόγραμμα θα ισχύει για 
την περίοδο από 01/06/2023 μέχρι 
και τις 31/12/2023, θα προβλέπει το 
«πάγωμα» του βασικού επιτοκίου στο 
2,75% και θα αφορά τα προαναφερό-
μενα δάνεια, τόσο τα υφιστάμενα όσο 

και αυτά που θα εκταμιευτούν κατά τη 
διάρκεια ισχύος του προγράμματος. 

Ως προϋπόθεση ένταξης στο πρόγραμ-
μα είναι, το Στεγαστικό Δάνειο Πρώτης 
Κατοικίας να μην παρουσιάζει καθυστε-
ρήσεις δόσεων κατά τη διάρκεια εφαρ-
μογής του προγράμματος. Διευκρινίζεται 
ότι δικαίωμα ένταξης στο πρόγραμμα 
θα έχουν και οι δανειολήπτες οι οποίοι 
θα τακτοποιήσουν τυχόν καθυστερημέ-
νες οφειλές σε στεγαστικά δάνεια που 
διατηρούν με την AstroBank, μέχρι και 
τις 30/06/2023.  Για να παραμείνει στο 
πρόγραμμα της νέας τιμολόγησης το 
στεγαστικό δάνειο δεν θα πρέπει να 
παρουσιάσει καθυστερήσεις δόσεων 
κατά τη διάρκεια του προγράμματος.

Οι επιλέξιμοι δανειολήπτες θα εντα-

χθούν αυτόματα στο πρόγραμμα χωρίς 
να απαιτείται οποιαδήποτε ενέργεια εκ 
μέρους τους, ενώ θα μπορούν να ενη-
μερωθούν για το μειωμένο επιτόκιο του 
δανείου τους και την αντίστοιχη δόση 
του δανείου τους επικοινωνώντας με 
το δίκτυο καταστημάτων της τράπεζας.

Νοείται ότι στη λήξη του προγράμμα-
τος ή/και σε περίπτωση που στεγαστι-
κό δάνειο παρουσιάσει καθυστερήσεις 
κατά τη διάρκεια του προγράμματος, το 
δάνειο θα συνεχίσει να τοκίζεται με την 
τιμολόγηση του βασικού επιτοκίου ως 
αυτή θα ισχύει κατά τη δεδομένη στιγμή 
(και ως αυτή δύναται να διαφοροποι-
είται από καιρού εις καιρόν) πλέον το 
περιθώριο το οποίο δεν επηρεάζεται 
από τους όρους του προγράμματος.

Η AstrοBank αναγνωρίζει τις δυσκο-
λίες που αντιμετωπίζουν οι πελάτες της 
από τις πιέσεις του πληθωρισμού, που 
οδήγησαν την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα σε συνεχείς αυξήσεις των επιτοκίων 
τους τελευταίους μήνες, επηρεάζοντας 
τις δόσεις των στεγαστικών δανείων που 
είναι συνδεδεμένα με το βασικό επιτόκιο 
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας 
και το Euribor. Σε αυτό το πλαίσιο, και 
ανταποκρινόμενη επίσης στις εκκλή-
σεις του Υπουργού Οικονομικών, έκρινε 
επιβεβλημένη τη στήριξη των ευάλω-
των πελατών της σε αυτήν τη δύσκολη 
περίοδο. Η Τράπεζα θα απορροφήσει 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες αυξήσεις 
των επιτοκίων κατά τη διάρκεια που θα 
είναι σε ισχύ το πρόγραμμα. 

AstroBank: «Πάγωμα» βασικού επιτοκίου Στεγαστικών Δανείων Πρώτης Κατοικίας συνεπών δανειοληπτών
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cdbbank: Νέο καταθετικό 
προϊόν με ευέλικτους όρους

«Πολλοί θα αναρωτηθείτε για τον όρο «κοινωνική 
επιστήμη» που χρησιμοποίησα, αλλά στην 

πραγματικότητα τα οικονομικά και η λογιστική με 
την ευρεία έννοια είναι κοινωνικές και όχι θετικές 

επιστήμες» 
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ΤΟ «MEDITERRANEAN BLUE» 
ΕΞΆΓΕΤΆΙ ΣΤΗΝ ΚΙΝΆ, ΤΗΝ 
ΙΆΠΩΝΙΆ, ΤΗΝ ΕΣΘΟΝΙΆ, 
ΤΗ ΣΟΥΗΔΙΆ, ΤΗΝ ΕΛΛΆΔΆ 
ΚΆΙ ΤΆΞΙΔΕΥΕΙ ΣΤΆ ΚΡΟΥ-
ΆΖΙΕΡΟΠΛΟΙΆ ΤΗΣ ROYAL 
CARIBBEAN 

Το κυπριακό μπλε κρασί ταξιδεύει 
από το Όμοδος σε όλον τον κόσμο

Επιτυχία από… λάθος
Όπως αναφέρει ο συνιδιοκτήτης και 

διευθυντής του οινοποιείου Ληνός, Γιώρ-
γος Ηροδότου, «είμαι περήφανος που 
από ένα μικρό χωριό της Κύπρου, το 
Όμοδος, καταφέραμε να γίνουμε γνωστοί 
σχεδόν σε όλον τον κόσμο. Εκτός από το 
μοναδικό του χρώμα, αυτό που το κάνει 
να ξεχωρίζει ως κυπριακό κρασί, είναι 
το γεγονός πως είναι φτιαγμένο από μια 
διεθνώς αναγνωρισμένη κυπριακή ποι-
κιλία σταφυλιού, το ξυνιστέρι, το οποίο 
είναι ένα πολύ αρωματικό σταφύλι». 

Αν αναρωτιέστε, λοιπόν, για το πώς 
φτιάχνεται αυτό το εντυπωσιακό νησιώ-
τικο μπλε χρώμα, ο κ. Ηροδότου μάς 
εξηγεί ότι παράγεται καθαρά, καθώς 
πρόκειται για φυσικό χρωματισμό. «Η 
βάση του είναι το λευκό σταφύλι από 
ξυνιστέρι και το τελικό χρώμα γίνεται από 
τα στέμφυλα, τη φλούδα των κόκκινων 
σταφυλιών». Ερωτηθείς για το πότε και 
πώς «γεννήθηκε» το πρώτο και μονα-
δικό μπλε κρασί στην Κύπρο, απαντά 
ότι δημιουργήθηκε «πριν από περίπου 
πέντε χρόνια, μετά από ένα λάθος που 
έγινε στο οινοποιείο. Παρατηρήσαμε 
ότι βγάλαμε ένα κρασί με μπλε χρώμα. 
Έπειτα το ψάξαμε, το μελετήσαμε, κάναμε 
δοκιμές και καταλήξαμε να παράγουμε 
αυτό το μπλε κρασί». 

Η Μεσόγειος σ’ ένα μπουκάλι
Πηγή έμπνευσης του ονόματός του 

αποτέλεσε η θάλασσα που περιτριγυρίζει 
τη χώρα μας. Τη Μεσόγειο την έχουμε 
τραγουδήσει, την έχουμε διαβάσει, αλλά 
ποτέ δεν την έχουμε πιεί στο ποτήρι μας. 
«Επειδή έχει μπλε χρώμα εμπνευστή-
καμε το όνομά του από τη Μεσόγειο 
θάλασσα, έτσι κλείσαμε τη Μεσόγειο 
σ’ ένα μπουκάλι», λέει ο κ. Ηροδότου, 
προσθέτοντας ότι το «Mediterranean 
blue» έλαβε το χρυσό βραβείο για τη 
διακόσμηση του μπουκαλιού του, στα 
Cyprus Estia Awards 2022. 

Κληθείς να σχολιάσει πόσο εύκολα 
το αγκάλιασε η εγχώρια και διεθνής 
αγορά, ως κάτι πρωτότυπο, αναφέρει 
ότι, «παρόλο που η διάθεση του προϊ-
όντος στην αγορά ξεκίνησε την περίο-
δο του κορωνοϊού, το 2021,  μέσα σε 
λιγότερο από πέντε μήνες πωλήθηκαν 

Π
αράγεται και εμφι-
αλώνεται στο χωριό 
Όμοδος και ταξι-
δεύει σε όλον  τον 
κόσμο. Πρόκειται 
για το πρωτότυπο 
κυπριακό κρασί 

«Mediterranean blue», το οποίο ξεχω-
ρίζει για το μοναδικό του μπλε χρώμα, 
όπως είναι το χρώμα της Μεσογείου, 
από την οποία πήρε το όνομά του. Μια 
θάλασσα που ενώνει τις τρεις ηπείρους 
και δημιουργεί γέφυρα γευσιγνωσίας 
μεταξύ των λαών. 

Η «Σ» επισκέφθηκε το οινοποιείο 
Ληνός στο Κτήμα Ηροδότου, στο γρα-
φικό ορεινό χωριό Όμοδος, και ξενα-
γήθηκε στις εγκαταστάσεις ενός εκ των 
παλαιότερων οινοποιείων της Κύπρου. 
Η οικογένεια Ηροδότου παράγει κρασί 
από το 1825 και μεταφέρει την εμπειρία 
και το μεράκι της από γενιά σε γενιά. 
Το 1988, όταν το οινοποιείο άρχισε 
δειλά - δειλά να κάνει τα πρώτα του 
επαγγελματικά βήματα, ήταν το 7ο οινο-
ποιείο που λειτουργούσε παγκυπρίως 
και σήμερα καλλιεργεί 700 δεκάρια 
αμπελώνες. Αυτό όμως που κεντρίζει 
το ενδιαφέρον του κόσμου είναι το 
μπλε κρασί, το οποίο παράγεται μόνο 
στο οινοποιείο Ληνός σε όλη την Κύπρο, 
ενώ διεθνώς παράγεται σε άλλες πέντε 
γειτονικές χώρες. 

6.000 μπουκάλια εντός Κύπρου. Πρώ-
τα αγκαλιάστηκε πολύ από την Κύπρο, 
αγοράζοντάς το έστω και για δοκιμή, 
και ακολούθησε το ενδιαφέρον, λόγω 
της πρωτοτυπίας του, από τον χώρο της 
εστίασης, όπως εστιατόρια και ξενοδοχεία. 
Μέσα σε έναν χρόνο αγκαλιάστηκε και 
στο εξωτερικό».

Το μπλε κρασί εξάγεται στην Κίνα, την 
Ιαπωνία, την Εσθονία, τη Σουηδία, την 
Ελλάδα και ταξιδεύει στα κρουαζιερό-
πλοια της Royal Caribbean, η οποία φέτος 
αγόρασε τη μισή παραγωγή του 2022 
για τους επιβάτες της, συμπληρώνει. «Η 
μεγαλύτερη κατανάλωση καταγράφεται 

στην Κίνα, την Ιαπωνία, τη Σουηδία και 
εγχώρια, και συνεχώς δεχόμαστε τηλε-
φωνήματα για συνεργασίες. Είμαστε σε 
συνομιλίες για εξαγωγές στον Καναδά 
και το Ισραήλ», αναφέρει.

Ταξίδι σε νέες αγορές 
Σύμφωνα με τον κ. Ηροδότου, κάθε 

χρόνο παράγονται 120.000 μπουκάλια 
μπλε κρασιού, με τη ζήτηση συνεχώς να 
αυξάνεται κυρίως από την Κίνα. Μάλιστα, 
μέσα από αυτό το άνοιγμα στη κινέζικη 
αγορά, γίνεται μεγάλη διαφήμιση και 
προβολή της Κύπρου, τονίζει, λέγοντας 
ότι ήταν οι ίδιοι οι Κινέζοι που εντόπι-

Κάθε χρόνο 
παράγονται 120.000 

μπουκάλια μπλε 
κρασιού

Η Κίνα εισέρχεται 
δυναμικά στην αγορά 
του κυπριακού οίνου

σαν το κρασί μέσω του διαδικτύου και 
τον πλησίασαν για να το αγοράσουν, 
όπως συνέβη με τους Εσθονούς και 
τους Ιάπωνες. 

Αυξημένες είναι οι πωλήσεις και 
στις πύλες εξόδου της χώρας, όπου οι 
τουρίστες μπορούν να το προμηθευ-
τούν, καθώς το μπλε κρασί πωλείται 
στο αεροδρόμιο της Λάρνακας, στο αε-
ροδρόμιο της Πάφου, στο λιμάνι της 
Λεμεσού και προσεχώς στο λιμάνι της 
Λάρνακας όταν αρχίσει τον επόμενο 
μήνα η ακτοπλοϊκή επιβατική σύνδεση 
Λάρνακας – Πειραιά.

Από καλωσόρισμα 
μέχρι μπομπονιέρα 

Στην Κύπρο αρκετοί πελάτες το 
επιλέγουν ως κάτι διαφορετικό για τις 
δικές τους ξεχωριστές περιστάσεις. 
Συνηθίζεται να προσφέρεται ως ποτό 
καλωσορίσματος (welcome drink) σε 
γάμους, κοινωνικές εκδηλώσεις, αλλά 
και ως μπομπονιέρα των 200 ml. Το 
μπλε κρασί πωλείται στη συσκευασία 
μπουκαλιού και η τιμή του ανέρχεται 
στα 10 ευρώ στο οινοποιείο Ληνός στο 
Όμοδος, στα 11 - 13 ευρώ στις υπε-
ραγορές, και μέχρι 17 - 18 ευρώ στα 
εστιατόρια της Κύπρου. 

Χαρακτηρίζεται ως καλοκαιρινό κρασί 
(summer wine) και προτείνεται να συν-
δυάζεται στο τραπέζι μας με μαλάκια, 
ψάρια, ζυμαρικά, φρούτα, τυρί, ακόμη 
και με ξηρούς καρπούς ή πατατάκια. 
Ένα πιάτο ριζότο είναι μια καλή επιλογή 
για να το συνοδέψουμε. Η γεύση του 
φρουτώδης, που θυμίζει σαμπάνια. 

Όπως εξηγεί ο κ. Ηροδότου, στη νο-
μοθεσία δεν υπάρχει η ονομασία μπλε 
κρασί και συνεπώς τυπικά ονομάζεται 
αλκοολούχο ποτό με βάση το κρασί. 
Ακόμη επτά οινοποιεία στον κόσμο 
παράγουν μπλε κρασί. Συγκεκριμένα, 
στην Ισπανία, την Ιταλία, τη Γαλλία, τη 
Γεωργία, όπου επίσης ονομάζεται αλ-
κοολούχο ποτό, καθώς και στον Λίβανο, 
όπου εκεί το ονομάζουν μπλε κρασί. 
Όπως φαίνεται, πρόκειται για ένα νέο 
είδος που προστέθηκε πρόσφατα στην 
κάβα των κρασιών. Μπλε κρασί παρή-
χθη για πρώτη φορά στην Ισπανία, πριν 
από περίπου επτά χρόνια. 

Κυπριακός οινοτουρισμός 

Ερωτηθείς για το πώς κινείται 
ο οινοτουρισμός φέτος στην 
Κύπρο και από ποιες χώρες 
είναι οι περισσότεροι τουρί-

στες, απαντά ότι «είναι σε καλά επίπεδα. 
Επισκέπτες στο Όμοδος έρχονται από 
πολλές χώρες. Έχουμε Αμερικάνους, 
Φινλανδούς, Εσθονούς, Ισραηλίτες, 
Ουκρανούς, Μαροκινούς, και ξεκι-
νήσαν να έρχονται από την Κίνα». 

Σύμφωνα με πληροφόρηση από 
το Υφυπουργείο Τουρισμού, όπως 
συμβαίνει παγκοσμίως, έτσι και στην 
Κύπρο, ο οινοτουρισμός αποτελεί ρα-
γδαία αναπτυσσόμενη ειδική μορφή 
τουρισμού, που αφορά τόσο επισκέ-
πτες που είναι λάτρεις του οίνου και 
ασχολούνται επί μονίμου βάσης με 
την εξερεύνηση νέων οίνων και 
αναζήτηση εξειδικευμένης πληρο-
φόρησης, όσο και επισκέπτες που 
θεωρούν την εμπειρία ως εμπλου-
τιστική δραστηριότητα στο πλαίσιο 
του ταξιδιού τους. 

Ο οινοτουρισμός συνδυάζεται αρ-
μονικά με όλες τις ειδικές μορφές 
τουρισμού, όπως ο συνεδριακός, 
υπαίθρου, γαστρονομικός, θρη-
σκευτικός, πολιτιστικός κ.λπ. Όσον 
αφορά το προφίλ των τουριστών που 
επισκέπτονται τα οινοποιεία μας, αυτοί 
προέρχονται κυρίως από την κεντρική 
Ευρώπη και ανήκουν σε διάφορες 
ηλικιακές ομάδες.

«Οινικές Διαδρομές»
Μάλιστα, δημιουργήθηκαν επτά 

«Οινικές Διαδρομές», οι οποίες πε-
ριλαμβάνουν 40 περίπου οινοποιεία, 
χώρους εστίασης και πολλούς άλλους 
επισκέψιμους χώρους (π.χ. εκκλησίες, 
μουσεία κ.λπ) με τέτοιο τρόπο, ώστε ο 
επισκέπτης μπορεί να δημιουργήσει 
το δικό του δρομολόγιο σύμφωνα με 
τις δικές του εξατομικευμένες προ-
τιμήσεις. Οι «Οινικές Διαδρομές» 
βρίσκονται σε στάδιο επικαιροποί-
ησης, με  σημαντικότερη καινοτομία 
την ένταξη των wine bars που περι-
λαμβάνουν στον τιμοκατάλογό τους 
επαρκείς επιλογές τοπικών οίνων.

Οι Διαδρομές έχουν χωριστεί με 
βάση τη γεωγραφική τους κάλυψη και 
τις γηγενείς ποικιλίες σταφυλιού που 
φύονται σε αυτές: α) Λαόνα-Ακάμας, 2) 
Βουνί Παναγιάς - Αμπελίτης, 3) Κοιλάδα 
Διαρίζου, 4) Κρασοχώρια Λεμεσού, 5) 
Κουμανδαρία, 6) Πιτσιλιά, 7) Ορεινή 
Λάρνακα - Λευκωσία. Σηματοδοτούνται 
με ιδιαίτερο διακριτικό σήμα για εύκολη 
αναγνώριση των σημείων που περιλαμ-
βάνονται. Σημειώνεται ότι η διαδρομή 
της Κουμανδαρίας, που περιλαμβάνει 
τα 14 Κουμανδαροχώρια, προβάλλεται 
με ξεχωριστό σήμα – label (Αμπελώνες 
της Κουμανδαρίας) για να αναδεικνύεται 
η μοναδικότητα του εξαιρετικού αυτού 
γαστρονομικού προϊόντος της Κύπρου.

Αναβάθμιση εμπειρίας 
Το Υφυπουργείο Τουρισμού έχει 

προχωρήσει σε σειρά δράσεων και 
επεξεργάζεται τρόπους αναβάθμισης 
της οινικής εμπειρίας αλλά και προ-

ώθησης των «Οινικών Διαδρομών». 
Ειδικότερα:

• Διεξήχθησαν στοχευμένα εκπαι-
δευτικά προγράμματα για κατάρτιση 
προσωπικού που διενεργεί ξεναγήσεις 
σε οινοποιεία.

• Δημιουργήθηκαν φιλμ για κάθε 
γηγενή ποικιλία του κρασιού.

• Ετοιμάζεται νέο πληροφοριακό 
υλικό σε έντυπη και ηλεκτρονική 
μορφή.

• Γίνονται ενέργειες για προβολή 
της οινογαστρονομίας σε τουριστι-
κές εκθέσεις/ εκθέσεις HORECA 
εσωτερικού και εξωτερικού, αλλά 
και σχετικά φεστιβάλ, με στόχο την 
καθιέρωσή τους.

Επιπλέον, αξίζει να αναφερθούν 
τα εξής:

• Το Υφυπουργείο έχει καθορί-
σει συγκεκριμένα κριτήρια για την 
αξιολόγηση επιχειρήσεων και πι-
στοποίηση επισκέψιμων μονάδων 
παραγωγής με το πρότυπο «Taste 
Cyprus»,  περιλαμβανομένων των 
οινοποιείων, με σκοπό την αναβάθμιση 
την εμπειρίας ξενάγησης.

• Το Υπουργείο Εμπορίου ετοι-
μάζει μελέτη branding κυπριακού 
κρασιού, που αναμένεται να βοηθήσει 
στην προώθηση και προβολή του.

• Η δημιουργία Αlliance, που δη-
μιουργήθηκε μεταξύ 15 οινοποιείων 
με σκοπό την επίτευξη συνεργειών, 
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.

• Τα σχέδια χορηγιών του Υφυ-
πουργείου μέσω του Ταμείου Ανά-

καμψης και του Σχεδίου υποδομών 
τουρισμού ειδικών ενδιαφερόντων, 
περιλαμβάνουν επιλέξιμες δαπάνες 
για αναβάθμιση των οινοποιείων.

• Η δημιουργία νέων οινοποιείων 
υποβοηθά στην ανάπτυξη του οινο-
τουρισμού της χώρας μας.

• Το μνημόνιο συνεργασίας μεταξύ 
του Υφυπουργείου Τουρισμού και 
του Οργανισμού Προώθησης Του-
ρισμού της Αλσατίας ανοίγει νέους 
δρόμους στην άντληση τεχνογνωσί-
ας στο θέμα του Οινοτουρισμού και 
άλλων ειδικών μορφών τουρισμού.

• Γίνεται η συγγραφή όρων για τη 
στρατηγική οινογαστρονομίας,  που 
θα καθορίσει τα επόμενα βήματα και 

ενέργειες.
• Οι θεματικές της διαδρομής 

Heartland of Legends (www.
heartlandoflegends.com), την οποία 
το Υφυπουργείο θεωρεί ένα από το 
μεγάλα του έργα, αφορούν σε μεγάλο 
βαθμό την οινογαστρονομία. Κατά 
συνέπεια, μέσω της Heartland επιτυγ-
χάνεται η προβολή των επιχειρήσεων 
που εμπίπτουν στη θεματική αυτή.

• Μέσω του Σχεδίου Επιχορήγησης 
του Υφυπουργείου που αφορά στη διε-
ξαγωγή βιωματικών εργαστηρίων για τη 
χειροτεχνία και τη γαστρονομία, επιχορη-
γούνται εργαστήρια εντός οινοποιείων που 
περιλαμβάνουν την ενεργό συμμετοχή 
του κοινού στη συγκομιδή σταφυλιών 

και στη διαδικασία παραγωγής.
• Μέσω του Σχεδίου Επιχορήγη-

σης που αφορά στις εκδηλώσεις για 
την οινογαστρονομία και τα τοπικά 
προϊόντα, δίδεται χορηγία για τη διε-
ξαγωγή εκδηλώσεων αφιερωμένων 
στο κυπριακό κρασί, οι οποίες περι-
λαμβάνουν και γευσιγνωσία.

Δημιουργήθηκαν επτά 
«Οινικές Διαδρομές», οι 
οποίες περιλαμβάνουν 
40 περίπου οινοποιεία, 

χώρους εστίασης και 
πολλούς άλλους επισκέ-

ψιμους χώρους 



«Γιε μου, είδες θάλασσα, 
είδες δεντρά, είδες 
ομορκιάν γυρόν 
μας; Είδες,  γιε μου; 

Είναι για να λυπάται ο άνθρωπος πάνω 
στουν’ τη γη, γιε μου».

Ήταν απόγευμα θυμάμαι. Παρά τις 
περιπέτειες, το φορτίο ενός βίου εν πολλοίς 
ανερμάτιστου, εγωπαθούς και συγχυ-
σμένου, είχα πολύ αναπαυτεί. Ίσως για 
πρώτη φορά συνάντησα την όντως χαρά. 
Την βίωνα βλέποντας, ακούγοντας, αφου-
γκραζόμενoς τους κτύπους της καρδιάς 
του παππού Αναστάση. Πήγα κι άλλες 
μέρες κοντά του. Και άλλα μεσημέρια 
και απογεύματα τα πέρασε ακούγοντάς 
με, στο στενό δωματιάκι, εξομολογητήριο 
της ενορίας. Βγαίνοντας στον περίβολο 
ένιωθα την ανάγκη να γελώ, να χαμογελώ, 
στους δρόμους, να χορεύω...

Η ελαφρά συνάφεια με τον Θεό. Η 
ειλικρινής καρδιακή, όχι συμφεροντο-
λογική πίστη. Αυτά πάσκιζε να μου 
εξηγήσει καθώς άνοιγε δρόμους στα 
προβλήματά μου, καθώς με ορμήνευε 
πώς να χειριστώ τις παλαιές μου αστο-
χίες. «Να έχεις κρυφό θησαυρό για την 
άνοδο. Να πεις θέλω τη χαρά μου, την 
πρόοδο, την πνευματική ελευθερία».

Φαντάζει σχεδόν αδύνατο το εγ-
χείρημα. Να γράψω έστω και λίγα για 
τον πατέρα Αναστάσιο Χαραλάμπους. 

Σε αντίθεση με άλλους, πολύ λίγο τον 
γνώρισα, κι ας θυσίασε τόσες ώρες για 
μένα, κι ας με αγαπούσε τόσο.

Σκέφτομαι τι τον έκανε να ξεχωρί-
ζει. Τι ήταν όλη αυτή η γλυκύτητα και η 
ηρεμία που μετέδιδε. Να ήτανε τα πολλά 
χαρίσματα, οι δωρεές που έλαβε από το 
Θεό; Η λαϊκή αγροτική του καταγωγή, 
οι δοκιμασίες του βίου, η μεγάλη πείρα 
στις δεκαετίες της διαποίμανσης, η απε-
ρίσπαστη διακονία στο ιερό λειτούργημα 
του πρεσβυτέρου; Η από καρδιάς συ-
νάφεια με τον ανθρώπινο βίο, τον πόνο 
και την οικογενειακή ζωή, με τις χαρές, 
τις μέριμνες και τις δυσκολίες της;

Λίγες ημέρες προτού «φύγει», τα είπαμε 
με αγάπη ένα πρωί. Με περίμενε. Είχε 
καιρό να βρεθούμε. Μα λες και τα λέγαμε 
κάθε πρωί, με άνεση και αισιοδοξία. Μας 
ήξερε τόσο καλά και τόσο πολύ. Γνώριζε 
τις δυνάμεις και περισσότερο τις αδυνα-
μίες μας. Γι’ αυτές φρόντιζε, για την χωρίς 
πανικό ανατροπή τους. Ο παππούς άνοιγε 
δρόμους, ανέτρεπε διακριτικά πλάνες και 
φοβίες. Αγαπούσε πολύ και αληθινά. Η 
εξομολόγηση κοντά του δεν χαραζόταν 
ποτέ από εκείνο το σκληρό κλίμα φόβου 
που ταλαιπωρεί ακόμη και σήμερα κά-
ποιους από τους Ορθοδόξους.

Πέρα από την αισιόδοξη ματιά, που 
χαρακτήριζε και πλούμιζε ολάκερη τη ζωή 
του, ο παππούς βοηθούσε ουσιαστικά, 

καλλιεργώντας μια θεώρηση του βίου 
μας και των δυσκολιών στα πραγματικά 
τους μεγέθη. Κόντρα στη θεωρητικολογία 
που χαρακτηρίζει αρκετούς από εμάς τους 
«νεοφώτιστους» των τελευταίων δεκαετι-
ών, με γλώσσα απλή, λαϊκή προσγείωνε 
τις σκέψεις και τις προτεραιότητες στη 
γη, στα όντως προβλήματά μας και στις 
συχνά ιλαροτραγικές πηγές τους.

Νοσταλγώ την παρουσία και τους λόγους 
του, το παράδειγμα και την ελπίδα του. Το 
περπάτημά του πάνω στη γη, τη σχέση 
του με την πραγματικότητα, τον τρόπο που 
ξεκαθάριζε τ’ αληθινό από το φαντασιώδες, 
τη χάρη με την οποία μας απεγκλώβιζε 
από τις σκιαμαχίες και τις πλάνες.

«Γιε μου, πόσες ώρες χαίρεσαι, πόσες 
ώρες πλήττεις; Τι έχεις δικό σου; Τίποτα. 
Είσαι εξαρτώμενος από το θείο. Να νο-
σταλγούμε το θείο για να ‘χουμε γαλήνη 
και ηρεμία. Να έχεις κρυφό θησαυρό 
για την άνοδο. Η πράξη εν δύσκολη. 
Χρειάζεται προσευχή».

Πέθανε ο παππούς. Δύσκολο να γράψεις 
για ένα τόσο γλυκό πατέρα, για την αγάπη 

και τα μάτια του. Τον είχα πρωτοδεί φοι-
τητής και ακόμη μέμφομαι τον εαυτό μου 
που έχασε τότε την ευκαιρία να τον έχει 
συμπαραστάτη και πνευματικό από πολύ 
νωρίς. Μπορεί να ήταν άλλος ο βίος και τα 
βήματά μου. Συχνά, σαν με έβρισκε στους 
δρόμους της Παλαιάς Λευκωσίας, με έπιανε 
στοργικά από τον ώμο και επαναλάμβανε 
όσα μου είχε πει και παλαιότερα: «Βιώματα, 
γιε μου. Βιώματα, να μεν μείνεις ξερός».

Όπου τον έταξε ο Θεός υπηρέτησε από 
καρδιάς και μ’ αγάπη περισσή. Είχε πολλά 
περισσεύματα η καρδιά του. Ημέρες ολά-
κερες με το πετραχήλι και τον φωτισμό του 
πνευματικού, κατάκοπος και με προβλήματα 
υγείας βασανιστικά, επέμενε να στηρίζει, να 
δίνει λύσεις, να φωτίζει σκότη απογνώσεως. 
Πολέμησε με γλυκύτητα και χάρη, όσο 
λίγοι στην εποχή μας, την απελπισία και 
τα σκληρά σκοτάδια της. Είναι πολλές οι 
γνωστές και άγνωστες φωτοπλημμύρες που 
σκόρπισε με τους λόγους και τις διακριτικές 
τομές του στα σκότη και τα ερείπια πολλών 
βασανισμένων υπάρξεων.

Νιώθω να είναι κοντά μας στο πλάι, 
συμπαραστάτης και βοηθός.

Αναπαυμένος κοντά στον Άγιο Μέ-
μνονα, τον τόσο αγαπημένο του, στον 
Άγιο Αντώνιο, κοντά στους παλαιούς 
χαριτωμένους Κυπριώτες συγκαιρινούς 
και αλλοτινούς ακολούθους του Θεού, 
της αγάπης και της παρηγοριάς.

Κανένας δεν πρέπει να αι-
σθάνεται ικανοποιημένος 
από το γεγονός ότι ελληνική 
και κυπριακή Πολιτεία δεν 

έχουν τον δικό τους κρατικό αερομετα-
φορέα. Από την άλλη η αλήθεια είναι ότι, 
όσοι ζούμε στην Ελλάδα, δεν έχουμε και 
πολλά ευχάριστα πράγματα να θυμόμα-
στε από την πολύχρονη λειτουργία τους. 
Καλοί σίγουρα οι συναισθηματισμοί και 
οι όμορφες θύμησες, αυτές ωστόσο οι 
θύμησες, πλην όσων ταξίδευαν δωρεάν 
εις υγεία των κορόιδων, δεν μας είναι 
καθόλου ευχάριστες. 

Οι Κυπριακές Αερογραμμές (Κ.Α.) 
έβαλαν λουκέτο ύστερα από απόφαση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2015. Προηγή-
θηκε αυστηρό/σαφέστατο μήνυμα προς 
όλους τους αποδέκτες για τις προθέσεις 
της Επιτροπής Γιούνκερ για τα ζητήματα 
του ανταγωνισμού και των κρατικών 
ενισχύσεων -«μνημονιακού» και μη εν-
διαφέροντος- το οποίο απέστειλε προς τη 
Λευκωσία η Επίτροπος Ανταγωνισμού 
της Ε.Ε., κυρία Μαγκρέιτε Βέστεϊγιερ. Οι 
Κ.Α. καλούνταν να επιστρέψουν όλες τις 
ασυμβίβαστες ενισχύσεις που έλαβαν. 
Σύμφωνα με την Κομισιόν, το ποσό που 
έπρεπε να ανακτηθεί ξεπερνούσε τα 65 
εκατ. ευρώ συν τον τόκο. Καθότι όμως 
η εταιρεία δεν μπορούσε να επιστρέψει 
αυτό το ποσόν, οι Κ.Α. δεν είχαν καμία 
πραγματική προοπτική να καταστούν 
βιώσιμες χωρίς συνεχιζόμενη κρατική 
ενίσχυση», υπέστησαν «ξαφνικό θάνατο» 
για παράνομες κρατικές ενισχύσεις (για 
τον ίδιο ακριβώς λόγο έκλεισαν στην 
Ελλάδα την ΤΡΑΙΝΟΣΕ). 

Σε αντίθεση με τις Κυπριακές Αερο-
γραμμές, οι Ολυμπιακές Αερογραμμές 
έκλεισαν τον Μάρτιο του 2009, ύστερα 
από απόφαση της ελληνικής Κυβέρνη-
σης, όταν το ελληνικό δημόσιο συμφώ-
νησε στη μεταβίβασή της στον ιδιωτικό 
όμιλο MIG (Marfin Investment Group). 
Η νέα εταιρεία ονομάστηκε «Olympic 
Air» (νέα Ολυμπιακή Αεροπορία) και 
λειτούργησε από την 1η Οκτωβρίου 
2009, οπότε και έπαψε το πτητικό έργο 
της Ολυμπιακής Αεροπορίας (Ο.Α.). 

Για την ιστορία να θυμηθούμε ότι η 
ιδιοκτησία της Ο.Α. μεταβιβάσθηκε στις 
4 Αυγούστου 1975 τελεσίδικα, λόγω 
οικονομικών προβλημάτων, αντί του 
ποσού των 68 εκατ. δολαρίων (και 
όχι δωρεάν όπως νομίζουν πολλοί), 
βάσει κοινής απόφασης από τις αρχές 
Ιανουαρίου 1975, από την κυριότητα 
των κληρονόμων του Αριστοτέλη Ωνάση, 

που είχε στο μεταξύ αποβιώσει στις 15 
Μαρτίου 1975 από οξεία μυασθένεια, στο 
ελληνικό Δημόσιο. Έτσι ολοκληρώθηκε 
ένας κύκλος που είχε αρχίσει το 1956, 
όταν το ελληνικό Δημόσιο είχε πωλήσει 
την κρατική Τ.Α.Ε. (Τεχνικές Αεροπο-
ρικές Εκμεταλλεύσεις) στον Ωνάση. Η 
Ο.Α., που είχε αρχίσει να πετάει στις 6 
Απριλίου 1957, πέρασε στην ιστορία 
ως μια πετυχημένη και ασφαλής αερο-
πορική εταιρεία, που παρείχε υψηλής 
ποιότητας εξυπηρέτηση σε Έλληνες 
και ξένους επιβάτες. Η Ο.Α. ως βασι-
κός παίκτης στην ελληνική αγορά ήταν 
αυτή που πίεζε τις τιμές προς τα κάτω 
τόσο στις προγραμματισμένες πτήσεις 
όσο και τις τσάρτερ και γι’ αυτό ήθελαν 
να την κλείσουν οι Ευρωπαίοι ανταγω-
νιστές (χαρακτηριστική η δήλωση του 
αντιπρόεδρου της Lufthansa ένα έτος 
πριν από το κλείσιμό της). 

Ωστόσο, για τα δρομολόγια από 
και προς την Κύπρο η πολιτική της 
εταιρείας ήταν πέραν κάθε λογικής. 
Με τη σύμφωνη γνώμη των κυβερ-
νήσεων Κύπρου και Ελλάδας, από και 
προς Λάρνακα και Αθήνα πετούσαν 
μόνο οι Κυπριακές και Ολυμπιακές 
Αερογραμμές! Ένα μονοπώλιο που 
λειτουργούσε σε βάρος Κυπρίων και 
Ελλαδιτών που ήθελαν να ταξιδέψουν 
προς την Ελλάδα και την Κύπρο. 

Αναφέρω τρία χαρακτηριστικά 
προσωπικά παραδείγματα. Πρώτον: 
Στις 14/11/1999 έπρεπε να ταξιδέψω 
επειγόντως για τη Λάρνακα. Πλήρωσα 
παρακαλώ 200.000 δραχμές (περίπου 
700 ευρώ), για ένα εισιτήριο μετ’ επι-
στροφής, κάτι που τότε αντιστοιχούσε 
σε κάτι περισσότερο από έναν μηνιαίο 
μισθό (το εισιτήριο για το Παρίσι και 
το Λονδίνο, λόγω ανταγωνισμού, ήταν 
φθηνότερο)! Σήμερα, το ίδιο εισιτήριο 
τον μήνα Νοέμβριο στοιχίζει από 100-
150, ίσως και λιγότερο! Δεύτερον: Για 
να ταξιδέψω για τη Λάρνακα με την πε-
νταμελή οικογένειά μου για λίγες μέρες 
το καλοκαίρι το αντίτιμο των εισιτηρίων 
αντιστοιχούσε σε κάτι περισσότερο από 
δύο μηνιαίους μισθούς! Αυτός ήταν 
ένας σοβαρός λόγος που οι περισσό-
τεροι συμπατριώτες μας έκαναν χρόνια 
μακριά από την ιδιαίτερή τους πατρίδα 
κι ας ζούσαν στην Ελλάδα! Τρίτον: Κάθε 
χρόνο απευθυνόμασταν στη Διεύθυνση 
των Κ.Α. για να μας παραχωρήσει ένα 
δωρεάν αεροπορικό εισιτήριο για τις 
ανάγκες της λαχειοφόρου αγοράς του 
Συλλόγου Κυπρίων Νομού Λάρισας. Δεν 
μπορείτε να φανταστείτε την ταλαιπωρία 
για να εξασφαλίσουμε ένα εισιτήριο, που 
δεν μπορούσε να χρησιμοποιηθεί τους 
καλοκαιρινούς μήνες και τις περιόδους 
των εορτών! Κατά τα άλλα, όλοι οι υπάλ-
ληλοι των Κ.Α. και της Ο.Α. μαζί με όλο 
το σόι ταξίδευαν παντού δωρεάν! 

Υστερόγραφο 1: Άκουσα εργαζόμε-
νους στις Κ.Α. να μιλούν με νοσταλγία 
για εκείνα τα χρόνια. Σε αντίθεση με 
το επιβατικό κοινό που αναφώνησε: 
Ευτυχώς που τις έκλεισαν! Δεν είμαι 
θιασώτης της ανεξέλεγκτης ιδιωτικο-
ποίησης, να το ξεκαθαρίσουμε! 

Της Κυριακής
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Νομοσχέδιο Δούρειος Ίππος… 
Προσπαθούν με προσχηματικά ψευδο-

διλήμματα να περάσουν τη φιλοσοφία της 
αποδόμησης των πάντων. 

Ο ψυχοθεραπευτής και κάθε επαγγελ-
ματίας υγείας δεν ασχολείται με το φύλο του 
θεραπευομένου αλλά με τον ψυχικό πόνο, 
τη νεύρωση, τα άγχη, τις αγωνίες, την πιθανή 
κατάθλιψη, τις πιθανές δυσκολίες του και τη 
θέση του μέσα στο κοινωνικό σύνολο και τις 
δυσκολίες σύναψης σχέσεων, την ελευθερία 
και τη χαρά του ως ψυχοσωματική οντότητα. 

Κάθε νέο παιδί που νιώθει άβολα με 
το σώμα του δεν είναι όπως θέλουν να το 
παρουσιάζουν οι WOKE και οι νομοθέτες 
σε διάφορες χώρες, αποτέλεσμα ταυτότητας 
φύλου, άρα οι επαγγελματίες υγείας δεν 
έχουν παρά να ενθαρρύνουν αλλαγή φύλου. 

Η δουλειά κάθε επαγγελματία δεν είναι 
η ενίσχυση της Α ή Β ή Γ ταυτότητας, αλλά η 
εξερεύνηση της ταυτότητας στο πλαίσιο της 
όλης προσωπικότητας και της σύγχυσης 
του ατόμου, της αγωνίας για τη ζωή, του 
συνακόλουθου άγχους  και της κατάθλιψης 
που βιώνει το άτομο. 

Με τέτοιους νόμους καθίσταται για τον 
θεραπευτή ποινικό αδίκημα, εάν δεν πε-
ριοριστεί στο να επιβεβαιώσει τι το παιδί 
υποθέτει ότι το πρόβλημά του είναι, ότι 
δηλαδή ευρίσκεται σε σώμα που δεν του 

ταιριάζει. Ντροπαλά μη δημοφιλή παιδιά,  
που δεν έχουν φίλους, είναι ευάλωτα και 
εύκολα επηρεάζονται και δυνατόν με… 
κατάλληλη καθοδήγηση να δουν ως λύση 
των προβλημάτων τους την αλλαγή φίλου. 
Δείτε τους… υπερήρωες τρανς στις ταινίες. 
Εάν είσαι άντρας ή γυναίκα μπορεί να είσαι 
ήρωας, αλλά υπερήρωας δεν είσαι. Εάν δεν 
είσαι δημοφιλής στην ομάδα των ομοίων 
σου δεν έχεις παρά να δηλώσεις τρανς για 
να πέσουν χίλια λάικ!..

Υπάρχουν χώρες όπου η διαδικασία αλ-
λαγής φύλου αρχίζει σε πολύ νεαρή ηλικία. 
Και, όμως, επιστημονικά, από τις νευροεπι-
στήμες γνωρίζουμε ότι τα κέντρα εγκεφάλου 
που έχουν να κάνουν με τη λογική κρίση 
αναπτύσσονται μετά την εφηβεία. 

Με αυτό το νομοσχέδιο κανένας σε σύγ-
χυση δεν μπορεί να πάρει επαγγελματική 
βοήθεια. 

Δεν είναι δουλειά του θεραπευτή να… 
ισιώσει τον οποιονδήποτε, γιατί απλούστατα 
δεν θεωρεί ότι είναι «στραβός» για να τον 
ισιώσει. 

Η Ψυχοθεραπεία είναι σχέση, δεν είναι 
κάτι που κάνει ο θεραπευτής σε κάποιον. 
Έχει πόνο και είναι διαδικασία κοπιώδης 
και απαιτεί δέσμευση. Βλέπετε δεν είναι 
και το πιο εύκολο και ανώδυνο να βυθι-
στεί κάποιος στα τραύματά του για να τα 

επαναδιαπραγματευτεί. Είναι διαδικασία 
που κοστίζει σε χρόνο και χρήμα και αντα-
ποκρίνεται σε συγκεκριμένα αιτήματα του 
θεραπευόμενου που άπτονται της ψυχικής 
του υγείας.

Σε διάφορες χώρες οι δάσκαλοι, διά νόμου, 
απαγορεύεται να ενημερώσουν τους γονείς 
για το πώς αισθάνονται τα παιδιά τους, λες 
και το μόνο πιθανό πρόβλημα των παιδιών 
είναι η πιθανή ομοφυλοφιλία ή η αλλαγή 
φύλου. Η οικογένεια και η γονεϊκότητα 
καταργούνται προς όφελος του κράτους. 

Σήμερα με το νομοσχέδιο Δούρειος Ίπ-
πος ανοίγεται νέο κεφάλαιο στην κυπριακή 
κοινωνία. Θα ακολουθήσουν άλλα όπως 
στους Αγγλοσάξονες και εσχάτως στη Γαλλία. 
Δεν υπάρχουν σε αυτές τις χώρες πατέρας-
μητέρα αλλά γονιός Α και γονιός Β. Δεν 
υπάρχουν ενσώματοι-βιολογικοί άντρες και 
γυναίκες. Εάν κάποιος θέλει να είναι Α ή Β 

γονιός, κανένα πρόβλημα. Το κράτος γιατί 
καταργεί τον πατέρα και τη μητέρα προς 
όφελος του νεολογισμού γονιός Α και γονιός 
Β; Συνεπώς με πρόσχημα την ισότητα και τα 
δικαιώματα μιας συγκεκριμένης μειονότητας 
καταστρατηγούνται τα δικά μας δικαιώματα.

Άλλο αναγνωρίζω και επικροτώ το 
δικαίωμα, δύο άντρες ή δύο γυναίκες να 
αυτοαποκαλούνται σε δημόσια έγγραφα 
γονιός Α και γονιός Β, και άλλο στο όνομα 
αυτού του δικαιώματος εγώ παύω να εί-
μαι πατέρας ή μητέρα. Και ποια η λογική 
να διδάσκονται τα παιδιά ότι δεν υπάρχει 
βιολογικό-σωματικό φύλο;

Η φιλοσοφία πίσω απ’ όλα αυτά, είναι η 
αποδόμηση όλων των μέχρι τώρα αρχών 
και αξιών πάνω στις οποίες έχει αναπτυ-
χθεί ο πολιτισμός, και ειδικά ο ελληνικός 
πολιτισμός, ο οποίος βασίζεται στον ορθό 
λόγο, τον προβληματισμό, την έρευνα και 
την οργάνωση του κόσμου, τον οποίο η 
ελληνική φιλοσοφία προσλαμβάνει ως 
κόσμημα!

Να είναι τυχαίο που το μεγάλο ξέσπασμα 
της αποδόμησης ξεκίνησε στην Αμερική 
την ώρα που άρχισε το κίνημα της ανα-
γνώρισης των δεινών που επιφέρουν τα 

χρηματιστήρια και ειδικά η Wall Street 
στην κοινωνία;

Δείτε με πόση… στοργή ενστερνίστηκαν 
τη φιλοσοφία της αποδόμησης των WOKE 
οι πολυεθνικές! 

Κατακερματίζουν το κόσμο σε μειονό-
τητες και υψώνουν σημαία για μιαν από 
αυτές, τους τρανς!

Απειλείται η ψυχική υγεία των παιδιών 
από παιδαγωγούς και νομοθέτες που παίρ-
νουν τον σκοταδισμό της αποδόμησης και τη 
διαστροφή της κατάργησης του βιολογικού 
φύλου ως πρόοδο. Αναστροφή των πάντων!.. 
Ό,τι γνωρίζουμε μέχρι τώρα ως φυσιολο-
γικό, ως ωραίο, ως πολιτισμό, όλα αυτά η 
κουλτούρα των WOKE τα ενοχοποιεί και 
τα ρίχνει στα πολιτισμικά αξιακά τάρταρα!.. 
Τα αντίθετα όλων των αξιών υπερέχουν!.. Οι 
Δυτικές αξίες από την επιστήμη, τη δημο-
κρατία μέχρι τη φιλοσοφία, δημιουργήματα… 
Δυτικών λευκών στρέιτ, στον… Καιάδα. Και, 
όμως, το κίνημα των WOKE σε αυτές τις 
αρχές, της δημοκρατίας και της ισότητας, 
πατά για να αποδομήσει τις κοινωνίες.

Όταν σήμερα τα παιδιά έχουν το… δι-
καίωμα αυτοκαθορισμού του φύλου τους, 
ποιος θα αρνηθεί αύριο στα ίδια παιδιά το 
δικαίωμα να… επιλέγουν όποιο θέλουν, 
εννοώ ενήλικα άτομα, για να γνωρίσουν 
το σώμα τους και την αναδυόμενη σεξου-

αλικότητά τους; Δεν είναι χωρίς περίσκεψη 
που αναφέρομαι στην παιδοφιλία.

Μήπως για να καταλάβουμε λίγο κα-
λύτερα να δούμε τους φιλοσόφους στην 
Ευρώπη πίσω από τις ιδέες της αποδό-
μησης; Ενδεικτικά, ο Αλτουσέρ πεθαίνει 
στο ψυχιατρείο, αφού πρώτα σκότωσε τη 
γυναίκα του. Ο Φουκό με πολλά πήγαινε-
έλα στο ψυχιατρείο, μετά από αλλεπάλληλες 
απόπειρες αυτοκτονίας,  μαζί με τον Ντεριτά 
-τον φιλόσοφο, που σε διάφορες ευκαιρίες 
τόνισε την επιθυμία του να αυτοκτονήσει, 
δεν το έπραξε αλλά η κληρονομιά της κατα-
στροφής των πάντων μέσω της αποδόμησης 
έμεινε- συνυπογράφουν το 1977 αίτημα 
ελεύθερων σεξουαλικών σχέσεων μεταξύ 
ενηλίκων και παιδιών κάτω των 15 χρονών. 

Αυτοί οι φιλόσοφοι με βαθιά επιθυ-
μία θανάτου μάς άφησαν κληρονομιά τη 
φιλοσοφία της αποδόμησης, που είναι η 
ραχοκοκκαλιά του κινήματος των WOKE.

Οι λίγοι κάνουν θόρυβο και οι πολ-
λοί από φόβο ή ραθυμία σιωπούν. Σε 
πανεπιστήμια του εξωτερικού, όσοι δεν 
υποκλίνονται στους WOKE, μαυροπι-
νακίζονται. Το ίδιο συμβαίνει με καλλι-
τέχνες. Ο φασισμός σήμερα έχει όνομα: 
WOKE. Καμία σχέση με δημοκρατία και 
ίσα δικαιώματα σε όλους!.. Καμία σχέση 
με ξύπνημα!.. Σκοταδισμός!..

Προβληματισμός – Μέρος Β’

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ (ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ, 
Καθηγητής, Πανεπιστήμιο 

Θεσσαλίας, από το Μονάγρι Λεμεσού 
av.avgoustinos@gmail.com 

Ο πατήρ Αναστάσιος Χαραλάμπους,
ο φωτισμένος πνευματικός καθοδηγητής

Το πάλαι ποτέ μονοπώλιο 
των Κυπριακών και 
Ολυμπιακών Αερογραμμών

18.06.2023

ΔΡ ΒΑΣΙΛΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ, Κλινικός 
Ψυχολόγος-Ψυχοθεραπευτής 

Το Γε.Σ.Υ. είναι ευλογία για 
τους πολίτες και ιδιαίτερα για 
τις τάξεις των χαμηλόμισθων, 
των ηλικιωμένων και των άνευ 

εισοδημάτων. Πρέπει να το διαφυλάξουμε 
ως κόρην οφθαλμού και ιδιαίτερα πρέ-
πει να αγωνισθούμε για να διατηρηθεί 
αναλλοίωτος ο μονοασφαλιστικός και 
αλληλέγγυος χαρακτήρας του.

Με το πέρασμα του χρόνου παρατη-
ρούμε ότι το Γε.Σ.Υ. αντιμετωπίζει αρκετά 
προβλήματα, που συνεχώς αυξάνονται. 
Τούτο δείχνει ότι το Γε.Σ.Υ. χρειάζεται πολ-
λές αλλαγές και διαφοροποιήσεις στο τρόπο 
λειτουργίας του. Οι αλλαγές δεν πρέπει 
να μας ανησυχούν. Αντίθετα, πρέπει να 
τις επιδιώκουμε και να τις απαιτούμε. 
Πολλές αλλαγές θα πρέπει να διορθώσουν 
τις στρεβλώσεις που υπάρχουν και που 
προξενήθηκαν στην αρχή της λειτουργίας 
του, όταν ο Ο.Α.Α. αντιμετώπιζε μεγάλες 
δυσκολίες στην προσέλκυση παρόχων. 
Οι γιατροί, κυρίως, με παρότρυνση του 
Π.Ι.Σ. αρνούνταν να ενταχθούν στο Γε.Σ.Υ., 
φοβούμενοι ότι θα μειώνονταν τα εισο-
δήματά τους. 

Αποτέλεσμα αυτής της κατάστασης ήταν 
να αναγκαστεί ο Ο.Α.Υ. να μοιράσει με 
γενναιοδωρία την πίτα του Γε.Σ.Υ. Έτσι 
αποδείχτηκε ότι στην πραγματικότητα τα 
εισοδήματα των παρόχων, ιδιαίτερα των 
γιατρών, αυξήθηκαν κατακόρυφα. Σήμερα 
βλέπουμε πολλούς γιατρούς, χωρίς ειδι-

κότητα, ή απλώς με ένα πιστοποιητικό για 
γενική ιατρική να έχουν στον κατάλογο 
των ασθενών τους μέχρι 2.500 άτομα 
και να έχουν εισόδημα πολλαπλάσιο 
των εισοδημάτων τους, όταν ιδιώτευαν. 
Το αποτέλεσμα είναι ότι δεν μπορούν να 
ανταποκριθούν στις ανάγκες των ασθενών 
τους. Έχουν εξασφαλισμένο ένα υψηλό ετή-
σιο εισόδημα, ορίζουν ένα βολικό ωράριο, 
ενώ οι εφημερίες και οι διανυκτερεύσεις 
τους είναι σχεδόν ανύπαρκτες. 

Τι ίδιο φαινόμενο παρουσιάστηκε και 
στους ειδικούς γιατρούς του ιδιωτικού 
τομέα. Οι ενταχθέντες στο Γε.Σ.Υ. είδαν την 
πελατεία τους να αυξάνεται κατακόρυφα 
και τα εισοδήματά τους να ακολουθούν την 
ίδια πορεία. Πολλοί γιατροί των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων, βλέποντας την αλλαγή 
αυτή, υπέβαλλαν την παραίτησή τους και 
εντάσσονταν στο Γε.Σ.Υ. ως ιδιώτες. Τα 
δημόσια νοσηλευτήρια αντιμετώπιζαν 

πρόβλημα προσωπικού και αναγκάστηκαν 
να προσφέρουν μεγάλες αυξήσεις στις 
απολαβές των δικών τους γιατρών για 
να τους κρατήσουν. Έτσι τώρα ο ΟΚΥΠΥ 
κατήντησε να είναι κυρίως διαχειριστής 
των αιτημάτων του προσωπικού και τα 
προβλήματα της αυτονόμησης των νοσο-
κομείων και της βελτίωσης των υπηρεσιών 
τους μπήκαν σε δεύτερη μοίρα.

Ο διαμοιρασμός της πίτας του σφαιρι-
κού προϋπολογισμού και άλλες αδυναμίες 
του συστήματος, προξένησαν πολλά από 
τα προβλήματα που αντιμετωπίζει σήμερα 
το Γε.Σ.Υ. Χρειάζονται δραστικές αλλαγές. 
Δυστυχώς, ο ΟΑΥ δεν εκμεταλλεύτηκε 
τη λήξη των τριετών συμβολαίων για να 
κάμει δραστικές αλλαγές. Αντιλαμβάνομαι 
ότι θα αντιμετώπιζε δυσκολίες, επειδή 
οι πάροχοι δεν θα αποδέχονταν μείωση 
των απολαβών τους. Νομίζω ότι ο ΟΑΥ 
προσφέρει τις υψηλότερες αμοιβές πα-
γκοσμίως για τις ιατρικές υπηρεσίες που 
αγοράζει. Πιθανόν πολλοί να αρνηθούν 
αυτήν την πραγματικότητα.

Προκαλώ τον ΟΑΥ να δημοσιεύσει τις 
απολαβές των παρόχων. Χωρίς ονόματα 
ή άλλα στοιχεία. Απλώς να αναφέρει την 
κατηγορία των παρόχων και από κάτω 
σκέτους αριθμούς που να αντιπροσωπεύ-
ουν τα ετήσια εισοδήματα των παρόχων 
ατομικά, αρχίζοντας από τα υψηλότερα 
προς τα χαμηλότερα (π.χ. προσωπικού 
γιατροί και να ακολουθούν τόσοι αριθμοί, 

όσοι είναι οι προσωπικοί γιατροί, κ.λπ.)
Αυτή η ενέργεια δεν προσκρούει 

σε κανένα προσωπικό δεδομένο. Είναι 
μάλιστα μια αναγκαία ενέργεια διαφά-
νειας και ενημέρωσης του κοινού. Με 
τη δημοσιοποίηση των εισοδημάτων θα 
φανεί αν τα προβλήματα του ΟΑΥ έχουν 
ως πηγή τους ΚΑΙ τον  διαμοιρασμό της 
οικονομικής πίτας, ή προξενούνται από 
άλλους λόγους. Έτσι και ο ΟΑΥ θα μπορεί 
να πάρει μέτρα και να εφαρμόσει δραστικές 
αλλαγές και όχι ππατσιαρίσματα, όπως 
τον έλεγχο των παραπεμπτικών κ.λπ.

Φυσικά υπάρχουν και άλλοι λόγοι και 
αρκετά προβλήματα. Πρέπει να προσελ-
κυσθούν και να ενταχθούν και άλλα ιδιω-
τικά νοσοκομεία με τμήματα Ε.Π. Πρέπει 
να καταρτιστεί καθημερινό πρόγραμμα 
εφημεριών και διανυκτερεύσεων των Π.Ι. 
Προβλήματα υπάρχουν. Το θέμα είναι 
η επίλυσή τους και όχι η διαιώνιση και 
η αύξησή τους, μέχρι να φτάσουμε σε 
αδιέξοδα και να καταστήσουμε προβλη-
ματική τη λειτουργία του Γε.Σ.Υ. Αυτό θα 
είναι καταστροφικό για τους πολίτες και 
ευοίωνη εξέλιξη για όσους καραδοκούν 
με το πολυασφαλιστικό υπό μάλης.

Ο ΟΑΥ πρέπει επίσης να συνάψει 
καλές σχέσεις με τη διαφάνεια και την 
ενημέρωση των ασθενών και να μην κρύ-
βεται πίσω από τα προσωπικά δεδομένα. 
Αυτό είναι ένα άλλο μεγάλο θέμα, που 
δεν μπορεί να αναλυθεί με συντομία εδώ.

Τα προβλήματα του Γε.Σ.Υ. πρέπει να επιλυθούν

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΕΓΕΙΩΤΗΣ



«Δικοινοτική, διζωνική 
ομοσπονδία, με 
πολιτική ισότητα»!

Αόριστες έν-
νοιες, χωρίς να καταφέρουμε τόσα 
χρόνια, που συνομιλούμε με τους 
Τουρκοκυπρίους, να συμφωνήσουμε, 
ώστε να δώσουμε στις έννοιες αυτές 
οποιοδήποτε ουσιαστικό περιεχόμενο. 

«Δικοινοτική»; Τι θα πει «δικοινοτική» 
εν έτει 2023; Τι νόημα μπορεί να έχει ο 
όρος αυτός σε σχέση με ένα σύγχρονο 
ευρωπαϊκό, πολυκοινοτικό (Έλληνες, 
Τούρκοι, Αρμένιοι, Μαρωνίτες, Λατίνοι), 
πολυπολιτισμικό κράτος; Ένα κράτος, 
στο οποίο συνυπάρχουν άνθρωποι, όχι 
μόνον δύο, αλλά περισσοτέρων εθνικών 
καταγωγών και πολιτισμών και στο οποίο 
σύντομα θα μπορούν να μπαινοβγαίνουν 
χωρίς διαβατήρια, με βάση τη Συνθήκη 
του Σέγκεν, στην οποία ευελπιστούμε 
να προσχωρήσει και η Κύπρος, όλοι 
οι Ευρωπαίοι, να εγκαθίστανται και 
να εργάζονται σε μια Ευρώπη χωρίς 
σύνορα, χωρίς ζώνες. Ούτε «διζωνική» 
Ευρώπη, ούτε «πολυζωνική»!

«Ομοσπονδία»; Τι είδους «ομοσπον-
δία»; Αυτή με «σωστό περιεχόμενο» 
όπως λέγουν ορισμένοι; Και ποιο είναι 

το σωστό περιεχόμενο; Αυτό δεν μας 
το έχουν ποτέ καθορίσει. Προχωρούμε 
στα τυφλά ή σε «αχαρτογράφητα ύδατα» 
που δεν ξέρουμε πού θα μας βγάλουν 
ή, μάλλον, πού θα μας ξεβγάλουν: Σε 
βράχια, να τσακιστούμε, ή σε ρουφή-
χτρες, να καταποντισθούμε; 

Και, η «πολιτική ισότητα» πού κολλά; 
Στη «δικοινοτική», στη «διζωνική» ή 
στην «ομοσπονδία»; Πάλι καταλήγουμε 
στα ποσοστά του Συντάγματος της Ζυ-
ρίχης, σε χειρότερη όμως μορφή. Πάμε 
κατευθείαν προς τη διχοτόμηση. Πώς 
φθάσαμε μέχρις εδώ; 

Για όνομα του Θεού! Φαίνεται πως 
βρεθήκαμε εγκλωβισμένοι στις ανωτέρω 
αόριστες έννοιες, ώστε, αν συνεχίσου-
με να συνομιλούμε με βάση αυτές με 
τους Τούρκους, με τους οποίους στην 
πραγματικότητα συνομιλούμε μέσω 
των Τουρκοκυπρίων, θ’ αναγκασθούμε 
στο τέλος να δεχθούμε το περιεχόμενο 
που εκείνοι θα επιβάλουν. Αφήστε που 
ήδη τώρα οι Τούρκοι θέλουν λύση δύο 
κρατών, δηλαδή κανονική διχοτόμηση! 
Ποιος θα ακούσει εμάς, αφού τους συ-
νηθίσαμε όλους να υποχωρούμε;

Πιστεύω πως έφθασε προ πολλού ο 
καιρός να είχαμε επανασχεδιάσει την 

πολιτική πλεύση μας μαζί με την Ελλά-
δα. Ας το κάνουμε έστω και τώρα: Να 
εξακριβώσουμε, όμως, πρώτ’ απ’ όλα, 
μέχρι ποιου σημείου είναι διατεθειμένοι 
και έχουν την δυνατότητα οι Έλληνες 
αδελφοί μας να μας υποστηρίξουν. Και, 
προπαντός, να μας διευκρινίσουν, πώς 
οι ίδιοι αντιλαμβάνονται τις προαναφερ-
θείσες αόριστες έννοιες. Μιλούμε για 
τα ίδια πράγματα ή για άλλ’ αντ’ άλλων; 
Και, μετά, να συναποφασίσουμε πώς 
μπορούμε να απεγκλωβισθούμε από 
τη δεινή θέση, στην οποία βρισκόμαστε 
λόγω και των ψηφισμάτων των Η.Ε., στα 
οποία μάλιστα συνηγορήσαμε. 

Δυστυχώς, ο πόλεμος στην Ουκρα-

νία, σε συνδυασμό με τις κυρώσεις, που 
επιβάλαμε οι χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στη Ρωσία, στέρησαν τη χώρα 
μας από την υποστήριξη ορισμένων 
παραδοσιακών φίλων χωρών και, κατ’ 
ακολουθίαν, από τη δυνατότητα επιτυ-
χούς προσφυγής μας στο Συμβούλιο 
Ασφαλείας των Η.Ε. για νέο, κατά το 
δυνατό συμφερότερο σ’ εμάς, ψήφισμα.

Γι’ αυτό, ας καθίσουμε ψύχραιμα και 
χωρίς κομματικές ή άλλες ιδεολογικές 
αγκυλώσεις, να δούμε ρεαλιστικά το 
συμφέρον της χώρας μας και των παι-
διών μας και να συμφωνήσουμε, έστω 
για μια φορά, για μια κοινή πολιτική 
γραμμή, βάζοντας κάτω τα υπέρ και τα 
κατά. Αυτό αναμένουμε και από το υπό 
σύσταση Εθνικό Συμβούλιο Ασφαλείας, 
το οποίο θα πρέπει να σχεδιασθεί με 
τρόπο που να καταλήγει να ακολουθεί 
μια κοινή και σταθερή πολιτική γραμμή, 
οποιαδήποτε Κυβέρνηση κι αν αλλάξει. 
Διαφορετικά, οι συμβουλές του θα είναι 
αλληλοσυγκρουόμενες και επικίνδυνες 
και, κατ’ ακολουθίαν, το Συμβούλιο αυτό 
θα είναι άχρηστο.

Ας συμπεριφερθούμε, επιτέλους, ως 
ένα σύγχρονο ανεξάρτητο ευρωπαϊκό 
κράτος και όχι ως οιονεί υπόδουλο. 

Ανθρώπους της δικής μου ηλι-
κίας, που βρίσκονται προς 
το τέλος του βίου τους και 
ο Αγώνας της ΕΟΚΑ τούς 

βρήκε στα μαθητικά θρανία, συμμαθητές 
και συναγωνιστές του Ευαγόρα Παλλη-
καρίδη και του Πετράκη Γιάλλουρου 
και όλων των άλλων ηρώων μας, μόνο 
θλίψη τους προκαλεί το κατάντημα και 
ο εκμαυλισμός (η διαφθορά θα έλεγα) 
της νεολαίας μας.

Οι πάσης φύσεως βανδαλισμοί 
στα εκπαιδευτήρια, και μάλιστα όχι 
από εξωσχολικούς, μόνο θλίψη προ-
καλούν. Τρίζουν τα κόκκαλα όλων των 
αγωνισθέντων και θυσιασθέντων κατά 
τον Αγώνα του 1955-59 μαθητών και 
άλλων νέων, που σε κάποιο στάδιο είχαν 
πυκνώσει τις τάξεις της τότε ΑΛΚΙΜΟΥ 
ΝΕΟΛΑΙΑΣ της ΕΟΚΑ. 

Τα κινηματογραφικά στιγμιότυπα 
της εποχής εκείνης, που διατηρούν 
στα αρχεία τους οι τηλεοπτικοί σταθμοί 
όταν προβάλλουν τις κινητοποιήσεις, 
μαχητικές εκδηλώσεις και άλλες στιγμές 
ηρωισμού και αυτοθυσίας της μαθητι-

ώσας κυρίως νεολαίας, θα έπρεπε να 
επαναλαμβάνονται συστηματικά προς 
παραδειγματισμό.

Σήμερα νομίζουν μερικοί ότι θα λύ-
σουν το πρόβλημα αν μετατρέψουν τα 
σχολεία με τα μέτρα που εισηγούνται 
να ληφθούν σε «απόρθητα φρούρια».

Τίποτε δεν πρόκειται να βελτιωθεί, 
αν δεν υπάρξει εθνική και ηθική δια-
παιδαγώγηση των νέων.

Αντ’ αυτού ενδιαφέρονται μερικοί για 
την ούτω καλούμενη «σεξουαλική διαπαι-
δαγώγηση» των νέων, ως αυτό είναι το 
πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι νέοι μας.

Τα εκπαιδευτήρια θα έπρεπε να ήταν 
φυτώρια εθνικής και ηθικής διαπαιδα-
γώγησης και φρονηματισμού.

Μεγάλη είναι η ευθύνη των συν-
δικαλιστικών οργανώσεων και των 
εκπαιδευτικών όλων των βαθμίδων 
που ηγούνται «συντεχνιών» για διεκ-
δίκηση μόνο οικονομικών και άλλων 
ωφελημάτων και τίποτε περισσότερο 
με αποτέλεσμα σήμερα στην Κύπρο να 
έχουμε μόνο «ολίγη εκπαίδευση» και 
όχι ΠΑΙΔΕΙΑ.

Καλλιεργείται λοιπόν στα εκπαι-
δευτήριά μας αντικατοχικό αίσθημα; 
Κάθε άλλο.

Υπάρχουν σήμερα πεφωτισμένοι 
εκπαιδευτικοί που να εμπνέουν, να 
καθοδηγούν τους νέους και να δίνουν με 
τη ζωή και το έργο τους το παράδειγμα 
προς μίμηση; 

Πέρασε η εποχή που οι νέοι μας 
γαλουχούντο από πεφωτισμένους 
δασκάλους, που ήταν πνευματικοί άν-
θρωποι και διέπρεψαν εντός και εκτός 
Κύπρου και τίμησαν την ιδιαίτερή τους 
πατρίδα αλλά και τον Ελληνισμό. Ούτε 

Γρηγόρης Αυξεντίου μήτε Κυριάκος 
Μάτσης αποφοιτούν σήμερα από τα 
σχολεία μας.

Φτάσαμε σε σημείο εθνικής και 
ηθικής παρακμής όταν η Βουλή των 
Αντιπροσώπων ψηφίζει τον λεγόμενο 
«νόμο Ακιντζί» για να μη γίνεται στα 
εκπαιδευτήριά μας μνεία του ενωτικού 
Δημοψηφίσματος (15/1/1950). Χωρίς 
να αντιδρούν οι συνδικαλιστικές οργα-
νώσεις των εκπαιδευτικών.

Το μόνο που έμεινε τώρα είναι να 
μας ζητούν την κατάργηση της προ-
σευχής, του Εθνικού μας Ύμνου και 
της ελληνικής σημαίας.

Δεν έχω καμιάν αμφιβολία ότι θα ευρί-
σκοντο άνθρωποι που θα ικανοποιούσαν 
οποιαδήποτε απαίτηση των Τούρκων και 
των οργάνων τους που δεν είναι μόνο 
τα εδάφη μας που κατέχουν αλλά και το 
πνεύμα και την ψυχή ορισμένων. Γι’ αυτό 
και η κατοχή δεν πρόκειται να τερματιστεί 
αλλά θα εδραιώνεται.

Αν δεν υπάρξει, λοιπόν, εθνική 
αφύπνιση της νεολαίας, η Κύπρος δεν 
πρόκειται να απελευθερωθεί. 

Τα δεδομένα
Η ισότητα μεταξύ γυναικών και 

ανδρών αποτελεί θεμελιώδη αξία 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ανάγεται 
στη Συνθήκη της Ρώμης του 1957, 
στην οποία κατοχυρώθηκε η αρχή 
της ισότητας. Τα στατιστικά δείχνουν 
ότι οι γυναίκες υπο-εκπροσωπούνται σε 
θέσεις λήψης αποφάσεων στην πολιτική 
και στις επιχειρήσεις, και η αμοιβή τους 
εξακολουθεί να είναι κατά 16% χαμη-
λότερη από την αμοιβή των ανδρών 
στην ΕΕ, ενώ η βία και η παρενόχληση, 
µε βάση το φύλο, παραμένουν ευρέως 
διαδεδομένα φαινόμενα.

Το Συνέδριο
Ως η μοναδική Ελληνοκύπρια γυ-

ναίκα ευρωβουλευτής, νιώθω πολύ με-
γαλύτερο το βάρος της προσωπικής 
μου ευθύνης για την ανάγκη επίλυσης 
αυτών των προβλημάτων. Σε αυτό το 
πλαίσιο, διοργανώνω εκδήλωση, στις 
16 Ιουνίου, στην αίθουσα εκδηλώσε-
ων του Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου Λεμεσού, με θέμα “Η 
Σύγχρονη Ευρωπαία της Κύπρου: Η 
Γυναίκα στη θέση που της αξίζει”. Το 
Συνέδριο θα χαιρετίσει η Πρόεδρος της 
Βουλής, κ. Αννίτα Δημητρίου, και θα 
συμμετάσχουν οι Επίτροποι Ισότητας 
και Νομοθεσίας, κ. Τζόζη Χριστοδούλου 
και κ. Λουίζα Ζαννέτου. Θα μετάσχουν, 
επίσης, Θεσμικές Οργανώσεις και ενερ-
γοί πολίτες του χώρου, με σκοπό να 
καταθέσουν απόψεις και προτάσεις για 
επίλυση των προβλημάτων αυτών, τόσο 
σε εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Το συνέδριο θα επικεντρωθεί στους 
ακόλουθους πυλώνες: 

• Μισθολογικό χάσμα
Με λιγότερα χρήματα διαθέσιμα για 

αποταμίευση και επένδυση, τα χάσματα 
αυτά συσσωρεύονται και οι γυναίκες 
αντιμετωπίζουν υψηλότερο κίνδυνο 
φτώχιας. Το 2021, οι γυναίκες ηλικίας 
65 ετών και άνω έλαβαν συντάξεις 
που ήταν κατά 28,3% χαμηλότερες 
σε σχέση με αυτές των ανδρών.

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του Ευρω-
παϊκού Λαϊκού Κόμματος χαιρετίζει τη 
νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
που εισάγει τη διαφάνεια στις αμοιβές, 

δίνοντας στους αιτούντες εργασία  σαφείς 
πληροφορίες, σχετικά με τον μισθό και 
τις εργασιακές συνθήκες. Θα καταστεί 
υποχρεωτικό, για τις εταιρείες, να αναφέ-
ρουν τον προτεινόμενο μισθό κατά την 
αναγγελία της θέσης εργασίας, γεγονός 
που καθιστά ευκολότερη την αποτροπή, 
εξαρχής, των διαφορών στις αμοιβές.

• Ο ρόλος της σύγχρονης ερ-
γαζόμενης μητέρας

Υπάρχουν όμως κι άλλα πράγματα 
στη ζωή πέρα από την εργασία και τα 
χρήματα. Η πρωτοβουλία της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, για την ισορροπία 
μεταξύ επαγγελματικής και προσω-
πικής ζωής, προωθεί την αρχή της 
ίσης μεταχείρισης που κατοχυρώνει ο 
πυλώνας και εισάγει νέα δικαιώματα 
-ή ενισχύει υφιστάμενα- σε επίπεδο ΕΕ, 
ώστε να διευκολυνθεί η εξισορρόπηση 
στον επιμερισμό των ευθυνών φρο-
ντίδας μεταξύ γυναικών και ανδρών 
και, με τον τρόπο αυτό, να ενισχυθεί η 
απασχόληση των γυναικών. Οι παρα-
πάνω προτάσεις αφορούν την άδεια 
πατρότητας, τη γονική άδεια και την 
άδεια φροντίδας, καθώς και ευέλικτες 
συνθήκες εργασίας για γονείς και άτο-
μα που έχουν την ευθύνη φροντίδας.

• Προκατάληψη και σεξιστική 
παρενόχληση στον χώρο εργασίας

Μία μελανή πτυχή της κοινωνικής 
κρίσης που βιώνουμε, δυστυχώς, σή-
μερα, είναι αυτή της βίας και των παρε-
νοχλήσεων στον χώρο εργασίας. Πέραν 
του προβλήματος που δημιουργείται 
στο θύμα, που πολλές φορές μπορεί να 
οδηγήσει σε σοβαρότατα ψυχολογικά 
προβλήματα, η βία και παρενόχληση 
στο εργασιακό περιβάλλον οδηγεί και 
σε κατάφωρη πτώση της εργασιακής 
απόδοσης. Ως εκ τούτου, το τοξικό ερ-
γασιακό περιβάλλον, υπό όποια μορφή 
κι αν εκδηλώνεται, αποτελεί πρόβλημα 
τόσο για τους εργοδότες όσο και  για 
τους εργαζόμενους.

• Η υπο-εκπροσώπηση στα 
κέντρα λήψης αποφάσεων

Η ίση συμμετοχή ανδρών και γυ-
ναικών στην πολιτική αποτελεί σημα-
ντική προϋπόθεση για μια ουσιαστική 
δημοκρατία και χρηστή διακυβέρνηση. 
Εκτός από την ενίσχυση και βελτίωση 
του δημοκρατικού συστήματος, η συμμε-
τοχή περισσότερων γυναικών στη λήψη 
πολιτικών αποφάσεων έχει σημαντικό 
θετικό αντίκτυπο στην κοινωνία, ο οποίος 
μπορεί να συμβάλει στη βελτίωση της 
ζωής γυναικών και ανδρών. Στα οφέλη 
συγκαταλέγονται, δικαιότερες κοινωνίες 
και πιο συμμετοχική διακυβέρνηση, υψη-
λότερο βιοτικό επίπεδο, θετικές εξελίξεις 
στους τομείς της παιδείας, της υγείας και 
των υποδομών, καθώς και περιορισμός 
της πολιτικής διαφθοράς.

Με πολύ μεγάλη λύπη δια-
πίστωσα πως τα πλείστα 
σχόλια τα οποία ακολού-
θησαν ανάρτησή μου 

στο Facebook, όπου δορύαιχμα σχο-
λίασα τη σφαλερή και «φάλτσα» (κατά 
την ταπεινή πάντα εκτίμηση) ομιλία που 
έδωσε ο Κύπριος ευρωβουλευτής, κ. 
Γεωργίου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, 
ήσαν πικρόχολα, σκωπτικά και διαιρετικά. 

Θα ήθελα να διευκρινίσω πως πρό-
θεση του καυστικού μου σχολίου δεν 
ήταν να δώσω πλατφόρμα σε «δεξιούς» 
και «αριστερούς» να βγάλουν τα Καλά-
σνικωφ και να αρχίσουν να «αλληλο-
σπαράσσονται». Δικαιώνοντας γι’ άλλη 
μια φορά την «Κατάρα της Εκάβης». 
Η οποία μας καταράστηκε να είμαστε 
αιώνια διχασμένοι. Αλλά για να επικρίνω 
το γεγονός πως, ως Κύπριος ευρω-
βουλευτής, ο κ. Γεωργίου είχε ΧΡΕΟΣ 
να υποστηρίξει την πατρίδα του. Και 
όχι να ασκήσει αντιπολίτευση με το 
βλέμμα στραμμένο στις επερχόμενες 
Ευρωεκλογές και στόχο να χαϊδέψει 
τα αφτιά ομοϊδεατών του. 

Πίστευα πως μετά από αρκετά άρ-
θρα, τα οποία περιοδικά έχω γράψει, 
είναι πασιφανές ότι δεν ανήκω σε καμιά 
παράταξη. Κι ούτε κουβαλώ πολιτικά 
βαρίδια. Σαράντα πέντε τόσα χρόνια, μ’ 
ένα μολύβι στο χέρι, προσπαθώ να κάνω 
ό,τι είναι μπορετό για να σπρώξω τον 
«πολιτισμό» του τόπου μου μια ίντσα, 
έστω, προς τα εμπρός. Με γυροβολιές 

σε «Τσιμπούσια, Ανθεστήρια και Φα-
γοπότια» άλλοτε με ένα τραγούδι κι 
άλλοτε με κάποιο μιούζικαλ ή κάποια 
ταινία, προσπάθησα, και συνεχίζω να 
προσπαθώ, να βγάλω από τα σκοτάδια 
την ΑΔΙΚΙΑ που εδώ και πενήντα χρόνια 
υφίσταται ο τόπος μου. 

Είμαι «λεύτερος», όπως έχει γράψει 
κι ο πρωτομάστορας των Ελληνικών 
Γραμμάτων, Νίκος Καζαντζάκης. Το μόνο 
μου κριτήριο, όταν μαστιγωτικά σχολιάζω 
ή/και επικρίνω κάποιον, είτε αυτός είναι 
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο Πρω-
θυπουργός της Ελλάδας, ο Πρόεδρος 
του ΔΗΣΥ, του ΑΚΕΛ, του ΔΗΚΟ ή/
και οποιοσδήποτε άλλος αξιωματούχος 
πολιτευτής, είναι γιατί διαφωνώ κάθετα 
με κάποια συγκεκριμένη ενέργειά του.

Δεν είμαι σοφός. Κι ούτε διεκδικώ 
τον τίτλο του «πεφωτισμένου». Άνθρω-
πος είμαι. Ένας απλός ψυχαγωγός και 
μουσικάντης. Τις απόψεις μου εκφράζω! 
Το μόνο μου πλεονέκτημα είναι πως 
στους ώμους μου κουβαλώ σαράντα 
οκάδες αληθογνωσίας. Κριτική γνώση 
που μου χάρισαν τα εβδομήντα τόσα 
μου χρόνια.

Κάπου έγραψα πως…
«Τώρα, στο γέρμα της ζωής μου δεν 

τρέφω πια αυταπάτες! Σταμάτησα να 
πιστεύω τις φιοριτούρες και τους ρη-
τορικούς βερμπαλισμούς των φαύλων 
πολιτικάντηδων που ασκούν εξουσία. 
Σταμάτησα να βαυκαλίζομαι με απατη-
λές ελπίδες. Κουράστηκα να ακούω τα 

κούφια λόγια και αμαθολογήματα που 
ξεστομίζουν οι Ιεροφάντες· τις ψαλμωδίες 
και τους εκκλησιαστικούς ύμνους που 
σιγοψέλνουν οι ιερείς πάνω από τα άγια 
μνήματα των ηρώων που θυσίασαν τη 
ζωή τους για την ελευθερία...».

Δεν με ξεγελούν άλλο οι τσαρλατάνοι!
Λάθη κάναμε «κι εμείς» πολλά. Δεν 

λέω. Με πρώτο και «καλύτερο» υπογρά-
φοντας τη συμφωνία Ζυρίχης-Λονδί-
νου. Όπου με δική μας βούλα δώσαμε 
στην Τουρκία το ΝΟΜΙΚΟ δικαίωμα 
να εισβάλει στην Κύπρο. Αναμφίβολα, 
άλλο ένα εγκληματικό λάθος υπήρξε και 
η προδοσία του 1974. Όταν οι άφρο-
νες Συνταγματάρχες της χούντας μαζί με 
τους εντολοδόχους τους ψευτοπατριώτες 
εδώ στην Κύπρο και μια χούφτα εθνικι-
στών δολοφόνων, οδήγησαν την πέμπτη 
φάλαγγα των φασιστών στον στόχο. Κι 
άφησαν τις ερπύστριες των αρμάτων να 
μακελέψουν το κακοπορεμένο κορμί 

της Ρωμιοσύνης!
Επαναλαμβάνω. Λάθη κάναμε πολ-

λά. Αριστεροί, δεξιοί, κεντρώοι… Άλλοι 
με λάθος αποφάσεις, ακολουθώντας τις 
οδηγίες των τιμονιέρηδων των κομμά-
των τους, και άλλοι με την απάθεια, την 
ύπνωση της συνείδησής μας και την 
ηθική μας πώρωση,  αλλά… 

Η στιγμή αυτή δεν προσφέρεται για 
άλλο ένα αδερφοφάγωμα. Το αδερφο-
φάγωμα και η διχόνοια είναι που μας 
οδήγησαν στην «Γέεννα του Πυρός». 
Δεν έχουμε την πολυτέλεια να αυτο-
μαστιγωνόμαστε άλλο. Πρέπει όλοι να 
αφήσουμε πίσω τα λάθη, την κακό-
νοια, τα μίση, τις κομματικές μας θέσεις 
και επιδιώξεις και να επικεντρωθούμε 
σε έναν κοινό στόχο. Που δεν μπορεί 
να είναι άλλος από την απελευθέρωση 
της πατρίδας μας…

Θέλω να πιστεύω, πως το καλό του 
τόπου μας θέλουμε όλοι. Και επειδή 
πολλά γράφονται για «χρυσές ευκαιρίες» 
που χάθηκαν στο παρελθόν, ταπεινή 
μου άποψη και πάλι είναι πως ποτές 
δεν μας παρουσίασαν κάποιο σχέδιο, 
πίσω από το οποίο να μην κρύβονταν τα 
ύπουλα σχέδια των Άγγλων και η αμετά-
βλητη επιδίωξη της Τουρκίας να κάνει 
την Κύπρο δικό της μαχαλά. Ταπεινά 
επισημαίνω πως η τάχατες «απελευ-
θέρωση» και επανένωση, που συχνά 
μάς τάζουν, δεν πρόκειται να έρθουν αν 
υπογράψουμε μια λύση με την οποία 
θα αποδεχθούμε…

· Παρουσία τουρκικών στρατευμάτων 
στο νησί.

· Μονομερές δικαίωμα της Τουρ-
κίας να εισβάλλει στην Κύπρο κατά το 
δοκούν, με την δικαιολογία πως θέλει 
να προστατεύσει τους Τουρκοκύπριους 
συμπατριώτες μας. 

· Αν αποδεχθούμε την υφιστάμενη 
εθνοκάθαρση - Έγκλημα Πολέμου.

· Αν αποδεχθούμε την εγκατάσταση 
εκατοντάδων χιλιάδων Ογούζων από 
την Ανατολία - Έγκλημα Πολέμου.

· Αν αποδεχθούμε πως το 18% της 
μειονότητας μιας χώρας ισούται με το 82%. 

· Αν αποδεχθούμε τον διαχωρισμό του 
λαού βάσει της εθνικής του προέλευσης και 
των θρησκευτικών του πιστεύω – Απαρ-
τχάιντ. Ενάντια στα ανθρώπινα δικαιώματα 
και μη αποδεχτό από τον ΟΗΕ. 

· Αν αποδεχθούμε πως οι πρόσφυγες, 
οι οποίοι θα επιλέξουν να επιστρέψουν 
πίσω στις περιουσίες τους, κάτω από 
τουρκοκυπριακή διοίκηση, δεν θα έχουν 
δικαίωμα ψήφου. Για να διατηρήσουν 
την πλειοψηφία οι Τουρκοκύπριοι και 
οι εκατοντάδες εγκάθετοι της Τουρκίας.

· Αν αποδεχθούμε πως το 18% θα 
έχει veto στην κεντρική κυβέρνηση με 
όλα τα αυτονόητα επακόλουθα.

Αυτά είναι μόνο μερικά από τα «μικρά 
γράμματα» ενός βρόμικου παιχνιδιού 
που παίζεται πίσω από την πλάτη μας. 
Μιας λύσης «φάμπρικα» με στημένη 
τράπουλα και μεσοπρόθεσμο στόχο 
τον εξισλαμισμό της Κύπρου και τον 

πλήρη αφανισμό της ρωμιοσύνης από 
την Πέτρα του ΡΩΜΙΟΥ. 

Το μόνο που θα καταφέρουμε, υπο-
γράφοντας μια τέτοια λύση,  είναι τη 
ΝΟΜΙΜΟΠΟΙΗΣΗ των τουρκικών 
επιδιώξεων. Κάτι που κάναμε το 1959, 
ανοίγοντας διάπλατα την πόρτα στην 
Τουρκία να εισβάλει «ΝΟΜΙΜΑ» στην 
Κύπρο. 

Εμφατικά τονίζω πως δεν έχω κανένα 
απολύτως πρόβλημα να συνυπάρξω 
με τους Τουρκοκύπριους συμπατρι-
ώτες μου. Φτάνει αυτό να γίνει σε μια 
πραγματικά επανενωμένη πατρίδα. Μια 
πατρίδα χωρίς σύνορα. Χωρίς διαχω-
ρισμούς και επεμβατικά δικαιώματα. 

Ναι! Γνωρίζω πολύ καλά πως κάθε 
μέρα που περνά, είναι σε βάρος μας. 
Πως η Τούρκοι εδραιώνονται όλο και 
περισσότερο στις αλυσόδετες περιοχές 
του νησιού μας. Όλα όσα κάνουν, όμως,  
είναι ΠΑΡΑΝΟΜΑ! Ζω με την ελπίδα 
πως κάποια μέρα θα ανατραπούν οι 
ισορροπίες των γεωπολιτικών συμφε-
ρόντων των μεγάλων στην Ανατολική 
Μεσόγειο. Κι η Τουρκία θα αναγκαστεί 
να αποσύρει και τον «τελευταίο Τούρκο 
στρατιώτη από το νησί», όπως πρόσφατα 
δήλωσε ο Μπομπ Μενέντεζ… Ευχολόγια 
θα πει κάποιος. Προτιμώ όμως να ζω με 
ευχολόγια και την ελπίδα πως κάποια 
μέρα… ίσως… ο Θεός είναι μεγάλος... 
Παρά να νομιμοποιήσω τα «Λάφυρα 
Πολέμου» των Τούρκων με τη δική 
μου υπογραφή!

Δεν με ξεγελούν άλλο οι τσαρλατάνοι!

Της Κυριακής
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Εγκλωβισμένοι σε διχοτομική λύση

Αν δεν υπάρξει εθνική αφύπνιση της νεολαίας,
η Κύπρος δεν πρόκειται να απελευθερωθεί 

Η σύγχρονη Ευρωπαία της Κύπρου: 
Η γυναίκα στη θέση που της αξίζει
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

Η
πολυαναμενόμενη ου-
κρανική αντεπίθεση 
άρχισε. Αν και είναι 
νωρίς ακόμα για να 
εξαχθούν ασφαλή 
συμπεράσματα, οι 
πρώτες ενδείξεις 

μαρτυρούν ότι οι ρωσικές δυνάμεις 
είχαν προετοιμαστεί, αναπτύσσοντας 
ισχυρές άμυνες. Από την πλευρά τους 
οι Ουκρανοί πάντως αποφεύγουν τον 
χαρακτηρισμό «αντεπίθεση» και δικαιο-
λογούν τα «χλιαρά» αποτελέσματα, εξη-
γώντας ότι οι επιχειρήσεις αυτές είναι 
«αναγνωριστικές» για να δοκιμάσουν 
τις αντοχές της ρωσικής άμυνας. Με 
την έναρξη της αντεπίθεσης, άρχισε η 
«μουρμούρα» για την απουσία των F-16, 
τα οποία θα μπορούσαν να αλλάξουν 
τις ισορροπίες στο πεδίο της μάχης, 
αλλά εκτιμάται ότι οι Ουκρανοί δεν 
θα τα λάβουν εγκαίρως. Οι τελευταίες 
εξελίξεις επί του εδάφους δημιουργούν 
νέα δεδομένα, με τους αναλυτές να προ-
βαίνουν σε εκτιμήσεις για τα σενάρια της 
έκβασης της ουκρανικής αντεπίθεσης. 

Τα μέτωπα της αντεπίθεσης
Μετρώντας τις λέξεις του ο Ζελένσκι 

έδωσε το σήμα για την έναρξη της πο-
λυαναμενόμενης αντεπίθεσης για την 
ανακατάληψη των κατεχόμενων ουκρα-
νικών εδαφών που πήρε η Ρωσία κατά 
τη διάρκεια του πολέμου. «Ενέργειες 
αντεπίθεσης και άμυνας βρίσκονται 
σε εξέλιξη στην Ουκρανία και δεν θα 
μιλήσω γι’ αυτές λεπτομερώς. Πρέπει 
να έχετε εμπιστοσύνη στους στρατιώτες 

Η επόμενη ημέρα της μεγάλης 
ουκρανικής αντεπίθεσης

μας και εγώ τους εμπιστεύομαι». 
Η «ιδέα» της ουκρανικής αντεπίθεσης 

συζητείτο εδώ και μήνες. Αλλά, σύμφωνα 
με ειδικούς, η λέξη «αντεπίθεση» ίσως 
είναι παραπλανητική, καθώς δεν αποτελεί 
μια μεμονωμένη ενέργεια που άρχισε 
ξαφνικά το Σάββατο, 10 Ιουνίου. Στην 
πραγματικότητα, οι ουκρανικές δυνάμεις 
προσπαθούσαν να αποδιοργανώσουν 
τις άμυνες τις Ρωσίας, ενώ η λεγόμενη 
«αντεπίθεση» ουσιαστικά σηματοδοτεί το 
επόμενο στάδιο, που είναι η ανακατάλη-
ψη εδαφών. Πολλοί Ουκρανοί μάλιστα 
θεωρούν ότι δεν πρέπει να αποκαλείται 
αντεπίθεση αλλά «επίθεση-ευκαιρία» 
για να διώξουν τους Ρώσους από τη 
χώρα τους. 

Πλέον η πρώτη γραμμή του πολέμου 
βρίσκεται στα νότια και τα ανατολικά. Σε 
αντίθεση με την αντεπίθεση του περασμέ-
νου χρόνου, δεν θα υπάρχει το στοιχείο 
της έκπληξης. Μετά την ανακατάληψη 
του Χαρκόβου και της Χερσώνας, η ζώνη 
μεταξύ της Ζαπορίζιας και της Αζοφικής  
Θάλασσας πιθανότατα θα αποτελέσει 
το κύριο σημείο ενδιαφέροντος για τον 
ουκρανικό στρατό. Έτσι κι αλλιώς οι επι-
χειρήσεις στη συγκεκριμένη περιοχή 
έχουν κλιμακωθεί τον τελευταίο μήνα. Τα 
κέρδη των ουκρανικών δυνάμεων στη 
Ζαπορίζια θα μπορούσαν να επιφέρουν 
ένα σημαντικό πλήγμα στην εκστρατεία 
της Ρωσίας, αφού ίσως ο σημαντικότερος 
στόχος του Κιέβου είναι να αποκόψει τον 
λεγόμενο «νότιο διάδρομο» που συνδέει 
τη Ρωσία με την Κριμαία, μια περιοχή 
που κατέχεται από ισχυρές ρωσικές δυ-
νάμεις και ελάχιστα έχει αλλάξει από 
την αρχή του πολέμου. Εάν το πετύχει 
αυτό, θα αποκόψει τα στρατεύματα της 
Ρωσίας στα δυτικά και θα δυσκόλευε 
τον ανεφοδιασμό τους από την Κριμαία.

Πάντως, αν και είναι ακόμα πρώιμο 
για ασφαλή συμπεράσματα, οι πρώτες 
ημέρες της αντεπίθεσης δείχνουν ότι οι 
ρωσικές άμυνες κρατούν γερά. Δυτι-
κοί αναλυτές όμως εκτιμούν ότι η Ου-
κρανία ακόμα δεν έχει εξαπολύσει το 
μεγαλύτερο μέρος των δυνάμεών της, 
αφού οι επιθέσεις που κάνει τώρα εί-
ναι αναγνωριστικές, οι οποίες έχουν 
σκοπό να αποκαλύψουν το βάθος και 
τη δύναμη της ρωσικής άμυνας και να 
ανακαλύψουν πιθανά κενά σε αυτή. Από 
την άλλη, τα εδαφικά κέρδη, έστω και 
μερικά τετραγωνικά χιλιόμετρα, έχουν 
σημασία για το ηθικό των Ουκρανών 
στρατιωτών. Μάλιστα, οι αξιωματούχοι 
στο Κίεβο ελπίζουν ότι αντίστροφη αντί-

ΟΙ ΤΕΛΕΥΤΑΙΕΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΕΠΙ 
ΤΟΥ ΕΔΑΦΟΥΣ ΔΗΜΙΟΥΡΓΟΥΝ 
ΝΕΑ ΔΕΔΟΜΕΝΑ, ΜΕ ΤΟΥΣ 
ΑΝΑΛΥΤΕΣ ΝΑ ΠΡΟΒΑΙΝΟΥΝ 
ΣΕ ΕΚΤΙΜΗΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΣΕΝΑ-
ΡΙΑ ΤΗΣ ΕΚΒΑΣΗΣ ΤΗΣ ΟΥ-
ΚΡΑΝΙΚΗΣ ΑΝΤΕΠΙΘΕΣΗΣ 
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δραση θα έχει στο ηθικό του ρωσικού 
στρατού και θα χάσουν τη θέλησή τους 
να πολεμήσουν. 

Ρητορικά πάντως ο Ζελένσκι δια-
τείνεται ότι σκοπεύει να ανακαταλάβει 
όλα τα εδάφη που ελέγχονται από τη 
Ρωσία, μέσα στα οποία και την Κριμαία. 
Εντούτοις, αμφισβητείται εάν ρεαλιστι-
κά μπορεί να επιτευχθεί κάτι τέτοιο σε 
αυτήν τη φάση του πολέμου. 

Πού είναι τα F-16;
Πολλοί στρατιωτικοί αναλυτές θε-

ωρούν ότι τα F-16, τα οποία έχουν τη 
δυνατότητα να αλλάξουν σημαντικά τις 

ισορροπίες στο πεδίο της μάχης, μπορεί 
να φθάσουν πολύ αργά για να διαδρα-
ματίσουν κάποιο ρόλο στην ουκρανική 
αντεπίθεση.

Τα F-16 θα μπορούσαν να χρησι-
μοποιηθούν εν μέρει σε βοήθεια των 
ουκρανικών χερσαίων δυνάμεων για τη 
χρήση όπλων υψηλής ακρίβειας εναντίον 
ρωσικών κέντρων υλικοτεχνικής υπο-
στήριξης πίσω από τις εχθρικές γραμμές, 
για την υποστήριξη της αντεπίθεσης. 
Εκτός από την επιμελητεία, τα F-16 
θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν 
εναντίον ρωσικών κόμβων διοίκησης 
και ελέγχου, οι οποίοι εδρεύουν στην 

κατεχόμενη Κριμαία. Ο ρωσικός στό-
λος της Μαύρης Θάλασσας, ο οποίος 
λειτουργεί καλά στην ανοικτή θάλασσα 
και εκτός εμβέλειας μη επανδρωμένων 
αεροσκαφών ή πυραύλων «κρουζ» με 
βάση την ξηρά, θα ήταν ένας εύκολος 
στόχος.

Από πλευράς του το αμερικανικό 
Πεντάγωνο, διά του εκπροσώπου Τύ-
που του επιβεβαίωσε τους φόβους των 
Ουκρανών, σημειώνοντας ότι η αποστο-
λή των F-16 στην Ουκρανία αποτελεί 
μακροπρόθεσμο σχεδιασμό και δεν 
σχετίζεται καθόλου με την ουκρανική 
αντεπίθεση. 
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Η Ανατολική Ευρώπη στη 
μετακομμουνιστική εποχή

Μετά την πτώση του κομμουνισμού 
και τη διάλυση της Σοβιετικής 
Ένωσης, οι πρώην κομμουνι-
στικές χώρες της Ανατολικής 

Ευρώπης πορεύθηκαν άμεσα προς τη Δύση 
και συνασπίζονταν για να γίνουν μέλη του 
ΝΑΤΟ, πράγμα το οποίο επετεύχθη, μερικές 
δε απ’ αυτές τις χώρες έγιναν επίσης μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ). 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν μπορεί, προς το 
παρόν τουλάχιστον, να έχει αυτόνομη  άμυνα, να 
μπορεί, με άλλα λόγια, να υπερασπίσει τα εδάφη 
της χωρίς την ηγεσία και βοήθεια των ΗΠΑ και 
του ΝΑΤΟ. Οι μεγάλες, όμως, χώρες της Ένωσης 
προσπαθούν να απεξαρτηθούν από τις ΗΠΑ, όσο 
είναι δυνατόν, και να πείσουν τις χώρες της Ανα-
τολικής Ευρώπης ότι πράττουν τούτο.

Έτσι, κατά την τελευταία περιοδεία του ο 

Γάλλος Πρόεδρος Μακρόν στη Σλοβενία και 
Μόλντοβα είχε ως σκοπό να επιβεβαιώσει τους 
εταίρους του της Ανατολικής και Κεντρικής 
Ευρώπης για τη δέσμευση της Γαλλίας να υπο-
στηρίξει την Ουκρανία στον πόλεμο εναντίον 
της Ρωσίας (βλ. Pierre Vimont, “Macron in 
Eastern Europe: Reassure, Shore Up, Move 
Forward”, Carnegie Europe, 7/6/2023). 

O Γάλλος Πρόεδρος ενθάρρυνε τους συνομι-

λητές του να βοηθήσουν κι αυτοί την Ουκρανία. 
Δήλωσε καθαρά ότι δεν είναι αποδεκτή μια άμεση 
παύση των εχθροπραξιών που θα αναγνώριζε 
την προσάρτηση στη Ρωσία των ουκρανικών 
εδαφών που κατελήφθησαν από τη Ρωσία (ενθ.).

Ο κ. Μακρόν μίλησε για μιαν ευρωπαϊκή 
στρατιωτική αυτονομία και ένα σημαντικό ευρω-
παϊκό μέρος στη στρατιωτική  ισχύ του ΝΑΤΟ.

Είναι φανερό ότι οι μεγάλες δυνάμεις στην 

Ευρώπη σκέφτονται για μια προσπάθεια στρα-
τιωτικής και γενικά ανεξαρτητοποίησης από 
τις Ηνωμένες Πολιτείες και το ΝΑΤΟ. Επίσης 
για μια  ενδυνάμωση της Ευρώπης, συμπε-
ριλαμβανομένης και μιας επέκτασης της ΕΕ.

Όλοι αυτοί είναι πολύ καλοί στόχοι. Είναι, 
όμως, δύσκολο να επιτευχθούν τουλάχιστον 
στο βραχυπρόθεσμο μέλλον. Βαίνουν, φυσικά, 
προς τη σωστή κατεύθυνση. 

ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ, Barris-
ter-at-law (Lincoln’s Inn, London), Διδάκτωρ 
Πολιτικών Επιστημών & Διεθνών Σχέσεων 
(Η.Ε.Ι., Γενεύης, Ελβετίας), Πρώην Μέλος 
της Γενικής Γραμματείας του ΟΗΕ στο Τμήμα 
των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Πρώην 
Επιμελητής του Πάντειου Πανεπιστημίου, 
c.a.theodoulou@cytanet.com.cy

Με βάση αυτά τα δεδομένα, 
αναλυτές προσπαθούν 
να «προβλέψουν» ποια 
μπορεί να είναι η έκβαση 

της νέας ουκρανικής αντεπίθεσης και 
ποιες προεκτάσεις δύναται να πάρει 
για το μέλλον της πολύμηνης αυτής 
εμπόλεμης σύγκρουσης. 

Σύμφωνα με τη Real Clear Defense, 
το πρώτο σενάριο είναι ο ουκρανικός 
στρατός να πετύχει την ανακατάληψη 
της μεγαλύτερης έκτασης των κατε-
χόμενων περιοχών και να αποκόψει 
τον «νότιο διάδρομο» που συνδέει τη 
Ρωσία με την Κριμαία. Στο βέλτιστο για 
το Κίεβο αυτό σενάριο, οι δυνάμεις της 
Ρωσίας αποδυναμώνονται και οπισθο-
χωρούν, ανοίγοντας μάλιστα τον δρό-

μο του ουκρανικού στρατού προς την 
απελευθέρωση της Κριμαίας. Κάποιοι 
αισιόδοξοι αναλυτές εκτιμούν ότι οι 
ουκρανικές δυνάμεις θα μπορούσαν 
να επικρατήσουν, αφού οι ρωσικές 
δυνάμεις ενδέχεται να μην είναι σε 
θέση να διεξαγάγουν αποτελεσματι-
κή υποστήριξη αέρος-εδάφους για 
επιχειρήσεις ευρύτερης κλίμακας. 

Το δεύτερο σενάριο προνοεί μερική 
επιτυχία της ουκρανικής αντεπίθεσης. Σε 
αυτό το σενάριο οι δυνάμεις του Κιέβου 
ανακαταλαμβάνουν κάποιες περιοχές 
αλλά δεν καταφέρνουν να σπάσουν 
τον «νότιο διάδρομο» και αφήνουν το 
Κρεμλίνο να διατηρήσει τον έλεγχο 
της γέφυρας των στενών του Κερτς. 
Το τρίτο σενάριο, αν και αποκλείει την 

ικανότητα της Ρωσίας να ανακαταλά-
βει εδάφη που κατείχε πριν από την 
περσινή αντεπίθεση, προβλέπει την 
«παγίωση» της σημερινής κατάστασης 
επί του εδάφους και τη μη ανακατά-
ληψη σημαντικών εδαφών από τους 
Ουκρανούς. Ο λόγος, σύμφωνα με την 
ανάλυση, μπορεί να είναι η αδυναμία 
του Κιέβου να ελέγξει αποτελεσματικά 
μία τέτοιου εύρους επιχείρηση. 

Το τρίτο αυτό σενάριο, σύμφωνα 
με τους αναλυτές, δεν αποκλείεται να 
οδηγήσει σε κατάπαυση του πυρός, η 
οποία θα φέρει αλυσιδωτές εξελίξεις. Για 
παράδειγμα, δεν νοείται οποιαδήποτε 
ουκρανική κυβέρνηση να παραμείνει 
στην εξουσία εάν διαπραγματευτεί μια 
πολιτική διευθέτηση, η οποία θα αφή-

σει στον έλεγχο της Ρωσίας ουκρανικά 
εδάφη, μέσα στα οποία και η Κριμαία. 
Γι’ αυτό τα αποτελέσματα της αντεπίθε-
σης και οι μελλοντικές μάχες μπορούν 
να επηρεάσουν τις διαπραγματευτικές 
θέσεις για τη διευθέτηση της όποιας 
εκεχειρίας. Από την άλλη, όμως, η πιο 
ρεαλιστική έκβαση, εάν η ουκρανική 
αντεπίθεση δεν πετύχει, είναι η συνέχιση 
του πολέμου και η μετατροπή του προ-
οδευτικά σε μια παγωμένη σύγκρουση. 
Όπως έγινε και στο Ντομπάς το 2014, 
η Ρωσία θα μπορούσε να αναπτύξει 
ισχυρές στρατιωτικές δυνάμεις στα νέα 
«σύνορα», απέχοντας από επιθετικές 
ενέργειας και κρατώντας «ζωντανή» τη 
σύγκρουση με κτυπήματα με drones 
και πυροβόλα. 

Ποια τα σενάρια;

Μετρώντας τις λέξεις 
του ο Ζελένσκι έδωσε 

το σήμα για την έναρξη 
της πολυαναμενόμενης 

αντεπίθεσης για 
την ανακατάληψη 
των κατεχόμενων 

ουκρανικών εδαφών 
που πήρε η Ρωσία κατά 
τη διάρκεια του πολέμου 



Της Κυριακής

«Κίτρινη προειδοποίηση»
για κλιματικούς μετανάστες

Τ
α επόμενα χρόνια, η 
κλιματική αλλαγή θα 
μπορούσε να αναγκάσει 
εκατοντάδες εκατομ-
μύρια ανθρώπους να 
εγκαταλείψουν τα σπίτια 
τους. Εκείνοι στις φτω-

χότερες περιοχές του κόσμου θα πλη-
γούν περισσότερο. Πόσο έτοιμες είναι 
οι κυβερνήσεις για να αντιμετωπίσουν 
αυτήν  την πρόκληση; Θα έπρεπε να 
σχεδιαστεί εκ των προτέρων μια πανευ-
ρωπαϊκή στρατηγική μετανάστευσης, 
που θα λαμβάνει υπόψη τον παράγοντα 
κλίμα; Αν σήμερα υπάρχει μια τεράστια 
διαμάχη σχετικά με το ποιος δικαιούται 
άσυλο, τι θα γίνει τα επόμενα χρόνια και 
πώς θα διαπιστώνεται ότι ο εκτοπισμός 
όντως οφείλεται στην κλιματική αλλαγή; 

Η κλιματική διάσταση του μετανα-
στευτικού βασίζεται στην εργασία των 
ερευνητών που δημοσιεύτηκε για 
πρώτη φορά στα Πρακτικά της Εθνι-
κής Ακαδημίας Επιστημών το 2020, 
η οποία διαπίστωσε ότι τα τελευταία 
6.000 χρόνια οι άνθρωποι έλκονται 
προς ένα στενό εύρος θερμοκρασιών 
και επιπέδων βροχόπτωσης, που υπο-
στηρίζουν τη γεωργία και αργότερα την 
οικονομική ανάπτυξη. Αυτή η μελέτη 
προειδοποίησε ότι η θέρμανση θα έκανε 
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αυτές τις συνθήκες άπιαστες για τα ανα-
πτυσσόμενα τμήματα της ανθρωπότητας 
και διαπίστωσε ότι ενώ μόλις το 1% της 
επιφάνειας της Γης είναι τώρα αφόρητα 
ζεστό, σχεδόν το 20% θα μπορούσε να 
είναι μέχρι το 2070.

Αριθμοί και προβλέψεις 
που τρομάζουν 

Ο όρος «κλιματικοί μετανάστες» 
επινοήθηκε για πρώτη φορά για να 
περιγράψει την αυξανόμενη μεγάλης 
κλίμακας μετανάστευση και τις διασυ-
νοριακές μαζικές μετακινήσεις ανθρώπων 
που προκλήθηκαν εν μέρει από τέτοιες 
καταστροφές που σχετίζονται με τις και-
ρικές συνθήκες. Ένας από τους λόγους γι’ 
αυτό είναι η έλλειψη σαφούς ορισμού για 
«κλιματικούς μετανάστες» και η απουσία 
διεθνών οργανισμών και θεσμών για την 
αντιμετώπιση και αποσαφήνιση του ζη-
τήματος. Οι «κλιματικοί πρόσφυγες» δεν 
καλύπτονται από τη Σύμβαση του 1951 
σχετικά με το καθεστώς των προσφύγων, 
η οποία προστατεύει άτομα που έχουν 
βάσιμο φόβο δίωξης για φυλετικούς, 
θρησκευτικούς ή άλλους λόγους, ούτε 
είναι επιλέξιμοι για προστασία βάσει 
της Σύμβασης. Τα επίσημα στοιχεία για 
τους κλιματικούς πρόσφυγες είναι ου-

σιαστικά ανύπαρκτα -  γι› αυτό πολλοί 
τους αποκαλούν «ξεχασμένα θύματα της 
κλιματικής αλλαγής».

Ενόψει της αύξησης της παγκόσμιας 
θερμοκρασίας, ο Διεθνής Οργανισμός 
Μετανάστευσης (ΔΟΜ) προβλέπει ότι 
ο αριθμός των «περιβαλλοντικών μετα-
ναστών» το 2050 θα μπορούσε να είναι 
μεταξύ 25 και 1 δισεκατομμυρίου. Μέ-
χρι τα τέλη αυτού του αιώνα, σύμφωνα 
με μια μελέτη που δημοσιεύθηκε τον 
περασμένο μήνα στο περιοδικό Nature 
Sustainability, 3 έως 6 δισεκατομμύρια 
άνθρωποι, ή μεταξύ του ενός τρίτου και 
του μισού της ανθρωπότητας, θα μπο-
ρούσαν να παγιδευτούν εκτός αυτής της 
ζώνης, αντιμετωπίζοντας υπερβολική ζέ-

στη, έλλειψη τροφίμων και υψηλότερα 
ποσοστά θνησιμότητας, εκτός εάν οι εκ-
πομπές περιοριστούν απότομα ή εάν 
«διευκολυνθεί» η μαζική μετανάστευση.

Η απουσία νομικού 
καθεστώτος 

Εκατομμύρια κλιματικοί μετανάστες 
αναμένεται να μετακομίσουν στην Ευρώ-
πη καθώς προσπαθούν να ξεφύγουν από 
τις δύσκολες οικονομικές συνθήκες που 
επιδεινώνονται από τις πλημμύρες, την 
ξηρασία, την καταστροφή των φυσικών 
πόρων και άλλες αρνητικές επιπτώσεις της 
κλιματικής αλλαγής. Το Διεθνές Κέντρο 
για την Κλιματική Αλλαγή και Ανάπτυ-
ξη ισχυρίζεται ότι «οι κυβερνήσεις θα 
πρέπει να δημιουργήσουν ένα νομικό 
καθεστώς για τους εκτοπισμένους λόγω 
της κλιματικής αλλαγής και να βοηθή-
σουν να αλλάξει η στάση του κοινού 
απέναντι στους πρόσφυγες». 

Ορισμένοι ειδικοί λένε ότι η Ευρώπη 
πρέπει να αναλάβει δράση καθιερώ-
νοντας δικαιοδοσία για την προστασία 
των εκτοπισμένων λόγω της κλιματικής 
αλλαγής.

Συνολικά, ο παγκόσμιος πληθυσμός 
εξακολουθεί να αυξάνεται, ιδιαίτερα σε 
ορισμένες από τις περιοχές που έχουν 

πληγεί περισσότερο από την κλιματική 
αλλαγή και τη φτώχια. Οι πληθυσμοί στην 
Αφρική αναμένεται να τριπλασιαστούν 
σχεδόν μέχρι το 2100, παρόλο που οι 
πληθυσμοί αλλού επιβραδύνουν την 
ανάπτυξη. Αυτό σημαίνει ότι θα υπάρχει 
μεγαλύτερος αριθμός ανθρώπων στις 
ίδιες τις περιοχές που είναι πιθανό να 
επηρεαστούν περισσότερο από την 
υπερβολική ζέστη, την ξηρασία και τις 
καταστροφικές καταιγίδες. Ένας μεγαλύ-
τερος αριθμός ανθρώπων θα χρειαστούν 
επίσης τρόφιμα, νερό, ρεύμα, στέγαση 
και πόρους, όπως γίνεται όλο και πιο 
δύσκολο να προμηθεύονται.

Τα βαθύτερα αίτια 
του μεταναστευτικού 

Στην όλη συζήτηση που διεξάγεται 
διεθνώς για το μεταναστευτικό υπάρχει 
μια ανησυχητική τάση που ισχυρίζεται ότι 
οι περισσότερες χώρες στον Παγκόσμιο 
Βορρά αντιμετωπίζουν μια δημογραφι-
κή κρίση, στην οποία οι άνθρωποι δεν 
έχουν αρκετά μωρά για να υποστηρίξουν 
έναν γηράσκοντα πληθυσμό. Σε αυτό 
το πλαίσιο, προβάλλεται η άποψη ότι η 
διαχειριζόμενη μαζική μετανάστευση θα 
μπορούσε έτσι να βοηθήσει σε πολλά από 
τα μεγαλύτερα προβλήματα του κόσμου, 
μειώνοντας τον αριθμό των ανθρώπων 
που ζουν σε συνθήκες φτώχιας και κλι-
ματικής καταστροφής και βοηθώντας τις 
βόρειες οικονομίες να δημιουργήσουν 
το εργατικό τους δυναμικό. 

Αξιοσημείωτη, πάντως, είναι η παρα-
τήρηση του καθηγητή Ιωάννη Κωτούλα, 
«Μακροϊστορικά αίτια της σύγχρονης 
μαζικής μετανάστευση», ο οποίος ση-
μειώνει: «H μαζική μετανάστευση δεν 
προκαλείται από τους πολέμους, οι πό-
λεμοι είναι η επιφάνεια στο επίπεδο του 
βραχέος χρόνου, όχι η βαθιά δομή και 
η μακρά διάρκεια της ιστορίας, οι συ-
γκρούσεις προκαλούν περιοδικές ροές 
προσφύγων. Η μαζική μετανάστευση 
οφείλεται στην υπεργεννητικότητα της 
δημογραφικής ενδοχώρας της Ευρώπης 
(Μέση Ανατολή-υποσαχάρια Αφρική), 
ιδίως της υποσαχάριας Αφρικής. Η Νι-
γηρία από 45 εκ. το 1960, σήμερα έχει 
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213 εκ., θα φθάσει τα 459 εκ. το 2050 
και το 1,3 δις το 2100. Το 1900 όλη η 
υποσαχάρια Αφρική είχε μόλις 95 εκ. 
πληθυσμό, το 2050 θα έχει 2,2 δις και 
το 2100 4,8 δις. Οι αριθμοί είναι απλώς 
ασύλληπτοι. Η Ευρώπη δεν χρειάζεται 
πλέον μετανάστες, η τεχνολογία προκαλεί 
μαζική ανεργία και απώλεια εκατομ-
μυρίων θέσεων εργασίας».

Σύμπλευση κοσμοπολίτικου 
φιλελευθερισμού  
και σοσιαλιστών διεθνιστών 

Επί της ουσίας είναι ενδιαφέρον ότι, 
για το μεταναστευτικό, οι δυο μέχρι 
σήμερα κυρίαρχες κοσμοθεωρίες, οι 
κοσμοπολίτες φιλελεύθεροι και οι σοσι-
αλιστές διεθνιστές, αν και ξεκινούν από 
διαφορετικές αφετηρίες, συνταυτίζονται. 
Οι πρώτοι πιστεύουν ότι το αόρατο χέρι 
της αγοράς θα λύσει κάθε ζήτημα ένταξης 
και ενσωμάτωσης των μεταναστών, ενώ 
οι δεύτεροι ελπίζουν ότι το εισαγόμενο 
προλεταριάτο από χώρες της Ασίας και 
της Αφρικής θα βοηθήσει στην υλοποί-
ηση της λεγόμενης «κοινωνικής επα-
νάστασης» που ευαγγελίζονται. Κάπως 
έτσι οι θιασώτες των ανοικτών συνόρων, 
που στηρίζονται από ύποπτες ΜΚΟ και 
επαγγελματίες «ανθρωπιστές», δίνουν 
άλλοθι και αφήνουν στο απυρόβλητο 
τούς λαθρέμπορους που ευθύνονται σε 
μεγάλο βαθμό για τους θανάτους στις 
θάλασσες της Μεσογείου. 

Η Ευρώπη καλείται σήμερα να 
αντιμετωπίσει με ρεαλισμό τον μινώ-
ταυρο της λαθρομετανάστευσης πριν 
η κατάσταση γίνει μη αναστρέψιμη για 
τις δυτικές κοινωνίες και ιδιαίτερα για 
τις χώρες υποδοχής-πρώτης γραμμής 
όπως είναι η Κύπρος, η Ελλάδα, η Ιτα-
λία και η Μάλτα, που επωμίζονται το 
μεγαλύτερο βάρος. Η λύση θα πρέπει 
να επικεντρωθεί στη βελτίωση των 
συνθηκών ζωής στις χώρες απ’ όπου 
ξεκινούν τα μεγαλύτερα μεταναστευτικά 
ρεύματα. Ο παράγοντας κλιματική αλ-
λαγή περιπλέκει πλέον την προσέγγιση 
αυτή, καθώς οι εστίες μετανάστευσης 
καθώς και οι τελικοί προορισμοί ίσως 
διαφοροποιηθούν. 

Σε μιαν από τις μεγαλύτερες τρα-
γωδίες στα νερά της Μεσογείου 
εξελίσσεται το ναυάγιο ανοι-
χτά της Πύλου. Οι ελπίδες για 

επιζώντες σβήνουν, καθώς τα τελευταία 
24ωρα δεν έχει βρεθεί ούτε ένας, με τους 
άνδρες του Λιμενικού να ανασύρουν από 
τη θάλασσα μόνο πτώματα. Παράλληλα, 
ο αριθμός των αγνοουμένων παραμένει 
ακόμη άγνωστος, με μαρτυρίες επιζώ-
ντων να κάνουν λόγο για 500 έως 700 
άτομα μέσα στο σκάφος που βυθίστηκε 
- μεταξύ των οποίων δεκάδες γυναίκες 
και παιδιά. Τα σωστικά συνεργεία πλέον 
φοβούνται ότι το αλιευτικό παρέσυρε 
μαζί του στον βυθό εκατοντάδες μετα-
νάστες που βρισκόταν κλειδωμένοι στα 
αμπάρια του. Άλλωστε, οι διασωθέντες 
ανέρχονται μόλις στους 104. 

Χειροπέδες σε 9 διακινητές 
Μετά από μια μακρά προανακριτική 

διαδικασία το Λιμενικό προχώρησε στη 
σύλληψη 9 ατόμων, που φέρονται να 
είναι διακινητές, μέλη παράνομου δου-
λεμπορικού κυκλώματος, που οδήγησε 
στον θάνατο εκατοντάδες ανθρώπους. 
Όπως έγινε γνωστό, είναι όλοι αιγυπτι-
ακής καταγωγής, κάτι που φαίνεται να 
συνδέεται με το γεγονός που προέκυψε 
από τις καταθέσεις των διασωθέντων 

ότι το σκάφος δεν είχε ξεκινήσει από τη 
Λιβύη, αλλά από την Αίγυπτο. Απέπλευσε 
άδειο, ενώ η Λιβύη ήταν ενδιάμεσος 
σταθμός, όπου επιβιβάστηκαν όλοι οι 
μετανάστες για να πάνε στην Ιταλία. 
Πρόσφυγες και μετανάστες ήταν αυτοί 
που τους υπέδειξαν ως διακινητές. Οι 
συλληφθέντες αντιμετωπίζουν τις κα-
τηγορίες της σύστασης εγκληματικής 
οργάνωσης και της παράνομης διακί-
νησης μεταναστών. Κατά πληροφορίες, 
ο καπετάνιος του αλιευτικού πνίγηκε. 

Οι πληροφορίες θέλουν το κύκλωμα 
διακίνησης να είχε σελίδα στο facebook, 
όπου είχαν αποταθεί οι απελπισμένοι 
μετανάστες και πρόσφυγες αναζητώντας 
τη δική τους «Γη της Επαγγελίας» στην 
Ευρώπη και μάλιστα η ταρίφα ήταν από 
4.000 έως 6.000 δολάρια το κεφάλι. 

Οι δραματικές στιγμές πριν 
από το ναυάγιο 

Τις τελευταίες στιγμές πριν από την 
τραγωδία το σκάφος του Λιμενικού είχε 
πλησιάσει το ασφυκτικά γεμάτο από με-
τανάστες αλιευτικό, του οποίου είχε πλέον 
σβήσει η μηχανή. Ούτε σπιθαμή κενού 
χώρου στο σκάφος, που λίγη ώρα αργότερα 
μετατράπηκε σε πλωτό νεκροταφείο. Είχε 
προορισμό την Ιταλία και εντοπίστηκε από 
εναέριο μέσο της Frontex. Την Τρίτη, 13 
Ιουνίου, στις 11.00 το Κέντρο Επιχειρήσε-
ων της Ρώμης ενημέρωσε το Ενιαίο Κέντρο 
Συντονισμού Έρευνας και Διάσωσης. Στις 
15:35 ελικόπτερο του ελληνικού Λιμενι-
κού το εντόπισε να έχει σταθερή πορεία 
προς Ιταλία. Είχε προηγηθεί στις 14:00 
η πρώτη επικοινωνία με το αλιευτικό. 
Στις 18:00 και στις 21:00 παραπλέοντα 
σκάφη τροφοδότησαν το αλιευτικό με τρό-
φιμα και νερό. Οι δουλέμποροι πέταξαν 
τα τρόφιμα στη θάλασσα. Από τις 15:30 
έως τις 21:00 το Αρχηγείο το Λιμενικού 

είχε επανειλημμένως επικοινωνία με το 
σκάφος μέσω δορυφορικού τηλεφώνου. 
Σύμφωνα με το Λιμενικό, σε όλες τις επι-
κοινωνίες ήταν σταθερή η άρνησή τους 
για παροχή βοήθειας από την ελληνική 
πλευρά. Όπως ανέφερε ο κυβερνητικός 
εκπρόσωπος,  Ηλίας Σιακαντάρης, «22:40 
έφτασε το σκάφος του Λιμενικού και πα-
ρακολουθούσε διακριτικά το αλιευτικό. 
Στη 01:40 το αλιευτικό έδωσε σήμα ότι 
έχει βλάβη και σταμάτησε η μηχανή του. 
Τότε είδε το σκάφος το οποίο είχε αρκετό 
κόσμο στο πάνω κατάστρωμα, επομένως 
το κέντρο βάρους του ήταν αρκετά ψηλά, 
να κάνει παλάτζα δεξιά- αριστερά- δεξιά 
και τούμπαρε». 

Εκατοντάδες αγνοούμενοι 
στο πιο βαθύ σημείο της Μεσογείου 
Όσο περνούν οι μέρες οι ελπίδες λιγο-

στεύουν για επιζώντες, αφού το ναυάγιο 
έγινε στο πιο βαθύ σημείο της Μεσογείου, 
ενώ είναι πολλές οι μαρτυρίες που ανα-
φέρουν πως πιθανότατα το σκάφος πήρε 
μαζί του στον βυθό εκατοντάδες μετανά-
στες που βρίσκονταν κλειδωμένοι στα 
αμπάρια του. Σύμφωνα με το Λιμενικό, 
υπάρχουν εκτιμήσεις που αναφέρουν 

ότι οι αγνοούμενοι ανέρχονται σε 568 
ανθρώπους. Άνθρωποι που ίσως 

δεν ανασυρθούν ποτέ από τη 
θάλασσα. Ούτε ζωντανοί, 

ούτε νεκροί. 
Το σημείο όπου βού-

λιαξε το σαπιοκάραβο 
είναι σε μια τάφρο που 
ονομάζεται Φρέαρ των 
Οινουσσών και το μέ-

γιστο βάθος είναι γύρω 
στα 5.269 μέτρα. Οι ναυ-

τικοί γνωρίζουν καλά αυτό 
το μέρος ως το βαθύτερο ση-

μείο της Μεσογείου, ενώ και οι 
επιστήμονες έχουν ασχοληθεί με τη 
συγκεκριμένη τάφρο, που είναι νότια 
των μικρών νησιών που ονομάζονται 
Μεσσηνιακές Οινούσσες και είναι νο-
τιοδυτικά της Πύλου. Οι συντεταγμένες 
του είναι 36°34’ N 21°8. Όπως δια-
βάζουμε σε επιστημονικές έρευνες, το 
«πηγάδι» αυτό βρίσκεται στο σημείο 
που η Αφρικανική πλάκα, τμήμα της 
οποίας είναι η λιθόσφαιρα της Ανατο-
λικής Μεσογείου, βυθίζεται κάτω από 
την Ευρασιατική λιθοσφαιρική πλάκα, 
τμήμα της οποίας είναι η πλάκα του 
Αιγαίου, δημιουργώντας το Αιγιακό 
τόξο, μία τοξοειδής οροσειρά του νότιου 
Αιγαίου Πελάγους που βρίσκεται στο 
νότιο όριο της πλάκας του Αιγαίου.

Ναυάγιο Πύλου: Μια από τις μεγαλύτερες τραγωδίες της Μεσογείου
ΤΟ ΣΑΠΙΟΚΑΡΑΒΟ ΠΟΥ ΞΕ-
ΚΙΝΗΣΕ ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΙΓΥΠΤΟ, 
ΜΕ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟ ΤΗΝ ΙΤΑΛΙΑ,  
ΠΗΡΕ ΜΑΖΙ ΤΟΥ ΣΤΟ ΠΙΟ ΒΑΘΥ 
ΣΗΜΕΙΟ ΤΗΣ ΜΕΣΟΓΕΙΟΥ ΕΚΑ-
ΤΟΝΤΑΔΕΣ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΣ 

Ένα υγρό νεκροταφείο 
μεταναστών

Με πάνω από 27.000 
αγνοούμενους πρό-
σφυγες και μετανάστες 
από το 2014 στα νερά 

της Μεσογείου -μακράν ο μεγαλύτερος 
αριθμός παγκοσμίως- ο ΟΗΕ περιγρά-
φει δικαίως τη συγκεκριμένη δίοδο 
ως την πιο επικίνδυνη στον κόσμο. 

Συνολικά, από τις αρχές του έτους οι 
νεκροί στο υγρό αυτό νεκροταφείο 
ξεπερνούν τους 1.100, ενώ το 2022 
τουλάχιστον 2.406 άνθρωποι έχασαν 
τη ζωή τους στη Μεσόγειο. Αριθμός 
11% υψηλότερος σε σύγκριση με το 
2021 και ο μεγαλύτερος από το 2017. 
Προσώρας…

ΑΝΕΤΟΙΜΕΣ ΟΙ ΚΥΒΕΡΝΗ-
ΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΕΥΡΏΠΗ ΝΑ ΔΙ-
ΑΧΕΙΡΙΣΤΟΥΝ ΤΟ ΕΠΟΜΕΝΟ 
ΚΥΜΑ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ - Η 
ΣΥΜΠΛΕΥΣΗ ΝΕΟΦΙΛΕΛΕΥΘΕ-
ΡΏΝ - ΔΙΕΘΝΙΣΤΏΝ ΣΤΗΝ ΠΟ-
ΛΙΤΙΚΗ ΑΝΟΙΚΤΏΝ ΣΥΝΟΡΏΝ 

Ενόψει της αύξησης της 
παγκόσμιας θερμοκρασί-

ας, ο Διεθνής Οργανισμός 
Μετανάστευσης (ΔΟΜ) 

προβλέπει ότι ο αριθμός 
των «περιβαλλοντικών 

μεταναστών» το 2050 θα 
μπορούσε να είναι μεταξύ 
25 και 1 δισεκατομμυρίου 

ΜΑΡΙΟΣ ΠΟΥΛΛΑΔΟΣ 
poulladosm@sig-
malive.com 
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Λευκωσία 
Χατζηγεωργίου Ερρίκος: Λεωφ. 
Κυρηνείας 132Γ (μεταξύ εκκλησίας 
Απ. Ανδρέα και Αγ. Νεκταρίου), Αγλα-
ντζιά. Τηλ.: 22338002, 22330761. 
Γεωργίου Ελένη: Αγίου Παύλου 69 
(κοντά στην εκκλησία Αγίου Παύλου, 
προς Άγιο Δομέτιο), Λευκωσία. Τηλ.: 
22781766, 22773868. 
Γρηγορίου - Παρανή Μαρία: Προδρόμου 
65 Γ - Δ (έναντι στρατοπέδου), Στρό-
βολος. Τηλ.: 22664750, 97658671. 
Λ ιασή  Κατερ ίνα :  Λεωφ.  Αρχ . 
Μακαρίου ΙΙΙ 79 (έναντι εστιατο-
ρίου RANCHO), Λακατάμεια. Τηλ.: 
22384464, 22324314. 
Πατάτας Αντώνιος: Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου ΙΙΙ 33Γ (απέναντι από το 
Γραφείο Εξυπηρέτησης του Πολίτη 
στη Μακαρίου), Λευκωσία. Τηλ.: 
22754644, 22351030. 

Λεμεσός 
Πέτρου Ελπίδα: Λεωφ. Γρίβα Διγενή 
7 (πλησίον round about Aγίου Νικο-
λάου), Λεμεσός. Τηλ.: 25374924, 
25723131.
Παπαδοπούλου Ντίνα: Ν. Παττίχη 
121 (πλησίον round about Πολε-

μιδιών), Λεμεσός. Τηλ.: 25387216, 
99826409. 
Τσογκαράκης Αλέξιος: Ναυπλίου 20 
(δρόμος Πολυκλινικής ΥΓΕΙΑ), Λεμε-
σός. Τηλ.: 25355624, 96791581. 
Νικολαΐδης Ανδρέας:  Αγίας 
Φυλάξεως 236 (200μ. νότια από 
round about Αγίας Φύλας, απέναντι 
από φούρνο Ζορπά), Λεμεσός. Τηλ.: 
25252757, 99078161. 

Λάρνακα 
Κωνσταντίνου Μάριος: Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου Γ΄ 44, Αραδίππου (ένα-
ντι φούρνου Ζορπά & δίπλα από 
φούρνο Μέγαρτον), Αραδίππου. Τηλ.: 
24102920, 99765384. 
Ιωαννίδου Χρυστάλλα: 1ης Απρι-
λίου 14, Λάρνακα. Τηλ.: 24650565, 
99917405. 

Πάφος 
Βαρναβίδου Σταυρούλλα: Νικολάου 
Νικολαΐδη 62 (100m από το Λύκειο 
Κύκκου προς τα Δικαστήρια), Πάφος. 
Τηλ.: 26943424, 26949727. 

Παραλίμνι 
Στυλιανού Στέλιος: Σωτήρας 7Α (ένα-
ντι Κλινικής «Λητώ»), Παραλίμνι. 
Τηλ.: 23812040, 23744313. 

ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

«Reconnect»: Ετήσια Έκθεση 
Φοιτητών, Τμήμα Σχεδιασμού και 
Πολυμέσων, Πανεπιστήμιο Λευκωσίας

«Θεσμοί και Αξίες στην Κύπρο»

Το Τμήμα Σχεδιασμού και 
Πολυμέσων του Πανεπι-
στημίου Λευκωσίας σάς 
προσκαλεί στα εγκαίνια της 

Ετήσιας Έκθεσης Φοιτητών με τίτλο: 
«Reconnect», τα οποία θα πραγματο-
ποιηθούν την Τρίτη, 20 Ιουνίου 2023 
και ώρα 19:30, στο Επιμελητήριο 
Καλών Τεχνών Κύπρου (ΕΚΑΤΕ). 
Φοιτητές και φοιτήτριες των προ-
πτυχιακών προγραμμάτων «Καλές 
Τέχνες», «Γραφιστική και Ψηφιακός 
Σχεδιασμός», «Διαδραστικά Μέσα 
και Κινούμενο Σχέδιο», καθώς και 
του μεταπτυχιακού προγράμματος 
«Ψηφιακή Τέχνη και Σχεδιασμός» θα 
παρουσιάσουν έργα που δημιούρ-
γησαν κατά την ακαδημαϊκή χρονιά 
2022–23. Η έκθεση περιλαμβάνει 
ψηφιακές προβολές κινουμένων 
σχεδίων, κινούμενα γραφικά και 
βιντεοτέχνη, έργα εικονικής πραγ-
ματικότητας, φωτογραφία, έντυπες 
και ψηφιακές εκδόσεις, έργα τυπο-
γραφικού σχεδιασμού, συσκευασίας 

και διαφήμισης, εικαστικά σχέδια, 
πίνακες ζωγραφικής, γλυπτά και 
καλλιτεχνικές εγκαταστάσεις στον 
χώρο. Ακροβατώντας ανάμεσα στον 
φυσικό και εικονικό κόσμο, το έντυπο 
και ψηφιακό περιβάλλον, η έκθε-

ση καλεί το κοινό να εξερευνήσει 
με νέα ματιά τη δημιουργικότητα 
και την καινοτόμο σκέψη των νέων 
καλλιτεχνών και σχεδιαστών. Μέσα 
από τα έργα των σπουδαστών, οι 
υποψήφιοι φοιτητές και φοιτήτριες 
θα έχουν μία μοναδική ευκαιρία 
να γνωρίσουν τα ποιοτικά προ-
γράμματα τέχνης και σχεδιασμού 
που προσφέρει το Πανεπιστήμιο 
Λευκωσίας. Θα έχουν επίσης τη 
δυνατότητα να συνομιλήσουν με 
φοιτητές μας και να ενημερωθούν 
από μέλη του ακαδημαϊκού προ-
σωπικού του Τμήματος Σχεδιασμού 
και Πολυμέσων. Εγκαίνια Έκθεσης: 
20 Ιουνίου 2023, ώρα 19:30. Διάρ-
κεια: 21–24 Ιουνίου 2023. Ωράριο 
λειτουργίας: 17:00–21:00. Επιμελη-
τήριο Καλών Τεχνών Κύπρου (ΕΚΑ-
ΤΕ), Παίωνος 11, Λευκωσία. Τηλ.: 
22466426. https://goo.gl/maps/
fWNLZsNSpTBPpiAz6  Για περισ-
σότερες πληροφορίες: christoforou.
ma@unic.ac.cy, 22842210. 

Εκπαιδευτική  Έκθεση «STUDY UK»

Λόγοι για τους οποίους 
πρέπει να παρευρεθείς 
στην εκπαιδευτική έκθε-
ση «STUDY UK»: Μίλησε 

κατευθείαν με εκπροσώπους κορυ-
φαίων πανεπιστημίων/ιδρυμάτων του 
Ηνωμένου Βασιλείου και ενημερώσου 
για: Προπτυχιακά και μεταπτυχιακά 
προγράμματα σπουδών, Κριτήρια 
εισδοχής, Δίδακτρα σπουδών, Υπο-
τροφίες για Ευρωπαίους φοιτητές, 
Φοιτητικές εστίες και το κόστος ζωής, 
Εντατικά μαθήματα Αγγλικών στο ΗΒ, 
Καλοκαιρινά προγράμματα εισαγωγής 
ή προετοιμασίας στον τομέα όπου σκέ-
φτεσαι να σπουδάσεις. Παρακολούθη-
σε παρουσιάσεις των πανεπιστημίων 
και των συμβούλων του Photiades 
Education για σπουδές στο Ηνωμένο 
Βασίλειο. Λάβε πληροφορίες για τις 
ευκαιρίες πρακτικής άσκησης και 
εργοδότησης από τους κορυφαίους 
οργανισμούς C.A. Papaellinas, KPMG 

Cyprus και Hellenic Bank. Για πε-
ρισσότερες πληροφορίες επικοινω-
νήστε με τον διοργανωτή Photiades 
Education στο 22-100116 ή ακολου-
θήστε τον σύνδεσμο της έκθεσης στο 
Facebook https://fb.me/e/2ehvyLX3F, 
Ξενοδοχείο Κλεοπάτρα, Λευκωσία, 

24 & 25 Ιουνίου, 10:00 π.μ. - 1:00 
μ.μ. & 3:00 μ.μ .- 5:00 μ.μ. Είσοδος 
δωρεάν. Χορηγοί: Hellenic Bank, 
C.A. Papaellinas, KPMG Cyprus.

Χορηγοί Eπικοινωνίας: Τηλεόρα-
ση Sigma και CITY. Διοργανωτές: 
Photiades Education Group.

18.06.2023

Αποτέλεσμα του εράνου 
στήριξης των σεισμόπληκτων 
Τουρκίας και Συρίας

Ο Πρόεδρος του Παγκύπριου Συ-
ντονιστικού Συμβουλίου Εθελοντισμού 
(ΠΣΣΕ), Ηλίας Δημητρίου, επέδωσε στις 

12 Ιουνίου 2023, 
στην Αναπληρώ-
τρια Κυβερνητική 
Εκπρόσωπο, Δόξα 
Κωμοδρόμου, επιταγή 
ύψους€85.901από 
τις εισφορές που 
έγιναν στον έρανο 

που διενήργησε το ΠΣΣΕ για τη στήριξη 
των σεισμόπληκτων στην Τουρκία και 
τη Συρία. Η οικονομική αυτή ενίσχυση 
είναι αποτέλεσμα του εράνου που δι-
ενεργήθηκε παγκύπρια από το ΠΣΣΕ 
με τίτλο «Στηρίζουμε τους σεισμόπλη-
κτους στην Τουρκία και τη Συρία», με 
βάση το άρθρο 2 του Περί Διενέργειας 
Εράνων Νόμου.

Medicover Genetics Κύπρου: 
Υποτροφία εις μνήμην Δρος 
Αντώνη Αντωνίου 

 Την ευκαιρία σε νέους και νέες 
επιστήμονες να διεκδικήσουν μία 
υποτροφία για αμειβόμενη πρακτική 

άσκηση διάρκειας 
δύο μηνών δίνει ο 
κορυφαίος οργανι-
σμός βιοτεχνολογίας 
Medicover Genetics. 
Η υποτροφία, εις 
μνήμην Δρος Αντώ-
νη Αντωνίου, στο 

πρωτοπόρο Τμήμα Έρευνας και Ανά-
πτυξης της Εταιρείας στη Λευκωσία, 
αφορά τους μήνες Ιούλιο και Αύγουστο 
2023 και απευθύνεται σε άτομα που 
έχουν ολοκληρώσει τις μεταπτυχιακές ή 
διδακτορικές τους σπουδές στον τομέα 
της Βιολογίας ή σε άλλους συναφείς 
τομείς κι έχουν εργαστηριακή εμπειρία 
στη Μοριακή Βιολογία, την Ανθρώπινη 
Γενετική ή τη Βιολογία του Καρκίνου. 
Το άτομο που θα επιλεγεί θα έχει την 
ευκαιρία να εργαστεί στα υπερσύγχρονα 
εργαστήρια της Medicover Genetics, υπό 
την καθοδήγηση διεθνώς διακεκριμέ-
νων επιστημόνων. Οι ενδιαφερόμενοι 
καλούνται να αποστείλουν τα βιογραφικά 
τους στο hr.cy@medicover.com μέχρι 
την 1η Ιουλίου 2023. Ο Δρ Αντώνης 
Αντωνίου αποτελούσε αναπόσπαστο και 
πολύτιμο μέλος της ομάδας Έρευνας και 
Ανάπτυξης της NIPD Genetics, η οποία 
μετονομάστηκε πλέον σε Medicover 
Genetics. Ένας άνθρωπος με ήθος, ευ-
γένεια, ακεραιότητα και αφοσιωμένος 
στην πρόοδο της επιστήμης, ο οποίος 
έχασε αναπάντεχα τη ζωή του στις 14 
Αυγούστου 2021. 

Εγκαίνια Αθλητικού 
Πολυχώρου Αγίας Φύλας

Ο Δήμος Λεμεσού τέλεσε τα εγκαίνια 
ενός Αθλητικού Πολυχώρου που απο-
τελεί στολίδι για την περιοχή της Αγίας 
Φύλας και είναι πλέον στη διάθεση των 
νέων, για άθληση και κοινωνικοποίηση. 
Τα εγκαίνια του Αθλητικού Πολυχώρου 
στον Συνοικισμό Αυτοστέγασης τέλεσε 
την Τρίτη, 13 Ιουνίου, ο Δήμαρχος Λεμε-
σού, Νίκος Νικολαΐδης, στην παρουσία 
βουλευτών και μελών του Δημοτικού 
Συμβουλίου σε εορταστικό κλίμα. Μου-
σική, χορός και τραγούδια ακολούθησαν 
των εγκαινίων, σε μια μουσικοχορευτική 
βραδιά η οποία διοργανώθηκε από τον 
Εθνικό Σύλλογο που γειτνιάζει και έχει 
την ευθύνη για τη λειτουργία του Αθλη-
τικού Πολυχώρου. Κατά τη διάρκεια 
της εκδήλωσης ο Εθνικός Σύλλογος 
τίμησε τον Δήμαρχο Λεμεσού για την 
πολύτιμη προσφορά και συνεργασία 
του με το σωματείο για τη δημιουργία 
του έργου. Το έργο περιλαμβάνει την 
κατασκευή γηπέδου καλαθοσφαίρισης 
με κερκίδες στο βόρειο τμήμα του οι-
κοπέδου, δημιουργία χώρων υγιεινής, 
χώρων πρασίνου και χώρου στάθμευσης. 
Το ωράριο λειτουργίας του Αθλητικού 
Πολυχώρου είναι: 9:00 -22:00 (καλο-
καίρι), 9:00 -19:00 (χειμώνα).

Tο Ινστιτούτο Ελληνικού Πολι-
τισμού, ΙΕΠ, και το Κυπριακό 
Κέντρο Μελετών, ΚΥΚΕΜ,  
διοργανώνουν εκδήλωση με 

τίτλο «Θεσμοί και Αξίες στην Κύπρο», 
αύριο Δευτέρα, 19 Ιουνίου 2023 και 
ώρα 19:30, στο Πολιτιστικό Κέντρο 
Ιεράς Μονής Κύκκου, στον Αρχάγγελο. 
Εισηγητές: Κώστας Κληρίδης, Πρώην 

Γενικός Εισαγγελέας της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, «Κρίση θεσμών και 
αξιών στο πολιτικό μας σύστημα», 
Δρ Μιχάλης Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 
Επιτροπής Πολιτικού Πολιτισμού & 
Ολυμπισμού του ΙΕΠ, «Πολιτικός 
Πολιτισμός και Παιδεία σήμερα». 
Συντονισμός/Παρεμβάσεις: Γε-
ώργιος Αρέστης, πρώην Δικαστής 

του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. Θα ακολουθήσει συζήτηση. 
Σύντομο χαιρετισμό θα απευθύνουν 
οι Ξενής Ξενοφώντος, Πρόεδρος του 
Ινστιτούτου Ελληνικού Πολιτισμού, 
και Ανδρέας Μορφίτης, Αντιπρόε-
δρος του ΚΥ.ΚΕ.Μ. Παρουσιάζει  η 
Δανάη Γεωργιάδου, Αντιπρόεδρος 
Ινστιτούτου Ελληνικού Πολιτισμού.  

ΟΣύνδεσμος Μωρά Θαύματα, 
με αφορμή την Παγκόσμια 
Ημέρα του Παιδιού, οργάνω-
σε μια όμορφη εκδήλωση στο 

Μακάρειο Νοσοκομείο στη Λευκωσία για 
όλα τα παιδιά που νοσηλεύονται εκεί. Μέσα 
σε μια ζεστή, συγκινητική ατμόσφαιρα, με 
πολλές εκπλήξεις για τα παιδιά, η Πρόεδρος 
του Συνδέσμου Μωρά Θαύματα, Έλενα 
Μεγαλέμου Τριανταφυλλίδη, και το μέλος 
του Δ.Σ., Χριστίνα Μυλωνά, ευχήθηκαν 
στο κάθε παιδί ξεχωριστά Χρόνια Πολ-
λά, γρήγορη ανάρρωση και σύντομα να 
επιστρέψει στην οικογένεια, το σχολείο 
και τους φίλους του. Στα παιδιά μοίρασαν 
βιβλία και μπαλόνια μαζί με τους αγα-
πημένους μασκότ χαρακτήρες Μίνι και 
Μίκυ Μάους και το γνωστό  αρκουδάκι 
«Θαυματούλη». Την εκδήλωση τίμησε με 
την παρουσία της η Γενική Διευθύντρια 
του Υπουργείου Υγείας Χριστίνα Γιαννάκη. 
Επίσης τίμησαν με την παρουσία τους ο 
κ. Χρίστος Χριστού, Εκτελεστικός Γενικός 
Διευθυντής Διεύθυνσης Λευκωσίας του 
ΟΚΥπΥ, ο Επιστημονικός Διευθυντής του 
Μακάρειου Νοσοκομείου και μέλη του 
ΟΚΥπΥ και του προσωπικού της Διοί-
κησης του Νοσοκομείου. Θα ήταν πα-
ράλειψη να μην αναφερθεί ότι ο πρώτος 

σταθμός της επίσκεψης ήταν η Μονάδα 
Εντατικής Νοσηλείας Νεογνών (ΜΕΝΝ), 
για την οποία η Γενική Διευθύντρια του 
Υπ. Υγείας εξήρε το εξαιρετικό έργο που 
επιτελεί το Προσωπικό και ευχαρίστη-
σε τον Σύνδεσμο Μωρά Θαύματα για 
τη διαχρονική βοήθεια και στήριξη που 
παρέχει προς τη Μονάδα. Διαβεβαίωσε 
επίσης ότι στηρίζει την άμεση ανάγκη της 
κτηριακής αναβάθμισής της. Η Πρόεδρος 
του Συνδέσμου με τη σειρά της ευχαρίστη-
σε θερμά τη Γενική Διευθύντρια του Υπ. 
Υγείας και όλους τους παρευρισκομένους 
για την παρουσία τους στην εκδήλωση 
και τόνισε ότι τα Μωρά Θαύματα επίσης 
επιμένουν στην άμεση υλοποίηση του 
έργου, στην οποία αναφέρθηκε η Γενική 
Διευθύντρια. 

ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Τελούμε την Κυριακή, 25/6/2023, στον ιερό ναό Παναγίας Φανερωμένης 

στη Λευκωσία, το ετήσιο μνημόσυνο της πολυαγαπημένης μας μητέρας και γιαγιάς

ΓΙΑΝΝΟΥΛΑΣ ΓΙΑΛΛΟΥΡΙΔΟΥ
(το γένος Παναγίδη, συζύγου 

του αγνοούμενου Σωτήρη Γιαλλουρίδη από τη Μόρφου)

Παιδιά: Μαριάννα, Άρης, Πανίκος
Εγγόνια: Ιωάννα, Αρριάνα, Χριστίνα, 

Αρχοντέλλης - Ραφαήλ, Μαρίνα και Σωτήρης και λοιποί συγγενείς

Τα Μωρά Θαύματα δίπλα σε όλα τα 
παιδιά του Μακάρειου Νοσοκομείου

Νέος πρωτοποριακός 
εκθεσιακός χώρος Eyetouch

Εγκαινιάστηκε πρόσφατα στη 
Λευκωσία νέος πρωτοπο-
ριακός εκθεσιακός χώρος 
με την ονομασία Eyetouch. 

Στον εκθεσιακό χώρο δόθηκε η ευ-
καιρία στους προσκεκλημένους να 
δούνε συστήματα ασφαλείας υψηλής 
τεχνολογίας και όχι μόνο. Στα εγκαίνια 
παρευρέθησαν προσωπικότητες από τον 
επιχειρηματικό και πολιτικό χώρο, ως 
επίσης και μέλη ξένων διπλωματικών 
αποστολών στην Κύπρο. Τα εγκαίνια 
τέλεσε ο τέως Γενικός Διευθυντής του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων,  
Αλέκος Μιχαηλίδης, ο οποίος, μεταξύ 
άλλων, είπε ότι είναι με μεγάλη χαρά και 
τιμή που εγκαινιάζει τον χώρο αυτόν. 
Συνεχίζοντας είπε επίσης ότι σε «αυ-
τόν τον εκθεσιακό χώρο μπορείτε να 
δείτε προϊόντα όπως έξυπνες κάμερες 
ασφαλείας και φωτισμό, τηλεχειριστήρια 
και έξυπνους πίνακες ελέγχου που 
επιτρέπουν στον χρήστη να ελέγχει 
σχεδόν τα πάντα από απόσταση, χρησι-

μοποιώντας το έξυπνο τηλέφωνό του. 
Είμαστε πολύ περήφανοι που έχουμε 
στην πόλη μας και στη χώρα μας μια 
τέτοια εταιρεία κύρους και δεν έχουμε 
καμία αμφιβολία ότι ο υψηλός ρυθμός 
ανάπτυξης που έχει δείξει τα τελευταία 

χρόνια θα συνεχιστεί».
Στη φωτογραφία διακρίνονται ο 

CEO της εταιρείας, κ. Ehsan Amiri, 
ο κ. Αλέκος Μιχαηλίδης, η κ. Σούλα 
Μιχαηλίδη και ο σύμβουλος επικοι-
νωνίας κ. Κρις Μιχαήλ. 

✚ ΑΓΓΕΛΙΑ ΘΑΝΑΤΟΥ
Με βαθύτατη θλίψη αγγέλλουμε τον θάνατο του πολυαγαπημένου μας γιου και αδελφού

 

 

ΠΑΥΛΟΥ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ
από τη Λευκωσία

(Δικηγόρου)
που απεβίωσε στις 16.6.2023, σε ηλικία 54 ετών.

Η κηδεία του θα τελεστεί αύριο Δευτέρα, 19.6.2023, στις 11.00 π.μ., από τον ιερό ναό 
Αποστόλου Ανδρέα στο Πλατύ Αγλαντζιάς, και καλούμε όσους επιθυμούν να παραστούν.

Η οικογένεια θα δέχεται συλλυπητήρια στην εκκλησία από τις 10.00 π.μ.
Η ταφή θα γίνει στο κοιμητήριο Λευκωσίας, Αγίων Κωνσταντίνου και Ελένης.

Οι τεθλιμμένοι:
Μητέρα: Ελπίδα Ερωτοκρίτου
Αδελφή: Έλενα Ερωτοκρίτου

και λοιποί συγγενείς

Αντί στεφάνια, παρακαλούμε να γίνονται εισφορές για τον Παγκύπριο Αντιαναιμικό Σύνδεσμο.
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Η Τουρκία αναμένει κι άλλα... λουκούμια!

ΤΗΝ ΠΑΡΕΛΘΟΥΣΑ Κυριακή, 
11.6.2023, το άρθρο μας είχε τίτλο 
«Διζωνική... Εκστρατεία της Προέδρου 
ΔηΣυ» και κατέληγε με τα εξής: Οι 

περί Διζωνικής εξαγγελίες συνιστούν, ξανά, 
μία αποδεδειγμένα αδιέξοδη, αχρείαστη και 
ξεπερασμένη κενολογία και ματαιοπονία. Διότι 
απλούστατα:

Οι Αττίλες Κατακτητές, έχοντας αποταμιεύσει 
ως «κεκτημένο» το σύνολο των διαδοχικών 
ελληνικών υποχωρήσεων κατά τη διάρκεια 
των 40 χρόνων διζωνικών διαπραγματεύ-
σεων 1977-2017, ενόπλως και παρανόμως 
κατέχοντες ατιμώρητοι και ανεμπόδιστοι τα 
εδάφη της μίας εκ των δύο Ζωνών και διά 
της υπεροπλίας απειλούντες την έτερη Ζώνη, 
απαιτούν πλέον διά στόματος Ερσίν Τατάρ 
ως προϋπόθεση για κάθε συνέχιση των δια-
πραγματεύσεων, να τους δοθεί, πρώτα, εκείνο 
που αταλάντευτα και μεθοδικά εξασφάλιζαν 
φέτα-φέτα για τα διαπραγματευτικά θησαυ-
ροφυλάκια του Αττίλα, διά της περιλάλητης 
«Πολιτικής Ισότητας», με τον Ραούφ Ντενκτάς, 
τον Μεχμέτ Αλί Ταλάτ, τον Ντερβίς Έρογλου 
και τον Μουσταφά Ακιντζί:

(α) Την ελληνική αναγνώριση της κυριαρ-
χικής ισότητας δύο κρατών και:

(β) Την αναγνώριση από τον ΟΗΕ, διεθνούς 
καθεστώτος ισότητας - ισοτιμίας των δύο κρατών.

Εκεί και πουθενά αλλού οδηγούν και η «απ’ 
εκεί που μείναμε στο Κραν Μοντανά» πολιτική 
των κυβερνώντων και οι όψιμες υπέρ ΔΔΟ... 

εκστρατείες των ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ αντιπολιτευομένων.
Αμφότερα πειστικά δείγματα, δυστυχώς, 

της κραταιάς ακόμη εθνικής και πολιτικής 
παρακμής. Με αναποτελεσματικούς εισέτι 
τους αντιστεκόμενους και διαφωνούντες... 
(«Σημερινή»,  11.6.2023)

ΤΗΝ ΕΠΑΥΡΙΟΝ, Δευτέρα, 12.6.2023, ο 
Πρόεδρος του συνεχιζόμενου Αττίλα Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν ήρθε στην τουρκοκρατούμενη 
Ζώνη της Κύπρου - επιδεικτικά πρώτο ταξίδι 
μετά την επανεκλογή του - συναντήθηκε με 
τους εδώ υποτελείς του Τουρκοκύπριους αξι-
ωματούχους του κατοχικού ψευδοκράτους της 
Τουρκίας στα σκλαβωμένα ελληνικά εδάφη 
της νήσου, και απαίτησε ό,τι ακριβώς γράφαμε 
την Κυριακή:

«Χάραξε εκ νέου σκληρή γραμμή: Ανα-
γνώριση και μετά συνομιλίες για δύο κράτη 
το μήνυμα Ερντογάν από τα κατεχόμενα», ήταν 
ο κύριος πρωτοσέλιδος τίτλος του «Φιλελευ-
θέρου». Με τις ίδιες περίπου εκφράσεις και οι 
τίτλοι στις άλλες καθημερινές μας εφημερίδες 
της Τρίτης. Μέχρι και η διακριθείσα κατά το 
παρελθόν για τον... φιλο-Ερντογανισμό της εφη-
μερίδα «Πολίτης», είχε πρωτοσέλιδο ότι: «Ο 
Ερντογάν ήλθε και απήλθε επαναλαμβάνοντας 
τις γνωστές του σκληρές θέσεις - Ακόμη πιο 
απόμακρη η έναρξη συνομιλιών». Μόνη η 
εφημερίδα «Χαραυγή», όργανο της ηγεσίας 
του ΑΚΕΛ, δεν είχε ως κύριο πρωτοσέλιδο 
θέμα τις δηλώσεις Ερντογάν. Ένα μονόστηλο, 
«Ταγίπ Ερντογάν - Αναγνώριση της κυριαρχί-

ας των Τουρκοκυπρίων και μετά συνομιλίες», 
δημοσίευσε και ξεμπέρδεψε.

ΠΡΟΣΩΡΙΝΟ συμπέρασμα: Η διαδικασία 
των λεγόμενων «διακοινοτικών» και «πεντα-
μερών» συνομιλιών μένει στο... ράφι. Αυτό δεν 
είναι κατ’ ανάγκην αρνητικό, δεδομένου ότι:

Η προηγούμενη συνολική «θητεία» των 
συνομιλιών (1977-2017) αύξησε τα τουρκικά 
διαπραγματευτικά κεκτημένα σε τόσο μεγάλο 
βαθμό κινδύνου, ώστε η Κύπρος ολόκληρη 
να βρίσκεται στα πρόθυρα νομιμοποίησης 
των «τετελεσμένων» της 49χρονης τουρκικής 
κατοχής και της μετατροπής της σε τουρκικό 
Διζωνικό προτεκτοράτο.

Απ’ την άλλη «στο ράφι» συνεπάγεται και 
την περαιτέρω διαιώνιση επί του εδάφους των 
κατοχικών «τετελεσμένων» και μονιμοποίηση 
της παράνομης τουρκοποίησης, εθνοκάθαρσης, 
εποικισμού και ισλαμοποίησης των σκλαβω-
μένων περιοχών της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
στη Μόρφου, στη Κερύνεια, στην Καρπασία, 
στην Αμμόχωστο.

Η ΑΠΑΙΤΗΣΗ των Κατακτητών όπως δι-
ατυπώθηκε ξανά από τον Ερντογάν και τον 
Τουρκοκύπριο υποτελή της Άγκυρας Ερσίν 
Τατάρ για παροχή (ελληνικό… surrender) 
αναγνώρισης Δύο Κρατών, ως προϋπόθεση 
επανέναρξης συνομιλιών, σημαίνει ότι:

Συνιστούν πλέον εξόφθαλμη επί της ουσίας 
ματαιοπονία οι προσπάθειες του Προέδρου 
Νίκου Χριστοδουλίδη για ενεργότερη συμ-
μετοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις «Καλές 

Υπηρεσίες» του Γ.Γρ. του ΟΗΕ για συνέχιση 
των διαδικασιών «απ’ εκεί που έμειναν στο 
Κραν Μοντανά» το 2017.

Η τουρκική απάντηση είναι ήδη σαφώς εκ-
πεφρασμένη: Συνομιλίες «γιοκ», εκτός και αν 
πρώτα λάβουν οι Τούρκοι τη  νομιμοποίηση 
και διεθνή αναγνώριση του ψευδοκράτους 
τους. Ισότιμα κυρίαρχου με την Κυπριακή 
Δημοκρατία.

ΥΠΑΡΧΕΙ, άραγε, στη φαρέτρα της Λευκωσίας 
και των Αθηνών οποιοδήποτε επεξεργασμένο 
σχέδιο, ώστε αυτό το τουρκικό «γιοκ» να επι-
σύρει επώδυνες για την Τουρκία κατακτητή, 
ευρωπαϊκές και διεθνείς κυρώσεις;

- Το ζήτημα ενέχει προφανώς σημαντικά 
αμφίπλευρες πιθανότητες, στις κρίσιμα ρέουσες 
μετά τη συνεχιζόμενη ρωσική εισβολή στην 
Ουκρανία παγκόσμιες εξελίξεις.

- Όπου η Τουρκία, διά της τακτικής του 
εκκρεμούς, ανήγαγε εαυτήν σε «διεθνούς 
εμβέλειας σκακιστή».

- Με αυξανόμενη αυτοπεποίθηση έως έπαρ-
ση ότι δύναται να αξιώνει ικανοποίηση των 
συμφερόντων της τόσο από τις ΗΠΑ-Δύση-
ΕΕ, όσο και από τη Ρωσία-Ανατολή-Ευρασία, 
με πιόνια στον Καύκασο, στη Μέση Ανατολή, 
στην Ανατολική Μεσόγειο, στην Αφρική κ.ο.κ.

ΥΠΑΡΧΕΙ άραγε σχεδιασμός ώστε η επανα-
διατυπωθείσα άρνηση της Τουρκίας να αξιο-
ποιηθεί σύντονα και αποτελεσματικά από την 
Κύπρο και την Ελλάδα, για την εγκατάλειψη 
της επιβλαβούς πολιτικής 1974-2023 περί 

«δικοινοτικής εξεύρεσης λύσης αμοιβαίου 
συμβιβασμού» με τους Τούρκους κατακτητές; 
Και έναρξη, επιτέλους, της πολιτικής Απελευ-
θέρωσης των τουρκοκρατούμενων εδαφών της 
Κυπριακής Δημοκρατίας;

ΑΛΗΘΕΙΑ είναι ότι, ούτε στη Λευκωσία ούτε 
και στην Αθήνα διαφαίνονται τέτοιες προθέσεις. 
Ούτε καν εντοπίζονται έστω και σπερματικά 
οι αναγκαίες για μια τέτοια πολιτική στροφή 
ικανότητες των κυβερνώντων και του πολιτικού 
συστήματος γενικότερα.

- Τα μυαλά τους δείχνουν να παραμένουν 
εγκλωβισμένα, μέσες-άκρες, στη νοοτροπία 
«να πείσουν την Τουρκία ν’ ανοίξει το στόμα 
της για να της μπουκώσουν το λουκούμι των 
υποθαλασσίων κοιτασμάτων της ΑΟΖ».

- Έχοντας αυτά υπ’ όψιν στα «κεκτημένα» της 
η Άγκυρα, επιμένει στην δική της κερδοφόρα 
στρατηγική. Με τη βεβαιότητα ότι θα αυξηθούν 
οι προσφορές λουκουμιών.

- Και, εν πάση περιπτώσει, οι πολύτιμοι 
Εγγλέζοι Pen Holders στον ΟΗΕ για το Κυ-
πριακό, θα επινοήσουν νέες «εποικοδομητικές 
ασάφειες» για την «κυριαρχική ισότητα» και 
την αναγνώριση «δύο κρατών».

- Με τις συνταγές του «συμφωνημένου 
πλαισίου των δύο ισοτίμων συνιστώντων 
στέιτς», όπου η «Κυριαρχία θα προέρχεται 
ΕΞΙΣΟΥ από Ελληνοκυπρίους και Τουρ-
κοκυπρίους», όπως το εισέπραξαν και 
στο Joint Declaration των Αναστασιάδη – 
Έρογλου, 11 Φεβρουαρίου 2014...

ΛΑΖΑΡΟΣ ΜΑΥΡ0Σ

ΕΙΡΗΣΘΩ

18.06.2023

Ο Ν. Χριστοδουλίδης κατευνάζει το τουρκικό
θηρίο ακόμα και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο!

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης επιβεβαιώνει ότι 
είναι πολύ πιο επικίνδυνος πολιτικά από τους προ-
κατόχους του. Προσκλήθηκε και μίλησε ενώπιον του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Ο Ν. Χριστοδουλίδης 
είναι ο Πρόεδρος μιας κατακτημένης και διαρκώς 
απειλούμενης από την Τουρκία χώρας-μέλους της 
ΕΕ. Η Κυπριακή Δημοκρατία εδώ και σχεδόν 50 
χρόνια στενάζει υπό την τουρκική κατοχή, τον εποι-
κισμό, την εθνοκάθαρση, την προμελετημένη δη-
μογραφική αλλοίωση, την ισλαμοποίηση και την 
επαπειλούμενη τουρκοποίηση.

Στο Ευρωκοινοβούλιο μίλησε προ καιρού και ο 
Πρόεδρος της Ουκρανίας, Ζελένσκι. Διεκτραγώδησε 
το ολοκαύτωμα του λαού του εξαιτίας της ρωσικής 
εισβολής και κατοχής και του συνεχιζόμενου φο-
βερού πολέμου. Αν και αρχηγός ενός κράτους μη 
μέλους της ΕΕ, απαίτησε την έμπρακτη πολιτική 
και στρατιωτική συμπαράσταση της Ευρώπης για 
να αντιμετωπίσει τον Ρώσο εισβολέα. Τα κράτη της 
Ένωσης, μεταξύ αυτών και η Κυπριακή Δημοκρατία, 
επέβαλαν διαδοχικά πακέτα κυρώσεων κατά της 
Ρωσίας. Όμως, οι εταίροι μας και οι Αμερικανοί 
αίφνης θυμήθηκαν ότι υπάρχουν Διεθνές Δίκαιο, 
ανθρώπινα δικαιώματα, εγκλήματα πολέμου, σεβασμός 
της κυριαρχίας, ανεξαρτησίας και ελευθερίας των 
κρατών, πρόσφυγες και άρνηση αλλαγής συνόρων.

Απευθυνόμενος στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, ο 
Χριστοδουλίδης είπε ότι το Κυπριακό είναι πρόβλημα 
εισβολής και κατοχής και αποτελεί ανοικτή πληγή 
στο σώμα ολόκληρης της Ευρώπης. Και διαβεβαί-
ωσε: «Τονίζω, για αποφυγή κάθε παρερμηνείας, ότι 
δεν επιθυμούμε οποιαδήποτε αλλαγή στο πλαίσιο 
της λύσης, που είναι πάντα τα σχετικά ψηφίσματα 
του ΣΑ ΟΗΕ, τα οποία αποτελούν και τη δική μας 
ασφαλιστική δικλίδα έναντι της τουρκικής θέσης 
περί ‘‘2 κρατών’’. Ούτε επιθυμούμε η ΕΕ να υπο-
καταστήσει τον ΟΗΕ. Αντίθετα, επιθυμούμε η ΕΕ 
να λειτουργήσει συμπληρωματικά και επικουρικά 
προς τον ΟΗΕ. Να αξιοποιηθεί ως εργαλείο επα-
νενωτικό». Και πρόσθεσε:

«Η Κυπριακή Δημοκρατία είναι κράτος-μέλος 
της ΕΕ και το Κυπριακό αποτελεί ευρωπαϊκό πρό-
βλημα, που απαιτεί ευρωπαϊκές λύσεις. Η ΕΕ έχει 
κάθε συμφέρον αλλά και υποχρέωση να συμβάλει 
ενεργά, μέσα από έναν πρωταγωνιστικό ρόλο, για 
την οριστική διευθέτησή του, χρησιμοποιώντας όλα 
τα πολιτικο-οικονομικά μέσα και εργαλεία που έχει 
στη διάθεσή της, στο πλαίσιο των ευρωτουρκικών 
σχέσεων. Είμαι έτοιμος να συζητήσω ένα σταδιακό 
και επωφελές για όλους πακέτο, στο πλαίσιο των 
ευρωτουρκικών σχέσεων, που θα εξελίσσεται πα-
ράλληλα με τις διαπραγματεύσεις στη συμφωνημένη 
βάση». Δηλαδή: Η διζωνική τερατουργία αγγλικής 
έμπνευσης, υποβολής, τουρκικής υιοθέτησης και 
ελληνικής αποδοχής. Αυτήν τη βάση, ο Τούρκος 
Πρόεδρος, που την περ. Δευτέρα εισέβαλε πάλι στην 
Κύπρο, απέρριψε ξανά και επέμεινε στην αξίωσή 
του για «λύση δύο κρατών» και στην αναγνώριση 

της «κυριαρχικής ισότητας» του ψευδοκράτους.
Ο Ν. Χριστοδουλίδης απέτυχε τριπλά. Πρώτον, 

δεν αξιοποίησε την ευαισθησία των εταίρων μας για 
το Ουκρανικό, ώστε να απαιτήσει να σταματήσει η 
άθλια πολιτική των δύο μέτρων και των δύο σταθμών 
έναντι της κατεχόμενης και απειλούμενης Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας. Δεύτερον, για να μη χαλάσει 
το… κλίμα, αρνήθηκε να συγκρίνει τη ρωσική με 
την τουρκική εισβολή και να απαιτήσει από τους 
εταίρους μας την ίδια αντίδραση. Έτι προκλητικό-
τερον: Απέφυγε επιμελώς να καταδικάσει, έστω, τη 
νέα εισβολή Ερντογάν στα κατεχόμενα. Τρίτον, ο 
Πρόεδρος δεν τολμά να αλλάξει το ολέθριο αφήγημα 
της τουρκοδιζωνικής και να υιοθετήσει στρατηγική 
σωτηρίας και ελευθερίας της Κύπρου. Ιδού τα οξύ-
μωρα της αλλοπρόσαλλης πολιτικής του. Πρώτον, 
εμμένει ανένδοτα στην αντιευρωπαϊκή διζωνική, 
αλλά θέλει πρωταγωνιστικό ρόλο της ΕΕ στην επί-
λυση του Κυπριακού. Ερωτάται: Πώς ταυτίζεται η 
διζωνική με τη δημοκρατική Ευρώπη; Δεύτερον, 
λέγει ότι, «το Κυπριακό είναι ευρωπαϊκό πρόβλημα, 
που απαιτεί ευρωπαϊκές λύσεις». 

Για πολλοστή φορά προκαλείται να εξηγήσει: 
Πώς, πού και πόσο ταυτίζονται το Κοινοτικό Κε-
κτημένο, το Κοινοτικό Δίκαιο, οι τέσσερεις βασι-
κές ελευθερίες, οι δημοκρατικές αρχές και αξίες 
της Ένωσης με τη ρατσιστική, αντιδημοκρατική, 
αντιευρωπαϊκή διζωνική που, καθ’ ομολογίαν και 
του μέντορα-καθηγητή του, Ν. Αναστασιάδη: «Οι 
Τούρκοι δεν θα υποχωρήσουν. Θέλουν και άλλα. 
Τα βιώματα που απέκτησα τα τελευταία επτά χρόνια 
συνομιλιών (…) μού υπαγορεύουν ότι η Διζωνική 
Δικοινοτική Ομοσπονδία τελείωσε. Είναι ανέφικτη. 
Εγώ δεν πρόκειται να υπογράψω λύση, που θα δι-
αλύει την Κυπριακή Πολιτεία. Δεν πρόκειται να 
υπογράψω λύση που δεν θα λειτουργήσει» (Κ.Ν. 
Χατζηκωστή: «7 προεδρικά πορτραίτα», εκδόσεις 
Γερμανός, σελ. 334, 336-7, 343). Τρίτον, ο Ν. Χρι-
στοδουλίδης σε ποιο… πακέτο αναφέρεται, που θα 
είναι «επωφελές για όλους»; Προφανώς εννοεί το 
ξεπάγωμα κεφαλαίων, την παραχώρηση βίζας σε 
Τούρκους και την τελωνειακή ένωση Τουρκίας-
ΕΕ. Με απλά λόγια: Επιμένει να κάνει τον ατζέντη 
των τουρκικών θέσεων για να εξευμενίσει και να 

κατευνάσει το τουρκικό θηρίο.
Ο Ν. Χριστοδουλίδης τι όφειλε να πράξει; Να 

παρουσιαστεί ενώπιον των εταίρων μας με μία ξε-
κάθαρη θέση: Η διζωνική τερατουργία απορρίπτε-
ται επειδή είναι αντιδημοκρατικό, αντιευρωπαϊκό 
μόρφωμα. Η Κυπριακή Δημοκρατία δεν πρόκειται 
να καταργηθεί, ούτε να διαλυθεί. Ο κυπριακός λαός 
αρνείται να διαλύσει το κράτος του και δεν πρόκει-
ται να αυτοκτονήσει κρατικά, πολιτειακά, εθνικά 
και βιολογικά,  επειδή κάποτε… θα πεθάνει. Αντί ο 
Πρόεδρος, ως λαϊκός πραματευτής, να περιφέρει 
ασυγκράτητος την τουρκοδιζωνική σε ξένες πρω-
τεύουσες και να ζητά να την υποστηρίξουν, όφειλε 
να προτάξει έντονα και να απαιτήσει με καθαρότητα 
αυτό που επισήμανε και στην ομιλία του: 

«Δεν διεκδικούμε τίποτα λιγότερο και τίποτα 
περισσότερο απ’ ό,τι απολαμβάνουν οι πολίτες 
των υπόλοιπων κρατών-μελών της Ένωσής μας. 
Ο Κύπριος πρόσφυγας, ο Κύπριος πολίτης, δικαι-
ούται να απολαμβάνει στην πατρίδα του τα ίδια 
δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες που απο-
λαμβάνει οποιοσδήποτε Ευρωπαίος πολίτης στην 
υπόλοιπη Ευρώπη». Ξαναρωτάμε με οργή: Αυτά τα 
δικαιώματα και αυτές οι βασικές ελευθερίες πώς 
διασφαλίζονται για τους Κυπρίους; Με τη διζωνική 
ανωμαλία που ανυμνεί ο Χριστοδουλίδης; ΔΕΝ 
διασφαλίζονται! Παραβιάζονται! Δολοφονούνται 
κυριολεκτικά μετά τις παραχωρήσεις που όλοι οι 
Πρόεδροι της Κύπρου έκαναν στους Τούρκους, 
για να τους καλοπιάσουν, να τους κατευνάσουν, να 
τους εξημερώσουν. Απέτυχαν! Όχι γιατί δεν ήθελαν 
λύση, αλλ’ επειδή η Τουρκία απαιτεί να καταπιεί 
όλη την Κύπρο.

Ο Ν. Χριστοδουλίδης ψαλμωδεί επίμονα ότι με 
την πρωτοβουλία του για εμπλοκή της Ευρώπης 
(που οι Τούρκοι απορρίπτουν), θα… σπάσει το αδι-
έξοδο και θα επιστρέψουμε έξι χρόνια πίσω για να 
ξαναρχίσουμε «από εκεί που μείναμε». Δεν ακού-
ει τις ανατριχιαστικές ιαχές του Τούρκου σφαγέα, 
που βροντοφωνάζει ότι απαιτεί να τουρκέψει και 
να καταπιεί όλη την Κύπρο; Αυτόν τον εφιάλτη, 
ο Ν. Χριστοδουλίδης νομίζει ότι θα τον ανακόψει 
με την τουρκοδιζωνική; Μάλλον είναι πάρα πολύ 
επικίνδυνα αλλού νυχτωμένος… 

ANTIΣΤΑΣΕΙΣ

Τομή στο Δίκαιό μας ή 
σφάλμα το Νομοσχέδιο 
περί τη Νομική Υπηρεσία;

Οι υπηρετούντες στη Νομι-
κή Υπηρεσία ως δικηγόροι 
όπως και το υπόλοιπο προ-
σωπικό της διορίζονται, κατά 

την αρχή της διάκρισης των εξουσιών 
και προάγονται αποκλειστικά από το 
ανεξάρτητο και αρμόδιο περί τούτου 
όργανο, που είναι η Επιτροπή Δημόσιας 
Υπηρεσίας. Τούτο, άλλωστε, όπως και 
όλοι οι άλλοι δημόσιοι υπάλληλοι.

Οι διορισμοί, οι προαγωγές και ό,τι 
άλλο αφορά στην υπηρεσιακή σταδι-
οδρομία υπηρετούντων στη Δημόσια 
Υπηρεσία είναι, όπως τονίστηκε κατ’ 
επανάληψιν από το Ανώτατο Δικαστήριο, 
αρμοδιότητα εκτός της επιρροής ή και 
της ανάμειξης της Πολιτικής Εξουσίας. 
Τούτο γιατί η όποια ανάμειξη στη δι-
οικητική λειτουργία απαγορεύεται ως 
αντισυνταγματική και αντίθετη στη δι-
άκριση των εξουσιών. 

Καμία Υπηρεσία ή Τμήμα η άλλο 
Γραφείο ανεξάρτητο, υπαγόμενο στη 
δημόσια υπηρεσία δεν δικαιούται να 
έχει και να χρησιμοποιεί λειτουργούς 
που να διακρίνονται από τους άλλους 
δημόσιους υπαλλήλους σε σχέση με 
τον  διορισμό, προαγωγή, πειθαρχική 
ευθύνη και τους λοιπούς όρους της 
υπηρεσίας τους. Τούτο, γιατί ο Νόμος 
ως υπεράνω όλων, εφαρμόζεται κατ’ ίση 
μεταχείριση σ’ όλους ανεξαιρέτως τους 
υπηρετούντες στη δημόσια υπηρεσία. 

Το σχετικό Νομοσχέδιο, στο πλαί-
σιο της επιδιωκόμενης «ανεξαρτητο-
ποίησης» της Νομικής Υπηρεσίας, 
προβλέπει «Εισαγγελικό Συμβούλιο», 
υπέρ του οποίου προβλέφθηκε εξουσία 
όχι μόνο για διορισμούς / προαγωγές 
κ.λ.π. αλλά και για κατάρτιση ακόμη 
και των Σχεδίων Υπηρεσίας, τα οποία 
θα εγκρίνονται από τον Υπουργό Οι-
κονομικών, έξω από την έννοια της 
δημόσιας υπηρεσίας. Τούτο μάλιστα 
ενώ είναι καλά γνωστή αρχή δικαίου 

ότι η κανονιστική (δευτερογενής νομο-
θετική) εξουσία ανήκει στο Υπουργικό  
[(Άρθρο 54(ζ) του Συντάγματος]. Όταν δε 
αποφασιστεί,  κατατίθεται στη Βουλή, με 
επακόλουθη δημοσίευση στην Επίσημη 
Εφημερίδα. Προβλέφθηκε να είναι ένα 
πενταμελές «Εισαγγελικό Συμβούλιο», 
που το απαρτίζουν κατά τις πρόνοιες 
του Νομοσχεδίου ο Γενικός Εισαγγε-
λέας (ως Πρόεδρος), ο Βοηθός Γενικός 
Εισαγγελέας και οι τρεις αρχαιότεροι 
στην Ιεραρχία της Εισαγγελίας. 

Στο πλαίσιο επίσης της επιδιω-
κόμενης «ανεξαρτητοποίησης» της 
Νομικής Υπηρεσίας, το σχετικό Νο-
μοσχέδιο προβλέπει και δημιουργεί 
θέση Γενικού Διευθυντή και επίσης 
Προϊσταμένου Χρηματοοικονομικής 
Διαχείρισης. Παράλληλα προβλέφθηκε 
και άλλο συλλογικό όργανο, «Επιτροπή 
Προσωπικού» (πενταμελής και πάλι), 
που έχει αρμοδιότητα για ό,τι αφορά το 
άλλο προσωπικό, μεταξύ του οποίου και 
τον Γενικό Διευθυντή και Προϊστάμε-
νο Χρηματοοικονομικής Διαχείρισης 
που θα υπηρετούν στην «ανεξάρτητη» 
Νομική Υπηρεσία. Υπάρχει δε και ο 
«Ελέγχων Λειτουργός» ως αυτός προ-
βλέπεται από τον σχετικό Νόμο (περί 
της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμων). 

Σαφέστατη διαφοροποίηση της συ-
νταγματικής προβλεπόμενης διάρθρωσης 
και διάκρισης της δημόσιας υπηρεσίας. 

Το μέγα ερώτημα, όμως, έξω και 
πέρα από τις συνταγματικές πρόνοιες 
και τη σχετική Νομολογία (όπου κρί-
θηκαν άκυρες οι περιπτώσεις κατά τις 
οποίες ο Νόμος στέρησε από την ΕΔΥ 
αρμοδιότητες), δεν είναι μόνο η γενική 
θεώρηση περί μίας δημόσιας υπηρεσίας 
αλλά και το εάν θα μπορεί, κατ’ ίδιο λόγο 
ή αίτημα, γενικότερα, να αναζητήσουν 
Νομοθετικά την ίδια «ανεξαρτησία» και 
άλλα Τμήματα ή Υπηρεσίες του Κράτους!

ΘΕΣΗΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ, 
δικηγόρος - πρώην βουλευτής

Ο Ν. Χριστοδουλίδης ψαλμωδεί επίμονα ότι, με την πρωτοβουλία 
του για εμπλοκή της Ευρώπης (που οι Τούρκοι απορρίπτουν), θα… 
σπάσει το αδιέξοδο και θα επιστρέψουμε έξι χρόνια πίσω, για να 

ξαναρχίσουμε «από εκεί που μείναμε». Δεν ακούει τις ανατριχιαστικές 
ιαχές του Τούρκου σφαγέα, που βροντοφωνάζει ότι απαιτεί να 

τουρκέψει και να καταπιεί όλη την Κύπρο; Αυτόν τον εφιάλτη, ο Ν. 
Χριστοδουλίδης νομίζει ότι θα τον ανακόψει με τη τουρκοδιζωνική; 

Μάλλον είναι πάρα πολύ επικίνδυνα αλλού νυχτωμένος… 



Να ’ναι καλά οι ιεράρχες μας, όλο 
και κάτι κάνουν ή κάτι λένε, για να 
βρίσκονται μονίμως στο επίκεντρο 
της προσοχής. Το θέμα του τέως 
Μητροπολίτη Κιτίου εξακολουθεί 
να απασχολεί την επικαιρότητα, 
μετά και την απόφαση της Ιεράς 
Συνόδου να τον θέσει, απλώς, σε 
αργία (μα... «αργία δεν είναι μήτηρ 
πάσης κακίας»;), ενώ επανήλθαν 
και οι διαφορές μεταξύ ιεραρχών 
στο θέμα της Εκκλησίας της Ου-
κρανίας. 
Αλλά εκείνο που συζητείται εντο-
νότερα τις τελευταίες ημέρες είναι 
μια... πικάντικη αναφορά του Μη-
τροπολίτη Μόρφου Νεόφυτου, ο 
οποίος, μετά τη Θεία Λειτουργία 
στο Φτερικούδι, απαντώντας σε 
ερωτήσεις των πιστών για διάφο-
ρα θέματα, αναφέρθηκε και στο 
σεξ εντός και εκτός γάμου. Αφού 

ξεκαθάρισε ότι ο ίδιος δεν θα 
κοινωνούσε κάποια κοπέλα που 
ζει με τον σύντροφό της, χωρίς να 
είναι παντρεμένη, διερωτήθηκε 
γιατί υπάρχει ο γάμος και έδωσε 
μόνος του την απάντηση: «Λέγε-
ται γάμος γιατί επιτρέπει το γ@@
ήσι. Η ελληνική γλώσσα των 
σοφών είναι σαφές (sic). Έτσι εν 
οι λέξεις παιδί μου. Το γ@@ήσι 
μέσα στον γάμο είναι ευλογημένη 
πράξη. Ακούσετε; Έξω από τον 
γάμο δεν είναι»!
Όσοι δεν έτυχε να δουν το σχετικό 
βίντεο που κυκλοφορεί, ίσως να 
αμφισβητήσουν ότι ο Άγιος Μόρ-
φου χρησιμοποίησε δυο φορές 
τη λέξη «γ@@ήσι». Και όμως την 
εκστόμισε, έτσι ωμά και απροκάλυ-
πτα. Ούτε τη λέξη «σεξ» επεστρά-
τευσε, ούτε τη «συνουσία», ούτε την 
«ερωτική συνεύρεση».
Ευτυχώς δεν προχώρησε και σε 

συμβουλές για τις... ερωτικές στά-
σεις στο κρεβάτι και να εισηγηθεί 
στους πιστούς να προτιμούν την... 
ιεραποστολική στάση.
Σκέφτομαι ότι αν κάποιο μέλος 
του ποιμνίου μιλούσε ανοιχτά 
για γ@@ήσι και μάλιστα μέσα σε 
εκκλησία, ο ιερέας θα του έβαζε... 
κάνονα να νηστέψει 40 μέρες. 
Εν πάση περιπτώσει, όσοι παντρε-
μένοι πιστοί είσαστε σε θέση να 
τεκνοποιείτε, ακούστε τη συμβουλή 
του Σεβασμιοτάτου, ότι «το γ@@
ήσι μέσα στον γάμο είναι ευλογη-
μένη πράξη», ίσως έτσι καταπολε-
μήσουμε... και την υπογεννητικό-
τητα!
Και ας με συγχωρέσει ο Θεός (και 
οι αναγνώστες) που χρησιμοποί-
ησα και εγώ την ίδια «άσεμνη» 
λέξη με τον Μόρφου, έστω και με... 
παπάκια. Ήμαρτον!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Παγκόσμια συγκίνηση προκάλεσε 
η είδηση ότι βρέθηκαν ζωντανά, 
ύστερα από 40 μέρες, τα τέσσερα 
παιδιά που είχαν χαθεί στην πυκνή 
ζούγκλα της Κολομβίας, αφού επέ-
ζησαν από τη συντριβή μικρού αε-
ροσκάφους, στην οποία είχαν σκο-
τωθεί η μητέρα τους και δύο άλλοι 
άνθρωποι. Το απίστευτο γεγονός 
ότι επέζησαν για 40 ολόκληρες 
μέρες σε ένα αφιλόξενο και άκρως 
επικίνδυνο περιβάλλον, οφείλεται 
βασικά στο ότι τα παιδιά ανήκουν 
στη φυλή αυτοχθόνων Ουιτότο και 
είναι εξοικειωμένα με τις συνθήκες 
της ζούγκλας. Εδώ θριάμβευσε η 
θέληση του ανθρώπου για ζωή, 
στο πρόσωπο αυτών των παιδιών 
(ηλικίας 13, 9, 4 και μόλις ενός 

έτους), αλλά και η αποφασιστικότη-
τα των σωστικών συνεργείων που 
δεν σταμάτησαν ποτέ τις έρευνες 
για να τα εντοπίσουν, έστω και αν 
πέρασαν τόσες πολλές μέρες. Τέλος 

καλό, όλα καλά, λοιπόν, γι’ αυτά τα 
θαρραλέα παιδιά. 
Τι γίνεται, όμως, με τα άλλα παιδιά 
της Κολομβίας; Αυτά που προσπα-
θούν να επιβιώσουν στη «ζούγκλα» 

των πόλεων; Για να μην πιαστούν 
(όσα δεν πιάστηκαν ήδη) στα δίχτυα 
των καρτέλ ναρκωτικών, καθώς 
η Κολομβία είναι η χώρα με τη 
μεγαλύτερη παραγωγή κοκαΐνης 
στον κόσμο. Και βεβαίως όχι μόνο 
τα παιδιά στην Κολομβία, αλλά σε 
όλον τον κόσμο που βυθίζονται στην 
κόλαση των ναρκωτικών, από την 
οποία δύσκολα υπάρχει επιβίωση.
Χαρήκαμε όλοι με τα τέσσερα παι-
διά που επέζησαν στη ζούγκλα της 
Κολομβίας. Πόση έγνοια έχουμε, 
όμως, και για τα παιδιά που σκοτώ-
νονται καθημερινά στον πόλεμο του 
Πούτιν κατά της Ουκρανίας; Πόσο 
ενδιαφέρον δείχνουμε για τα πανι-
κοβλημένα παιδιά που κρύβονται 
σε καταφύγια για να επιβιώσουν 

από τους πυραύλους και τα drones, 
ή επιβιώνουν σε συνθήκες εξαθλί-
ωσης;
Και τι κάνουν οι ισχυροί και οι 
πλούσιοι της Γης για τα χιλιάδες 
παιδιά που δεν επιβιώνουν και 
πεθαίνουν κάθε μέρα στην Αφρική, 
αλλά και σε χώρες της Ασίας, από 
την πείνα και τις αρρώστιες; 
Όταν σβήσουν οι προβολείς του 
παγκόσμιου ενδιαφέροντος από τα 
τέσσερα παιδιά της Κολομβίας, που 
θα γίνουν, φαντάζομαι, και ταινία 
στο Netflix, θα παραμείνουν στο 
σκοτάδι της αδιαφορίας και του 
θανάτου εκατομμύρια άλλα παιδιά, 
που δεν έχουν την ίδια δύναμη και 
την ίδια τύχη...

ΜΠΟΞΕΡ

Της Κυριακής
18.06.2023

Εξ Απορρήτων

Κουκουβάγιες 
ειδικής αποστολής
Ξέρετε πόσο σημαντικό ρόλο παί-
ζουν οι κουκουβάγιες (κουκκουφ-
κιάοι στην κυπριακή διάλεκτο) στη... 
«νεκρή ζώνη»; Εγώ ομολογώ ότι 
δεν το ήξερα, μέχρι που διάβασα 
ένα σχετικό ρεπορτάζ του Γαλλικού 
Πρακτορείου Ειδήσεων, σύμφωνα με 
το οποίο στη «νεκρή ζώνη», κοντά στη 
Δένεια, έχουν τοποθετηθεί σε κορμούς 
δέντρων 50 ανοιχτόχρωμα ξύλινα 
κουτιά, με κυκλικά ανοίγματα, για να 
φωλιάζουν κουκουβάγιες. Τα σοφά 
αυτά πτηνά επιστρατεύονται για την 
εξάλειψη των τρωκτικών που πολ-
λαπλασιάστηκαν εντός της «νεκρής 
ζώνης», λόγω απουσίας της ανθρώπι-
νης δραστηριότητας, καταστρέφοντας 
τις καλλιέργειες των αγροτών.
Τα κουτιά τοποθετήθηκαν στο πλαίσιο 
πρωτοβουλίας της μη κυβερνητικής 
οργάνωσης BirdLife Κύπρου και με τη 
βοήθεια της κυπριακής Κυβέρνησης. 
Εκεί φιλοξενούνται γύρω στις 50 κου-
κουβάγιες και οι νεοσσοί τους. Σημειώ-
νεται ότι ο κυπριακός κουκκουφκιάος 
είναι ιδιαίτερα... μεζετζής, αφού υπολογί-
ζεται ότι καταβροχθίζει μέχρι και 5.000 
ποντικούς και αρουραίους τον χρόνο. 
Τώρα, βέβαια, το πρόβλημα δεν είναι 
μόνο τα τρωκτικά, που καταστρέφουν 
τις καλλιέργειες των Ελληνοκυπρίων 
αγροτών στη Δένεια. Διότι, μπορεί μεν οι 
κουκουβάγιες να προστατεύουν τις καλ-
λιέργειες, αλλά στη συνέχεια έρχονται 
τα... γεράκια του τουρκικού στρατού και 
αρπάζουν τις σοδειές των Ελληνοκυπρί-
ων, ή τους παρεμποδίζουν να καλλιερ-
γήσουν τα χωράφια τους. 
Και μια και το έφερε η κουβέντα στην 
πτηνοπανίδα της Κύπρου, θα πρέπει 
να πούμε και για τον κίνδυνο που 
διατρέχει ένα άλλο πτερωτό είδος, το 
κυπριακό πεζούνιν. Και ειδικότερα το 
πεζούνιν που βρίσκεται... στον θυρεό 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και είναι 
συνεχώς στο στόχαστρο του κατοχικού 
ηγέτη και των αφεντικών του, που 
προσπαθούν με κάθε τρόπο να το 
εξοντώσουν. 
Άλλο πτηνό που κυκλοφορεί στην 
περιοχή της «νεκρής ζώνης» και πέριξ 
αυτής είναι ο στρουθοκάμηλος... Κόλιν 
Στιούαρτ, ο ειδικός αντιπρόσωπος 
του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμέ-
νων Εθνών, ο οποίος έχει μονίμως το 
κεφάλι του χωμένο στο χώμα και προ-
σποιείται ότι δεν βλέπει τις τουρκικές 
παρανομίες, τόσο στη «νεκρή ζώνη» 
όσο και αλλού. 
Όλα αυτά τα πτηνά θα μπορούσαν 
να φτεροπετούν σε μια μελλοντική 
ομοσπονδιακή... Νεφελοκοκκυγία, 
σαν την ομώνυμη ουτοπική πολιτεία 
των πουλιών, στην κωμωδία του 
Αριστοφάνη «Όρνιθες». Αλλά με τη 
στάση των Τούρκων, φαίνεται ότι... «το 
πουλλίν επέτασεν»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ο «αιώνιος» Ερντογάν

Τι ακούμε, Θεέ μου!

Τα 4 παιδιά επέζησαν. Τα άλλα;

Ο ψύλλος που έγινε κάμηλος

Ακόμη ένας φόνος στη νήσο των αγ(ρ)ίων

Ακούσαμε αυτά ακριβώς που 
αναμέναμε από τον Ερντογάν κατά 
την παράνομη παρουσία του στα 
κατεχόμενα. Επανέλαβε την εμμονή 
του στην «κυριαρχική ισότητα» και το 
«ίσο διεθνές καθεστώς» των Τουρκο-
κυπρίων και ζήτησε την αναγνώριση 
του ψευδοκράτους. Όσοι περίμεναν 
κάτι διαφορετικό, περαστικά τους. Κι 
όσοι ελπίζουν ακόμα ότι ο νεο-οθω-
μανός ίσως έχει στο μυαλό του κάτι 
άλλο από αυτά που είπε, ας φορέσουν 
αλεξίπτωτο, για να μη χτυπήσουν όταν 
θα εγκαταλείπουν το αεροσκάφος των 
ψευδαισθήσεών τους. 
Ακούσαμε επίσης αυτά που αναμέ-
ναμε και από τον Τατάρ, το... πιόνι 
του «μεγάλου σκακιστή» (όπως τον 
είχε αποκαλέσει κάποτε ο Ντόναλντ 
Τραμπ). Κι αυτός είπε όσα περίπου 

εκστόμισε και ο μάστρος του, απαι-
τώντας αποδοχή λύσης δύο κρατών 
για να ξεκινήσουν οι συνομιλίες. 
Επαναχάραξαν, δηλαδή, τις γραμμές 
του γηπέδου μέσα στο οποίο θέλουν 
να παίξουν (και να μας δείρουν).
Την ίδια ώρα ο σουλτάνος προέβη σε 
νέες εξαγγελίες, με στόχο να προωθή-
σει περισσότερο την ενσωμάτωση των 
κατεχομένων στην Τουρκία. Μεταξύ 
άλλων, ανακοίνωσε ότι προτεραι-
ότητά του είναι η μεταφορά ηλε-
κτρικού ρεύματος από την Τουρκία 
στα κατεχόμενα, όπως έγινε με τον 
αγωγό μεταφοράς νερού. Δηλαδή η 
Τουρκία θα δέσει τα κατεχόμενα πιο 
σφιχτά... και με ηλεκτρικό καλώδιο. 
Και θα μπορεί, όποτε το επιθυμεί, να 
υποβάλλει τους Τουρκοκυπρίους σε... 
ηλεκτροσόκ, για να τους υπενθυμίζει 

ότι αυτή κάνει κουμάντο σε όλα.
Ανακοίνωσε επίσης ότι στην περιοχή 
της Δερύνειας θα κατασκευαστούν 
περίπου 1.900 «κοινωνικές κατοι-
κίες». Προφανώς από εργολάβους 
φίλους του, για να μένουν μέσα 
Τούρκοι έποικοι, από αυτούς που 
κουβαλούν κατά χιλιάδες, και πολ-
λοί από αυτούς τον υποδέχθηκαν 
κλαίγοντας κατά την άφιξή του στο 
ψευδοκράτος.
Γενικά ο ισλαμοφασίστας συμπερι-
φέρθηκε και πάλι ως ο ιδιοκτήτης 
της περιοχής και έριξε και πεντέξι 
«ίνσαλλαχ» στις δηλώσεις του, μπας 
και ξεχάσουμε και την επιχείρηση 
ισλαμοποίησης των κατεχομένων. 
Υπό τη σκιά όλων αυτών, εμείς τι 
κάνουμε; Θα περιμένουμε να παί-
ξουμε σκάκι με το... πιόνι του Ταγίπ, 

που θέλει να μας κάνει ρουά ματ 
προτού καν ξεκινήσει το παιχνίδι; Το 
πιθανότερο είναι να συνεχίσουμε να 
καβγαδίζουμε μεταξύ μας για τις 100 
ημέρες του Χριστοδουλίδη και να 
αγνοούμε τα... 100 χρόνια του «αιώ-
να της Τουρκίας» που οραματίζεται ο 
Ερντογάν. 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Το ότι είμαστε η νήσος της υπερβο-
λής και της μετατροπής του ψύλλου 
σε κάμηλον, κατά τη γνωστή κυπρι-
ακή ρήση, είναι δεδομένο. Από τον 
κανόνα αυτόν δεν ξέφυγε ούτε το 
περιστατικό με τη σεξιστική επίθεση 
και κακοποίηση της νεαρής Τουρ-
κοκυπρίας από Ελληνοκύπριους 
νταήδες, στην Αγία Νάπα. Ένα θέμα 
που θα έπρεπε να περνούσε στα 
ψιλά των ΜΜΕ, αφού τέτοια επει-
σόδια στο συγκεκριμένο τουριστικό 
θέρετρο δεν είναι ασυνήθιστα. 
Όμως, επειδή το θύμα της επίθεσης 
ήταν Τουρκοκυπρία, από τα ψιλά 
πέρασε στα... ψηλά. 
Ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας έδωσε τον τόνο, επικοι-
νωνώντας αμέσως με τον κατο-
χικό ηγέτη, Ερσίν Τατάρ, σε μιαν 
αγχώδη προσπάθεια να προλάβει 
επικοινωνιακή εκμετάλλευση της 
επίθεσης από το κατοχικό καθε-
στώς, το οποίο, βεβαίως, έκανε 
ακριβώς αυτό που ήθελε να απο-
φύγει ο Πρόεδρος, αφού το «υπέξ» 
εξέδωσε μια γελοία ανακοίνωση, 
στην οποία αναφερόταν ότι «αυξά-
νονται καθημερινά οι ρατσιστικές 
επιθέσεις στην ελληνοκυπριακή 
πλευρά ως αντανάκλαση της 
επικυριαρχικής και ρατσιστικής 
νοοτροπίας των Ελληνοκυπρίων».
Τον χορό έσυραν στη συνέχεια 
τα κανάλια, όπου η είδηση έπαιζε 
πρώτη, με το σχετικό βίντεο να 
προβάλλεται και να ξαναπροβάλ-
λεται, δημιουργώντας την εικόνα 
ότι τα πράματα ήταν πολύ πιο 
σοβαρά από μιαν απλή αγιαναπί-
τικη επίθεση γκομενιάρηδων που 
επέμεναν να παρενοχλούν κάποια 

κορίτσια. Μερικοί, μάλιστα, παρέ-
πεμπαν και στα σκοτεινά γεγονότα 
του 1963, από τα οποία ξεκίνησε 
η τουρκανταρσία! 
Το μεγαλύτερο καρκασιαλλίκκι το 
προκάλεσαν οι λεγόμενοι επανα-
προσεγγιστές, οι οποίοι είδαν πίσω 
από τον ξυλοδαρμό της 25χρονης 
Τουρκοκυπρίας εθνικιστικά και 
ρατσιστικά κίνητρα. Ήταν χαρα-
κτηριστική η ανάρτηση που έκανε 
η φανατική επαναπροσεγγίστρια, 
πρώην Υπουργός Εξωτερικών, 
Ερατώ Κοζάκου-Μαρκουλλή, η 
οποία διερωτήθηκε «γιατί τα ονό-
ματα των συλληφθέντων ανθρω-
ποειδών, ανεγκέφαλων, άνανδρων, 
ρατσιστών, εθνικιστών, σεξιστών» 
δεν δημοσιοποιούνται. Τη στιγμή 
που η ίδια η Τουρκοκυπρία δή-
λωσε ότι δεν αποδίδει ρατσιστικά 
κίνητρα στην επίθεση και ότι οι 
Ελληνοκύπριοι νεαροί ίσως ήταν 
μεθυσμένοι ή υπό την επήρεια ου-
σιών και ότι της επιτέθηκαν επειδή 
απέρριψε την παρενόχλησή τους.
Ο αδικαιολόγητος πανικός, η 
αγωνία της Κυβέρνησης μπας 
και μας θεωρήσει ρατσιστές και 
εθνικιστές η κατοχική μαριονέτα, 
η υπερπροβολή από τα ΜΜΕ και 
ο κλεφτοπόλεμος που ξέσπασε 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, 
όλα αυτά συνέβαλαν στη μετατρο-
πή του ψύλλου σε κάμηλον, όπως 
γράψαμε και στην αρχή. Ενώ η κα-
νονική αντιμετώπιση του περιστα-
τικού θα έπρεπε να ήταν ανάλογη 
της άλλης γνωστής κυπριακής 
παροιμίας... «Καμήλα κλάννει στο 
Πεντάκωμον» (με το συμπάθιο).

ΜΠΟΞΕΡ

Ένας φόνος, σε γκανγκστερικό 
στυλ, ήταν ακριβώς αυτό που 
χρειαζόταν για να συμπληρωθεί 
η εικόνα του τελευταίου διαστή-
ματος, με τα συχνά μαχαιρώματα, 
τις βομβιστικές επιθέσεις, τους 
εμπρησμούς, την ανεύρεση μεγά-
λων ποσοτήτων ναρκωτικών και 
τις διάφορες άλλες παρανομίες. 
Η εν ψυχρώ εκτέλεση, έξω από 
το σπίτι του, στην Παρεκκλησιά, 
του 39χρονου Κρις Χαριλάου, 
που ήταν γνωστός σαν «ΟΥΚάς», 
θύμισε παρόμοιες δολοφονίες του 
παρελθόντος. Ο Χαριλάου είχε 
πάει αργά τη νύχτα σε ταχυφαγείο 
για να πάρει take away και, όταν 
επέστρεψε στο σπίτι, κάποιος τον 
περίμενε για να του κάνει delivery 
μια θανατηφόρα παραγγελία.
Σύμφωνα με τις πληροφορίες που 
υπάρχουν, το θύμα είχε πολλά 
ανοιχτά μέτωπα. Και, κατά κανόνα, 
τα ανοιχτά μέτωπα οδηγούν σε 
ανοιχτούς τάφους. Οι δε ανοι-
χτές υποθέσεις σε δολοφονίες, 
που εντάσσονται στο πλαίσιο του 
ξεκαθαρίσματος λογαριασμών των 
ανθρώπων της νύχτας, συνήθως 
κλείνουν αφού η Αστυνομία... 
κάνει μεσάνυχτα από την άποψη 
πληροφοριών. Κι αν ρωτήσετε την 
Αστυνομία πόσες υποθέσεις έχει 
διερευνήσει για ξεκαθάρισμα λογα-
ριασμών, μάλλον θα σας απαντήσει 
ότι έχει... χάσει τον λογαριασμό!
Το τρομακτικό είναι η ευκολία με 
την οποία κάποιοι αφαιρούν ζωές 

για τις όποιες διαφορές έχουν 
μεταξύ τους. Να μην ξεχάσουμε 
ότι η Αστυνομία ψάχνει ακόμα για 
να βρει το πτώμα του 31χρονου 
Άγγελου Περικλέους, ο οποίος 
φέρεται να δολοφονήθηκε και να 
θάφτηκε σε διάφορους χώρους, 
τεμαχισμένος, από 24χρονο 
χάκερ.
Νήσος των αγρίων έχουμε κατα-
ντήσει. 
Τα μαχαιρώματα έχουν γίνει καθη-
μερινό, σχεδόν, φαινόμενο. Μέχρι 
και 17χρονος μαχαίρωσε συνομή-
λικό του σε καφετερία, στη Λεμεσό. 
Συχνές είναι και οι βομβιστικές 
επιθέσεις. Κάποιοι προσπάθησαν 
να ανατινάξουν το οίκημα του 
Συνδέσμου Διαιτητών, στη Λακα-
τάμια. Βόμβα εξερράγη και στην 
είσοδο κατοικίας στην Τερσεφά-
νου, την ώρα που εντός βρισκόταν 
η οικογένεια. Η συχνότητα των 
βομβιστικών επιθέσεων καταδει-
κνύει και την ευκολία με την οποία 
μπορεί κάποιος να εξασφαλίσει, 
ή να κατασκευάσει, εκρηκτικούς 
μηχανισμούς. Προφανώς ανθεί και 
αυτή η «βιομηχανία».
Δεν θα βρούμε ησυχία με τους 
παρανόμους. Εκεί που ελπίζεις ότι 
κάποια στιγμή θα σταματήσουμε 
να είμαστε η μικρή νήσος με το 
μεγάλο έγκλημα, όλο και κάποιος 
δολοφόνος, βομβιστής ή εμπρη-
στής ξεπετάγεται και ανατινάσσει 
τις ελπίδες σου...

ΜΠΟΞΕΡ
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